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Ärenden 

Justering 
 
 
 Informationsärende: Ulf Andersson-Greek berättar om film- och  

medieverksamhet i Botkyrka kommun. Filmregionens VD Anette Mattsson   
berättar om filmregionens arbete 

 BESLUTAS AV KOMMUNFULLMÄKTIGE 

174 Kommunens delårsrapport 2, 2015 

175 Kommunfullmäktiges sammanträdesordning 2016 

176 Redovisning obesvarade motioner 

177 Redovisning obesvarade medborgarförslag 

178 Förlängd beredningstid för motioner 

179 Förlängd beredningstid för medborgarförslag 

180 Statusrapport: Film- och medieverksamhet i Botkyrka 

181 Svar på motion: Konkurrensutsätt driften inom enheten gata/park (M) 
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182 Svar på motion: Inför UngDrive i Botkyrka kommun (M) 

183 Svar på motion: Gällande andrahandskontrakt i Botkyrkabyggen (SD) 

184 Svar på motion: Utred möjligheterna att samordna snöskottningstjänster för äldre 
(S) 

185 Svar på motion: Inför en avgift för borgerliga vigslar (M) 

186 Svar på medborgarförslag: Bygg en 4H-gård i Riksten 

187 Svar på medborgarförslag: Hundträning i Hangaren 

188 Svar på medborgarförslag: Ordna belysning, vinterunderhåll och asfaltering kring 
Brosjöspåret och Brosjön 

 BESLUTAS AV KOMMUNSTYRELSEN 

189 Kommunstyrelsens delårsrapport 2, 2015 

190 Kommunstyrelsens sammanträdesordning 2016 

191 Översyn av föreningsbidrag inom kommunstyrelsen 

192 Försäljning av Loviseberg 6 

193 Svar på remiss: Investeringsstöd för anordnande av hyresbostäder och bostäder 
för studerande 

194 Svar på remiss: En ny regional planering - ökad samordning och bättre bostads-
försörjning 

195 Svar på remiss: Förslag till funktionellt prioriterat vägnät 

196 Svar på remiss: Framkomlighetsprogram för Storstockholm 
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197 Ungdomspolitiska programmet 

198 Politisk jury till Idé- och markanvisningstävlingen för Hågelby 

199 Firmatecknare 2015 - ändring 

200 Anmälningsärenden 

201 Delegationsärenden 

  

  
Katarina Berggren  Erika Rönnestig 
Kommunstyrelsens ordförande sekreterare  
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Kommunens delårsrapport 2, 2015 (KS/2015:656) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
1. Kommunfullmäktige har behandlat delårsrapport 2 för perioden januari 

– augusti 2015 enligt 8 kapitlet 20 a § kommunallagen.  
 

2. Kommunfullmäktige avslår kultur- och fritidsnämndens begäran om 
ombudgetering av investeringsanslag. 
 

3. Kommunfullmäktige beslutar om utökad budget för exploateringsverk-
samheten med sammanlagt 1,6 miljoner. Anslaget finansieras genom 
ökad upplåning. 

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del: 
 
4. Kommunstyrelsen beslutar överlämna delårsrapport 2 för perioden janu-

ari-augusti 2015 till kommunfullmäktige. 
 

5. Kommunstyrelsen medger vård- och omsorgsnämnden tilläggsanslag 
med 2 miljoner kronor avseende återställningskostnader i hyrd lokal. 
Finansiering sker genom ianspråktagande av medel från kommunstyrel-
sens förfogande.  
 

6. Kommunstyrelsen beslutar uppmana utbildningsnämnden, socialnämn-
den, vård- och omsorgsnämnden och tekniska nämnden att minimera 
underskotten 2015 och att uppnå balans i sina ettårsplaner inför 2016.  

 
Sammanfattning 
Det ekonomiska resultatet för perioden januari-augusti är positivt med 134 
miljoner kronor men ligger ändå lägre än vid motsvarande tidpunkt de sen-
aste åren.  
 
Prognosen för helåret 2015 pekar mot ett resultat på minus 24 miljoner kro-
nor, vilket är 37,5 miljoner sämre än budget. Resultatet enligt balanskravs-
avstämningen indikerar ett negativt resultat med -11,5 miljoner.  
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Prognosen över verksamheternas nettokostnader innebär att budgeten över-
skrids med 31 miljoner kronor. Sett enbart till utfallet för nämnderna uppgår 
underskottet till 58 miljoner, medan de gemensamma posterna inklusive av-
skrivning pekar mot plus 27 miljoner.  
 
Fyra av nämnderna redovisar prognoser som innebär större underskott mot 
budget. Socialnämnden minus 14 miljoner, vård- och omsorgsnämnden mi-
nus 20,5 miljoner, utbildningsnämnden minus 17,5 miljoner och tekniska 
nämnden minus 11,3 miljoner.  
 
Tre nämnder redovisar överskott mot budget. Det gäller arbetsmarknads- 
och vuxenutbildningsnämnden med 2,6 miljoner kronor, kultur- och fritids-
nämnden med 1,8 miljoner och kommunstyrelsen med 1,7 miljoner. Övriga 
nämnder förväntar enbart mindre avvikelser mot budget. 
 
Skatteintäktsprognosen är 29 miljoner kronor lägre än budget, vilket främst 
förklaras av att det generella statsbidraget är lägre än de förutsättningar som 
gällde vid budgettillfället.  
 
Årets investeringar bedöms uppgå till 472 miljoner kronor. Baserat på inve-
steringsvolymen bedömer vi att kommunens egen upplåning under resten av 
året kommer att öka med omkring 100 miljoner. 
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-24.  
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Kommunledningsförvaltningen  
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Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 - 530 611 57 / Sms·---- · E-post monica.blommark@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Monica Blommark  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Delårsrapport 2 2015, kommunen  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Kommunfullmäktige har behandlat delårsrapport 2 för perioden januari – 
augusti 2015 enligt 8 kapitlet 20 a § kommunallagen.  
 
Kommunfullmäktige avslår kultur- och fritidsnämndens begäran om om-
budgetering av investeringsanslag. 
 
Kommunfullmäktige beslutar om utökad budget för exploateringsverksam-
heten med sammanlagt 1,6 miljoner. Anslaget finansieras genom ökad upp-
låning. 
 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del: 
 
Kommunstyrelsen beslutar överlämna delårsrapport 2 för perioden januari-
augusti 2015 till kommunfullmäktige. 
 
Kommunstyrelsen medger vård- och omsorgsnämnden tilläggsanslag med 2 
miljoner kronor avseende återställningskostnader i hyrd lokal. Finansiering 
sker genom ianspråktagande av medel från kommunstyrelsens förfogande. 
 
Kommunstyrelsen beslutar uppmana utbildningsnämnden, socialnämnden, 
vård- och omsorgsnämnden och tekniska nämnden att minimera underskot-
ten 2015 och att uppnå balans i sina ettårsplaner inför 2016.  
 
Sammanfattning 
Det ekonomiska resultatet för perioden januari-augusti är positivt med 134 
miljoner kronor men ligger ändå lägre än vid motsvarande tidpunkt de sen-
aste åren.  
 
Prognosen för helåret 2015 pekar mot ett resultat på minus 24 miljoner kro-
nor, vilket är 37,5 miljoner sämre än budget. Resultatet enligt balanskravs-
avstämningen indikerar ett negativt resultat med -11,5 miljoner.  
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Prognosen över verksamheternas nettokostnader innebär att budgeten över-
skrids med 31 miljoner kronor. Sett enbart till utfallet för nämnderna uppgår 
underskottet till 58 miljoner, medan de gemensamma posterna inklusive av-
skrivning pekar mot plus 27 miljoner.  
 
Fyra av nämnderna redovisar prognoser som innebär större underskott mot 
budget. Socialnämnden minus 14 miljoner, vård- och omsorgsnämnden mi-
nus 20,5 miljoner, utbildningsnämnden minus 17,5 miljoner och tekniska 
nämnden minus 11,3 miljoner.  
 
Tre nämnder redovisar överskott mot budget. Det gäller arbetsmarknads- 
och vuxenutbildningsnämnden med 2,6 miljoner kronor, kultur- och fritids-
nämnden med 1,8 miljoner och kommunstyrelsen med 1,7 miljoner. Övriga 
nämnder förväntar enbart mindre avvikelser mot budget. 
 
Skatteintäktsprognosen är 29 miljoner kronor lägre än budget, vilket främst 
förklaras av att det generella statsbidraget är lägre än de förutsättningar som 
gällde vid budgettillfället.  
 
Årets investeringar bedöms uppgå till 472 miljoner kronor. Baserat på inve-
steringsvolymen bedömer vi att kommunens egen upplåning under resten av 
året kommer att öka med omkring 100 miljoner. 
 
 
Ärenden i samband med delårsrapporten 
Ombudgetering  
Kultur- och fritidsnämnden begär att 300 tkr från 2014 års investeringsbud-
get ska ombudgeteras. Medlen ska användas till nytt verksamhetssystem för 
Botkyrka kulturskola.  
 
Kommunfullmäktige hanterar ombudgeteringsärenden en gång om året och 
då i samband med årsredovisningen. Dessutom har kommunfullmäktige un-
der de senaste åren avsatt 1,5 - 2,0 miljoner kronor per år i investeringsme-
del till kultur- och fritidsnämnden för mindre ej öronmärkta projekt, bland 
annat satsningar inom e-utveckling. Med anledning av detta föreslår kom-
munledningsförvaltningen att begäran avslås. 
 
Återställningskostnader  
Vård- och omsorgsnämnden har blivit uppsagd från hyrda hemtjänstlokaler 
på Trädesvägen. Enligt hyresavtalet ska nämnden betala de kostnader som 
uppstår när lokalerna ska återställas till ursprungligt skick. Nämnden har för 
att finansiera återställningen begärt ett tilläggsanslag på 2 miljoner kronor. 
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Kommunledningsförvaltingen föreslår att vård- och omsorgsnämnden med-
ges tilläggsanslag med 2 miljoner kronor. 
 
Utökad budget för exploateringsverksamheten 
Kostnaderna för detaljplan avseende Riksten etapp 4 och Riksten företags-
park kommer att öka på grund av att VA utredningarna behöver fördjupas 
ytterligare. Kommunledningsförvaltningen föreslår att budgeten för exploa-
teringsprojekten utökas med totalt 1,6 miljoner.  
 
 
 
 
Mattias Jansson Niclas Johansson 
Kommundirektör Ekonomichef 
 
_________ 
Expedieras till 
Text 
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SAMMANFATTNING   
 
DELÅRSBOKSLUTET  
Nettokostnaderna för kommunens verksamheter 
uppgick till 2 906 miljoner under årets första åtta 
månader. Ökningen jämfört med samma period 
förra året uppgår till 8 procent. Periodens resultat är 
positivt med 134 miljoner men ligger lägre än vid 
motsvarande tidpunkt de senaste åren. 
  
Nämndernas nettokostnadsökning uppgår till 7 
procent i augusti. I jämförelse med förra året har 
kostnaderna för flertalet nämnder ökat i betydligt 
snabbare takt 2015. 
  
Skatte- och statsbidragsintäkterna har ökat med 3,7 
procent. 
 
Nettoinvesteringarna har hittills under året uppgått 
till 231 miljoner kronor, en ökning med 42 miljoner 
jämfört med motsvarande tid förra året. 
 
Vid utgången av augusti uppgår kommunens upplå-
ning till 1 915 miljoner inklusive den vidareutlåning 
som sker till Botkyrkabyggen, Söderenergi och 
Botkyrka Stadsnät. Den totala upplåningen har 
minskat med 570 miljoner sedan årsskiftet. Det 
förklaras av att Handelsbanken Finans övertagit 
finansieringen av leasingkontraktet för Igelstaverket 
från kommunen. Exklusive denna återbetalning har 
skulden ökat med 200 miljoner under året.  
 
 
PROGNOS FÖR 2015  
Prognosen för 2015 pekar i dagsläget mot ett resul-
tat på minus 24,2 miljoner. Årets budgeterade resul-
tat uppgår till plus 13,3 miljoner. Enligt prognosen 
blir resultatet i balanskravsavstämningen minus 
11,5 miljoner.  
 
Prognosen över budgetutfallet för verksamheternas 
nettokostnader innebär ett överskridande av budget 
med 31 miljoner. Sett enbart till utfallet för nämn-
derna uppgår underskottet till 58 miljoner medan de 
gemensamma posterna inklusive avskrivningar 
sammantaget pekar mot plus 27 miljoner. 
 
I verksamhetens nettokostnader har vi räknat med 
att kommunerna i enlighet med beslut i AFA För-
säkring kommer att erhålla återbetalning av premier 
som inbetalades avseende 2004 och vi har räknat 
med att beloppet för Botkyrkas del kommer att 
uppgå till 35 miljoner.  
 
Vi räknar med att skatteintäkterna inklusive skatte-
utjämning kommer att understiga budget med 29 
miljoner.  
 
Socialnämnden, vård- och omsorgsnämnden, ut-
bildningsnämnden och tekniska nämnden räknar i 

dagsläget med betydande underskott i sina progoser 
över budgetutfallet 2015. Obalanserna beskrivs 
närmare under rubriken ”nämndernas prognoser”. 
 
I investeringsprognoserna bedöms investeringstak-
ten öka betydligt mot slutet av året och komma att 
uppgå till 472 miljoner för hela 2015. 
  
Baserat på investeringsvolymen bedömer vi att 
kommunens egen upplåning under resten av året 
kommer att öka med omkring 100 miljoner kronor. 
 
 
GOD EKONOMISK HUSHÅLLNING  
För att svara upp mot kommunfullmäktiges uppdrag 
i flerårsplanen har nämnderna i ettårsplanen 2015 
formulerat egna mål med tillhörande mätbara mål, 
indikatorer och åtaganden. I delårsrapporten redovi-
sas en lägesbeskrivning med exempel på hur nämn-
dernas arbete fortskrider för att nå målen 2015. 
 
Prognoserna över driftkostnader och investeringar 
2015 tyder i dagsläget på att bara ett av de två eko-
nomiska målen för 2015 kommer att uppfyllas. 
 
1. Balanskravresultatet ska uppgå till minst 1,3 
procent av skatter och generella stasbidragsintäkter. 
Prognosen innebär att resultatet är negativt med 
11,5 miljoner vilket medför att målet inte uppnås. 
 
2. Självfinansieringsgraden av investeringar ska 
minst uppgå till 40 procent. Investeringsprognosen 
innebär att 48 procent av investeringarna finansieras 
inom ramen för årets budget vilket innebär att målet 
uppnås.  
 
 
DEN SAMHÄLLSEKONOMISKA UTVECK-
LINGEN 
Konjunkturprognoserna har under flera år varit 
alltför optimistiska när det gäller takten i den eko-
nomiska återhämtningen efter finans- och skuldkri-
serna. Riskerna för en svagare utveckling överväger 
fortfarande.  
 
På den internationella scenen har tillväxttakten i 
Kina med flera länder växlat ner samtidigt som 
återhämtningen i Europa går fortsatt trögt.   
 
Förutom att den internationella utvecklingen i hög 
grad påverkar Sveriges export finns även inhemska 
faktorer som kan hålla tillbaka sysselsättningen och 
därmed skatteunderlagets ökningstakt. 
 
Bostadsprisernas utveckling uppmärksammas allt-
mer som ett problem. Om kommande räntehöjning-
ar, skärpta amorteringskrav och andra eventuella 
statliga åtgärder för att komma tillrätta med prisut-
vecklingen medför att bostadspriserna snabbt vän-
der ner, påverkas hushållens konsumtion. En lägre 
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konsumtion och ett ökat sparande håller tillbaka 
efterfrågan och är därmed negativt ur tillväxt- och 
sysselsättningssynpunkt. 
 
Sveriges Kommuner och Landstings prognoser över 
skatteunderlagets utveckling innebär en ökning med 
upp emot 5 procent under 2015 och med en ytterli-
gare något snabbare takt under 2016. Åren därefter 
förväntas ökningstakten avta något till drygt 4 pro-
cent per år. Eftersom nuvarande befolkningsanta-
ganden från SCB innebär en snabbare befolknings-
ökning i Sverige blir ökningen av skatteunderlaget 
per invånare i riket, medelskattekraften, lägre. I 
konsekvens med detta påverkas kommunernas in-
täkter från inkomststutjämningssystemet negativt. 
 
 
PERIODEN JANUARI-AUGUSTI 2015 
 
BEFOLKNINGSUTVECKLING  
Efter första halvåret uppgår Botkyrkas befolkning 
till 89 268 personer. Det är en ökning med 367 
personer sedan årsskiftet, vilket är en mycket svag 
ökning jämfört med samma period under de senaste 
åren.  
 
Befolkningsförändringen förklaras av ett positivt 
flyttningsnetto (inflyttade minus utflyttade) på 52 
personer och ett födelseöverskott (födda minus 
döda) på 286 personer. Det låga flyttnettot beror 
framförallt på en större utflyttning till övriga länet, 
men inflyttningen från utlandet är också lägre jäm-
fört med de senaste åren. Till viss del förklaras den 
svaga utvecklingen av att skatteverket rensat i be-
folkningsregistret. Under de senaste tolv månaderna 
har befolkningen ökat med 877 personer.  
 
 

 
 
PERSONAL 
Antalet årsarbetare inom kommunens verksamheter 
var i juli 6 368. Det är en ökning med 267 årsarbe-
tare jämfört med samma period 2014. Ökningen 
gäller framförallt utbildningsförvaltningen. 
 
I juli var den sammantagna sjukfrånvaron 7,14 
procent, vilket är 1,08 procentenheter högre än 

samma period förra året. Det är framförallt den 
riktigt långa sjukfrånvaron (över 90 dagar) som 
ökat. 
 
 
DELÅRSRESULTATET 
Delårsresultatet är 134,5 miljoner 
Kommunens resultat för perioden januari-augusti 
blev 134,5 miljoner kronor (247,7 miljoner kronor 
föregående år).  
 
Verksamhetens nettokostnader inklusive avskriv-
ningar uppgår till 2 906 miljoner efter årets första 
åtta månader vilket motsvarar en ökning med drygt 
8 procent jämfört med förra året.  
 
Nämndernas nettokostnadsökning uppgår till 7 
procent. Vid en jämförelse med samma period året 
innan har flertalet nämnder ökat sina kostnader 
snabbare i år. Delårsrapporten kommer att ligga till 
grund för en analys av orsakerna till denna utveckl-
ing. 
 
Skatte- och statsbidragsintäkterna har ökat med 3,7 
procent jämfört med samma period föregående år 
men understiger periodens budget med 24 miljoner. 
 
Finansnettot är positivt med 29,4 miljoner kronor 
och utfallet är högre än budget för perioden.  Av 
beloppet är 24,1  miljoner hänförligt till avkastning-
en av kommunens placering av pensionsmedel. 
 
Verksamheternas externa kostnader och intäkter har 
utvecklat sig på följande sätt. Här ingår inte skatte-
medel eller finansiella poster. 
 
Not 2 Verksamhetens 
intäkter (mnkr) 

Augusti 
2015 

Augusti 
2014 

För-
ändr % 

Taxor och avgifter 168,7 159,2 6,0% 
Externa bostads- och 
lokalhyror 59,1 55,5 6,5% 

Försäljning av verksam-
het 80,3 85,9 -6,5% 

Bidrag från staten med 
flera 209,6 201,1 4,2% 

Övriga verksamhetsintäk-
ter 37,6 57,6 -34,7% 

Summa intäkter 555,3 559,3 -0,7% 
    
Not 3 Verksamhetens 
kostnader (mnkr)    

Personalkostnader -1 884,6 -1 739,5 8,3% 
Varor -176,9 -156,7 12,9% 
Entreprenader och köp 
av verksamhet -670,6 -636,0 5,4% 

Externa lokalhyror -64,9 -65,5 -0,9% 
Bidrag och transferering-
ar -171,9 -160,1 7,4% 

Verksamhetskostnader -333,9 -332,4 0,5% 
Summa kostnader -3 302,8 -3 090,2 6,9% 
 
Utfallet för verksamhetens intäkter ligger för peri-
oden något lägre i år jämfört med samma period 
föregående år. Intäkterna från taxor och avgifter 
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ökar. Externa bostads- och hyresintäkter har ökat, 
huvudsakligen beroende på att ett nytt vård- och 
omsorgsboende öppnade i kommunen under senare 
delen av 2014.  
 
Verksamhetens kostnader har ökat med 6,9 procent 
vid jämförelse mot samma period föregående år. 
Personalkostnaderna inklusive arbetsgivaravgifter 
och pensionskostnader har ökat med 8,3 procent. 
Övriga verksamhetskostnader ökar bland annat på 
grund av ökade elkostnader. 
 
Investeringar  
Periodens nettoinvesteringar uppgår till 231 miljo-
ner och är därmed 42 miljoner högre än vid motsva-
rande tid förra året. Av investeringarna ligger 184 
miljoner på tekniska nämnden. 
 
Kommunens eget upplåningsbehov ökar  
Vid utgången av augusti uppgår kommunens upplå-
ning till 1 915 miljoner inklusive den vidareutlåning 
som sker till Botkyrkabyggen, Söderenergi och 
Botkyrka Stadsnät. Den totala upplåningen har 
minskat med 570 miljoner sedan årsskiftet. Det 
förklaras av att Handelsbanken Finans övertagit 
finansieringen av leasingkontraktet för Igelstaverket 
från kommunen. Det innebär att 770 mkr har beta-
lats tillbaka till kommunen. Exklusive denna återbe-
talning har skulden ökat med 200 miljoner under 
året. Denna ökning förklaras av att kommunens 
egen upplåning har ökat från 139 miljoner vid års-
skiftet till 345 miljoner. Kommunens egen upplå-
ning beräknas öka med ytterligare cirka 100 miljo-
ner kronor under resten av året. 
 
Total upplåning miljoner kronor 
Botkyrka kommun    345    
Söderenergi     364 
Botkyrkabyggen 1 030 
Botkyrka Stadsnät    170 
Övrigt         5 
                        
Summa                          1 915  
 
Fortsatt värdeökning på kommunens pensions-
placering under året  
För den pensionsskuld som avser åren före 1998 
avsatte kommunen 400 miljoner kronor år 2000 i 
samband med försäljning av kommunens energi-
bolag. Värdet på denna avsättning uppgick vid 
utgången av perioden till 733 miljoner kronor. I 
förhållande till årsskiftet innebär det en ökning med 
25 miljoner eller 3,6 procent. Den positiva utveckl-
ingen kan i första hand kopplas till en fortsatt stark 
utveckling av såväl svenska som utländska aktier. 
Jämfört med delår 1 har dock värdet på avsättning-
en minskat med drygt 20 miljoner kronor. 
 
Placeringarna i utländska aktier och så kallade al-
ternativa investeringar (hedgefond) har haft en 

betydligt bättre utveckling än respektive jämförelse-
index. Däremot har placeringarna i svenska aktier 
och räntefonder haft en något svagare utveckling än 
sina index.  
 
Nedan följer en sammanställning av de olika till-
gångarna: 
  Mnkr  Andel % 
Svenska aktier 137,0 18,7 
Utländska aktier 134,2 18,3 
Svenska räntor 334,5 45,6 
Alternativa invest. 127,2  17,4 
Likvida medel mm 0,2 0,0 
 
Summa 733,1 100 
                  
För närvarande har vi en något lägre andel aktier 
och alternativa placeringar än vad som finns angivet 
som en normalportfölj, samtidigt som ränte-
placeringarna ligger 5,6 procentenheter högre än i 
normalportföljen. 
 
           
FLERÅRSPLANENS MÅLOMRÅDEN - UPP-
FÖLJNING  
För att svara upp mot kommunfullmäktiges uppdrag 
har nämnderna i ettårsplanen 2015 formulerat egna 
mål med tillhörande mätbara mål, indikatorer och 
åtaganden. Här redovisas en lägesbeskrivning med 
exempel på hur nämndernas arbete fortskrider för 
att nå målen 2015.  
 
Medborgarnas Botkyrka  
Som ett led i det långsiktiga och strukturerade 
våldsförebyggande arbetet har utbildning av vuxna 
nyckelpersoner och unga mentorer genomförts. En 
rekryteringsdag för skolmentorer (äldre elever i 
skolorna) har också genomförts. Dagen föll väl ut 
och 24 stycken mentorer har utsetts. I arbetet deltar 
representanter från skola, polis, räddningstjänst och 
socialtjänst. 
 
I syfte att stärka och öka flickors deltagande i kul-
tur- och fritidsaktiviteter har särskilda satsningar 
gjorts. Bland annat har baden och rackethallen 
infört en tjejdag och i arbetet med Albys Hjärta har 
särskilt fokus lagts på tjejers motion och fysisk 
tillgänglighet. När det gäller mötesplatserna för 
unga vuxna är killarnas dominans stor och ett för-
ändringsarbete pågår, men att påverka tjejernas 
deltagande bedöms ta tid.  
 
Samtliga äldre över 80 år informeras via brev om 
det stöd och den service som finns i kommunen och 
om möjligheten till ett förebyggande hembesök av 
biståndshandläggare. 
 
Framtidens jobb 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden 
bedömer att målet om att 2 000 Botkyrkabor ska 
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arbeta eller studera sex månader efter avslutad ut-
bildning/insats kommer att uppnås. Den uppföljning 
som gjorts hittills i år avser avslutade insatser juli 
2014 till februari 2015. Totalt har 1 262 personer 
slutat. Av dessa har förvaltningen kommit i kontakt 
med 808 personer, varav 66 procent har arbete eller 
fortsatt sin utbildning. 
 
1 420 ungdomar har fått sommarjobb genom kom-
munen, 759 tjejer och 661 killar. Drygt 1 000 fick 
plats inom kommunens förvaltningar, 136 i bolagen 
och närmare 200 inom föreningslivet. Ett mindre 
antal ungdomar fick sommarjobb inom näringslivet. 
 
Välfärd med kvalitet för alla 
Kunskapsresultaten för årskurs 9 har ökat, då ande-
len elever som fått betyg i alla ämnen har ökat. 
Preliminärt meritvärde för årskurs 9 blev 216 för 
läsåret 2014/2015, medan meritvärder för 
2013/2014 var 207. 
 
I augusti invigdes Albys Hjärta, ett aktivitetshus för 
alla. Arbetet har präglats av en tydlig inriktning på 
delaktighet och inflytande från ungdomar, bland 
annat har det funnits arbetsgrupper för rummens 
utformning, fasadens utsmyckning och själva invig-
ningen. 
 
För att ge brukarna inom äldreomsorgen och funk-
tionsnedsättningsområdet större inflytande och 
delaktighet anordnas bland annat brukarråd. Ett 
arbete pågår med att utveckla mötenas innehåll och 
upplägg. Den brukarombudsman som anställts un-
der året har som uppgift att stärka inflytandet för 
personer som har en utvecklingsstörning eller en 
neuropsykiatrisk diagnos.   
 
Grön stad i rörelse 
Planberedskapen är god och för närvarande pågår 
43 detaljplaner som sammantaget innehåller nästan 
2 900 nya lägenheter. Hittills i år har åtta detaljpla-
ner, med närmare 400 bostäder och ca 20 000 
kvadratmeter verksamhetslokaler, vunnit laga kraft.  
 
Arbetet med att marknadsföra kommunen bland 
byggbolag och investerare visar goda resultat och 
intressentlistan växer stadigt. Den 25 september 
genomför vi en fullsatt stadsbyggnadsdag i Alby 
under temat Botkyrkas offentliga rum. Syftet med 
eventet är att visa upp de senaste satsningarna för 
att intressera byggbolagen och cirka 130 deltagare 
är anmälda. Bland annat kommer Mitt Alby, Titania 
och Botkyrkabyggen att medverka genom att berätta 
om sina projekt i kommunen.  
 
Som ett led i att skapa fungerande stråk inom och 
mellan kommunens stadsdelar har flera nya gång- 
och cykelvägar färdigställts, exempelvis ny gång- 
och cykelväg Skarpbrunnavägen, länk mellan 

Tumba och Salem, ny gångförbindelse vid Nejlike-
vägen/Hörselgången. 
 
Ett kvitto på att kommunen arbetar bra med klimat-
anpassning enligt Botkyrka kommuns klimatstrategi 
är andra platsen i försäkringsbranschens och IVL:s 
ranking av Sveriges kommuner. 
  
Kultur och kreativitet ger kraft 
Invigningen av den nya folkhälsoparken i Alby 
planeras till november. Parken ska ge möjlighet till 
att spontant utföra kultur och idrott och utgår från 
stadsbyggnadsidén för Alby. Parken kommer att 
innehålla mötesplatser med grill, café och solstolar. 
Det ska finnas dj-bås och en scen. En basketplan 
byggs och det blir plats för pingis, tennis, kickbike 
och skateboard samt ett stort utegym. 
 
En effektiv och kreativ kommunal organisation 
Bygglov-, anmälan- och tillsynsärenden har ökat 
med 40 procent under januari till augusti jämfört 
med samma period 2014. Samtidigt har antalet 
avgjorda beslut ökat med 30 procent. Däremot har 
ett svårt rekryteringsläge och den ökade ärendein-
strömningen medfört att antalet inkomna och antalet 
avgjorda ärenden inte är i balans.  
 
Det är möjligt att tanka kommunens bilar fossil-
bränslefritt, men bilarna tankas bara till 50-70 pro-
cent med rätt bränsle. För att lyckas fullt ut skulle vi 
behöva ha tillgång till fler tankställen, men också ett 
fortsatt arbete med att medvetandegöra bilanvän-
darna om vikten av att tanka fossilbränslefritt. El 
och uppvärmning är så gott som fossilbränslefri.  
 
 
PROGNOS FÖR 2015  
 
UTFALL FÖR HELÅRET 2015  
Prognosen för 2015 pekar i dagsläget mot ett resul-
tat på minus 24,2 miljoner vilket är 38 miljoner 
sämre än budget. Resultatet i avstämningen mot 
balanskravet beräknas till minus 11,5 miljoner. 
 
Prognosen innebär att nettokostnaderna ökar med 
5,6 procent jämfört med 2014 medan ökningstakten 
för skatt inklusive skatteutjämning stannar vid 4,3 
procent. 
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Budgetutfall 2015 
Prognos för helåret, mnkr 

 

 
 
Prognosen för verksamheternas nettokostnader 
innebär ett överskridande av budget med 31 miljo-
ner. Sett enbart till utfallet för nämnderna uppgår 
underskottet till 58 miljoner. Totalt sett ligger 
nämndernas bedömningar på liknande nivå som i 
april då prognoserna slutade på minus 56 miljoner.  
 
De gemensamma posterna pekar i riktning mot ett 
överskott med 27 miljoner. I helårsprognosen har vi 
då räknat med att kommunerna i enlighet med beslut 
i AFA Försäkring kommer att erhålla återbetalning 
av försäkringspremier som inbetalades avseende 
2004. Återbetalningen väntas ske under det fjärde 
kvartalet 2015 och vi har räknat med att beloppet 
för Botkyrkas del kommer att uppgå till 35 miljo-
ner.  
 
Balanskravet uppnås inte utan förbättringsåt-
gärder  
Enligt kommunallagens balanskrav ska det finnas 
balans mellan kostnader och intäkter. För detta 
ändamål ska en särskild balanskravsavstämning 
upprättas. Vid tillämpningen ska undantag göras för 
eventuella realisationsvinster vid försäljning av fast 
egendom. Undantag kan även göras för kostnader 
för vilka kommunen tidigare gjort avsättningar. 
 
Beräknat resultat -24,2 

Avkastning pensionsmedel -24,1 
Kompetensfond (ombudgetering (2014) 14,2 

Resultat VA verksamheten -2,4 
Disp av pensionsmedel 25,0 

Resultat enligt balanskravsavstämning -11,5 

 
Budgeterat resultat enligt principerna i balanskravs-
avstämningen är 44,1 miljoner. En avstämning mot 
balanskravet indikerar i dagsläget ett resultat på 
minus 11,5 miljoner.   
 
Socialnämnden, vård- och omsorgsnämnden, ut-
bildningsnämnden och tekniska nämnden har bety-
dande budgetavvikelser i sina prognoser. Obalan-
serna beskrivs närmare under rubriken ”nämndernas 
prognoser”. 

Budgetutfall 2015 
Prognos för helåret, mnkr 

 
Sammantaget räknar nämnderna i sina prognoser 
med att nettokostnaderna ökar med drygt 6 procent 
jämfört med 2014. Sveriges Kommuner och Lands-
ting räknar med att prisindex, som är ett vägt index 
för kommunal verksamhet, kommer att uppgå till 
2,4 procent för 2015. Nämndernas prognoser indi-
kerarar därmed betydande verksamhetsökningar 
utöver vad som följer av pris- och löneförändringar. 
 
Skatteintäkterna lägre än beräknat  
Vi räknar med att skatteintäkterna inklusive skatte-
utjämning kommer att understiga budget med 28,6 
miljoner. Prognosen är därmed 7 miljoner sämre än 
i delårsrapport 1. Den viktigaste orsaken till utfallet 
är att det generella statsbidraget är lägre än enligt 
förutsättningarna i höstas vilket resulterar i att den 
så kallade regleringsposten blir negativ för alla 
kommuner. 
 
Kommunen använder Sveriges Kommuner och 
Landstings prognos över skatteunderlagets utveckl-
ing. Nuvarande prognoser över skatteunderlaget i 
riket pekar mot en ökning med 4,8 procent för 2015 
vilket är en sänkning med 0,2 procent jämfört med 
prognosen från i våras.  Därutöver har avräkningar-
na från 2013 och 2014 blivit lägre vilket påverkat 
2015 års skatteintäkter negativt. Kommunens skat-
teintäkter 2015 bygger på antalet invånare den 1 
november 2014. Den antagna befolkningen den 1 
november var något för hög vilket orsakar en nega-
tiv budgetavvikelse med 3,4 miljoner. 
 
Finansnetto 
Finansnettot beräknas bli positivt med 33 miljoner 
kronor, vilket är 22 miljoner bättre än budget. Utfal-
let beror helt på avkastningen av placerade medel 
för pensioner vilket ingår med 24,1 miljoner. Av-
kastningen räknas inte in vid avstämningen mot 
balanskravet.   
  
Investeringarna – prognos 472 miljoner  
Enligt nämndernas bedömningar kommer investe-
ringarna att uppgå till 472 miljoner för hela 2015 
vilket är betydligt högre än de närmast föregående 
åren men i förhållande till prognosen i delårsrapport 
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1 är nivån lägre. Beloppsmässigt dominerar byggin-
vesteringarna under tekniska nämnden. Bland större 
aktuella projekt för året återfinns; 

• Storvretsskolan, upprustning 
• Rikstens skola 
• Alby fritidsgård 
• Förskolorna Humlan, Albydalen och 

Prästkragen  
• Tullinge Idéhus 

 
Ökad upplåning under resten av året 
Baserat på prognosen kring investeringsutveckling-
en bedömer vi att kommunens egen upplåning under 
resten av året kommer att öka med omkring 100 
miljoner kronor.  
 
NÄMNDERNAS PROGNOSER  
 
Utbildningsnämnden  
Utbildningsnämndens prognos visar ett underskott 
mot budget på 17,5 miljoner kronor varav 2,5 mil-
joner kronor redovisas på förvaltningsgemensamma 
el- och IT kostnader samt 16,5 miljoner kronor 
inom de kommunala utförarenheterna. Beställar-
budgeten visar däremot ett överskott på 1,3 miljoner 
kronor. 
 
Det prognostiserade underskottet inom utföraren-
heterna fördelas med 2,1 miljoner kronor inom 
förskolan, med 7,9 miljoner kronor inom grundsko-
lan och 6,3 miljoner kronor inom gymnasieskolan. 
Av gymnasieskolans totala underskott ligger 4 mil-
joner kronor på gymnasiesärskolan. 
 
Kommunstyrelsen 
Kommunstyrelsen exklusive exploateringsintäkter 
redovisar i sin prognos ett positivt utfall mot budget 
på 1,6 miljoner kronor. 
 
Överskottet beror främst på vakanser i avvaktan på 
ny organisation 2016, att vissa projekt har förskju-
tits i tid samt lägre kostnader för bidrag och ersätt-
ningar än vad som är budgeterat. Vissa osäkerheter 
finns som är kopplade till problem i initieringsfasen 
med den nya prismodellen för IT-tjänster.  
 
Prognostiserade exploateringsintäkter uppgår till 
netto 9,6 miljoner kronor. Det är 0,4 miljoner lägre 
än budgeterat. Jämfört med delår 1 har prognosen 
försämrats med 4 miljoner kronor, vilket främst 
beror på att två projekt kommer att avslutas först 
2016 till följd av att lantmäteriförrättningar tagit 
längre tid än beräknad. 
 
Kultur- och fritidsnämnden  
Nämnden räknar med ett ekonomiskt överskott med 
1,8 miljoner i förhållande till budget. Lägre perso-
nal- och lokalkostnader medverkar till utfallet. 
Dessutom har elkostnaderna blivit lägre än beräk-
nat. För allmänkultur och bibliotek befaras mindre 

underskott vilket i någon mån påverkar resultatet i 
negativ riktning. 
 
Socialnämnden  
Socialnämnden redovisar i sin prognos ett under-
skott mot budget på 14 miljoner kronor. I detta 
ingår kostnader med anledning av bränderna riktade 
mot socialtjänsten, vilka beräknas till 3 miljoner.  
 
Jämfört med delår 1 innebär prognosen en förbätt-
ring med närmare 9 miljoner. Förbättringen beror 
på att de åtgärder som vidtagits under våren börjat 
ge resultat, att fler externa placeringar kunnat avslu-
tas och vakanshållning av tjänster. Ytterligare åt-
gärder planeras. 
 
Den största negativa budgetavvikelsen på 10,3 
miljoner gäller verksamhet riktad till barn och ung-
domar och då främst jourhemskostnader, personal-
kostnader och bränderna. Förvaltningen har behövt 
köpa allt fler dyra konsulentstödda jourhem, vilket 
beror på att fler barn är i behov av familjehemsvård, 
samtidigt som dessa är svåra att hitta. Däremot 
minskar kostnaderna för institutionsplaceringar, 
vilket beräknas ge ett överskott mot budget på 1,5 
miljoner.    
 
Kostnaderna för ekonomiskt bistånd beräknas med-
föra ett underskott mot budget på 5,6 miljoner. 
Nuvarande prognos är dock lägre än utfallet för 
2014.  
 
Vård- och omsorgsnämnden 
Vård- och omsorgsnämndens prognos visar ett 
underskott mot budget på 20,5 miljoner kronor.  
 
Det sammantagna underskottet inom äldreomsorgen 
uppgår till 16,3 miljoner varav 11,4 miljoner redo-
visas för externa placeringar enligt SoL, 8 miljoner 
kronor inom hemtjänsten och 1,6 miljoner kronor 
inom myndighetsverksamheten. Övriga verksamhet-
er visar ett överskott på 4,7 miljoner kronor.  
 
Jämfört med budget motsvarar underskottet för 
externa placeringar enligt SoL 16,2 årsplaceringar 
inom vård- och omsorgsboenden. I prognosen ingår 
åtgärder att erbjuda externt placerade en vård- och 
omsorgsplats inom kommunen.   
 
Verksamhetsområdet omsorg för personer med 
funktionsnedsättning redovisar sammantaget ett 
underskott på 13,4 miljoner kronor varav 6,7 miljo-
ner kronor redovisas för externa placeringar enligt 
LSS, 4,8 miljoner kronor inom personlig assistans 
och 1,9 miljoner kronor inom myndighetsverksam-
heten.  
 
Underskottet för externa placeringar enligt LSS 
beror dels på volymökningar som motsvarar 5 bo-
endeplaceringar. Nämnden ser över processen vid 
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placeringar till boenden enligt LSS för att effektivi-
sera och på så sätt minska antalet köpta platser. 
Dessutom pågår ett arbete med att minska dygnspri-
set vid omförhandling av externa placeringar. 
 
Myndighetsverksamheten för både SoL och LSS har 
under de senaste åren haft en stor personalomsätt-
ning. Det har varit svårt att rekrytera erfarna hand-
läggare till de vakanta tjänsterna. För att stötta och 
lära upp de nyrekryterade som ofta är unga och 
nyutexaminerade handläggare har konsulter tagits 
in. 
 
Central ledning och administration redovisar ett 
prognostiserat överskott på 9,3 miljoner kronor 
vilket till största delen avser en förvaltningsövergri-
pande buffert. 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden  
Nämndens prognos visar på ett överskott mot bud-
get på 2,6 miljoner kronor.  
 
Överskottet beror framförallt på vakanser inom 
arbetsmarknadsverksamheten i samband med omor-
ganisation. Men förklaras också av att arbetsför-
medlingen hänvisat färre deltagare än budgeterat till 
kommunens arbetsmarknadsprogram. Överskottet 
beräknas till 2,2 miljoner. 
 
Överskott redovisas också för Xenters verksamheter 
med 1 miljon främst genom högre intäkter för upp-
dragsverksamheten. Daglig verksamhet redovisar 
underskott med 0,7 miljoner på grund av fler nya 
deltagare än budgeterat. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden 
Totalt räknar nämnden med ett utfall på minus 0,2 
miljoner i sin helårsprognos. Ett underskott inom 
gata- parkverksamheten kompenseras i stort med 
överskott framförallt inom bygglov. 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
Nämnden räknar med att nettoutfallet är i nivå med 
budget.  
 
Tekniska nämnden 
Prognosen för tekniska nämnden ligger i dagsläget 
på minus 11,3 miljoner kronor inklusive ett beräk-
nat överskott för VA verksamheten med 2,4 miljo-
ner.  
 
På fastighetssidan ligger prognosen på minus 13,1 
miljoner. I driftutfallet ligger renoveringsåtgärder 
på Storvretsskolan med 10,8 miljoner. En analys av 
åtgärderna ska visa om några av de nedlagda kost-
naderna är att betrakta som investeringsutgift varför 
prognosen i denna del är osäker. 
 
Verksamheten teknik och logistik räknar med ett 
resultat som ligger 1,4 miljoner bättre än budget. 

BOLAGENS RESULTAT  
Till delårsrapporterna gör kommunen inte någon 
sammanställd redovisning över kommunkoncernen 
och dess ingående bolag eftersom villkoren för detta 
inte är uppfyllda. Bolagens delårsresultat (för peri-
oden januari – augusti) och prognos för helåret 
2015 redovisas nedan. 
 
Koncernbolag 
mnkr 

Resultat 
2015-
08-31 

Prognos 
helår 
2015 

Resultat 
helår 
2014 

Resultat 
2014-
08-31 

Hågelbyparken  -0,3 -0,5 0,4 0,2 
Upplev Bot-
kyrka  -0,2 -0,5 0,4 -0,1 

SRV 8,1 4,7 19,0 1,2 
Södertörns 
fjärrvärme före 
koncernbidrag 

61,0 92,0 101,6 62,0 

Botkyrkabyg-
gen inkl dotter-
bolag 

58,0 59,1 48,3 74,9 

Botkyrka 
Stadsnät  6,7 1,5 2,0 -1,6 

Söderenergi 26,5 42,1 99,0 46,1 
Södertörns 
Energi 46,0 69,9 67,1 38,3 

 
Botkyrkabyggen redovisar för perioden ett resultat 
om 58,0 miljoner kronor.  För helåret har bolaget 
prognostiserat ett resultat om 59,1 miljoner kronor, 
vilket är 12,4 miljoner kronor högre än bolagets 
budget för 2015. Detta förklaras bland annat av 
ökade fakturerade intäkter samtidigt som kostnader 
för värme, el och vatten beräknas blir lägre än bud-
geterat. 
 
Upplev Botkyrka AB redovisar ett resultat om -0,2 
miljoner kronor för perioden. Prognosen för 2015 är 
ett resultat om – 0,5 miljoner kronor. Bolaget har 
under året haft minskade intäkter på Subtopia, vilket 
påverkar resultatet. 
  
Hågelbyparken AB redovisar ett resultat om -0,3 
miljoner kronor. Prognosen för året är ett resultat 
om -0,5 miljoner kronor. Bolaget har under året haft 
minskade intäkter på grund av hyresintäktsbortfall 
för restaurangen och vandrarhemmet vilket påverkar 
resultatet. 
 
Botkyrka stadsnät redovisar ett resultat för perioden 
om 6,7 miljoner kronor. Prognosen för helåret är ett 
resultat om 1,5 miljoner kronor. 
 
Södertörns Fjärrvärme AB redovisar för perioden 
ett resultat om 61,0 miljoner kronor före koncernbi-
drag. Prognosen för helåret är dock 92,0 miljoner 
kronor före koncernbidrag. En ny prismodell gör att 
vädret inte får så stort genomslag som det skulle 
kunnat få. Den varma vintern som innebar lägre 
intäkter vilket till viss del kompenseras av återbe-
talning för energiskatt från Fortumsamarbetet. 
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Söderenergi redovisar ett resultat för perioden om 
26,5 miljoner. Intäkterna från värme blev på grund 
av den varma vintern och våren lägre än budgeterat. 
Orsaken till att resultatet i år är lägre än motsva-
rande period föregående år är omläggningen av 
leasing när bolaget gick in i K3. Räntekostnaden 
ökade med ca 48 mkr. Dock blev periodens rörelse-
resultat 27,0 mkr bättre än motsvarande period 
föregående år. Prognosen för helåret är ett resultat 
om 42,1 miljoner kronor vilket är i nivå med den 
budget som lagts för helåret. 
 
SRV AB redovisar för perioden ett resultat om 8,1 
miljoner kronor. Detta förklaras bland annat av en 
ökad omsättning. Bolaget har dock även haft ökade 
produktionskostnader för perioden. Prognosen för 
2015 är ett resultat om 4,7 miljoner kronor. 
 
Södertörns Energi redovisar ett resultat om 46 mil-
joner för perioden. Prognosen för helåret 2015 
uppgår till 69,9 miljoner. 
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BUDGETUTFALL I AUGUSTI/ HELÅRSPROGNOS 2015 
 

DRIFTREDOVISNING 

  
Augusti Augusti Förändr Budget  Prognos  

  Mnkr Not 2015 2014 15/14 2015 2015 Avvikelse 

     
helår helår helår 

     
  

  Kommunstyrelsen 
 

-175,3 -171,2 2% -291,3 -289,6 1,7 
Exploatering/kommunstyrelsen 

 
4,3 21,7 

 
10,0 9,6 -0,4 

Revision 
 

-1,9 -2,0 -5% -3,9 -3,9 0,0 

     
  

  Samhällsbyggnadsnämnden 
 

-80,6 -74,2 9% -148,2 -148,4 -0,2 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden 

 
-4,8 -4,1 17% -11,7 -11,7 0,0 

Tekniska nämnden 
 

6,3 0,7 
 

-3,0 -16,7 -13,7 
Teknisk nämnd, VA 

 
5,7 2,1 

 
0,0 2,4 2,4 

     
  

  Kultur- och fritidsnämnden 
 

-140,9 -129,8 9% -219,4 -217,6 1,8 
Arbetsmarknads- och vuxenutbild-
ningsnämnden -128,2 -114,0 12% -226,9 -224,3 2,6 
Utbildningsnämnden 

 
-1 458,4 -1 346,5 8% -2 232,1 -2 249,6 -17,5 

     
  

  Socialnämnden 
 

-359,0 -347,4 3% -538,5 -552,5 -14,0 
Vård- och omsorgsnämnden        

 
-645,8 -601,7 7% -945,4 -965,9 -20,5 

     
  

  Summa nämndernas nettokostnader -2 978,6 -2 766,4 7% -4 610,4 -4 668,2 -57,8 

     
  

  Gemensamma poster  1 231,1 235,5 -2% 298,6 325,6 27,0 

     
  

  SUMMA 
 

-2 747,5 -2 530,9 8% -4 311,8 -4 342,6 -30,8 
Periodens budget 

 
-2 874,5 -2 761,3 4%   

   
INVESTERINGSREDOVISNING 

 
Augusti Augusti Budget  Prognos  

 Mnkr 2015 2014 2015 2015 

   
helår helår 

Kommunstyrelsen 9,2 7,6 27,3 19,2 

   
  

 Samhällsbyggnadsnämnden 10,1 33,5 54,6 35,1 
Tekniska nämnden 184,2 122,6 255,5 347,0 
   Varav långa byggprojekt 135,5 80,9   264,6 
   Varav korta projekt 48,7 41,8 255,5 82,4 

   
  

 Kultur- och fritidsnämnden 10,8 5,4 31,1 28,8 
Arbetsmarknads och vuxenutbild-
ningsnämnden 3,4 1,1 7,0 7,0 
Utbildningsnämnden 10,5 11,1 48,3 26,5 

   
  

 Socialnämnden 0,8 0,2 7,5 2,0 
Vård- och omsorgsnämnden 2,4 7,2 6,3 6,1 

   
  

 Avsatt för speciella ändamål 0,0 0,0 154,0 0,0 

   
  

 SUMMA 231,4 188,7 591,6 471,7 
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RESULTATRÄKNING 

  
Augusti December  Augusti helår  helår  

 Mnkr 
 

2015 2014 2014 2015 2015 

 
Not utfall utfall utfall budget  prognos  

     
  

 Verksamhetens intäkter  2, 9 555,3 851,8 559,3 
  Verksamhetens kostnader *) 3 -3 302,8 -4 959,3 -3 090,2 -4311,8 -4 342,6 

Avskrivningar  4 -158,5 -232,3 -151,4 -239,0 -239,0 
Verksamhetens  

    
  

 Nettokostnader 
 

-2 906,0 -4 339,8 -2 682,3 -4 550,8 -4 581,6 

     
  

 Skatteintäkter  5 2 074,4 2 943,5 1 974,1 3 114,5 3 114,3 
Generella statsbidrag och utjämning 6 936,7 1 395,8 930,9 1 438,1 1 409,7 
Finansiella intäkter  7 114,1 199,7 132,7 80,0 159,1 
Finansiella kostnader  8 -84,7 -161,4 -107,7 -68,5 -125,7 
Resultat  1, 9 134,5 37,8 247,7 13,3 -24,2 
*) Budget / prognos = nettokostnader 

       
BALANSRÄKNING 

Mnkr 
 

Augusti December  Augusti 
TILLGÅNGAR Not 2015 2014 2014 
Anläggningstillgångar 

    Materiella anläggningstillgångar 
       Mark, byggnader och tekniska anläggningar  11 4 021,1 3 956,8 3 909,4 

   Maskiner och inventarier  12 182,0 179,0 167,5 

     Finansiella anläggningstillgångar 
       Aktier och andelar i dotter- och intressebolag  13 542,5 536,8 523,1 

   Långfristiga fordringar  14 1 568,8 1 575,4 2 034,5 
Summa anläggningstillgångar 

 
6 314,4 6 248,0 6 634,5 

Omsättningstillgångar 
       Exploateringsmark  15 6,5 3,0 8,0 

   Förråd 
 

0,9 0,8 1,1 
   Kortfristiga fordringar   16 243,4 257,9 276,0 
   Kortfristiga placeringar   17 630,9 607,1 595,1 
   Kassa och bank   18 47,0 716,3 41,7 
Summa omsättningstillgångar 

 
928,7 1 585,1 921,9 

SUMMA TILLGÅNGAR 
 

7 243,1 7 833,1 7 556,4 

     SKULDER OCH EGET KAPITAL 
    Eget kapital  19 4 116,9 3 982,4 4 192,3 

   därav periodens/ årets resultat 
 

134,5 37,8 247,7 
Avsättningar 

       Avsättningar för pensioner och likn förpliktelser 20 401,0 387,1 381,4 
   Andra avsättningar 21 0,8 1,0 1,1 
Skulder 

       Långfristiga skulder 22 1 686,4 1 481,1 1 430,1 
   Kortfristiga skulder   23 1 038,0 1 981,5 1 551,5 
SUMMA SKULDER OCH EGET KAPITAL 

 
7 243,1 7 833,1 7 556,4 
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Augusti 
2015 

December 
2014 

Augusti 
2014 

    
  

Ingångna borgensförbindelser  24 1 324,8 1 330,1 1 590,1 

Pensionsförpliktelser som inte har tagits upp  
bland skulderna eller avsättningarna, inkl särskild 
löneskatt 24,26% 

 
1 721,2 1 750,4 1 771,8 

Operationella leasingavtal 25 83,2 104,3 98,0 
Övriga ansvarsförbindelser pensioner, förtroen-
devalda, inklusive särskild löneskatt 24,26% 

 
3,3 3,3 2,8 

 
 

KASSAFLÖDESANALYS 

  
Augusti December Augusti 

 Mnkr Not 2015 2014 2014 
Den löpande verksamheten 

    Resultat efter finansiella poster 
 

134,5 37,8 247,7 
Just för poster som inte ingår i kassaflödet  10 172,2 249,8 163,3 

    
  

Kassaflöde från den löpande verksamheten 
   

  
före förändring av rörelsekapital 

 
306,7 287,6 411,0 

Kassaflöde från förändringar i rörelsekapitalet 
   

  
Ökning(-)/ minskning(+) av förråd o expl mark 

 
-3,6 8,3 3,1 

Ökning(-)/ minskning(+) av kortfristiga placeringar  
 

-23,8 -19,0 85,6 
Ökning(-)/ minskning(+) av kortfristiga fordringar  

 
14,5 103,7 -7,0 

Ökning(+)/ minskning(-) av kortfristiga skulder  
 

-183,5 187,0 -373,0 
Kassaflöde från den löpande verksamheten 

 
110,3 567,6 119,7 

    
  

Investeringsverksamheten 
   

  
Nettoinvestering, materiella tillgångar 

 
-225,8 -348,0 -208,2 

Nettoinvestering, finansiella tillgångar 

 
-5,7 -16,4 -2,7 

Kassaflöde från investeringsverksamheten 
 

-231,5 -364,4 -210,9 

    
  

Finansieringsverksamheten 
   

  
Upptagna lån 

 
255,3 330,0 778,9 

Amortering av skuld 
 

-810,0 -490,0 -860,0 
Ökning (-)/ minskning (+) av långfristiga fordringar 

 
6,6 487,7 28,6 

Kassaflöde från finansieringsverksamheten 
 

-548,1 327,7 -52,5 

    
  

Årets/ periodens kassaflöde 
 

-669,3 530,9 -143,7 
Likvida medel vid årets början 

 
716,3 185,4 185,4 

Likvida medel vid periodens/ årets slut 
 

47,0 716,3 41,7 
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NOTER 
 
 

Augusti December Augusti Augusti December Augusti
Mnkr 2015 2014 2014  Mnkr 2015 2014 2014
Not 1 Gemensamma och interna poster Not 4 Avskrivningar

Intäkter
Maskiner, inventarier och tekniska 
anläggningar -30,0 -40,5 -26,8

Kalkylerad kapitaltjänst 229,7 326,7 221,2 Fastigheter  och anläggningar -128,5 -188,9 -124,6
Schablonbidrag f lyktingar 17,4 32,1 14,7 Nedskrivningar - -2,9 -
Statsbidrag minoritetsspråk 0,0 - 0,0 Summa -158,5 -232,3 -151,4
Kalkylerad pension 92,8 130,3 86,4
Återbetalning AFA 0,0 - 0,0 Not 5 Skatteintäkter 
Differens po pålägg 22,5 35,9 20,6 Preliminär kommunalskatt 2 076,2 2 952,3 1 968,2

Övriga intäkter 0,0 0,5 1,9
Preliminär slutavräkning 
innevarande år 2,3 0,6 9,2

Summa intäkter 362,4 525,5 344,8
Slutavräkningsdifferens 
föregående år -4,1 -9,4 -3,3

2 074,4 2 943,5 1 974,1
Kostnader
Fastighetsskatt och försäkringar -11,0 -7,2 -10,9 Not 6 Generella statsbidragsintäkter/statsbidrag och utjämning
Pensionsutbetalningar -58,9 -71,5 -47,4 Inkomstutjämningsbidrag 675,4 968,6 645,7
Förändring semesterlöneskuld 36,2 -9,4 38,1 Regleringsbidrag/-avgift -2,3 20,3 13,5
Förändring timlöner mm 3,1 -5,4 -0,6 Struktur- och införandebidrag 22,9 70,6 47,1
Nedskrivning intäktsfordringar 0,0 - 0,0 Kostnadsutjämningsbidrag 134,4 175,2 116,8
Pensioner, avsättning -9,3 -28,0 -19,0 Bidrag för LSS-utjämning 20,7 38,6 25,7
Pensioner, avgiftsbestämd del -77,3 -119,7 -62,2 Kommunal fastighetsavgift 84,3 122,6 82,0

Finansiell leasing -1,0 -0,2 -3,5
Särskild kompensation höjda 
sociala avgifter för unga 1,3 0,0 0,0

Täckning av hyror 1,9 2,9 - Summa 936,7 1 395,8 930,9
Stiftelsekapital 0,0 0,0 0,0
Intern försäkring 0,0 - -0,1 Not 7 Finansiella intäkter
Övriga kostnader -15,0 0,0 -3,7 Ränteintäkter 77,4 155,3 108,7
Summa kostnader -131,3 -238,5 -109,3 Fondutdelning placerade medel 5,1 6,7 10,8
Summa netto 231,1 287,0 235,5 Återföring, orealiserad förlust 0,1 -

Realiserad kursvinst, placerade 
medel 19,1 12,7 2,5

Not 2 Verksamhetens intäkter Borgensavgift 5,8 15,4 10,1

Taxor och avgifter 168,7 241,4 159,2
Aktieutdelning koncernbolag och 
andra företag 6,0 6,0 -

Externa bostads- och lokalhyror 59,1 84,7 55,5 Övriga f inansiella intäkter 0,6 3,6 0,6
Försäljning av verksamhet 80,3 132,6 85,9 Summa 114,1 199,7 132,7
Bidrag från staten m.fl. 209,6 323,5 201,1
Övriga verksamhetsintäkter 37,6 69,6 57,6
Summa 555,3 851,8 559,3 Not 8 Finansiella kostnader

Räntekostnader -81,2 -159,1 -110,7
Not 3 Verksamhetens kostnader Intern ränta under byggtid 0,8 4,0 6,5

Personalkostnader -1 884,6 -2 774,4 -1 739,5
Orealiserad förlust, placerade 
medel 0,0 -0,6 -

Varor -176,9 -297,2 -156,7
Realiserad förlust, placerade 
medel 0,0 -0,3 -0,3

Entreprenad och köp av 
verksamhet -670,6 -1 001,3 -636,0 Räntekostnad, pensioner -3,7 -5,0 -3,0
Externa lokalhyror -64,9 -93,8 -65,5 Bankkostnader -0,2 -0,3 -
Bidrag och transfereringar -171,9 -240,1 -160,1 Övriga f inansiella kostnader -0,4 -0,1 -0,2
Verksamhetskostnader -333,9 -552,5 -332,4 Summa -84,7 -161,4 -107,7
Summa -3 302,8 -4 959,3 -3 090,2  
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Augusti December Augusti Augusti December Augusti
Mnkr 2015 2014 2014 Mnkr 2015 2014 2014
Not 9 Jämförelsestörande poster Markreserv
Intäkter Ackumulerad anskaffning 58,9 43,0 43,0
Försäljning av exploaterings-
fastighet (exploateringsnetto) 2,5 19,7 26,6 Ingående balans 58,9 43,0 43,0
Avkastning pensionsavsättning 24,1 19,3 13,0 Under året investerat - 15,9 15,9

Summa jämförelsestörande i 26,6 39,0 39,6

Omklassif icering till 
exploateringsfastigheter 
omsättningstillgångar - - -
Omföringar inom anläggnings-
tillgångar investeringar - - -

Kostnader Utgående balans 58,9 58,9 58,9
Nedskrivning materiella 
anläggningstillgångar - -2,9 - Varav mark 58,9 58,9 58,9
SL-avtal upprustning tunnelbane-
stationer Hallunda och Norsborg -15,0 - - Fastigheter för affärsverksamhet
Summa jämförelsestörande k -15,0 -2,9 0,0 Ackumulerad anskaffning 310,7 270,3 270,3

Ackumulerad avskrivning -97,6 -88,7 -88,7
Summa jämförelsestörande p 11,6 36,1 39,6

Ingående balans 213,1 181,6 181,6
Not 10 Justering för poster som ej ingår i kassaflödet Under året investerat 25,9 40,4 13,8
Avskrivningar 158,5 232,3 151,4 Under året avskrivet -6,5 -8,9 -5,8
Pensionsavsättning 13,8 17,6 11,9 Utgående balans 232,5 213,1 189,6
Övriga avsättningar -0,1 -0,1 - Varav mark 0,1 0,1 0,1
Summa 172,2 249,8 163,3

Mark och fastigheter för annan verksamhet
Not 11 Mark, byggnader och tekniska anläggningar Ackumulerad anskaffning 514,2 505,3 505,3
Verksamhetsfastigheter Ackumulerad avskrivning -283,8 -270,8 -270,8
Ackumulerad anskaffning 5 207,4 4 998,0 4 998,0
Ackumulerad avskrivning -2 059,8 -1 900,9 -1 900,9 Ingående balans 230,4 234,5 234,5

Under året investerat 1,8 8,9 3,6
Ingående balans 3 147,6 3 097,1 3 097,1 Under året avskrivet -8,9 -13,0 -8,6
Under året investerat 162,6 209,4 133,9 Utgående balans 223,3 230,4 229,5
Omklassif iceringar - - 0,0 Varav mark 59,4 59,4 59,4
Omföringar mark - - 0,0
Under året avskrivet -105,2 -156,0 -102,8 Ingående balans
Nedskrivet - -2,9 - Exploateringar (anläggningstillgång)
Utgående balans 3 205,0 3 147,6 3 128,2 Ingående balans 58,1 59,8 59,8
Varav mark 48,0 48,0 48,0 Under året investerat -1,3 3,5 10,4

Under året slutredovisat -0,7 -5,1 -

Publika fastigheter
Under året omklassif icerat från 
anläggningstillgångar markreserv - - 0,0

Ackumulerad anskaffning 422,5 399,5 399,5 Summa Exploateringsmark 56,1 58,2 70,2
Ackumulerad avskrivning -173,9 -162,7 -162,7 Pågående projekt

Utgående balans 4 021,1 3 956,8 3 909,4
Ingående balans 248,6 236,8 236,8
Omklassif iceringar - 0,0 Not 12 Maskiner, inventarier och tekniska anläggningar
Under året investerat 4,6 23,0 3,6 Anskaffningsvärde 770,6 718,4 718,4
Under året avskrivet -7,9 -11,2 -7,4 Ackumulerad avskrivning -591,6 -551,1 -551,1
Utgående balans 245,3 248,6 233,0
Varav mark 15,2 15,2 15,2 Ingående balans 179,0 167,3 167,3

Under året investerat 33,0 52,2 27,1
Försäljning/utrangering - - -
Under året avskrivet -30,0 -40,5 -26,9
Omklassif iceringar - - -
Avskrivning sålda/utrangerade - - -
Pågående nyanläggning - - -
Nedskrivet - - 0,0
Utgående balans 182,0 179,0 167,5  
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Augusti December Augusti Augusti December Augusti
 Mnkr 2015 2014 2014  Mnkr 2015 2014 2014
Not 13 Aktier och andelar Not 16 Kortfristiga fordringar
AB Botkyrkabyggen 
(8 200 á 1 000 kr) 8,2 8,2 8,2 Kundfordringar 15,8 50,0 26,0
AB Botkyrkabyggen 
(Nyemission 2008) 15,0 15,0 15,0

Förutbetalda kostnader och 
upplupna intäkter 114,4 89,4 115,4

AB Botkyrkabyggen (aktier över-
förda från Botkyrka 
kommunfastigheter) 450,0 450,0 450,0 Avräkning kommunalskatt 2,4 0,6 9,2
Botkyrka Etablerings AB 
(500 á 100 kr) - - 0,1 Upplupen fastighetsavgift 34,4 31,7 31,6
Botkyrka Stadsnät AB 16,5 16,5 2,7 Momsfordran 19,5 24,6 13,9
Hågelbyparken AB 0,1 0,1 0,1 Skattekonto 0,6 0,7 0,5
Upplev Botkyrka AB 3,1 3,1 3,1 Skattefordran löneskatt 22,1 34,1 22,2
Södertörns Energi AB 
(2 á 50 000 kr)  5,0 5,0 5,0 Kortfristiga fordringar koncern 1,5 1,5 4,4
SRV Återvinning AB (700 á 500 k 0,3 0,3 0,3 Kortfristig del av lång fordran 0,8 0,5 26,8
Stockholmsregionens Försäk-
rings AB (77 553 á 100 kr) 7,7 7,7 7,7 Övriga fordringar 31,9 24,8 26,0
Kommuninvest 3,7 3,7 3,7 Summa 243,4 257,9 276,0
Vårljus AB 0,8 0,8 0,8
Övriga 0,1 0,1 0,1 Not 17 Kortfristiga placeringar
Bostadsrätter 32,0 26,3 26,3 Räntefonder 313,2 308,7 275,6
Summa 542,5 536,8 523,1 Aktiefonder 200,6 181,5 203,0

Hedgefonder 117,1 116,8 116,4
Övriga placeringar 0,0 0,1 0,1

Not 14 Långfristiga fordringar Summa 630,9 607,1 595,1
Lån till kommunala bolag 1 569,4 1 575,9 1 323,5
Lån till VA-anslutningar 0,0 0,0 0,0 Not 18 Kassa och bank
Lån till kreditinstitut
(Handelsbanken Finans) - - 737,7 Bank 47,0 716,3 41,7
Övrig utlåning 0,1 0,1 0,1 Postgiro 0,0 0,0 0,0
Avgår kortfristig del -0,7 -0,6 -26,8 Summa 47,0 716,3 41,7
Summa 1 568,8 1 575,4 2 034,5

Kommunen har valt att under 2015 nyttja kredit på plusgirot 
Not 15 Exploateringar (omsättningstillgång) om 5,5 mnkr som redovisas på skuldsidan. Motsvarande 
Ingående balans 3,0 11,1 11,1 belopp för 2014 var 2,6 mnkr som redovisas på skuldsidan.
Omföring från markreserv - - - Limit på checkräkningskrediten är 200 mnkr.
Under året investerat kostnader 1,1 13,0 19,1
Under året investerat intäkter 0,0 -42,0 -52,4
Slutredovisade projekt kostnader -5,1 -2,6 -11,3 Not 19 Eget kapital

Slutredovisade projekt intäkter 7,5 23,5 41,5
Ingående eget kapital enligt 
balansräkningen 3 982,4 3 944,6 3 944,6

Summa 6,5 3,0 8,0 Periodens resultat 134,5 37,8 247,7
Utgående eget kapital 4 116,9 3 982,4 4 192,3  
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Augusti December Augusti Augusti December Augusti
 Mnkr 2015 2014 2014  Mnkr 2015 2014 2014
Not 20 Pensionsavsättningar
Exklusive garantipension, 
visstidspension, särskild 
ålderspension 
garantipension och särskild 
avtalspension Uppgifter om lån i banker och kreditinstitut
Ingående avsättning 382,8 363,2 363,2 Genomsnittlig räntesats 1,8% 1,4% 1,9%
Pensionsutbetalningar -7,7 -10,8 -7,2 Genomsnittlig räntebindningstid (år) 2,6 2,1 8,2
Nyintjänad pension 15,6 21,8 14,8
Ränte- och basbelopps-
uppräkningar 3,7 3,9 3,5 Lån som förfaller (kapitalbindning) inom
Avsatt för förtroendevalda 0,0 1,2 0,0 0-1 år 10% 74% 19%
Förändring särsk.löneskatt 24,26% 2,9 3,8 2,6 1-3 år 66% 20% 59%
Övrigt 0,1 -0,3 0,2 3-5 år 12% -
Summa 397,4 382,8 377,1 över 5 år 12% 6% 22%

Summa 100% 100% 100%
Garantipension, 
visstidspension, särskild 
ålderspension 
garantipension och särskild 
avtalspension 
Ingående avsättning 4,3 6,3 6,2 Not 22 A Långfristiga skulder

Pensionsutbetalningar -0,5 -1,5 -1,2
Exklusive 

derivat
Inklusive 
derivat

Nyintjänad pension 0,0 0,0 0,0
Räntekostnader inkl. upplupen 
ränta, tkr 28 733,0 77 676,0

Ränte- och basbelopps-
uppräkningar 0,0 0,0 0,0 Genomsnittsränta, % 1,2 3,3
Förändring särsk.löneskatt 24,26% -0,1 -0,4 -0,4 Genomsnittlig räntebindningstid, år 0,5 4,0
Övrigt -0,1 -0,1 -0,3
Summa 3,6 4,3 4,3

2015-08-31 2014-08-31
Utgående balans 
pensionsav-
sättning 401,0 387,1 381,4 Marknadsvärde derivat tkr -297 600,0 -277 200,0
Aktualiseringsgrad (%) 88% 86% 86%

Not 23 Kortfristiga skulder

Not 21 Andra avsättningar
Upplupna arbetsgivaravgifter och 
preliminär skatt 95,4 88,7 88,8

Övriga avsättningar 0,8 1,0 1,1 Kortfristig leasingskuld 4,5 4,2 4,4

Summa 0,8 1,0 1,1
Upplupna kostnader och förut-
betalda intäkter 100,1 186,9 99,9
Kommande års amorteringar 400,0 1 160,0 990,0
Leverantörsskuld 145,3 123,5 106,5

Not 22 Långfristiga skulder Semesterlöneskuld 123,5 187,8 100,6
Handelsbanken 50,0 50,0 50,0 Upplupna löner 32,9 38,1 30,4
Nordea 350,0 350,0 350,0 Särskild löneskatt pensioner 33,6 57,3 14,2
Kommuninvest 1 515,0 2 085,0 1 910,0 Pensioner avgiftsbestämd del 59,5 88,6 58,7
Förinbetalda gatukostnadser-
sättningar 54,8 55,7 36,6 Till kreditinstitut 0,0 3,6 -
Förinbetalda anslutningsavgifter 
VA 67,7 65,9 54,1 Övriga kortfristiga skulder 43,2 42,8 58,0
Finansiell leasing 10,9 12,9 13,2 Summa 1 038,0 1 981,5 1 551,5
Investeringsbidrag 8,6 7,8 -
Skuld till kommunala bolag 13,8 13,8 -
Avgår kortfristig del -400,0 -1 160,0 -990,0
Övriga långfristiga skulder 15,6 - 6,2
Summa 1 686,4 1 481,1 1 430,1  
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Augusti December Augusti Augusti December Augusti
 Mnkr 2015 2014 2014  Mnkr 2015 2014 2014
Not 24 a Ingångna borgensförbindelser
Södertörns Fjärrvärme AB 38,3 37,5 38,6 Not 25 Leasingavtal
Södertörns Energi AB 625,0 645,0 645,0 Finansiell leasing
SYVAB 88,4 88,4 88,4 Nuvärdesberäknade minimileasavgifter
Söderenergi AB 430,2 437,8 445,7 Förfaller till betalning inom 1 år 4,5 4,2 4,4
SRV Återvinning AB 79,0 57,3 57,7 Förfaller till betalning mellan 1-5 år 10,9 12,9 13,2
Hågelbyparken AB 1,0 1,0 1,0 Förfaller till betalning senare än 5 år 0,0 0,0 0,0

Botkyrka hantverkshus brf 1, 2 oc  12,5 12,6 12,6 Summa 15,4 17,1 17,6
AB Botkyrkabyggen 0,0 0,0 250,0 Vid nuvärdesberäkningarna har diskonteringsräntan 4,5% använts
Eriksbergs industriområde 9,0 9,2 9,4
Norra Botkyrka Folkets Hus 31,5 31,9 32,2 Operationell leasing
IFK Tumba 4,8 4,8 4,8 Förfaller till betalning inom 1 år 19,9 26,7 22,2
Övriga föreningar 4,4 3,2 3,4 Förfaller till betalning mellan 1-5 år 31,6 37,6 34,4
Enkel borgen, kommunal hyresgaranti 0,3 Förfaller till betalning senare än 5 år 31,7 40,0 41,4
Kommunalt förlustansvar, statliga 0,7 1,1 1,3 Summa 83,2 104,3 98,0
Summa 1 324,8 1 330,1 1 590,1

Botkyrka kommun har en generell borgen gentemot Söderenergi på 
725,0 mnkr from 2015-05.
I beloppet i tabellen ingår utnyttjat borgensbelopp för generell borgen 
med 412,7 mnkr samt kommunens borgensförpliktelser med 3,0 mnkr 
och checkkredit om 14,5 mnkr.

Enkel borgen för kommunal hyresgaranti har endast räknats ut till 
årsbokslutet.

Not 24 b, Ingångna borgensförbindelser - solidarisk borgen

Botkyrka kommun har ingått en solidarisk borgen såsom för egen skuld 
för Kommuninvest i Sverige AB:s samtliga nuvarande och framtida 
förpliktelser. 

Samtliga 280 kommuner som per 2015-06-30 var medlemmar i Kommun- 
invest ekonomiska förening har ingått likalydande borgensförbindelser.

Mellan samtliga medlemmar i Kommuninvest ekonomisk förening har
ingåtts ett regressavtal som reglerar fördelningen av ansvaret mellan 
medlemskommunerna vid ett eventuellt ianspråktagande av ovan
nämnd borgensförbindelse.

Enligt regressavtalet ska ansvaret fördelas dels i förhållande till stor-
leken på de medel som respektive medlemskommun lånat av Kommun-
invest i Sverige AB, dels i förhållande till storleken på medlemskom-
munernas respektive insatskapital i Kommuninvest ekonomisk förening.

Vid en uppskattning av den f inansiella effekten av Botkyrka kommuns 
ansvar enligt ovan nämnd borgensförbindelse, kan noteras att per
2015-06-30 uppgick Kommuninvest i Sverige AB:s totala förpliktelser till 
till 335 266 287 789 kr och totala tillgångar till 324 392 727 836 kr. 
Kommunens andel av de totala förpliktelserna uppgick till 
 4 100 245 630 kr och andelen av de totala tillgångarna uppgick till 
3 969 103 720 kr.  
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REDOVISNINGSPRINCIPER
 
Delårsrapporten är i allt väsentligt upprättad i 
enlighet med lagen om kommunal redovisning (KRL) 
och rekommendationer från Rådet för kommunal 
redovisning (RKR) vilket innebär att: 

• Intäkter redovisas i den period det är 
sannolikt att de ekonomiska tillgångarna 
kommer att tillgodogöras kommunen. Intäk-
terna ska dessutom kunna beräknas på ett 
tillförlitligt sätt. 

• Fordringar har tagits upp till de belopp som 
de beräknas inflyta med. 

• Tillgångar och skulder tas upp till anskaff-
ningsvärde. 

 
Periodisering av inkomster och utgifter sker enligt 
god redovisningssed till det år då vara levereras, 
tjänst utförs eller händelse inträffar. Förvaltningarnas 
beloppsgräns för periodisering är ett prisbasbelopp, 
dvs 44 500 kr 2015. 
 
Jämförelsestörande poster 
Jämförelsestörande poster särredovisas i not till 
respektive post i resultaträkningen och i kassaflödes-
rapporten. Enligt RKR 3.1 är en post i resultat-
räkningen jämförelsestörande när beloppet är 
väsentligt och posten är av sådant slag att den inte 
förväntas inträffa ofta eller regelbundet, t ex ned-
skrivningar av anläggningstillgångar och vinst/förlust 
vid försäljning av exploateringsfastigheter. 
 
VA-verksamhetens resultat 
VA-verksamhetens resultat ingår i resultatet för kom-
munen och särredovisas inom balansposten eget kapi-
tal.  
 
Skatteintäkter 
Skatteintäkterna periodiseras och redovisas det år då 
den beskattningsbara inkomsten intjänas. Kommunen 
redovisar, enligt RKR 4.2, skatteintäkter utifrån den 
prognos som Sveriges kommuner och Landsting 
(SKL) publicerarar i december. Uppdelning i redo-
visningen sker för årets preliminära skatte-
inbetalningar, prognos för årets avräkningslikvid 
samt slutavräkning från tidigare år. 
 
Gatukostnadsersättningar, anläggningsavgifter  
mm 
Gatukostnadsersättningar, anläggningsavgifter, an-
slutningsavgifter och övriga investeringsbidrag in-
täktsförs på ett sätt som återspeglar hur investeringen 
används och förbrukas enligt RKR:s rekommendation 
18. 
 
Löner 
Semesterlöneskuld, timanställdas löner och okom-
penserad övertid redovisas tillsammans med arbetsgi-
varavgifter som en kostnad under aktuellt intjänande 
år och som en kortfristig skuld i balansräkningen. 

Semesterlöneskulden beräknas separat för varje 
personalkategori. 
 
Pensionsskulden 
Kommunens pensionsskuld är den skuld som kom-
munen har till anställda och pensionärer, och uppgår 
till nuvärdet av framtida pensionsutbetalningar. 
Beräkning sker enligt SKL:s riktlinjer RIPS07. 
 
Kommunen redovisar pensionsskulden enligt den så 
kallade blandmodellen: 
 
Pension som tjänats in före 1998 redovisas som 
ansvarsförbindelse och utbetalningarna redovisas som 
kostnad i resultaträkningen. 
 
Pension som tjänats in från och med 1998 
kostnadsförs det år de tjänas in och tas upp som 
kortfristig skuld till dess att de betalas ut, vilket sker i 
mars året efter intjänandet. I samtliga belopp ingår 
särskild löneskatt på 24,26 procent. 
 
Finansiella tillgångar och skulder 
Finansiella anläggningstillgångar i form av aktier och 
fonder tas upp till anskaffningsvärdet om de gäller 
dotterbolag eller intressebolag.  
 
Finansiella skulder redovisas enligt RKR 20 antingen 
som kortfristiga eller långfristiga skulder. Den del av 
ett långfristigt lån som förfaller till betalning inom 
tolv månader, räknat från balansdagen, redovisas som 
kortfristig skuld medan ett lån som förfaller efter 12 
månader räknat från balansdagen redovisas som 
långfristig skuld.  
 
Kommunens pensionsmedelsportfölj i form av 
marknadsnoterade fonder och finansiella instrument 
är klassificerade som omsättningstillgångar. Samtliga 
placeringsmedel är värderade till det lägsta av 
anskaffningsvärdet och aktuellt marknadsvärde och 
skrivs ner vid eventuell orealiserad förlust. 
 
Marknadsnoterade aktier och fonder klassificeras 
sedan 2012 som omsättningstillgångar enligt RKR 
20. 
 
Leasing 
Leasing klassificeras som operationell eller finansiell 
leasing enligt RKR 13.2. Även hyresavtal klassi-
ficeras enligt rekommendationen. Finansiell leasing 
redovisas som en tillgång i balansräkningen samt som 
en skuld till leasegivaren. Operationell leasing redo-
visas som en ansvarsförbindelse i särskild not.  
 
Gränsdragning mellan kostnad och investering 
Enligt KRL är en anläggningstillgång ”en tillgång 
som är avsedd för stadigvarande bruk av väsentligt 
värde”. I kommunen klassificeras därför en kostnad 
som en investering och därmed som anläggnings-
tillgång när tillgången har en nyttjandeperiod som är   
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längre än tre år och anskaffningsvärdet är över ett 
prisbasbelopp, 44 500 kr 2015. Kostnader som inte 
uppfyller definition för anläggningstillgång påverkar 
årets resultat eftersom den då bokförs som drifts-
kostnad. 
 
Avskrivning, avskrivningstid och avskrivnings-
metod 
Anläggningstillgångar i kommunen skrivs av utifrån 
tillgångarnas förväntade nyttjandeperiod och baseras 
på anläggningens anskaffningsvärde exklusive even-
tuellt restvärde. På tillgångar såsom aktier, andelar, 
bostadsrätter, mark, konst och pågående arbeten sker 
inga avskrivningar.  
 
Kapitaltjänstkostnad, summan av avskrivningar och 
internränta, beräknas på de aktiverade anläggningarna 
och belastar enheterna som kostnader. För verksam-
hetslokaler ingår kapitalkostnaden i internhyran. För 
två verksamhetsfastigheter används annuitetsmetoden 
och för övriga investeringar nominell/linjär metod.  
 
Avskrivning av maskiner och inventarier påbörjas 
månaden efter anskaffningen. För fastigheter påbörjas 
avskrivningen när anläggningen är färdig och kan 
användas. 
 
Dessa avskrivningstider tillämpas i kommunen: 
 

Objekt 
Avskrivnings-
intervall i år 

Verksamhetsfastigheter 3–33 
Fastigheter för affärsverksamhet 3–50 
Publika fastigheter (gator, vägar, 
parker och VA) 22–50 
Uthyrda fastigheter 10–33 
Hyrda fastigheter 3–20 
Maskiner och inventarier 3–12 

Bilar och transportmedel 3–12 
 
Från och med 2014 ska kommuner dela upp sina 
anläggningstillgångar i betydande komponenter som 
sedan ska skrivas av separat, enligt RKR 114. 
Kommun uppfyller inte denna rekommendation helt. 
Under 2014 påbörjades arbetet med komponent-
avskrivningar då konstgräsplaner har aktiverats upp-
delade på olika komponenter. Under 2015 fortsätter 
arbetet. 
 
Exploatering 
Upparbetade utgifter i kommunens exploaterings-
verksamhet redovisas som omsättningstillgång när 
kommunen inte ska äga tillgången och som anlägg-
ningstillgång när kommunen ska vara slutlig ägare, 
till exempel för gator och parker.  
 
Sammanställd redovisning 
I den kommunala koncernen ingår samtliga bolag och 
kommunalförbund där kommunen har ett betydande 
inflytande (minst 20 procent), en så kallad samman-

ställd redovisning.  Den ska ge en samlad bild av 
kommunens och de kommunala företagens verk-
samhet och ekonomiska ställning. 
 
Den sammanställda redovisningen har upprättats 
enligt förvärvsmetoden med proportionell konsoli-
dering. Samtliga koncernbolag upprättar årsredovis-
ning enligt Bokföringsnämndens allmänna råd 
BFNAR 2012:1 Årsredovisning och koncernredo-
visning (K3).  
 
Kommunen gör ingen sammanställd redovisning till 
delårsrapporten. De villkor som anges i RKR 22, 
Delårsrapport gällande kommun koncernens andelar 
uppfylls inte. 
 
Följande bolag ingår i den sammanställda redovis-
ningen som sammanställs till årsredovisningen: 
 
Bolag Ägarandel 
Botkyrkabyggen AB 100 % 
Botkyrka Stadsnät AB 100 % 
Upplev Botkyrka AB 100 % 
Hågelbyparken AB 100 % 
SRV Återvinning AB 31,5 % 
Söderenergi AB 29 % 

Södertörns Energi AB 50 % 

Södertörns Fjärrvärme AB 50 % 
 
Derivat- och säkringsredovisning 
Kommunen redovisar derivat- och säkringsredovis-
ning enligt RKR 21. 
 
Syftet med säkringen 
Kommunen har en skuld på totalt 1915 mkr med 
löpande förfall fram till det längsta lånets 
slutförfallodatum 2024-08-12. Syftet med säkringen 
är att minska variabiliteten i framtida kassaflöden 
avseende betalning av rörlig ränta och jämna ut ränte-
kostnaderna över åren samt att anpassa ränterisken 
till de regler som anges i finanspolicy som beslutats 
av Kommunfullmäktige.  
 
Säkrad risk 
Den säkrade risken utgörs av variabiliteten i framtida 
räntebetalningar på grund av förändringar i basräntan, 
för närvarande alltid STIBOR 3M. 
 
Säkrad post 

1. Framtida betalningar av rörlig ränta hänför-
lig till den rörliga delen av upplåningen. 

2. Utöver befintliga lån kan även prognostise-
rade framtida upplåningstransaktioner kom-
ma att utgöra säkrad post. 

 
Den säkrade posten utgörs av en portfölj av lån. 
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Säkringsinstrument 
Säkringsinstrumenten utgörs av en portfölj inne-
hållande olika typer av räntederivat. Säkringsinstru-
menten består av vanliga ränteswapar där kommunen 
erhåller/betalar rörlig ränta och betalar/erhåller fast 
ränta, men även instrument med olika typer av 
optionalitet kan komma att inkluderas.  
 
I de fall instrument med utställd optionalitet ingår i 
portföljen, kommer de inte i något fall att medföra en 
risk för att i förväg okända och för kommunen nega-
tiva marknadsvärdesförändringar kan komma att 
realiseras om motparten utnyttjar sin option. Om 
optionaliteten innebär att kommunen kan komma att 
behöva betala en fast ränta, är den fasta räntan känd i 
förväg. 
 
Bedömning av säkringsförhållandets effektivitet 
En utvärdering av säkringens effektivitet kommer att 
göras vid varje förändring i låneportföljen eller 
derivatportföljen samt i samband med årsbokslutet 
och tertialbokslut genom att jämföra de huvudsakliga 
villkoren för säkringsinstrumentet med de huvud-
sakliga villkoren för den säkrade posten. De kritiska 
villkoren utgörs av nominella belopp, löptid, ränte-
bas, valuta och ränteomsättningsdag. Säkringsför-
hållandet anses vara effektivt så länge det inte sker 
någon väsentlig förändring av de huvudsakliga 
villkoren för antingen säkringsinstrumentet eller den 
säkrade posten. 
 
Arbete med att utveckla metoder för effektivitets-
prövning pågår och kan komma att förändras när 
praxis utvecklas. Bedömningen per 2015-08-31 är att 
säkringsförhållandet anses vara effektivt med hänvis-
ning till ovan nämnda villkor. 
 
Redovisning 
Räntekostnaderna för derivat inom ramen för 
säkringsredovisning redovisas löpande i resultaträk-
ningen som en del av kommunens räntekostnader 
med hänsyn tagen till periodisering av upplupen 
ränta. Derivat som faller utanför ramen för 
säkringsredovisning marknadsvärderas dessutom och 
redovisas till det lägsta av anskaffningsvärdet och 
marknadsvärdet på balansdagen. Per 2015-08-31 
fanns en swaption som inte bedöms klara kriterierna 
för säkringsredovisning.  
 

ORDLISTA 
Anläggningstillgångar är tillgångar som kommunen 
tänker äga och använda under längre tid och som inte 
är av mindre värde, till exempel fastigheter, 
inventarier och finansiella tillgångar. 
 
Annuitetsmetoden fördelar investeringens kapital-
tjänstkostnader, internränta och avskrivningar, med 
lika stora belopp för varje år av tillgångens ekono-
miska livslängd (jmf med nominell metod). 
 

Avskrivning är en fördelning av anläggningstill-
gångars värdeminskning beräknat på anskaffnings-
värde och nyttjandeperiod. 
 
Eget kapital är den del av tillgångarna som finansie-
rats med egna medel och är skillnaden mellan samt-
liga tillgångar och samtliga skulder. 
 
Finansnetto är skillnaden mellan finansiella intäkter 
och kostnader. 
 
Internränta är ränta för de anläggningstillgångar som 
en viss verksamhet använder.  
 
Kapitalkostnad är ett samlingsbegrepp för internränta 
och avskrivningar på kommunens anläggningar i an-
läggningsregistret. Belastar verksamheternas resultat.  
 
Kortfristig fordran och skuld avser fordran, lån eller 
skuld som förfaller till betalning inom ett år. 
 
Likviditet visar kommunens betalningsförmåga på 
kort sikt. Beräknas genom att dela omsättnings-
tillgångar (minus varulager) med kortfristiga skulder. 
 
Långfristig fordran och skuld avser fordran, lån eller 
skuld som förfaller till betalning senare än ett år från 
bokslutsdatum. 
 
Nettoinvesteringar är investeringsutgifter efter avdrag 
för investeringsbidrag. 
 
Nettokostnader avser driftkostnader efter avdrag för 
avgiftsintäkter, ersättningar och andra driftintäkter.  
 
Nominell metod innebär att avskrivning sker med lika 
stort belopp varje år och ränta beräknas på investe-
ringens bokförda värde. Metoden ger minskade 
kapitaltjänst kostnader eftersom räntan beräknas på 
ett successivt lägre bokfört värde (jmf med annuitet). 
 
Omsättningstillgångar är tillgångar som inte är 
avsedda för stadigvarande bruk eller innehav, det vill 
säga tillgångar som på kortsikt kan omvandlas till 
likvida medel. Hit räknas tillgångar i kassa, bank, 
kortfristiga placeringar, kortsiktiga fodringar och 
förråd. 
 
Periodisering innebär att kostnader och intäkter 
fördeals till den redovisningsperiod de hör. 
 
Rörelsekapital är skillnaden mellan omsättningstill-
gångar och kortfristiga skulder. Det speglar kommu-
nens finansiella ställning på kort sikt. 
 
Soliditet visar kommunens betalningsförmåga på lång 
sikt. Beräknas genom att man delar eget kapital med 
tillgångarna. 
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VERKSAMHETSMÅTT  
 
 
  Augusti Bokslut  Augusti Budget Prognos 
  2014 2014 2015 2015 2015 
Utbildningsnämnden           
Antal årsplatser i förskola   5 534   5 670 5 670 
Antal elever i grundskolan, kommunen 7 773   8 088   
Botkyrka elever totalt, grundsk   9 882   10 252 10 102 
Antal elever gymnasium, kommunen   2 289   2 324   
Botkyrka elever, totalt, gymnsiesk   3 388   3 408 3 403 
            
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden       
Gymnasial vuxenund, elever 384 765 531* 349   
Grundläggande vuxenund 245 245 375* 400   
SFI 1 036 1 036 1073** 1 100   
Gymnasiala spetsutbildningar   182   198 180 
Yrkeshögskola, årsplatser 214 214   256 270 
Arbetsmarknadsprogram, årsplatser 400 265   400 259 
Feriepraktik/sommarjobb 1 187 1 187   1 450 1 420 
Daglig verksamhet, årsplatser 305 308   314 325 
* antal årsplatser jan-sep. ** genomsnittligt antal elever jan-jun.       
Socialnämnden           
Ekonomiskt bistånd           
Månadshushåll i genomsnitt   1 160   1 194   
Genomsnittlig biståndstid per hushåll           
Antal bidragsmånader totalt   13 916   14 245   
Individuella stöd, antal årsplatser*           
Barn och unga**   190   188 199 
Personer med psykisk funktionsned- 
sättning **   106   92 91 

Personer med beroendeproblem**   66   63 67 
*avser samtliga placeringstyper och boenden dock ej kontaktpersoner **viktat till helårs-
platser       

Statistik saknas för augusti och prognos pga byte av verksamhetssystem       
Vård- o omsorgsnämnd           
Hemtjänst, utförda timmar 295 493 449 400 286 620 407 500 429 930 
Somatiskt boende 196 197 198 205 197 
Demensboende 173 165 190 178 191 
Korttidsplatser 20 20 21 23 22 
Externa platser äldreomsorg 96 88 78 62 78 
Gruppboenden, LSS 141 139 138 138 138 
Serviceboenden, LSS   37 38 38 38 
Externa placeringar, LSS 58 58 62 57 62 
Antal brukare assistansersättning, SFB51* 188 190 189 190 189 
Timmar SFB51, LSS, ledsagar- och 

334 788 515 481 331 401 577 320 495 225 
avlösarservice 
*SFB51, Socialförsäkringsbalken 51           
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Kommunfullmäktiges sammanträdesordning 2016 
(KS/2015:529)  
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
1. Kommunfullmäktige beslutar om följande sammanträdesdagar 2016:  

28 januari, 25 februari, 31 mars, 28 april, 26 maj, 21 juni, 29 september, 
27 oktober, 24 november samt 15 december.  

 
Sammanfattning  
Kommunfullmäktige ska enligt kommunallag (1991:900) 5 kap, § 7, besluta 
om sina sammanträden under verksamhetsåret. Enligt kommunfullmäktiges 
arbetsordning § 5, ska kommunfullmäktige hålla ordinarie sammanträden 
sista torsdagen varje månad med undantag för juli och augusti då kommun-
fullmäktige inte sammanträder. I juni månad sammanträder kommunfull-
mäktige tisdagen före midsommar, för december månad beslutar kommun-
fullmäktiges ordförande om lämplig dag för sammanträdet. Ordföranden får 
besluta om sammanträde ska hållas på annan veckodag.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-08-26.  
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Kommunledningsförvaltningen  
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Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 530 610 00 /  E-post erika.ronnestig@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Erika Rönnestig  
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Kommunfullmäktiges sammanträdesordning 2016  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
1. Kommunfullmäktige beslutar om följande sammanträdesdagar 2016:  

28 januari, 25 februari, 31 mars, 28 april, 26 maj, 21 juni, 29 september, 
27 oktober, 24 november samt 15 december.  

 
Ärendet 
Kommunfullmäktige ska enligt kommunallag (1991:900) 5 kap, § 7, besluta 
om sina sammanträden under verksamhetsåret. Enligt kommunfullmäktiges 
arbetsordning § 5, ska kommunfullmäktige hålla ordinarie sammanträden 
sista torsdagen varje månad med undantag för juli och augusti då kommun-
fullmäktige inte sammanträder. I juni månad sammanträder kommunfull-
mäktige tisdagen före midsommar, för december månad beslutar kommun-
fullmäktiges ordförande om lämplig dag för sammanträdet. Ordförande får 
besluta om att sammanträde ska hållas på annan veckodag.  
 

 
 
Mattias Jansson   Oscar Arnell 
Kommundirektör   Kanslichef  
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Redovisning obesvarade motioner (KS/2015:149) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1. Kommunfullmäktige godkänner redovisningen.  
 
Sammanfattning  
Enligt kommunfullmäktiges arbetsordning, § 31, ska kommunstyrelsen två 
gånger årligen, i april och oktober, redovisa för kommunfullmäktige vilka 
motioner som inte har beretts färdigt.  
 
Av redovisningen per den 2015-09-17 framgår vilka motioner som för när-
varande bereds.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-17.  
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Kommunledningsförvaltningen  
 2015-09-17  Dnr  KS/2015:149  
 

Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 530 610 00 / Sms·/HandläggareMobilTelefon/ · E-post erika.ronnestig@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Erika Rönnestig  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Redovisning av obesvarade motioner  
 
Ärendet  
Enligt kommunfullmäktiges arbetsordning, § 31, ska kommunstyrelsen två 
gånger varje år, i april och oktober, redovisa för kommunfullmäktige vilka 
motioner som inte har beretts färdigt.  
 
Av redovisningen per den 2015-09-17 framgår vilka motioner som för när-
varande bereds.  
 
 
 
Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
 



Fetstil = nämnd motsv. har yttrat sig

Beteckning Datum Ärendebeskrivning 

KS/2009:277 2009-06-16 Det är dags för nytänkande i planeringen av våra kommundelar (M)*

KS/2009:354 2009-09-24 Inför lokalpeng i alla för-, grund- och gymnasieskolor*

KS/2009:433 2009-10-29 Inför LOV-lagen (M)*

KS/2009:459 2009-11-11 Minska kommunens behov av utjämningssystemet (M)*

KS/2010:48 2010-01-25 Tullinge i region Flemingsberg (TUP)*

KS/2010:476 2010-12-16 Fördubbla antalet platser för ensamkommande flyktingbarn från fem till tio år (M)*

KS/2011:220 2011-05-26 Inför LOV - för valfrihetens skull! (KD *

KS/2012:343 2012-09-27 Inför en miljöapplikation i Botkyrka kommun (M)*

KS/2012:418 2012-09-27 Bra och billiga hyresrätter för unga (V)*

KS/2012:441 2012-10-25 Anlägg en infartsparkering i Vårsta (M)*

KS/2012:442 2012-10-25 Konkurrensutsätt drifen inom enheten Gata/Park (M) *

KS/2012:550 2012-12-13

Löpande ekonomisk uppföljning av driftskostnaderna för Tullinge respektive övriga 

Botkyrka (TUP)*

KS/2012:556 2012-12-13 Lyft kunskapsnivån kring HBTQ-frågor (M)*

KS/2013:63 2013-02-21 Strategi för grön IT (MP)*

KS/2013:153 2013-02-21 LOV i hemtjänsten i Botkyrka kommun (M)*

KS/2013:291 2013-04-25 Utred parkeringsproblemen i Botkyrka (M), (FP), (KD)*

KS/2013:531 2013-09-26 Separera myndighetsutövning och verkställande beslut (TUP)* 

KS/2013:575 2013-10-24 Rådslag (MP)*

KS/2013:607 2013-10-24 En mer flexibel hållning till nybyggnation (M)

KS/2013:610 2013-10-24 Öka säkerheten i kommunalhuset (M)

KS/2013:676 2013-12-17 Valfrihet i hemtjänsten (M)*

KS/2013:679 2013-12-17 Inrätta rum för eftertanke i kommunen (M), (FP)*  

KS/2013:711 2013-12-17 Skapa en mötesplats för unga i Riksten (TUP)*

KS/2014:29 2014-01-30 Trångboddhet i Botkyrkabyggen (SD)*

KS/2014:79 2014-02-20 Ännu fler hyresvärdar (M)*

KS/2014:80 2014-02-20 Utred möjligheterna till att brett införa jämställda upphandlingar (M)* KLF

VON

UN, VON, 

PU, KOFN

KOFN, SBN 

BOBY, KLF

BOBY, KLF 

SBN, TN

VON

KLF

KLF, SBN

KLF

SBN, TN 

KLF 

KLF

KLF

VON

Motioner besvaras alltid av kommunfullmäktige efter yttrande av berörd/da nämnder eller efter yttrande av 

kommunledningsförvaltningen för de fall motionen inte relaterar till någon facknämnds ansvarsområde.

Yttrande 

KLF 

KLF 

Pol.sek

KLF 

KLF

Pol.sek 

VON

MHN 

BOBY, KLF

SBN



KS/2014:82 2014-02-20 Se över möjligheten att införa trygghetsvärdar (M)*

KS/2014:83 2014-02-20 Mer blandade upplåtelseformer (M)*

KS/2014:84 2014-02-20 Bygg bort otryggheten (M)*

KS/2014:85 2014-02-20 Ta över Norsborgs centrum - eftersom marknaden har misslyckats (M)*

KS/2014:103 2014-02-20 En proaktiv syn av våra strandskyddsområden (M)*

KS/2014:191 2014-03-27 Busshållplats vid Alby äng (M)*

KS/2014:192 2014-03-27 Inled förhandlingar med SL om fler infartsparkeringar (M)*

KS/2014:193 2014-03-27 Detaljplaneupplägg Lilltumba för bostadsområde (M)*

KS/2014:194 2014-03-27 Se över inrättandet av en eller flera servicelinjer (M)*

KS/2014:320 2014-04-24 Utred möjligheten att samordna snöskottningstjänster för äldre (S)

KS/2014:363 2014-05-22 Ersätt Tumba äldreboende med nya äldreboenden (M)

KS/2014:402 2014-06-17

Verka för en försäljning av hela eller delar av fjärrvärmeproduktionen (M)                            

och (FP)

KS/2014:560 2014-09-25 Integrera idéhusets funktioner i Falkbergsskolan (TUP)

KS/2014:564 2014-09-25 Angående FN:s barnkonvention (S)

KS/2014:471 2014-09-25 Tillgång till gratis wifi på gator, torg och parker i kommunen (FP) 

KS/2014:664 2014-11-27

Ökat jämlikhets- och demokratiperspektiv när det gäller kommunala organs 

sammanträdestider (FP)

KS/2014:727 2014-11-27 Uppmärksamma 100-årsminnet av folkmordet på kristna (KD)

KS/2014:752 2014-12-18 Busstrafik längs Strandvägen-Norrbyvägen i Uttran 

KS/2015:22 2015-01-29 Anlägg en bollplan i anslutning till Parkhemsvägen

KS/2015:37 2015-01-29 Avseende solenergi i Botkyrka kommun (SD)

KS/2015:53 2015-01-29 Tillbyggnad på trevåningshusen i Bremora (V)

KS/2015:78 2015-01-29 Gör Dalvägen till en "framsida" (M)

KS/2015:79 2015-01-29 Bolagisera ägandet och förvaltningen av kommunens fastigheter (M)

KS/2015:80 2015-01-29 Bolagisera och sälj Hangaren (M), (KD), (FP) och (C)

KS/2015:81 2015-01-29 Löneväxling (M), (KD), (FP) och (C)

KS/2015:82 2015-01-29 Hågelbyområdets framtid bör även innehålla bostadsbyggande (M) KLF, SBN

KLF, SBN, 

BOBY

KLF, SBN

KLF,  TN

KLF, UBAB

PU

KLF

KLF

SBN 

KOFN, SBN

KLF, BOBY, 

TN

KLF, SBN

SBN, VON, 

TN

KLF

UN, TN

Samtliga      

nämnder, 

KLF 

SBN

SBN

SBN

SBN

KLF

KLF

BOBY

SBN 

KLF

KLF



KS/2015:83 2015-01-29 Problemet med vissa hundar och dess ägare (M)

KS/2015:84 2015-01-29 Utred möjligheterna att anlägga en idrottsarena i Hamra grustag (M)

KS/2015:85 2015-01-29 Kulturupplevelser och social samvaro i hemtjänsten (M)

KS/2015:87 2015-01-29 Sälj fler lägenheter ur allmännyttan! (M)

KS/2015:88 2015-01-29 Skidspår samt gång- och cykelbana mellan Storvretbadet och Lida Friluftsgård (M)

KS/2015:90 2015-01-29 Möjliggör för mer vindkraft i Botkyrka (M), (C )

KS/2015:91 2015-01-29 GPS i snöröjningen (M), (KD)

KS/2015:92 2015-01-29 Genomför en jämställdhetsanalys av samtliga föreningsbidrag (M) och (FP)

KS/2015:120 2015-01-29 Hågelbyparken som historiskt turistcentrum (SD)

KS/2015:207 2015-03-26 Dansens Hus (M)

KS/2015:235 2015-03-26 Närodlat i Botkyrka kommun (SD) 

KS/2015:261 2015-03-26 Förändrad badtaxa (M)

KS/2015:262 2015-03-26 Juridiska enheten (M) 

KS/2015:263 2015-03-26 Mer effektiva medborgarkontor (M) 

KS/2015:264 2015-03-26 Reformera dialogforum (M)

KS/2015:265 2015-03-26 Tidigarelägg 1-1 satsningen (M) 

KS/2015:266 2015-03-26 Tillfälliga bygglov för modulbostäder (M)

KS/2015:267 2015-03-26 Avyttra Stadsnätet (M), (FP), ( C ) 

KS/2015:318 2015-04-28 Inför en studiedag inom näringslivet för Botkyrkapolitiker och tjänstemän 

KS/2015:320 2015-04-28 Inför föreningsdagar i Botkyrka kommun (SD)

KS/2015:321 2015-04-28 Förläng öppettiderna för rådgivning på nyföretagarcentrum (SD)

KS/2015:342 2015-04-28 Övervakning av utsatta områden (SD) 

KS/2015:389 2015-05-28 Nyrekrytering i Botkyrka (SD)

KS/2015:429 2015-05-28

Omvandla hyresrätter i allmännyttan till andelslägenheter för socialnämndens 

biståndsbehov (M)

KS/2015:430 2015-05-28 Komplettera arbetsgivarstrategin 

KS/2015:431 2015-05-28 Minska kostnaderna för det aktua fastighetsunderhållet (M) 

KS/2015:432 2015-05-28 Projekt med hemtagningsteam "Trygg hemgång" (M)

KS/2015:434 2015-05-28 Lägg ned konsthallen (M)

VON 

KOFN

KLF

KLF, AVUN

KLF, BOBY

PU

TN

SBN, TN, 

SOCN, BOBY

KLF

KLF, AVUN 

KOFN 

KLF

KOFN

KLF

KLF 

KLF

UN 

KOFN, UBAB 

MHN, SBN 

SBN 

KOFN, HÅBY

KLF

KOFN

KOFN

KLF, BOBY

KLF, KOFN, 

UBAB

VON

KLF, BOBY



KS/2015:436 2015-05-28 Avsluta Residence Botkyrka (M)

KS/2015:437 2015-05-28 SFI för 50+ "det är inte för sent att lära sig svenska bara för att man fyllt 50"  (SD)

KS/2015:438 2015-05-28 Inför en avgift för borgerliga vigslar 

KS/2015:439 2015-05-28 Inrätta en kommunal äldreombudsman (M)

KS/2015:440 2015-05-28 Huvudmannaskapet för begravningsverksamhet 

KS/2015:442 2015-05-28 Kvalitetssäkra fritidsgårdarna (M), (FP) 

KS/2015:443 2015-05-28 Stärk demokratin - avskaffa medborgarförslagen (M), (KD)

KS/2015:444 2015-05-28 Utveckla Pålamalm (M), (KD) 

AVUN Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden

BOBY AB Botkyrkabyggen

HÅBY Hågelbyparken AB 

KLF Kommunledningsförvaltningen

KOFN Kultur- och fritidsnämnden

MOHN Miljö- och hälsoskyddsnämnden

PU Personalutskottet 

SBN Samhällsbyggnadsnämnden

SN Socialnämnden

SRV SRV återvinning AB 

TN Tekniska nämnden

UBAB Upplev Botkyrka AB 

UN Utbildningsnämnden

VON Vård- och omsorgsnämnden

KOFN 

KLF

SBN, TN

AVUN 

KLF

VON

KLF

KOFN 

* Förlängd beredningstid till och med 2015-12-31, beslut KF 2015-04-28, § 59
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Redovisning obesvarade medborgarförslag (KS/2015:150) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1. Kommunfullmäktige godkänner redovisningen.  
 
Sammanfattning  
Enligt kommunfullmäktiges arbetsordning, § 31, ska kommunstyrelsen två 
gånger årligen, i april och oktober, redovisa för kommunfullmäktige vilka 
medborgarförslag som inte har beretts färdigt.  
 
Av redovisningen per den 2015-09-17 framgår vilka medborgarförslag som 
för närvarande bereds.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-17.  
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Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 530 610 00 E-post erika.ronnestig@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Erika Rönnestig  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Redovisning av obesvarade medborgarförslag  
 
Ärendet  
Enligt kommunfullmäktiges arbetsordning, § 31, ska kommunstyrelsen två 
gånger varje år, i april och oktober, redovisa för kommunfullmäktige vilka 
motioner som inte har beretts färdigt.  
 
Av redovisningen per den 2015-09-17 framgår vilka motioner som för när-
varande bereds.  
 
 
 
Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
 
 
 



Fetstil = nämnd motsv. har yttrat sig

Beteckning Datum Beskrivning Yttrande Beslut

KS/2010:354 2010-09-30 Rätt skylt på rätt plats med relevant information* SBN, KLF KF

KS/2013:44 2013-01-24 Bättre möjligheter att bifoga foton m.m. vid felanmälan via kommunens hemsida* KLF KF

KS/2013:76 2013-02-21 Förbättra skidspårsystemet Lida-Harbro-Brantbrink*

UBAB, KOFN, 

SBN KF

KS/2013:261 2013-04-25 Bygg flera båtklubbar vid Tullingesjön
* KOFN, SBN KF

KS/2013:298 2013-04-25 Hämtning av grovsopor* MOHN, SRV KF

KS/2013:341 2013-05-30 Bygg studentbostäder i Hallunda centrum* KLF KF

KS/2013:489 2013-09-26 Att Botkyrka kommun köper in Norsborgs centrum och river det för att bygga hyreslägenheter* KLF KF

KS/2013:634 2013-11-21 Gör en Botkyrkaapplikation för smarta telefoner m m* KLF KF

KS/2014:111 2014-02-20 Ett nytt boende för äldre i Vårsta, Grödinge* SBN, VON KF

KS/2014:166 2014-03-27 Använd Alfa Lavals gamla fabrikslokaler till en spännande anläggning* KLF KF

KS/2014:168 2014-03-27 Fler boende i Hallunda centrum* KLF KF

KS/2014:240 2014-03-27 Biodynamiska och ekologiska  frukt och bärodlingar runt Hågelby* HÅBY KF

KS/2014:247 2014-03-27 Konvertera Skräfsta och Hågelby till en ny och stor ryttaranläggning* HÅBY, KLF KF

KS/2014:393 2014-06-17 Bygg inspirationsplats för alla religioner KLF KF

KS/2014:433 2014-09-25 Farthinder på Hallundavägen SBN

KS/2014:435 2014-09-25 Obebyggda tomter i Riksten KLF KF

KS/2014:459 2014-09-25 Åtgärda trappor och gångstigar till Solhöjden SBN

KS/2014:467 2014-09-25 Miljöanpassa hanteringen av medborgarförslag KLF KF

KS/2014:489 2014-09-25 Badplats Tullinge Strand SBN, KOFN KF

KS/2014:490 2014-09-25 Provisorisk åkpark för sparkcykel SBN, KOFN KF

KS/2014:491 2014-09-25 Bygg en 4Hgård i Riksten SBN, KOFN KF

KS/2014:525 2014-09-25 Inför volontärarbete för  alla anställda i Botkyrka kommun KLF KF

KS/2014:551 2014-09-25 Klipp och underhåll Solhöjdens grönområde m m SBN

KS/2014:552 2014-09-25 Kommunen ska be om tillåtelse innan man skickar ut sms till medborgare KLF KF

KS/2014:568 2014-11-03 Renare och snyggare Botkyrka med hjälp av civilsamhället KLF KF

KS/2014:570 2014-11-03 Botkyrka behöver en diskrimineringsombudsman KLF KF

KS/2014:588 2014-11-03 Ordna belysning, vinterunderhåll, asfaltering och uppfräschning kring Brosjöspåret, Bremora och Brosjön SBN, KOFN KF

KS/2014:591 2014-11-03

Ordna belysning, röjning av buskar och utrotning av råttor på kullen mellan parkeringshuset i Tumba centrum och 

pingstkyrkan MOHN, SBN KF

KS/2014:605 2014-11-03 Starta ekologisk odling i Hågelby HÅBY KF

KS/2014:606 2014-11-03 Uppför en till hundgård i området mellan Botkyrka friskola och Botkyrka kyrka SBN

Om fler än en nämnd bör yttra sig över förslaget besvaras det slutligt av kommunfullmäktige eller i de fall frågan rör ett område som inte tillhör någon 

nämnd eller är av principiell betydelse. Är kolumnen yttrande tom besvaras förslaget direkt av nämnd.



KS/2014:632 2014-11-27 Önskan om att Botkyrka kommun finansierar fiberoptiska kablar för dataöverföring KLF KF

KS/2014:635 2014-11-27 Bygg ut bryggan vid Uttransjön för att avlasta Möllebadet SBN, KOFN KF

KS/2014:636 2014-11-27 Önskan om en skateplats för barn i Slagsta och Hallunda SBN, KOFN KF

KS/2014:647 2014-11-27 Bättre plogade och upplysta vägar i Tullinge skog SBN

KS/2014:659 2014-11-27 Gör ett övergångsställe från Götavägen över Kyrkvärdsvägen SBN

KS/2014:673 2014-11-27 Bygg farthinder på Önnemovägen 89 SBN

KS/2014:690 2014-11-27 Justera ljussignaler vid korsningen Katrinebergsvägen och Körsbärsvägen SBN

KS/2014:692 2014-11-27 Röj bort buskarna vid gångvägen från Vårsta C SBN

KS/2014:759 2014-12-18 Gör webbsändningarna från kommunfullmäktige mer tillgängliga KLF KF

KS/2014:760 2014-12-18 Trafikspegel i gångtunneln mellan Pressbyrån och förskolan Fröhuset i Tullinge SBN

KS/2014:761 2014-12-18 Ordenlig lekpark vid Vindfällevägen, Vedstigen och Barkvägen SBN

KS/2014:762 2014-12-18 Hundträning i Hangaren UBAB KF

KS/2014:766 2014-12-18 Gör området runt Tumba Idrottshus till en rökfri zon KLF, KOFN KF

KS/2015:16 2015-01-29 Bötesstraff och samhällstjänst för nedskräpning KLF KF

KS/2015:51 2015-01-29 Sandboxar för medborgare SBN

KS/2015:52 2015-01-29 Behov av övergångsställe Fagerlidsvägen / Nyängsvägen SBN

KS/2015:135 2015-03-26 Kopplingstvång för hundar i Lida naturreservat KLF KF

KS/2015:136 2015-03-26 Förstärkt belysning på övergångsställen SBN

KS/2015:192 2015-03-26  Gör om Sågstuvägen till gångfartsområde SBN

KS/2015:194 2015-03-26 Markering av parkeringsplatser vid Storvretsbadet KOFN

KS/2015:195 2015-03-26 Krav på mejeriprodukter som köps in KLF KF

KS/2015:203 2015-03-26 Krav på mejeriprodukter som köps in i kommunen KLF KF

KS/2015:204 2015-03-26 Lägg konstgräs på Nackdala BP KOFN

KS/2015:225 2015-03-26 Arbeta aktivt med barnkonventionen KLF KF

KS/2015:247 2015-03-26 Anlägg farthinder vid infart till bostadsområdet Broängen SBN

KS/2015:248 2015-03-26 Anlägg en hundrastgård i Östra Storvreten SBN

KS/2015:249 2015-03-26 Förbjud butikerna i Fittja att sälja dryck i glasflaskor KLF KF

KS/2015:252 2015-03-26 Anlägg omgående gångfartsområde med väghinder vid Lavretsvägen kvarteret Dynamiten Vinterskogen SBN

KS/2015:290 2015-04-28 Bygg övergångsställen vid Albyvägen 7 och vid bushållsplatsen Alhagsvägen SBN

KS/2015:291 2015-04-28 Sätt upp fartgupp vid Tullinge strand 8-10 SBN

KS/2015:292 2015-04-28 Ge ut information om föreningar i tidning, folder och på hemsida KOFN

KS/2015:293 2015-04-28 Inför övergångsställe över Skogshemsvägen vid Krokvägen Tullinge SBN

KS/2015:294 2015-04-28 Sätt upp en strålkastare med rörelsedetektor i Kyrkbacken i Tullinge SBN

KS/2015:295 2015-04-28 Sätt upp mer hållbara staket eller justera befintliga i Kyrkbacken i Tullinge SBN

KS/2015:298 2015-04-28 Sätt upp en hundgård i Segersjö SBN

KS/2015:299 2015-04-28 Bygg ett badhus, idrottshus i Riksten KOFN

KS/2015:303 2015-04-28 Installera text-telefon för både hörsel och syn på medborgarkontoren KLF KF



KS/2015:304 2015-04-28 Utnyttja marken fullt ut vid Tullingesjön SBN, KOFN KF

KS/2015:305 2015-04-28 Ny ramp för sjösättning vid Hamringe, intill båtklubben SBN

KS/2015:314 2015-04-28 Ta bort SL´s zonindelning av kommunen SBN KF

KS/2015:315 2015-04-28 Sätt upp en skylt med bilder på fåglar och deras namn vid Tullingesjön TN

KS/2015:316 2015-04-28 Förläng helgöppettiden på Parkhemsgården från 22-00 KOFN

KS/2015:317 2015-04-28 Inför grodtunnlar vid Tullinge strand TN

KS/2015:319 2015-04-28 Inför grodtunnlar samt till dess temporära grodvakter vid Tullingesjön TN

KS/2015:323 2015-04-28 Bygg parkeringsplatser alternativt inför parkeringstillstånd nära portar för äldre och funktionsnedsatta SBN

KS/2015:330 2015-04-28 Obligatorisk föräldrautbildning SOCN

KS/2015:331 2015-04-28 Arbeta med mänskliga rättigheter och inför socialt arbete samt obligatorisk läxhjälp i skolan UN, AVUN KF

KS/2015:335 2015-04-28 Anordna en författarutbildning och låt deltagarna skriva en bok KOFN

KS/2015:338 2015-04-28 Mejeriprodukter som upphandlas ska leva upp till den svenska djurskyddslagstiftningen KLF KF

KS/2015:344 2015-04-28 Sätt upp gupp eller farthinder på Tullinge strand för att sänka hastigheten SBN 

KS/2015:356 2015-05-28 Sätt upp trafikljus på Hågelbyleden, i svängen in mot Alby SBN

KS/2015:372 2015-05-28 Cykelmotorväg mellan kommunerna och i Botkyrka kommun SBN

KS/2015:374 2015-05-28 Övergångsställe i korsningen Götavägen-Kyrkvärdsvägen SBN

KS/2015:375 2015-05-28 Säkerhet för gående och lekande barn vid Gårdsvägen-Önnemovägen SBN

KS/2015:378 2015-05-28 Utveckla lekplatsen vid Klockarevägen i Vårsta SBN

KS/2015:384 2015-05-28 Inrätta ett Ericsson-museum i Hågelby UBAB, KOFN KF

KS/2015:385 2015-05-28 Rusta upp vägen mellan Tingsbergsvägen och Mellanbergsvägen SBN

KS/2015:386 2015-05-28 Inför genomfartsförbud för tung trafik vid Tullinge strand SBN

KS/2015:387 2015-05-28 Anlägg en konstgräsplan på Gymnasieplan i Tuna KOFN

KS/2015:402 2015-05-28 Släck lyset på nätterna i lekparken vid Borgvägen SBN

KS/2015:457 2015-06-16 Förläng Mälarstrandspromenaden till Sturehovs slott SBN

KS/2015:460 2015-06-16 Fartsänkande lösningar i Tullinge SBN

KS/2015:461 2015-06-16 Flytta cykelbanan längs med Fittja strandbad SBN

KS/2015:462 2015-06-16 Skyltning och farthinder för hastighetssänkning i Fittja SBN

KS/2015:463 2015-06-16 Skyltning för att hitta rätt adress i Fittja SBN

KS/2015:464 2015-06-16 Asfaltera vägen mellan Tullinge hantverksby och Björnkulla SBN

KS/2015:470 2015-06-16 Fartgupp utanför Grödingevägen 54 mot korsningen gula villan SBN

KS/2015:475 2015-06-16 Uppför hinder i gångtunneln under Tomtbergavägen SBN

AVUN Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden

BOBY AB Botkyrkabyggen

* Förlängd beredningstid till och med 2015-12-31, beslut KF 2015-04-28, § 60. 



HÅBY Hågelbyparken AB 

KLF Kommunledningsförvaltningen

KOFN Kultur- och fritidsnämnden

MOHN Miljö- och hälsoskyddsnämnden

SBN Samhällsbyggnadsnämnden

SN Socialnämnden

SRV SRV återvinning AB 

TN Tekniska nämnden

UBAB Upplev Botkyrka AB 

UN Utbildningsnämnden

VON Vård- och omsorgsnämnden
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Förlängd beredningstid för motioner (KS/2015:653)  
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1. Kommunfullmäktige beslutar att följande motioner ges förlängd bered-

ningstid till och med 2016-03-17: 
 
Utred möjligheten att samordna snöskottningstjänster för äldre (S), 
(KS/2014:320)  
Ersätt Tumba äldreboende med nya äldreboenden (M), (KS/2014:363) 
Verka för en försäljning av hela eller delar av fjärrvärmeproduktionen 
(M), (FP), (KS/2014:402)  
Integrera idéhusets funktioner i Falkbergsskolan (TUP), (KS/2014:560)  
Angående FN:s barnkonvention (S), (KS/2014:564)  
Tillgång till gratis wifi på gator, torg och parker i kommunen (FP), 
(KS/2014:471) 
 

Ärendet 
Enligt kommunallagen 5 kap. § 33 bör en motion eller ett medborgarförslag 
beredas så, att fullmäktige kan fatta beslut inom ett år från det att motionen 
eller medborgarförslaget väcktes. Om beredningen inte kan avslutas inom 
denna tid, skall detta och vad som har kommit fram vid beredningen anmä-
las till fullmäktige inom samma tid. Fullmäktige får då avskriva motionen 
eller medborgarförslaget från vidare handläggning. 
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Förlängd beredningstid för medborgarförslag 
(KS/2015:654)  
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
1. Kommunfullmäktige beslutar ge följande medborgarförslag förlängd be-

redningstid till och med 2016-03-17.  
 
Bygg inspirationsplats för alla religioner (KS/2014:393) 
Farthinder på Hallundavägen (KS/2014:433) 
Obebyggda tomter i Riksten (KS/2014:435) 
Åtgärda trappor och gångstigar till Solhöjden (KS/2014:459) 
Fartdämpande och säkerhetshöjande åtgärder på Anna Maria Roos Väg 
(KS/2014:466)  
Miljöanpassa hanteringen av medborgarförslag (KS/2014:467)  
Badplats Tullinge Strand (KS/2014:489) 
Provisorisk åkpark för sparkcykel (KS/2014:490) 
Bygg en 4H-gård i Riksten (KS/2014:491)  
Inför volontärarbete för alla anställda i Botkyrka kommun 
(KS/2014:525)  
Kommunen ska be om tillåtelse innan man skickar ut sms till medbor-
gare (KS/2014:552) 
Klipp och underhåll Solhöjdens grönområde (KS/2014:551)  
 

Ärendet 
Enligt kommunallagen 5 kap. § 33 bör en motion eller ett medborgarförslag 
beredas så, att fullmäktige kan fatta beslut inom ett år från det att motionen 
eller medborgarförslaget väcktes. Om beredningen inte kan avslutas inom 
denna tid, skall detta och vad som har kommit fram vid beredningen anmä-
las till fullmäktige inom samma tid. Fullmäktige får då avskriva motionen 
eller medborgarförslaget från vidare handläggning. 
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Statusrapport: Film- och medieverksamhet i Botkyrka 
(KS/2015:592) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1. Kommunfullmäktige ersätter strategi ”Film i Botkyrka – en strategi för 

film och rörlig bild i Botkyrka kommun” (KS/2008:349) med strategi 
”Kreativa Botkyrka” (KS/2014:188). 

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del:  
 
2. Kommunstyrelsen har tagit del av rapporten ”Film- och medieverksam-

het i Botkyrka”.  
 

3. Kommunstyrelsen ger kommunledningsförvaltningen i uppdrag att in-
leda förhandlingar med Filmregion Stockholm-Mälardalen kring ett 
framtida samarbetsavtal. Uppdraget ska återrapporteras under 2016. 
 

Sammanfattning  
Kommunledningsförvaltningen har tagit fram en statusrapport som samman-
fattar framväxt, utveckling och resultat av kommunens åtagande i film- och 
medieverksamhet. Rapporten redovisar resultat i de olika kommunala och 
externa verksamheterna sedan senaste rapporttillfället 2011 (KF/2011:384). 
 
Rapporten beskriver i allmänhet svensk film och tv som växande svenska 
kulturbärare och näringar. Botkyrkas film- och medieverksamheter berör 
såväl flera av kommunens förvaltningar och bolag liksom externa aktörer. 
Utbudet av verksamhet i Botkyrka tillhör det mest kompletta i landet. Här 
finns breddsatsningar på barn och unga i skola och på fritiden såväl som re-
surser som möjliggör produktion av film och tv på professionell nivå.  
 
Via kommunens åtaganden i de regionala verksamheterna Filmbasen och 
Filmregion Stockholm-Mälardalen (Filmregionen) möjliggör kommunen 
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även att kreatörer utanför kommunen kan ta del av Botkyrkas miljöer, berät-
telser och berättare. 
 
Rapporten förespråkar att kommunen fortsätter sitt långsiktiga engagemang 
inom film- och medieverksamhet och beskriver att kommunen kan förvänta 
sig tydligare effekter på området i Botkyrka de kommande åren. Rapporten 
understryker vikten av att kommunen förvaltar sin regionala position på om-
rådet. Samtidigt behöver film- och medieverksamheterna utvecklas för att i 
högre grad tillgängliggöras för Botkyrkaborna i enlighet med strategi ”Krea-
tiva Botkyrka”.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-08-14.  
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Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 

 Direkt 08-530 611 17 · Sms 0722-461320 · E-post ulf.andersson-greek@botkyrka.se 
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Ulf Andersson-Greek  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Statusrapport Film- och medieverksamhet i Botkyrka  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen har tagit del av rapporten ”Film- och medieverksamhet i 
Botkyrka”.  
 
Kommunstyrelsen ger kommunledningsförvaltningen i uppdrag att inleda 
förhandlingar med Filmregion Stockholm-Mälardalen kring ett framtida 
samarbetsavtal. Uppdraget ska återrapporteras under 2016. 
 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Kommunfullmäktige ersätter strategi ”Film i Botkyrka – en strategi för film 
och rörlig bild i Botkyrka kommun” (KF/2008:349) med strategi ”Kreativa 
Botkyrka” (KS/2014:188). 
 
Sammanfattning 
Kommunledningsförvaltningen har tagit fram en statusrapport som samman-
fattar framväxt, utveckling och resultat av kommunens åtagande i film- och 
medieverksamhet. Rapporten redovisar resultat i de olika kommunala och 
externa verksamheterna sedan senaste rapporttillfället 2011 (KF/2011:384). 
 
Rapporten beskriver i allmänhet svensk film och tv som växande svenska 
kulturbärare och näringar. Botkyrkas film- och medieverksamheter berör 
såväl flera av kommunens förvaltningar och bolag liksom externa aktörer. 
Utbudet av verksamhet i Botkyrka tillhör det mest kompletta i landet. Här 
finns breddsatsningar på barn och unga i skola och på fritiden såväl som re-
surser som möjliggör produktion av film och tv på professionell nivå.  
 
Via kommunens åtaganden i de regionala verksamheterna Filmbasen och 
Filmregion Stockholm-Mälardalen (Filmregionen) möjliggör kommunen 
även att kreatörer utanför kommunen kan ta del av Botkyrkas miljöer, berät-
telser och berättare. 
 
Rapporten förespråkar att kommunen fortsätter sitt långsiktiga engagemang  
inom film- och medieverksamhet och beskriver att kommunen kan förvänta 
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sig tydligare effekter på området i Botkyrka de kommande åren. Rapporten 
understryker vikten av att kommunen förvaltar sin regionala position på om-
rådet. Samtidigt behöver film- och medieverksamheterna utvecklas för att i 
högre grad tillgängliggöras för Botkyrkaborna i enlighet med strategi ”Krea-
tiva Botkyrka”.  

 
 

Bakgrund 
Framväxt av en bred och kvalitativ verksamhet 
Rapporten beskriver hur kommunen, genom sin långsiktiga satsning på kul-
tur, kreativitet och upplevelser, har lagt grunden till Sveriges sannolikt 
bredaste lokala utbud av film- och medieverksamhet. Flera kommunala för-
valtningar deltar aktivt i att utveckla film och medier som verktyg för lek, 
lärande, konst och kultur, arbete och platsmarknadsföring i Botkyrka. Här 
finns bland annat Xenter Botkyrka, del av arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsförvaltningen, som erbjuder spetsutbildningar inom film och tv på 
gymnasie- och yrkeshögskolenivå. Kommunledningsförvaltningen stödjer 
och samordnar arbetet via filmsamordnare.  
 
Upplev Botkyrka AB/Subtopia arbetar också med området film och medier. 
Subtopia upplåter lokaler åt film- och medieaktörer, hyr ut inspelningsstu-
dior, däribland Hangaren, till film- och tv-produktioner samt driver visst 
eget utvecklingsarbete och egna arrangemang. 

 
Externa samarbeten – Fanzingo, Filmbasen och Filmregion 
Botkyrka kommun har åtaganden i och delfinansierar tre större externa 
verksamheter.  
 
Föreningen Fanzingo erbjuder kommunens unga mellan 13-25 år en medie-
verkstad, lovverksamhet, sommarjobb och olika projekt. 2014 deltog drygt 
1000 unga Botkyrkabor i verksamheten.  
 
Filmbasen är sedan 2008 kommunens samarbetsprojekt med Stockholms 
läns landsting riktat mot unga semiprofessionella talanger inom film i hela 
länet. Här deltog förra året drygt 500 unga filmare från hela länet i produkt-
ion av kort- och dokumentärfilm, fortbildningar och andra projekt.  Rappor-
ten påtalar att kommunledningsförvaltningen har påbörjat en dialog med 
landstinget gällande ökat tillgängliggörande av Filmbasens verksamheter för 
Botkyrkaborna.  
 
Botkyrka grundade 2007 det regionala filmproduktionscentret Filmregion 
Stockholm-Mälardalen tillsammans med Solna stad, Regionförbundet i 
Örebro och filmbranschens intresseförening Filmallians. Organisationen har 
idag ytterligare ett tiotal medlemskommuner inklusive Gotland och Åland. 
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Filmregionen fungerar som en spindel i nätet för ett antal offentliga och pri-
vata investeringsbolag med syfte att investera i och facilitera ökad svensk 
och internationell film- och tv-produktion i regionen.  
 
Kommunens medlemskap har ännu inte gett tydliga lokala effekter i Bot-
kyrka, såsom fler filminspelningar.  Men efter en längre startsträcka har 
verksamheten nu nått en bättre ekonomisk och organisatorisk nivå, främst 
på grund av Stockholms stads fullvärdiga inträde i verksamheten tidigare i 
år. Detta borgar för ett förbättrat utfall i både regionen och Botkyrka de 
kommande åren.  
 

 
Strategi för kommunens arbete  
Kommunens arbete med verksamhetsområdet film och medier har vägletts 
av strategierna ”Botkyrkas upplevelsesatsning – en strategi för att stimulera 
kreativitet och entreprenörskap” samt, sedan 2008, ”Film i Botkyrka – en 
strategi för film och rörlig bild i Botkyrka kommun”. Den nya strategi Krea-
tiva Botkyrka (KS 2014:188) har ersatt ”upplevelsestrategin” och det är rap-
portens förslag att Kreativa Botkyrka även ska ersätta ”Film i Botkyrka”-
strategin.  
 
Anledningen är främst att verksamhetsområdet film och medier behöver 
lyda under samma inriktning som andra kreativa verksamhetsområden. Stra-
tegi ”Kreativa Botkyrka” har ett tydligt fokus på de egna medborgarnas och 
lokala aktörers egna behov och önskemål gällande utövande av kultur och 
kreativitet. Detta perspektiv är hittills outvecklat i delar av de film- och me-
dieverksamheter som kommunen deltar i.  

 
Förväntade framtida resultat 
Fram till och med 2018 uppställer rapporten följande målbilder: 

 
• Filmbasen och Fanzingo har stärkts ytterligare som nav för utveckl-

ing av ny talang och nya berättelser i regionen. Man har även startat 
en öppen mötesplats för en filmintresserad allmänhet av Botkyrka-
bor.  

• Filmregionen är delaktig i 10 långfilmsproduktioner årligen. Minst en 
(1) av dessa filmer spelas helt eller delvis in i Botkyrka vartannat år. 
En utvecklingsenhet för andra medieformat har startats i Botkyrka.  

• Botkyrkas två biografer visar återkommande film från de språkområ-
den som representeras i Botkyrka.  

• Kommunen/UBAB har lyckats attrahera en ny utbildningsinstitution 
på film- och medieområdet till Botkyrka. En ny ”videograf” har för 
vanliga medborgare har startats i Subtopia.    
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• Idéhuset i Tullinge erbjuder återkommande film- och medieverksam-
het för unga.  

• Föreningslivet i Botkyrka utvecklar sina verksamheter med film och 
medier, till exempel genom att i ökad grad filma och strömma sina 
aktiviteter via webben.  

• Botkyrkaborna vittnar i medborgarundersökningar om att man anser 
sig leva i en kommun som har mycket film- och medieverksamhet 
och kan ta del av ett brett utbud.   

 
Kommunledningsförvaltningens bedömning 
Med rapporten som underlag gör kommunledningsförvaltningen bedöm-
ningen att kommunens åtaganden i film- och medieverksamhet är växande 
och robusta. Dock behöver kommunens åtaganden ses över i syfte att tydli-
gare inordnas under strategi ”Kreativa Botkyrka”, med tydligare inriktning 
mot ett medborgarens fokus, samt för att tydligare kunna styras och följas 
upp av förvaltningen. 
 
Med anledning av detta, samt i syfte att harmonisera satsningen på film och 
medier med övriga kreativa verksamheter, föreslår rapporten att ”Film i 
Botkyrka – en strategi för film och rörlig bild i Botkyrka kommun” ersätts 
med ”Kreativa Botkyrka”. Rapporten understryker samtidigt vikten av att 
kommunen fortsätter agera långsiktigt i den regionala position som man har 
uppnått inom verksamhetsområdet. 
 
Kommunledningsförvaltningen föreslår att förvaltningen ges i uppdrag att 
inleda förhandlingar med Filmregion Stockholm-Mälardalen gällande ett 
samarbetsavtal. Ett sådant avtal saknas idag, vilket resulterar i en otydlig 
bild av respektive parts åtaganden. I takt med att Filmregionens betydelse 
och omfattning snabbt har ökat har även behovet av förväntade åtaganden 
gentemot och effekter i Botkyrka kommun ökat. Behovet av avtal har även 
lyfts av andra medlemskommuner.  
 
Kommunledningsförvaltningen förespråkar även att inriktningen för 
UBAB:s uppdrag gällande främjande av film- och medieverksamhet, främst 
via Subtopia, ska ses över och skärpas. Fokus för Subtopias arbete behöver 
vara att agera facilitator för befintliga film- och medieaktörer i Subtopiaom-
rådet i deras verksamhetsutveckling samt att attrahera fler och komplette-
rande aktörer och projekt till området.  
 
Kommunledningsförvaltningen önskar även utreda förutsättningarna att 
överföra förvaltningens uppdrag att marknadsföra och facilitetera Botkyrka 
som inspelningsplats för film och tv till UBAB/Subtopia. Subtopia har redan 
idag ett brett kontaktnätverk bland film- och tv-branschens aktörer genom 
sin uthyrningsverksamhet av studior och andra lokaler till film-, tv- och 
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andra medieprojekt. Kommunledningsförvaltningen bedömer även att 
UBAB/Subtopia genom sin verksamhetsform har större möjligheter att krea-
tivt och praktiskt erbjuda film- och medieaktörer den marknadsföring och 
service som krävs för att öka film- och tv-inspelningar i Botkyrka.  

 
Kommunledningsförvaltningen föreslår att ovan förslag till åtaganden gäl-
lande UBAB/Subtopia genomförs i samband med visionsprocess för UBAB 
som är planerad att genomföras den närmaste framtiden. 

 
 
 

Mattias Jansson  
Kommundirektör   Sara Wrethed  

Verksamhetschef samhällsut-
veckling  
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Läsanvisning 
Denna statusrapport sammanfattar framväxt, utveckling och resultat av kom-
munens åtaganden i film- och medieverksamhet i Botkyrka. Rapporten redogör 
främst för de åtaganden som finns inom kommunledningsförvaltningen och 
kultur- och fritidsförvaltningen, inkluderat samarbete med externa aktörer.  
 
Översiktligt presenterar rapporten även relaterad verksamhet som hanteras av 
arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen, utbildningsförvaltningen 
samt Upplev Botkyrka AB/Subtopia.  
 
Tyngdpunkt vilar på perioden sedan senaste rapporteringstillfället 2011 (Dnr 
KF/2011:384).  
 
 
Bakgrund  
Filmen – en populär konstform   
Film och tv-drama är jämte musiken vår kanske mest publika och engagerande 
konstform och kulturyttring, både bland unga och äldre. Medelsvensken kon-
sumerar drygt 90 filmer per år. Endast två av dessa filmer avser biobesök, res-
ten ses på dvd, i tv och på nätet. Drygt 20 procent av den totala konsumtionen 
utgörs av svensk film.1  
 
Filmen gestaltar och problematiserar vår samtid men tar sig också an vår histo-
ria och spekulerar om framtiden. Den kan både väcka ny och fördjupa på-
gående diskussion och debatt. Svensk film skapar och sprider en bild av Sve-
rige och svenskarna, både här hemma och utomlands. Därför är det viktigt att 
representationen i svensk film, både bakom och framför kameran, speglar hela 
Sveriges befolkning och dess verkligheter.  
 
Svensk film och tv är även en betydande näring. Endast filmbranschen omsät-
ter drygt 15 miljarder kronor och sysselsätter 5000 heltidsanställda och 10 000 
deltidsanställda.2 Svenskt drama för bio och tv upplever nu också stora export-
framgångar genom framgångsrika filmer och serier som Millennium och Bron.  
 
 
 
                                                           
1 Källa: Svenska filminstitutet, ”Filmåret i siffror 2014”, rapport  
2 Källa: ”Svensk filmnäring”, rapport från The Boston Consulting group, december 2013, på uppdrag av 
Film & TV-branschens samarbetskommitté. 
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Kommunens satsning på kultur, kreativitet och upplevelser 
Botkyrka har under de senaste 15 åren utvecklats till en plats med ett ovanligt 
rikt kulturliv bestående av ett flertal namnkunniga egna och externa verksam-
heter såsom Cirkus Cirkör och Filmbasen.  Här finns verksamheter som erbju-
der en plattform för både amatörer och professionella – och unika möjligheter 
att utvecklas från de första försöken till högre utbildning och en ingång på en 
kreativ arbetsmarknad inom Botkyrka. Den positiva utvecklingen är frukt av 
Botkyrka kommuns offensiva och strategiska arbete med kultur, kreativitet och 
upplevelser. Satsningen har stärkt befintliga aktörer och verksamheter och har 
samtidigt lockat nya motsvarigheter att etablera sig på platsen. 
 
Som ett av kommunen utpekat fokusområde inom ovan satsning finns film och 
medier.  
 
Film- och medieverksamhetens framväxt och utveckling i Botkyrka  
1986 etableras Botkyrka mediepedagogiskt center (BMC) som en av landets 
första mötesplatser för film, medier och pedagogik. Verksamheten är idag del 
av Xenter Botkyrka, enhet inom arbetsmarkands- och vuxenutbildningsförvalt-
ningen. Xenter erbjuder idag även spetsutbildningar inom rörlig bild-området 
både på gymnasie- och yrkeshögskolenivå. 
 
I början av 2000-talet etablerar sig produktionsbolaget Zingo film i det område 
som blir Subtopia i Alby. Här produceras den prisbelönta barn- och ungdoms-
filmen ”Hoppet”. Zingo lanserar ungdomsredaktionen Fanzine-TV i samarbete 
med Sveriges television. Ur detta springer föreningen Fanzingo som idag stöd-
jer unga i att uttrycka och publicera sig via olika medier. 
 
2004 uppvaktas kommunen av Stockholms läns landstings kulturförvaltning. 
Dess filmresurscentrum, Film Stockholm, söker kommunala partners för att 
etablera ett växthus för unga filmare. 2007 sluter kommunen och landstinget en 
överenskommelse om etableringen av Filmbasen i Subtopiaområdet i Alby 
(KS/2007:275). Filmbasen invigs 2008. Verksamheten ger idag till stöd till 
unga semiprofessionella filmare i kort- och dokumentärfilmsproduktion genom 
coaching, kontanta stöd och teknik. Här erbjuds även olika kompetensprogram 
för utveckling av framstående talanger på väg ut i filmbranschen. 
 
Vid samma tidpunkt startar Filmpool Stockholm-Mälardalen (idag Filmregion) 
i samarbete mellan Botkyrka kommun, Solna stad och Regionförbundet Örebro 
tillsammans med den regionala filmbranschens intresseförening Filmallians. 
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Filmregionen blir det fjärde så kallade regionala filmproduktionscentret i Sve-
rige med syftet att stärka film- och tv-produktionen i regionen mot bakgrund 
av den regionalisering och internationalisering som skett på området det sen-
aste decenniet.  
 
I Botkyrka finns Tumbascenen och Hallunda folkets hus, som innehar två full-
stora biografer för aktuell repertoarfilm och möjligheter till andra filmevene-
mang. Biograferna ingår i Folkets hus och parker. Här visas bland annat ett 
urval av de ungas kortfilmer som produceras i Botkyrka. Kommunens stöd till 
digitalisering av biograferna har inneburit ökad publik. Här finns utvecklings-
möjligheter att i framtiden öka nyttjandet av biograferna inom föreningslivet 
samt för att kommunicera och skapa utbyte över gränser till andra länder och 
världsdelar med stöd av befintlig teknik.  
 
De senaste åren har kommunen, främst via kultur- och fritidsförvaltningen, 
också utvecklat sina egna verksamheter med film och andra medier. Idag er-
bjuds film- och mediepedagogik inom den kulturella allemansrätten samt 
Skapande skola för kommunens skolelever. Arbete med rörlig bild har spridits 
till fritidsgårdar, bibliotek, kulturskola och projekt inom områden som dans 
och äldrekultur. Förvaltningen erbjuder också ett särskilt stöd till lokala verk-
samheter som vill utveckla aktiviteter med film i samarbete med etablerade 
filmaktörer i Botkyrka.  
 
Kultur- och fritidsförvaltningen har nyligen inlett en dialog med Sveriges tele-
vision, allmän-tv Stockholm, om en samverkan kring utveckling av mångfald i 
respektive organisation liksom bland utövare och konsumenter. Ambitionen är 
att samarbetet ska resultera i konkreta aktiviteter som för Botkyrkaborna när-
mare public service som demokratisk mötesplats och arbetsplats – och på 
samma sätt för SVT närmare Botkyrka och förorten.  
 
Utbildningsförvaltningen bedriver ett framstående IKT-arbete i Botkyrkas sko-
lor inom vilket den rörliga bilden och medieproduktion utgör ett viktigt ele-
ment. Förvaltningen driver även mediecentralen AVC Botkyrka som erbjuder 
skolor i och utanför Botkyrka tillgång till film- och medieprogram via både 
fysiska och strömmande format.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen deltar i viss utsträckning i arbetet med filmen 
i kommunen. Detta genom sitt engagemang i att hantera förfrågningar omfilm- 
och tv-produktioner i dialog med filmsamordnaren.  
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Upplev Botkyrka AB, och i synnerhet Subtopia, är en nyckelaktör i arbetet 
med film som fokusområde jämte scenkonst. Subtopia utgör etableringsplats 
för Filmbasen och Fanzingo och attraherar därutöver även kortare verksamhet-
er och projekt, till exempel Stockholms dramatiska högskolas förberedande 
utbildning inom film. Subtopia erbjuder tre studior för film- och mediepro-
duktioner, varav den största är Hangaren med sina totalt 2150 kvadrameter och 
helt professionella förutsättningar. Här spelades bland annat delar av ameri-
kanska ”Millennium”-filmen in.  
 
De senaste åren har ett stort antal kortfilmer och reklam- och informationsfil-
mer på olika nivåer spelats in helt eller delvis i kommunen. Därutöver har ett 
antal produktioner av långfilm och tv gästat kommunen. Utöver Millennium 
kan nämnas filmen ”Shoo Bre” som är baserad på Douglas Foleys bok med 
samma namn. Bland tv-projekt som tagit plats i Subtopias Hangaren kan näm-
nas SVT:s ”Helt magiskt” och TV4:s ”Körslaget”. 
 
Sedan 2011 innehar kommunen en filmsamordnare inom kommunledningsför-
valtningen, som är utlokaliserad till kultur- och fritidsförvaltningen. Samordna-
rens uppdrag är att utveckla och samordna det växande antalet aktörer och 
verksamheter som kommunen deltar i samt stödja övriga förvaltningar i arbete 
på området. Uppdraget är även att attrahera fler filminspelningar till Botkyrka.  
 
 
En strategi för filmen 
Kommunens satsning på kultur, kreativitet och upplevelser har vägletts av 
styrdokumentet ”Botkyrkas upplevelsesatsning – en strategi för att stimulera 
kreativitet och entreprenörskap” (KF/2007:56). Här finns film, medier och 
tvdator-/tv-spel utpekat som ett av tre områden att särskilt prioritera inom sats-
ningen. 
  
”Upplevelsestrategin” konkretiseras redan 2008 gällande film och medier av 
dokumentet ”Film i Botkyrka – en strategi för film och rörlig bild i Botkyrka 
kommun” (KF/2008:349). Denna särskilda filmstrategi framställs av Film 
Stockholm på uppdrag av kommunledningsförvaltningen.   
 
Filmstrategin redogör för kommunens goda förutsättningar att utveckla film 
och medier som kultur och näring i kommunen genom kommunens styrkor 
rent kulturpolitiskt, kompetensmässigt och geografiskt. Strategin pekar ut 
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Alby/Subtopia samt Tumba/Xenter som befintliga kluster att utveckla vidare. 
Strategin lägger även grund för att bygga broar mellan de externa verksamhet-
er kommunen deltar i (se avsnitt nedan) så att unga i Botkyrka och länet ges 
möjlighet att utvecklas och professionaliseras i sitt film- och medieintresse 
med Botkyrka som bas. 
 
Filmstrategins perspektiv är i hög grad regionalt. Organisatoriskt ges kommun-
ledningsförvaltningen en samordnande roll i arbetet och berörda förvaltningar 
och bolag ska verka utifrån respektive kompetensområde.  
 
Det är kommunledningsförvaltningens bedömning att filmstrategin har tjänat 
kommunen väl i strävan att bygga upp en stark lokal och regional film- och 
medieverksamhet i Botkyrka. Men idag har tiden på avgörande punkter 
sprungit ifrån filmstrategin. Flera av målbilderna i strategin har uppfyllts – 
däribland en utökning av kultur- och fritidsförvaltningens film- och medieut-
bud för unga – med andra målbilder har blivit inaktuella – såsom att etablera 
ett regionalt manusutvecklingscenter samt filmfestival.  
 
2014 antar kommunen den nya strategin ”Kreativa Botkyrka” (KS/2014:188) 
som ersätter ovan nämnda upplevelsestrategi. Kreativa Botkyrka kan sägas 
framförallt vrida upplevelsesatsningen från ett regionalt fokus till att sätta den 
egna medborgaren och lokala aktörer för kommunens framtida åtaganden inom 
området kultur, kreativitet och upplevelser. Kreativa Botkyrka pekar heller inte 
ut särskilda konst- eller kulturområden som prioriterade utan förordar en flexi-
bilitet inom kommunen för lokalsamhällets egna behov och önskemål. I övrigt 
täcker Kreativa Botkyrka alla väsentliga delar som lyfts fram i den särskilda 
filmstrategin, däribland att kommunledningsförvaltningen ska äga en samord-
nande roll.  
 
Mot bakgrund av att kommunen har antagit strategi Kreativa Botkyrka föreslår 
kommunledningsförvaltningen att detta dokument ska ersätta den innevarande 
strategin ”Film i Botkyrka”.   
 
 
Uppnådda resultat sedan senaste rapporteringstillfället 
Processredovisning 2011 
Kommunens filmsamordnare lämnade i oktober 2011 in en rapport gällande 
kommunens satsning på filmverksamhet (KF/2011:384).  I rapporten relateras 
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kommunens målsättningar, utifrån ovan nämnda filmstrategi, till den faktiska 
utvecklingen på området. 
 
Rapporten konstaterar att flera utvecklingsprocesser är i full gång. Bland annat 
har samhällsbyggnadsförvaltningen och Botkyrkabyggen AB engagerats i ak-
tiviteter för att tillgängliggöra fler miljöer och andra resurser för filminspel-
ning. Filmsamordnaren deltar även i en dialog mellan Fanzingo och kommun-
ledningsförvaltningen/demokratiberedningen gällande lansering av medborg-
arbloggen Botkyrkas röster, som nu har varit igång sedan 2014.  
 
Resultat per juni 2015 
Film- och medieverksamheten i Botkyrka har fortsatt att växa till dags dato. 
Detta mycket tack vare starka och engagerade aktörer inom och utanför kom-
munen.  
 
Nedan följer sammanfattning om utvecklingen inom de tre stora externa verk-
samheter som kommunen har åtaganden i. Kommunledningsförvaltningen 
lämnar ett kort utlåtande om varje verksamhet med eventuella förslag till be-
slut om insatser.  
 
Fanzingo 
Fanzingo är en medieverksamhet för unga som bedrivs som en ideell förening. 
Föreningen mottog under 2014 drygt 1000 deltagande unga Botkyrkabor i sin 
medieverkstad och övriga aktiviteter. Fanzingo befinner sig just nu i en spän-
nande utvecklingsfas i ett samarbete med Sveriges television. Man utvecklar 
rollen som en nationell samordnare av och språkrör för svenska gräsrotsorgani-
sationer inom journalistik och kultur i syfte att skapa ett strukturellt utbyte. 
 
Fanzingo har utöver Botkyrka kommun flera andra offentliga och ideella part-
ners och uppdragsgivare. Bland dessa finns Stockholms dramatiska högskola, 
Tällberg foundation och ESF-rådet. Föreningen är framgångsrik att attrahera 
finansiering från källor som Allmänna arvsfonden och Vinnova. Kommunled-
ningsförvaltningen värderar att föreningen attraherar intressanta projekt, part-
ners och annan finansiering som ofta omsätts i Botkyrka.  
 
Kultur- och fritidsförvaltningen innehar en överenskommelse med Fanzingo 
gällande aktiviteter för unga inom film- och medieverksamhet samt arrange-
mang av sommarjobb. Kultur och fritid finansierar idag överenskommelsen 
med 338 000 kronor och kommunledningsförvaltningen med ytterligare 
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400 000 kronor. Därutöver bidrar kommunledningsförvaltningen idag med 
ytterligare 100 tkr till Fanzingo för överenskommelse kring drift av medborg-
arbloggen Botkyrkas röster. Överenskommelserna följs upp av förvaltningarna 
årligen.  
 
Fanzingos omsättning uppgår till i snitt 6 mnkr. Föreningen erlägger hyra för 
kommunens lokaler i Subtopia med årligen 138 tkr. Dialog pågår mellan före-
ningen och kultur- och fritidsförvaltningen kring hur verksamheten kan spridas 
till fler kommundelar från och med 2016 samt också bli del av framtida Tull-
inge idéhus utbud.   
 
 
Filmbasen 
Filmbasen är Botkyrka kommuns samarbetsprojekt med Stockholms läns 
landstings kulturförvaltning och dess enhet för film och medier, Film Stock-
holm. Filmbasen har sedan starten 2008 vuxit till att bli landets ledande mötes-
plats för unga filmare på väg in i filmbranschen, med fysiskt säte i Subtopia-
området i Alby. Verksamheten syften till att bygga en bro för unga kreatörer 
mellan filmskola eller assistentarbete till en egen karriär inom film- och tv-
branschen.  
 
Sedan starten har hundratals semiprofessionella kort- och dokumentärfilmer 
producerats med stöd av verksamheten och 500 unga filmare deltar årligen i 
olika aktiviteter. Webbcommunityn filmbasen.se har 3500 aktiva medlemmar. 
Filmbasen samordnar även utbyten mellan övriga filmresurscenter i Mälarda-
len liksom filmbranschens olika intressesammanslutningar, festivaler, utbild-
ningar och andra. Ett samarbetsavtal med Telia och filmdistributören Triart har 
nyligen sjösatts som har skapat en nationell digital plattform för spridning av 
de kort- och dokumentärfilmer som framställs med Filmbasens stöd.  
 
Filmbasen har nyligen flyttat till nya större lokaler i fastigheten Rotemannen 1. 
Diskussion förs med Subtopia även om möjlighet att överta den intilliggande 
lokal som under våren har nyttjats för Grundens verksamhet i avvaktan på den 
fritidsgården på Albyvägen 7. Här finns en vision att inrätta ett slags ”inkuba-
tor” för fria filmare och producenter samt projektverksamhet. Intresse finns 
även att etablera ett slags communitybiograf i lokaler i fastighetens källare. 
 
Filmbasen omsätter ca 4,5 mnkr. Kommunen bidrar årligen med 400 tkr via 
kommunledningsförvaltningen. 100 tkr av bidraget är villkorade att investeras i 
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platsens infrastruktur. Filmbasens lokalhyra i Subtopia uppgår till drygt 250 tkr 
per år.  
 
Avtalet mellan kommunen och landstinget gällande Filmbasen gäller tills vi-
dare. Kommunledningsförvaltningen godkänner samt följer årligen verksam-
hetsplan.  
 
Kommunledningsförvaltningens kommentar 
Förvaltningen bedömer att Filmbasen är en viktig och stark aktör i Botkyrka. 
Flytten till de nya och större lokalerna utgör ett kvitto på att verksamheten vill 
stanna i kommunen för att växa. Filmbasen har också en stor regional attrakt-
ionskraft som kan bidra till att fler aktörer på området kan attraheras till Sub-
topia.  
 
Verksamheten vänder sig främst till semiprofessionella/utbildade aktörer på 
film- och medieområdet och därmed ej till allmänheten. Unga Botkyrkabors 
deltagande i verksamheten är dock begränsad. Kommunledningsförvaltningen 
diskuterar därför med landstinget/Film Stockholm om hur del av verksamhet i 
framtiden också kan tillgängliggöras som en mer öppen mötesplats för en film-
intresserad allmänhet. I detta ingår inte minst att bjuda in till visningar och 
samtal kring de filmer och de filmare som utgör platsen.  
 
Förvaltningen avser att fortsätta dialogen med Film Stockholm kring hur Film-
basen bättre kan tillgängliggöras för Botkyrkas allmänhet och unga i synner-
het. Detta i enlighet med strategi ”Kreativa Botkyrka”.  Målet är att formulera 
åtaganden kring detta i framtida verksamhetsplaner för Filmbasen.  
 
Filmregion Stockholm-Mälardalen 
Filmregionen är ett så kallat fjärde regionalt produktionscentrum för film i 
Sverige. Dess syfte är att stärka den professionella film- och tv-produktionen i 
Stockholm-Mälardalen (regionen).  
 
Filmregionen är en medlemsorganisation som samlar offentliga och privata 
aktörer. Organisationen grundades 2007 av Botkyrka kommun, Solna stad, 
regionförbund Örebro län (idag Region Örebro) samt den regionala filmbran-
schens intresseförening, Filmallians.  Organisationen styrs av en ägarförening 
– Filmpool Stockholm-Mälardalen ekonomisk förening – som i sin tur förval-
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tar verksamhetsbolaget Filmregion Stockholm-Mälardalen AB.3 Verksamhets-
bolaget i sin tur delägare i eller förvaltare av ett antal offentliga och privata 
investeringsbolag och nätverk som samlas kring konkreta film- och tv-projekt.  
 
Botkyrka kommun representeras för närvarande i Filmregionen genom Inger 
Ros (s), styrelseledamot i Filmpool ekonomisk förening, samt Jens Sjöström 
(s), styrelseledamot i Filmregion Stockholm-Mälardalen AB. Medlemsavgift 
för kommuner är enligt stadgar 4 kr per capita4. Botkyrka erlägger innevarande 
år 348 tkr samt en årlig serviceavgift om 2000 kr.  Filmregionen omsätter cirka 
12 miljoner kronor, dotterbolag/filmfonder ej inkluderade.  
 
Filmregionen har sedan starten 2007 vuxit i omfattning och betydelse. Verk-
samheten är idag på väg att bli en viktig spelare i svensk film och börjar kunna 
matcha övriga regionala filmproduktionscenter i Sverige.5 Ett avgörande mo-
ment i detta är Stockholm stads fullvärdiga inträde i organisationen 2015. Utö-
ver detta steg har Stockholm även nyligen fonderat 20 miljoner kronor inom 
Film capital Stockholm AB, ett dotterbolag till Stockholm business region AB. 
Bolagets syfte är att investera i film- och tv-projekt som är av strategisk bety-
delse för staden.  
 
Filmregionen har, via sitt nätverk av investeringsbolag/filmfonder, hittills 
bland annat möjliggjort inspelning i regionen av ett tjugotal svenska och inter-
nationella filmer och tv-dramer som Himlen är oskyldigt blå, Arne Dahl och 
amerikanska Millennium. Den senare filmen är delvis inspelad i Hangaren i 
Subtopia. Filmregionen har även stöttat unga talanger som utvecklar sina första 
långfilmer eller tv-dramer. 
 
Under 2015 lanseras en webbaserad satsning på att synliggöra inspelningsplat-
ser för film och tv bland medlemskommunerna. Via denna plattform kommer 
både unika och generiska inspelningsmiljöer i Botkyrka att kunna presenteras 
för filmproducerande aktörer, vilket bör bidra till ökad filminspelning i kom-
munen.  
                                                           
3 Utöver grundarna har följande nya medlemmar knutits till organisationen sedan starten: Eskilstuna 
kommun, Region Gotland, Järfälla kommun, Nacka kommun, Nyköpings kommun, Nynäshamns kom-
mun, Sollentuna kommun, Ålands landskapsregering samt alltså Stockholms stad.  
4 Finansieringsnyckeln är hämtad från upplägget för den regionala kommunsamverkansmodellen Stock-
holm Business Alliance.  
5 Omslutningen bland övriga tre filmproduktionscenter ser ungefär ut som följer: Film i Skåne (ägare 
Region Skåne) 22 mnkr, Filmpool Nord 28 mnkr (ägare Norbottens läns landsting samt länets 12 kom-
muner), Film i Väst (ägare Västra Götalandsregionen) 100 mnkr. Samtliga tre produktionscenter är helfi-
nansierade av respektive ägare jämte egna intäkter.  
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Filmregionen har nyligen även beviljats sitt tredje regionalfondsprojekt av 
Tillväxtverket. Perioden 2015-2020 ska 15 miljoner kronor investeras i projekt 
där den regionala audiovisuella sektorn möter aktörer inom stadsutveckling i 
syfte att bidra med unik kompetens. Botkyrka kommun har presenterat idén att 
bygga ett av projekten kring miljonprogrammens utveckling i de norra kom-
mundelarna.  
 
”Ägarföreningen” Filmpool Stockholm-Mälardalen har 2015antagit nya ägar-
direktiv samt upprättat ett årligt samarbetsavtal för verksamhetsbolaget Film-
regionen. Syftet är att skapa en tydligare styrning och utvärdering av verksam-
heten. I dokumenten finns även åtaganden inskrivna gällande utveckling av 
mångfald och jämställdhet i den regionala filmbranschen samt även utveckl-
ingsprojekt i samverkan med bland annat Filmbasen. 
 
Diskussion pågår för närvarande med landstinget gällande fullvärdigt medlem-
skap i Filmregionen. Landstinget deltar idag endast som bidragsgivare med ett 
mindre belopp. Landstingets eventuella fullvärdiga inträde i verksamheten 
skulle inte bara innebära ett bytande ekonomiskt tillskott utan även vara strate-
giskt betydelsefullt för vidare tillväxt i regionen.  
 
Kommunledningsförvaltningens kommentar 
Kommunens åtagande i Filmregionen har hittills i mycket handlat om att bidra 
till regional utveckling och förankring för att attrahera fler intressenter och 
bygga en stabil plattform. Utfallet av medlemskapet lokalt i Botkyrka har dock 
varit begränsat. Till exempel har medlemskapet inte på något mätbart sätt bi-
dragit till fler etableringar av film- och medieverksamhet eller film- eller tv-
inspelningar i kommunen.  
 
Det finns dock goda skäl att anta att den ökade legitimitet och de växande eko-
nomiska möjligheter som främst Stockholms stads inträde i organisationen har 
skapat, också kommer att ge Botkyrka betydligt bättre möjligheter att skörda 
frukten av sitt långsiktiga åtagande. Först nu finns de ”muskler” som behövs 
för att attrahera och styra film- och tv-produktion. Först nu finns även möjlig-
heter att angripa de utvecklingsfrågor som ligger Botkyrka kommun varmast 
om hjärtat: kort- och dokumentärfilm, utbildningsfrågor, utveckling av mång-
fald och jämställdhet i branschen, satsning på ny talang och inte minst möjlig-
heter att skapa kopplingar till Botkyrkas befintliga filmverksamheter. 
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Med de ökade möjligheterna följer också behov att tydliggöra kommunens 
respektive Filmregionens åtaganden och samverkan. Idag finns inga samar-
betsavtal eller andra styrdokument upprättade mellan medlemskommunerna 
och Filmregionen. Medlemskommun har inflytande via styrelse och årsmöte på 
Filmregionens verksamhetsplan, men detta dokument reglerar ej vad med-
lemskommun respektive Filmregionen har för rättigheter och skyldigheter 
gentemot varandra. Styrelsen för Filmregionen har därför diskuterat behovet av 
samarbetsavtal med medlemmarna.  
 
Med anledning av ovan föreslår kommunledningsförvaltningen att kommunen 
ska inleda förhandlingar med Filmregionen kring ett framtida samarbetsavtal.  
Avtalet ska tydligt reglera och ställa krav på uppföljning av Filmregionens 
respektive kommunens åtaganden. Avtalet ska spegla Botkyrka kommuns syn 
på kultur, kreativitet och upplevelser såsom formulerad i strategi ”Kreativa 
Botkyrka”. Arbetet behöver ske i dialog med kommunens politiska represen-
tanter i Filmregionens styrelser. 
 
 
Kommunala verksamheter 
Rapporten har ovan redogjort kort för utvecklingen av kommunens egna film- 
och medierelaterad verksamheter inom koncernen.  
 
Kommunledningsförvaltningens utlåtande 
Det är förvaltningens mening att Botkyrka kommun driver en väl utvecklad 
verksamhet på film- och medieområdet. Förvaltningen känner ingen annan 
svensk kommun som kan erbjuda det batteri av verksamhet riktad mot så olika 
målgrupper, från lekfulla barn och unga till professionella kreatörer av film 
och tv. Detta är verkligen ett kapital att värna och utveckla inom ramen för ett 
kreativt Botkyrka.  
 
Den breda och kvalitativa verksamheten, inom så många olika kommunala 
organ, kan dock sägas skapa ett ”lyxproblem” i form av svårigheter att över-
skåda utveckling och utfall – för att inte tala om alla olika aktiviteter. Kom-
munledningsförvaltningens filmsamordnare erbjuder stöd och samordning men 
respektive förvaltning och bolag rapporterar egna åtaganden och aktiviteter. 
Hittills har det saknats ett bra forum att samla upp gemensamma frågor. Med 
den nybildade förvaltningsövergripande styrgruppen för strategi ”Kreativa 
Botkyrka” har det dock skapats ett lämpligt forum även för samordning av 
film- och mediefrågor.   
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Förvaltningen menar därför att frågor gällande film- och medieverksamhet i 
framtiden bör beredas inom ramen för styrgrupp Kreativa Botkyrka. Forumet 
är även lämpligt för att inhämta och sammanställa utfall inom sakområdet med 
viss kontinuitet.  
 
Särskild kommentar om Subtopia 
Rapporten har ovan beskrivit Subtopia som en nyckelaktör i arbetet att ut-
veckla film och medier som kultur, näring och upplevelse i Botkyrka. Subtopia 
har dock i förvaltningens mening hittills delvis haft svårigheter att hitta sin 
”roll” i arbetet och att attrahera fler etableringar inom film och medier.  
 
Aktörerna inom filmer och medier i Subtopiaområdet har vittnat om svagt stöd 
från Subtopia i sina utvecklingsprocesser. Dessa svårigheter har redan lyfts 
inom ramen för kommunens utredningar av upplevelsesatsningen, genomförd 
av konsulten Public Partner, och Upplev Botkyrka AB, genomförd av PwC, 
och kommenteras inte mer här.  
 
Kommunledningsförvaltningen bedömning är att det är viktigt att Upplev Bot-
kyrka AB/Subtopia ges ett mer tydligt uppdrag att stödja befintliga aktörer i 
området samt att attrahera nya intressenter, projekt och inspelningar till dess 
studior. Därmed ska egenproducerad verksamhet, som ibland ligger nära de 
fria aktörernas egna aktiviteter, prioriteras ner. Subtopias möjligheter att er-
bjuda ändamålsenliga, prisvärda och flexibla lokaler är, enligt kommunled-
ningsförvaltningens bedömning, dess mest strategiska uppgift för tillväxt inom 
området film och medier i Botkyrka. 
 
Förvaltningen önskar även utreda förutsättningarna att uppdra åt Upplev Bot-
kyrka AB/Subtopia att överta uppdraget att marknadsföra och facilitetera hela 
Botkyrka som inspelningsplats för film och tv. I uppdraget ingår att bevaka 
kommande film- och tv-produktioner, samverka med Filmregionens filmkom-
missionära arbete, bearbeta relevanta aktörer i film- och tv-branschen samt att 
erbjuda service åt aktörer som planerar att förlägga inspelning till Botkyrka. 
Sådan service kan bestå av mottagande av intresseförfrågningar, rundvisning i 
Botkyrka och att facilitera kontakter med berörda mark- och fastighetsägare i 
kommunen. Uppdraget passar väl in i Subtopias övriga verksamhet, som inne-
fattar marknadsföring och uthyrning av inspelningsstudiofaciliteter visavi 
filmproducerande aktörer. 
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Uppdrag att marknadsföra och facilitera Botkyrka som inspelningsplats vilar 
idag på kommunledningsförvaltningen (filmsamordnare). Detta har på pappret 
vissa fördelar vad gäller närhet till berörda tjänstemän inom samhällsbygg-
nadsförvaltningen som kan bistå med att lokalisera lämplig mark för inspelning 
samt hantering av tillståndsgivning för markupplåtelse. Nackdelen är dock att 
en kommunal tjänsteman har små möjligheter att arbeta fritt och kreativt med 
platsmarknadsföring visavi aktörer inom filmproduktion samt än mer erbjuda 
praktisk service för samma aktörer. 
 
Syftet med att attrahera inspelningar till Botkyrka är inte bara att generera 
uppmärksamhet och marknadsföring kring ett kreativt Botkyrka. Det handlar 
också om att ge Botkyrkabor möjligheter att delta i filmprojekt samt skapa 
möjligheter för lokala företag att göra nya affärer. En normal svensk spelfilm 
spenderar drygt 1,5 miljoner kronor på enklare varor och tjänster i anslutning 
inspelningsplatsen. 
 
 
Förväntade framtida resultat 
Film och medier som språk, verktyg och kommunikationsmedel fortsätter att 
expandera i en globaliserad och digitaliserad värld. I takt med detta växer och 
internationaliseras i stor mån även svensk film- och mediebransch. Samtidigt 
är denna bransch fortfarande mycket homogen och speglar dåligt ett nytt 
mångkulturellt Sverige, där avståndet till delar av befolkningen i Botkyrka är 
stort både vad gäller deltagande i konsumtion och produktion.  
 
Inom film- och tv-branscherna finns en nyvaknad medvetenhet om den stora 
brist i representation av Sveriges befolkning som finns bakom och framför 
kameran i film- och tv-produktioner. Svenska filminstitutet har till exempel 
nyligen lanserat projekt för att skynda på utvecklingen och Sveriges television 
har uppvaktat Botkyrka kommun för erfarenhetsutbyte gällande mångfaldsar-
bete.  
 
Det är förvaltningens bedömning att vi befinner oss vid en tidpunkt där ut-
vecklingen inom svensk film och tv har kommit ikapp kommunens medveten-
het på området. Förvaltningen vill därför tro att en fortsatt uthållighet i kombi-
nation med skärpta villkor för kommunens åtaganden i enlighet med strategin 
”Kreativa Botkyrka” och ett medborgarens fokus, samt ett ökat fokus på att 
utveckla mångfalden bakom och framför kameran, ska ge goda framtida resul-
tat. 
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Fram till och med 2018 bedömer förvaltningen att kommunen kan förvänta sig 
följande utveckling och utfall gällande film och medier: 
 

• Filmbasen och Fanzingo har stärkts ytterligare som nav för utveckling 
av ny talang och nya berättelser i regionen. Man har även startat en öp-
pen mötesplats för en filmintresserad allmänhet av Botkyrkabor.  

• Filmregionen är delaktig i 10 långfilmsproduktioner årligen. Minst en 
(1) av dessa filmer spelas helt eller delvis in i Botkyrka vartannat år. En 
utvecklingsenhet för alternativa medieformat har startats i Botkyrka.  

• Botkyrkas två biografer visar återkommande film från de språkområden 
som representeras i Botkyrka.  

• Kommunen/Upplev Botkyrka AB har lyckats attrahera en ny utbild-
ningsinstitution på området till Botkyrka. En ny ”videograf” har för 
vanliga medborgare har startats i Subtopia.    

• Idéhuset i Tullinge erbjuder återkommande film- och medieverksamhet 
för unga.  

• Föreningslivet i Botkyrka utvecklar sina verksamheter med film och 
medier, till exempel genom att filma och strömma sina aktiviteter via 
webben.  

• Botkyrkaborna vittnar i medborgarundersökningar om att man anser sig 
leva i en kommun som har mycket film- och medieverksamhet och kan 
ta del av ett brett utbud.   

 
Det förväntade resultat behöver tydligt brytas ner utifrån ett medborgarper-
spektiv. Kommunens framtida åtagande i film och medier behöver, i enlighet 
med strategi ”Kreativa Botkyrka” tydligare designas och mätas utifrån nedan 
frågeställningar:  
 
• I vilken mån leder kommunens åtagande till att Botkyrkaborna ges till-

gång till ett rikare och mer efterfrågat utbud i form av aktiviteter, verk-
samheter och mötesplatser lokalt i Botkyrka? 

• I vilken mån leder kommunens åtagande till att Botkyrkaborna ges till-
gång till ett rikare och mer efterfrågat utbud på bio, i tv och andra fönster 
för film och drama? 

• I vilken mån sänker kommunens åtagande trösklarna för Botkyrkabornas 
tillträde till film- och mediebranschen? 
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Formerna för att mäta och återrapportera ovan utkast till förslag bör hanteras 
inom ramen för styrgrupp Kreativa Botkyrka och sedvanligt med nämnderns 
och bolagets arbete med mål och uppföljning.   
 
 
Beslut och åtgärder som ska vidtas 
Kommunledningsförvaltningen sammanfattar nedan de förslag till beslut och 
andra åtgärder som har diskuterats i denna rapport. Förvaltningen föreslår att 
 

1. kommunen ersätter innevarande strategi ”Film i Botkyrka – en strategi 
för film och rörlig bild i Botkyrka kommun” med strategi ”Kreativa 
Botkyrka”.   

 
2. kommunen inleder förhandlingar med Filmregionen kring ett framtida 

samarbetsavtal som reglerar kommunens respektive Filmregionens åta-
ganden inom ramen för kommunens medlemskap. 
 

3. kommunen förtydligar inriktningen förUpplev Botkyrka AB/Subtopia 
gällande dess arbete med film- och medieverksamhet. Bolaget ska kon-
centera sina insatser till att stödja utvecklingen av befintliga film- och 
medieaktörer i området samt att attrahera nya intressenter, projekt och 
inspelningar till dess lokaler och studior. Kommunen bör även utreda 
förutsättningarna att överföra sitt uppdrag att marknadsföra och facili-
tera Botkyrka som inspelningsplats för film och tv till bolaget. Detta 
uppdrag hanteras av kommunledningsförvaltningen inom ramen för 
den planerade visionsprocessen för bolaget eller i samband med fram-
tida översyn av ägardirektiv för och/eller samarbetsavtal med bolaget. 
 
 

 
Tidplan och budget 
Förvaltningen har föreslagit att uppdraget att inleda förhandling med Filmreg-
ionen gällande samarbetsavtal ska återrapporteras till kommunstyrelsen under 
2016. I övrigt finns inga tidsangivna förslag eller aktiviteter. 
 
Gällande budget sker alla förslag, aktiviteter och processer inom respektive 
förvaltnings och bolags egna ramar. Budgetposter för verksamhetsområdet 
tillhörande kommunledningsförvaltningen och kultur- och fritidsförvaltningen 
finns sammanställda i bilaga.  
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Risker 
De egna och externa verksamheter som har beskrivits i denna rapport har gene-
rellt beskrivits som robusta och växande. Det kulturpolitiska landskap som 
verksamhetsområdet film och medier tillhör är dock i sig generellt svagt. Detta 
landskap utsätts från tid till tid av snabba förändringar, till följd av tekniska 
eller konsumentgenererade förändringar, och ibland till följd av politiska be-
slut.   
 
Den senare ”risken” gäller framförallt Filmregionen som samlar ett stort och 
växande antal kommuner och landsting/regioner. Samtidigt erkänns idag film- 
och mediebranschen som en viktig del av de så kallade kreativa näringar som i 
växande grad utgör del av storstadsregionernas tjänstesektorer och också bidrar 
till platsmarknadsföring. Det finns alltså fler politiska argument för att delta i 
Filmregionen.  
 
För kommunens vidkommande är det viktigt att tänka och verka långsiktigt 
och målmedvetet gällande både inriktning på och finansiering av film- och 
medieverksamhet. Strategi Kreativa Botkyrka, med sitt fokus på medborgarens 
egen kreativitet, är ett bra styrdokument för att utveckla verksamhetsområdet 
film och medier så att det får en ökad lokal relevans och tillämpning.  
 
Samtidigt är det ytterst viktigt att kommunen inte tappar den regionala position 
som man har byggt upp i sin satsning. I det regionala finns inte bara det unika i 
Botkyrkas utbud, det som förmår attrahera intressenter från hela regionen till 
kommunen, utan också en viktig möjlighet för Botkyrkabor som väljer att ut-
vecklas kulturellt och entreprenöriellt inom film och medier. Denna möjlighet 
är i övriga landet oavkortat knuten till storstadscentra. I denna mening handlar 
kommunens satsning på film och medier inte bara om kultur och (kreativ) nä-
ring utan också om att bidra till mer demokratiska, det vill säga jämlika och 
jämställda, möjligheter för Botkyrkabor och andra att hitta vägar in i film- och 
mediebranscherna. 
 
 
 
Slut 
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Svar på motion: Konkurrensutsätt driften inom enheten 
gata/park (M) (KS/2012:442) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1. Kommunfullmäktige anser motionen vara besvarad.  

 
Ärendet  
Jimmy Baker (M), Edip Noyan (M) och Lennart Lundell (M) har vid kom-
munfullmäktiges sammanträde 2012-10-25, § 130, lämnat en motion: Kon-
kurrensutsätt driften inom enheten gata/park. Motionärerna anser att driften 
inom enheten gata/park bör konkurrensutsättas genom upphandling. Om 
andra aktörer kan utföra uppdragen med samma eller bättre kvalitet och pris, 
bör detta ska. Vidare anser motionärerna att kommunen sannolikt driver en 
osund konkurrens mot aktörer på den privata marknaden, exempelvis vid 
parkskötesel, klottersanering eller snöröjning. En konkurrensutsättning och 
upphandlingssituation kan visa på unik kommunal kompetens inom vissa 
områden, vilken i sådant fall ska tillvaratas. Vid upphandling och ”outsour-
cing” till extern samarbetspartner ska kommunen bibehålla viss nyckelkom-
petens för att säkerställa ett övergripande ansvar och en god beställarkomp-
tens. Motionärerna föreslår att samhällsbyggnadsförvaltningen får i uppdrag 
att sätta igång processen att konkurrensutsätta hela eller delar av driften 
inom enheten gata/park.  
 
Tekniska nämnden har behandlat ärendet 2015-08-24, § 53.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-14.  
 
Sammanfattning  
Tekniska nämnden anser motionen vara besvarad. En av tekniska förvalt-
ningens fem verksamheter är teknik och logistik, som utför tjänster på upp-
drag av beställande förvaltningar i kommunen. Beställande verksamhet i 
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detta sammanhang är samhällsbyggnadsförvaltningen via dess 
gata/parkenhet. En del av verksamheterna inom gata/parkeneheten sköts av 
privata entreprenörer och en del av gata/parkservice inom tekniska förvalt-
ningens verksamhetsområde teknik och logistik. Teknik och logistiks andel 
av kontraktsarbetena inom enheten gata/park är cirka 40 % kommunens an-
svaraområde. Resterande 60 % ligger på externa entreprenörer.  
 
Teknik och logistik räknar på kontraktsarbetena - uppdragen - som löper 
över tre år, och lämnar pris till samhällsbyggnadsförvaltningen. Priserna 
jämförs sedan med övriga entreprenörer och verksamhetens kostnadsnivå 
ligger inte högre än övriga utförares. Tekniska nämnden ser inget skäl till att 
ytterligare konkurrensutsätta verksamheten, så länge teknik och logistik kan 
utföra kontraktsarbeten till efterfrågat pris och kvalitet.  
 
 
 



 

                                                                                                                  
 
 
 
 
 
 

MOTION 
Kommunfullmäktige 

2012-10-25 
 
Konkurrensutsätt driften inom enheten Gata/Park 
 
Moderaterna vill att driften inom enheten Gata/Park ska konkurrensutsättas genom 
upphandling.  
 
Där det finns andra som kan utföra uppdragen med samma eller bättre kvalitet och pris 
så ska detta ske. Det får aldrig vara ett självändamål att bedriva verksamhet i egen regi.  
 
Vi menar på att kommunen sannolikt bedriver en osund konkurrens mot aktörer som 
idag finns på den privata marknaden. Det finns privata företag som idag tar hand ex. 
skötsel av parker och lekplatser, sköter renhållning, klottersanerar eller röjer snö. 
 
En konkurrensutsättning och upphandlingssituation kan komma att visa att det inom 
vissa områden finns unik kompetens inom den kommunala enheten och den skall i 
sådant fall tillvaratas. Ett tänkbart sådant område är sannolikt underhållet av det 
kommunala vägnätet. Inom dessa områden kommer verksamheten tills vidare att kunna 
fortsätta i egen regi.  
 
Vid upphandling och ”outsourcing” av verksamhet till flera externa samarbetspartners 
är det viktigt att kommunen bibehåller viss nyckelkompetens, för att på det sättet 
säkerställa det övergripande ansvaret och en god beställarkompetens. 
 
Vid en upphandling kan det även komma att visa sig att det är kommunens bud som 
vinner vissa delar av det som upphandlas. 
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta 
 
att uppdra åt Samhällsbyggnadsförvaltningen att sätta igång processen att snarast 

möjligt konkurrensutsätta hela eller delar av driften inom enheten Gata/Park. 
 
 
 
Jimmy Baker Edip Noyan                Lennart Lundell
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Motion - Konkurrensutsätt driften inom enheten gata/park 
(M)  
 
Ärendet 
Jimmy Baker (M), Edip Noyan (M) och Lennart Lundell (M) har vid kom-
munfullmäktiges sammanträde 2012-10-25, § 130, lämnat en motion: Kon-
kurrensutsätt driften inom enheten gata/park. Motionärerna anser att driften 
inom enheten gata/park bör konkurrensutsättas genom upphandling. Om 
andra aktörer kan utföra uppdragen med samma eller bättre kvalitet och pris, 
bör detta ska. Vidare anser motionärerna att kommunen sannolikt driver en 
osund konkurrens mot aktörer på den privata marknaden, exempelvis vid 
parkskötsel, klottersanering eller snöröjning. En konkurrensutsättning och 
upphandlingssituation kan visa på unik kommunal kompetens inom vissa 
områden, vilken i sådant fall ska tillvaratas. Vid upphandling och ”outsour-
cing” till extern samarbetspartner ska kommunen bibehålla viss nyckelkom-
petens för att säkerställa ett övergripande ansvar och en god beställarkompe-
tens. Motionärerna föreslår att samhällsbyggnadsförvaltningen får i uppdrag 
att sätta igång processen att konkurrensutsätta hela eller delar av driften 
inom enheten gata/park.  
 
Tekniska nämnden har behandlat ärendet 2015-08-24, § 53.  

 
Sammanfattning 
Tekniska nämnden anser motionen vara besvarad. En av tekniska förvalt-
ningens fem verksamheter är teknik och logistik, som utför tjänster på upp-
drag av beställande förvaltningar i kommunen. Beställande verksamhet i 
detta sammanhang är samhällsbyggnadsförvaltningen via dess 
gata/parkenhet. En del av verksamheterna inom gata/parkenheten sköts av 
privata entreprenörer och en del av gata/parkservice inom tekniska förvalt-
ningens verksamhetsområde teknik och logistik. Teknik och logistiks andel 
av kontraktsarbetena inom enheten gata/park är cirka 40 % kommunens an-
svarsområde. Resterande 60 % ligger på externa entreprenörer.  
 
Teknik och logistik räknar på kontraktsarbetena - uppdragen - som löper 
över tre år, och lämnar pris till samhällsbyggnadsförvaltningen. Priserna 
jämförs sedan med övriga entreprenörer och verksamhetens kostnadsnivå 
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ligger inte högre än övriga utförares. Tekniska nämnden ser inget skäl till att 
ytterligare konkurrensutsätta verksamheten, så länge teknik och logistik kan 
utföra kontraktsarbeten till efterfrågat pris och kvalitet.  
 
 
 

 











  ORDFÖRANDEFÖRSLAG 1[2] 

Kommunstyrelsen  
 2015-10-05  Dnr KS/2015:89   
 

  

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
Svar på motion: Inför UngDrive i Botkyrka kommun (M) 
(KS/2015:89) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1.  Kommunfullmäktige avslår motionen.  
 
Ärendet  
Carl Baker (M), Stina Lundgren (M) och Björn Lagerstedt (M) har vid 
kommunfullmäktiges sammanträde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: In-
för UngDrive i Botkyrka kommun. Motionärerna föreslår att arbetsmark-
nads- och vuxenutbildningsförvaltningen får i uppdrag att skyndsamt utreda 
hur Botkyrka kommun skulle kunna starta upp UngDrive i Botkyrka. 
UngDrive är ett hjälpmedel för att underlätta för ungdomar att starta och be-
driva verksamhet. Med hjälp av entreprenörer och en liten summa pengar 
kan ungdomar få verktyg att vara med och skapa sitt första, andra eller 
tredje jobb. Att Botkyrka kommun endast hjälper unga att få ett kommunalt 
sommarjobb för några veckor anser motionärerna inte vara tillräckligt.  

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden har behandlat ärendet 
2015-04-16, § 31.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-14.  

Motivering  
Att uppmuntra och öka antalet entreprenörer i kommunen är av högsta vikt 
för den rödgröna kommunledningen. Det både skapar arbeten och möjliggör 
för innovation och utveckling. Botkyrka har länge satsat stort på entrepre-
nörskap. Expedition Botkyrka, Drömdeg och Klump är bara några av kom-
munens satsningar för att främja entreprenörskapsandan i kommunen.  
Drömdeg är ett stöd för dig som är 13-25 år. Du kan söka Drömdeg för att 
göra verklighet av ditt drömprojekt. På detta vis kan ungdomar få ekono-
miska stöd till att skapa och förverkliga sin smarta idé.  
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I gymnasieutbildningarna för ekonomi på Tumba, Tullinge, och Sankt 
Botvids gymnasium erbjuds eleverna att starta ett UF-företag. Varje år ar-
rangeras en tävling för alla UF-företagen där de får möjlighet att presentera 
sina företagsidéer för en jury som består av lokala företagare.  

 
Kommunen arrangerar också plattformen Expedition Botkyrka som är en 
entreprenör- och ledarskapscamp för tjejer och killar mellan 15-25 år i Bot-
kyrka. Denna mycket framgångsrika plattform är avsedd för att ungdomar 
ska utveckla sin kreativa förmåga och utveckla en företagsidé.  

 
Att fler ungdomar ska vilja bli entreprenörer och driva sina kreativa idéer är 
av yttersta vikt för kommunledningen och för att Botkyrka ska kunna växa 
långsiktigt. Det är därför vi satsar på de olika verksamheter som stödjer en 
sådan utveckling. Tjänsterna som UngDrive tillhandager kan köpas av 
kommunen men hamnar inom lagen om offentlig upphandling och bör prö-
vas mot andra utövare. Därmed är det inte aktuellt med att specifikt utreda 
UngDrive.  
 

 



 

                                                                                                                  
 
 

 
 
 
 

MOTION 
Kommunfullmäktige 

2015-01-29 
 
Inför UngDrive i Botkyrka kommun 
 
Mycket har gjorts under de senaste åtta åren av alliansregering för att få bukt med 
ungdomsarbetslösheten. En sänkt restaurangmoms, en sänkt skatt på jobb och lägre 
arbetsgivaravgifter för unga har införts. Tusentals ungdomar har runtom i Sverige fått 
ett eget jobb att gå till, på hel- eller deltid. Trots en ihållande global finanskris som vi 
inte har sett slutet på än, så har Sverige stått starkt, tack vare en stabil ekonomi och en 
politik som fokuserade på jobbskapandet - i inte minst den privata sektorn.  
 
Det är enbart genom stimulerandet av den privata sektorn och företagarnas slit som vi 
kan generera en riktig tillväxt i hela landet. Det är ju genom vinsterna, investeringarna 
och skatterna som betalas av den privata sektorn som vi i överhuvudtaget har råd att 
finansiera en fungerande och expanderande välfärd. 
 
Idag kan vi se att de flesta nya jobb (även för unga) som skapas i Sverige, skapas i 
företagen på den privata marknaden. Det är här som vi ska våga satsa. Det är här 
innovationen finns och drivkraften växer fram. Sveriges ungdomar är landets framtid.  
 
Då är det därför dags att Botkyrka gör som många andra kommuner i Sverige och inte 
bara nöjer sig med att hjälpa unga få ett kommunalt sommarjobb för några veckor. Vi 
bör istället ta möjligheten att ge dem verktygen för att kunna starta upp och driva 
företag som har potentialen att bli det nästa Ericsson, IKEA, Spotify, Mojang, etc.  
 
Det är dags för Botkyrka kommun att införa UngDrive1 som är ett hjälpmedel för 
ungdomar att starta och bedriva verksamhet som kan fortsätta långt efter sommarens 
slut. Med hjälp av riktiga entreprenörer och en liten summa pengar så kan fler 
ungdomar i Botkyrka få verktygen att själv vara med och skapa sitt första, andra eller 
tredje jobb.  
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta 
 
att  ge arbetsmarknas- och vuxenutbildningsförvaltningen i uppdrag att skyndsamt 

utreda hur vi skulle kunna starta upp UngDrive i Botkyrka. 
 
 

Carl Baker Stina Lundgren Björn Lagerstedt 

                                                             
1 http://ungdrive.se/ 
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Motion - Inför UngDrive i Botkyrka kommun (M)  
 
Ärendet  
Carl Baker (M), Stina Lundgren (M) och Björn Lagerstedt (M) har vid 
kommunfullmäktiges sammanträde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: In-
för UngDrive i Botkyrka kommun. Motionärerna föreslår att arbetsmark-
nads- och vuxenutbildningsförvaltningen får i uppdrag att skyndsamt utreda 
hur Botkyrka kommun skulle kunna starta upp UngDrive i Botkyrka. 
UngDrive är ett hjälpmedel för att underlätta för ungdomar att starta och be-
driva verksamhet. Med hjälp av entreprenörer och en liten summa pengar 
kan ungdomar få verktyg att vara med och skapa sitt första, andra eller 
tredje jobb. Att Botkyrka kommun endast hjälper unga att få ett kommunalt 
sommarjobb för några veckor anser motionärerna inte vara tillräckligt.  
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden har behandlat ärendet 
2015-04-16, § 31.  
 
Sammanfattning 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden anser motionen vara besva-
rad. Tjänsten UngDrive, med syfte att stärka gymnasieungdomars entrepre-
nörsanda, är en tjänst som kan köpas av kommunen och således faller inom 
ramen för lagen om offentlig upphandling (2007:1091), och måste konkur-
rensutsättas mot andra leverantörer av liknande koncept. Kommunen gör 
idag insatser för att uppmuntra till entreprenörskap för ungdomar.  
 
 
Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
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§ 31 
Yttrande över motion – Inför UngDrive i Botkyrka kommun 
(M) (AVUX/2015:17)  
 
Beslut 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden anser motionen besvarad. 
 
Samtliga ledamöter för (M) och (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för egna yrkanden. 
 
Samtliga ledamöter för (TUP) reserverar sig mot beslutet. 
 
Sammanfattning 
Moderaterna har i en motion till kommunfullmäktige föreslagit att arbets-
marknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska få i uppdrag att skynd-
samt utreda hur vi skulle kunna starta upp UngDrive, ett företag som arbetar 
för att stärka gymnasieungdomars entreprenörsanda i 4-6 veckor under 
sommarlovet med hjälp av startkapital och stöd. UngDrive är en tjänst som 
kan köpas av en kommun och går därför inom ramen för lagen om offentlig 
upphandling (2007:1091) och måste konkurrensutsättas mot andra leveran-
törer av liknande koncept.  
 
Att öka antalet entreprenörer i Botkyrka kommun är i allra högsta grad en 
viktig och relevant fråga för att kommunen ska kunna växa. Redan idag gör 
kommunen insatser för att uppmuntra till entreprenörskap för ungdomar. 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen redogör för ärendet i 
en tjänsteskrivelse 2015-03-27. 
 
Yrkanden 
Björn Lagerstedt (M) och Sebastian Lindqvist (SD) yrkar att motionen till-
styrks. 
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Propositionsordning 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden godkänner följande propo-
sitionsordning: 
1. Avslag eller bifall till ordförandeförslaget. 
2. Avslag eller bifall till Björn Lagerstedts (M) och Sebastian Lindqvists 

(SD) yrkanden. 
 

Ordföranden finner att arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden be-
slutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
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Arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-
nämnden 
 
 
 
 
 

Yttrande över motion – Inför UngDrive i Botkyrka kommun 
(M)  
 
Förslag till beslut 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden anser motionen besvarad. 
 
Sammanfattning 
Moderaterna har i en motion till kommunfullmäktige föreslagit att arbets-
marknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska få i uppdrag att skynd-
samt utreda hur vi skulle kunna starta upp UngDrive, ett företag som arbetar 
för att stärka gymnasieungdomars entreprenörsanda i 4-6 veckor under 
sommarlovet med hjälp av startkapital och stöd. UngDrive är en tjänst som 
kan köpas av en kommun och går därför inom ramen för lagen om offentlig 
upphandling (2007:1091) och måste konkurrensutsättas mot andra leveran-
törer av liknande koncept.  
 
Att öka antalet entreprenörer i Botkyrka kommun är i allra högsta grad en 
viktig och relevant fråga för att kommunen ska kunna växa. Redan idag gör 
kommunen insatser för att uppmuntra till entreprenörskap för ungdomar. 

 
Ärendet 
Moderaterna har i en motion till kommunfullmäktige föreslagit att arbets-
marknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska få i uppdrag att skynd-
samt utreda hur vi skulle kunna starta upp UngDrive i Botkyrka. UngDrive 
är ett företag som arbetar för att stärka gymnasieungdomars entreprenör-
sanda genom att deltagarna får starta ett eget företag i 4-6 veckor under 
sommarlovet. 
 
Motionärerna menar att jobbskapandet behöver stärkas, särskilt i den privata 
sektorn på grund av att de flesta jobben skapas där. Vidare skriver motion-
ärerna att införandet av UngDrive behöver startas upp därför att det är ge-
nom stimulans av den privata sektorn som företagare kan generera en riktig 
tillväxt i hela landet. 
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Bakgrund 
UngDrive har ett koncept som handlar om att ungdomar ska uppmuntras till 
att driva egna företag och på så vis skapa sina egna jobb såväl som arbets-
tillfällen för fler. Konceptet går ut på att ungdomar i 4-6 veckor under som-
marlovet får möjligheten till att testa på att starta ett eget företag med hjälp 
av ett startkapital och licensierade coacher som stöd. Företaget är ett non-
profit bolag som riktar sig till gymnasieungdomar i årskurs 1 och 2 och an-
vänds framförallt av kommuner som ett komplement till feriepraktik eller 
sommarjobb. 
 
Yttrande 
Frågan om att öka antalet entreprenörer i Botkyrka kommun är i allra högsta 
grad viktig och relevant för att kommunen ska kunna växa. UngDrive är en 
tjänst som kan köpas av en kommun och går därför inom ramen för lagen 
om offentlig upphandling och måste konkurrensutsättas mot andra leveran-
törer av liknande koncept.  
 
Redan idag gör kommunen insatser för att uppmuntra till entreprenörskap 
för ungdomar. I Botkyrka kommun görs detta inom ramen för några av 
gymnasieutbildningarna. I Tumba, Tullinge och Sankt Botvids gymnasium 
erbjuds eleverna att starta ett så kallat UF-företag inom ramen för sin eko-
nomiutbildning1.  
  
Att uppmuntra till entreprenörskap för ungdomar är också en aktuell fråga i 
en av nämndens verksamheter, Xenter.  Exempelvis har eleverna på den 
estetiska spetsutbildningen radio och ljuddesign under hösten fått lära sig att 
ta fram projekt-, tid-, och ekonomisk plan för att hur man kan starta ett eget 
skivbolag. Inom filmtv-profilen arbetar eleverna också med något som kal-
las "pitch", detta innebär att de måste kunna sälja sin produktionsidé till ett 
produktionsbolag. Detta är en mycket viktig övning avseende det entrepre-
nöriella tänkandet. 
 
Kommunen arrangerar också plattformen Expedition Botkyrka som genom-
förs av företaget The good tribe. Expedition Botkyrka är en entreprenör- och 
ledarskapscamp för tjejer och killar mellan 15-25 år i Botkyrka2.  

                                                           
 
1 Med UF menas ung företagssamhet. 
http://tumbagymnasium.se/program/ekonomi/ekonomi/ 
http://tullingegymnasium.se/program/ekonomiprogrammet 
http://www.stbotvidsgymnasium.se/soktilloss/Ekonomiprogrammet/Sidor/default.aspx 
2 http://www.thegoodtribe.com/expedition-botkyrka/ 
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Plattformen är avsedd för ungdomar som vill utveckla sin kreativa förmåga 
och genom sin lösningsförmåga utveckla en företagsidé3. 
   
Utöver dessa verksamheter som erbjuds för att stärka entreprenörsandan i 
Botkyrka arrangerar kommunen årligen en tävling för UF-elever där de får 
möjlighet att pitcha sina företagsidéer för en jury som består av lokala före-
tagare. 
 
Att fler av ungdomarna ska vilja bli entreprenörer är centralt för att Bot-
kyrka ska kunna växa långsiktigt. Det är också därför vi jobbar med att i 
olika former kontinuerligt se över olika möjligheter och alternativ då det 
finns flera aktörer som har specialiserat sig på att stärka entreprenörsandan 
hos ungdomar varav en av aktörerna är UngDrive. 
 
 
 
Andreas Liljenrud 
T.f. förvaltningschef 
 
 
_________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 

                                                           
 
3 http://www.botkyrka.se/naringslivocharbete/kreativabotkyrka/expeditionbotkyrka 
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Svar på motion: Gällande andrahandskontrakt i Botkyrka-
byggen (SD) (KS/2014:709) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
1. Kommunfullmäktige anser motionen vara besvarad.   
 
Ärendet  
Östen Granberg (SD) och Sebastian Lindqvist (SD) har vid kommunfull-
mäktiges sammanträde 2014-11-27, § 43, lämnat en motion: Gällande 
andrahandskontrakt i Botkyrkabyggen. Motionärerna anser det finns anled-
ning till misstanke om att andrahandshyresgäster nyttjar bostäder olagligt, 
bland annat genom att upplåta bostäder till personer som av Botkyrkabyg-
gen inte fått ett lägenhetskontrakt. Risken finns även att uthyrarna tar en 
hyra som överstiger den av Botkyrkabyggen fastställda hyran, och på så sätt 
tillskansar sig en inkomst genom att utnyttja socialt utsatta. Mot bakgrund 
av detta föreslår motionärerna att Botkyrkabyggen tillsätter en utredning 
gällande andrahandskontrakt och dess legalitet.  
 
AB Botkyrkabyggen har yttrat sig över motionen 2015-01-20.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-14.  
 
Sammanfattning  
AB Botkyrkabyggen instämmer med motionärerna om risken att andra-
handshyresgäster använder bostäder i Botkyrkabyggens bestånd otillåtet. 
Likaså förekommer det att hyresgäster hos Botkyrkabyggen hyr ut delar av 
sin lägenhet. Uthyrning av den typen handlar dock oftast inte om olovlig ut-
hyrning i andrahand, utan om uthyrning till inneboende i en del av en lägen-
het, hos befintlig hyresgäst, vilket är tillåtet. Botkyrkabyggen driver redan 
ett arbete med olovlig uthyrning i andra hand, med fokus att uppmärksamma 
och agera vid misstanke om olovlig andrahandsuthyrning. Vid misstanke 
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lämnas ärendet till Hyresnämnden som fattar beslut i varje enskilt ärende, 
detta för att de boende ska veta att Botkyrkabyggen arbetar på ett rättssäkert 
och metodiskt sätt.  
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Motion - Gällande andrahandskontrakt i Botkyrkabyggen 
(SD)  
 
Ärendet  
Östen Granberg (SD) och Sebastian Lindqvist (SD) har vid kommunfull-
mäktiges sammanträde 2014-11-27, § 43, lämnat en motion: Gällande 
andrahandskontrakt i Botkyrkabyggen. Motionärerna anser det finns anled-
ning till misstanke om att andrahandshyresgäster nyttjar bostäder olagligt, 
bland annat genom att upplåta bostäder till personer som av Botkyrkabyg-
gen inte fått ett lägenhetskontrakt. Risken finns även att uthyrarna tar ut en 
hyra som överstiger den av Botkyrkabyggen fastställda hyran, och på så sätt 
tillskansar sig en inkomst genom att utnyttja socialt utsatta. Mot bakgrund 
av detta föreslår motionärerna att Botkyrkabyggen tillsätter en utredning 
gällande andrahandskontrakt och dess legalitet.  
 
AB Botkyrkabyggen har yttrat sig över motionen 2015-01-20.  
 
Sammanfattning 
AB Botkyrkabyggen instämmer med motionärerna om risken att andra-
handshyresgäster använder bostäder i Botkyrkabyggens bestånd otillåtet. 
Likaså förekommer det att hyresgäster hos Botkyrkabyggen hyr ut delar av 
sin lägenhet. Uthyrning av den typen handlar dock oftast inte om olovlig ut-
hyrning i andrahand, utan om uthyrning till inneboende i en del av en lägen-
het, hos befintlig hyresgäst, vilket är tillåtet. Botkyrkabyggen driver redan 
ett arbete med olovlig uthyrning i andra hand, med fokus att uppmärksamma 
och agera vid misstanke om olovlig andrahandsuthyrning. Vid misstanke 
lämnas ärendet till Hyresnämnden som fattar beslut i varje enskilt ärende, 
detta för att de boende ska veta att Botkyrkabyggen arbetar på ett rättssäkert 
och metodiskt sätt.  
 
 
Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
 
 



 
Svar på motion DNR KS/2014:709 
 
Svårigheten på bostadsmarknaden i Stockholmsområdet, där det finns alldeles för få 
tillgängliga lägenheter för bostadssökande, skapar grogrund en oseriös 
andrahandsmarknad. 
Det finns anledning att, precis som motionären påpekar, misstänka att 
andrahandshyresgäster använder bostäder i Botkyrkabyggens bestånd otillåtet. Det 
finns då en risk för att uthyrarna tar ut en hyra som vida överstiger den av 
Botkyrkabyggen fastställda hyran, och på så sätt tillskansar sig pengar genom att 
utnyttja utsatta människor. Det har också sannolikt skapats en marknad där 
hyresgäster hos Botkyrkabyggen hyr ut delar av sin lägenhet. Denna uthyrning 
handlar oftast inte om olovlig uthyrning i andrahand, utan om inneboende i en del av 
lägenheten hos en befintlig hyresgäst. Det är tillåtet för hyresgäster att ha 
inneboende, även om det i praktiken innebär att många personer bor i samma 
lägenhet. 
De som råkar illa ut är bland annat barnfamiljer, som på grund av 
andrahandsuthyrningen får leva i en osäker boendesituation samtidigt som familjen 
är rotade i Botkyrka kommun, och bland annat har barn som går i skolan i 
kommunen. 
Botkyrkabyggen bedriver sedan ett år tillbaka ett intensivt arbete mot olovlig 
uthyrning i andra hand. Två personer arbetar med utredning för att upptäcka olovlig 
uthyrning. 
Det handlar bland annat om att upptäcka annonser på Blocket, att undersöka 
bakomliggande orsaker när hyresavier kommer tillbaka för att adressaten inte är 
skriven på lägenheten, och även i övrigt vara uppmärksam på och agera, när vi 
misstänker olovlig andrahandsuthyrning. 
2014 har Botkyrkabyggen haft ca 85 inlämnade ärenden i Hyresnämnden. 
60 procent av dessa har återkallats från Hyresnämnden då 
motparten/kontraktsinnehavaren valt att avsluta sitt hyresavtal självmant. 
Det är nödvändigt att bedriva ett långsiktigt och metodiskt arbete mot olovlig 
andrahandsuthyrning, och att driva ärenden till Hyresnämnden som fattar beslut i 
varje enskilt ärende. Detta för att boende ska veta att Botkyrkabyggen arbetar på ett 
rättssäkert sätt. 
Botkyrkabyggen bedriver alltså redan ett långsiktigt utredande arbete vad gäller 
olovlig andrahandsuthyrning. 
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Svar på motion: Utred möjligheterna att samordna snö-
skottningstjänster för äldre (S) (KS/2014:320) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
1. Kommunfullmäktige bifaller motionen.  

 
2. Kommunledningsförvaltningen får i uppdrag att i samverkan med vård- 

och omsorgsförvaltningen genomföra den. Uppdraget ska vara återrap-
porterat senast 2015-12-31. 
 

Ärendet  
Lars Schou (S) och Bertil Larsson (S) har vid kommunfullmäktiges sam-
manträde den 27 november 2014, § 43, lämnat en motion angående utred-
ning av möjligheten att samordna snöskottningstjänster för äldre. Mo-
tionärerna menar att snöskottning för äldre med egna hem, om den uteblir, 
kan vålla sådana problem att det hindrar de äldre att bo kvar i eget boende.  
 
Motionärerna föreslår att det utreds om kommunen kan bistå med samlad in-
formation om vilka företag som erbjuder snöskottning samt att informa-
tionen ska finnas lättillgänglig för äldre som kan ha behov av att anlita snö-
skottare via till exempel hemsidan, medborgarkontoren och kontaktcenter. 
Motionärerna vill vidare att det utreds om kommunens egna verksamheter 
kan vara en aktör som kan erbjuda snöskottningstjänster till äldre medbor-
gare som inte har fysisk förmåga att själv skotta snö men som vill bo kvar i 
eget boende.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har yttrat sig över motionen 2015-03-17, § 72.  

 
Kommunledningsförvaltningen har behandlat ärendet 2015-07-28.  
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Motivering  
Alla kommuner har särskilt ansvar enligt lagstiftning att värna om äldre per-
soner och verka för att äldre människor får möjlighet att leva och bo själv-
ständigt under trygga förhållanden. I Botkyrka kommun gör vi detta på 
många olika vis.  
 
Snöskottning är en faktor som kan avgöra om äldre klarar av att bo hemma 
eller ej. Om snöskottning uteblir kan äldre ha fysiskt svårt att själva ta hand 
om det och därmed tvingas flytta från sina hem.  
 
I Botkyrka har beslut tagits om att snöskottning inte ska ingå i det allmänna 
biståndet inom ramen för hemtjänsten. Kommunledningen håller dock med 
om motionärernas vilja att kommunen ska bistå med information till äldre 
om vilka aktörer som kan bistå med den tjänsten. Att ha enkelt samlad in-
formation till kommunens medborgare är en del i att ha medborgarnas fokus 
och bör därför prioriteras.  
 
 
 
  
 



2014-03-24   
 

 

Motion 

 
Utred möjligheten att samordna snöskottningstjänster för äldre  
I vård- och omsorgsnämnden har vi diskuterat frågan om huruvida snöskottning för äldre ska 
vara en del av biståndet inom ramen för hemtjänsten. Nämnden har beslutat att det inte är 

rimligt att snöskottning är en del av hemtjänstens uppdrag. Trots att vi anser att snöskottning 
inte tillhör vård- och omsorgsnämndens kärnverksamhet ser vi att det föreligger ett behov.  
 

Många äldre vill kunna bo kvar hemma längre. För de äldre medborgare med egna hem som 
inte har fysisk förmåga att kunna skotta snön själv blir snöskottningen ett problem som 

förhindrar dem från att bo kvar hemma. Om snöskottningen uteblir har de äldre svårt att ta sig 
ut från sitt hem men det försvårar också för räddningstjänst att ta sig fram till medborgaren 
om olyckan har varit framme. 

 
Vi socialdemokrater har alltid medborgarnas fokus och inom ramen för kommunens 

informationsskyldighet till medborgarna är det rimligt att kunna erbjuda äldre 
kommuninvånare information om vilka företag som erbjuder snöskottningstjänster, så att det 
förenklar för dem att anlita ett företag.   

 
I första hand vill vi att det ska utredas om kommunen, inom ramen för kommunens 

informationsskyldighet till medborgare, kan samordna information om de företag som utför 
snöskottning. Och att se till att denna information finns lättillgänglig på kommunens 
medborgarkontor, kontaktcenter och hemsida mm.  

 
I andra hand vill vi undersöka om vi inom ramen för kommunens egen gata/park-verksamhet 

kan erbjuda medborgarna att anlita kommunen för dessa tjänster.  
 
 

Därför föreslår vi  
 

att  det utreds om kommunen kan bistå med en samordnad information om vilka 
företag som erbjuder snöskottning 

att Denna information ska finnas lättillgänglig för äldre medborgare som kan ha 

behov av att anlita snöskottare t ex via hemsidan, medborgarkontroren och 
kontaktcenter. 

att det utreds om kommunens egna verksamheter kan vara en aktör som kan 
erbjuda denna tjänst till medborgare som inte har fysisk förmåga att själv skotta 
snö men som vill bo kvar i sitt egna hem.    

 
 

Lars Schou (s)   Berit Larsson (s) 
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Referens Mottagare 
Oscar Arnell 
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Motion - Utred möjligheten att samordna snöskottnings-
tjänster för äldre (S)  
 
Ärendet  
Lars Schou (S) och Bertil Larsson (S) har vid kommunfullmäktiges sam-
manträde den 27 november 2014, § 43, lämnat en motion angående utred-
ning av möjligheten att samordna snöskottningstjänster för äldre. Motion-
ärerna menar att snöskottning för äldre med egna hem, om den uteblir, kan 
vålla sådana problem att det hindrar de äldre att bo kvar i eget boende.  
 
Motionärerna föreslår att det utreds om kommunen kan bistå med samlad in-
formation om vilka företag som erbjuder snöskottning samt att information-
en ska finnas lättillgänglig för äldre som kan ha behov av att anlita snöskot-
tare via till exempel hemsidan, medborgarkontoren och kontaktcenter. Mot-
ionärerna vill vidare att det utreds om kommunens egna verksamheter kan 
vara en aktör som kan erbjuda snöskottningstjänster till äldre medborgare 
som inte har fysisk förmåga att själv skotta snö men som vill bo kvar i eget 
boende.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har yttrat sig över motionen den 17 mars 2015, 
§ 72.  
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden anser att motionen om utred möjligheten att 
samordna snöskottningstjänster för äldre är besvarad.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden framhåller i sitt yttrande att snöskottning nor-
malt är en fråga för fastighetsägaren. Men nämnden har inget emot att 
kommunen utreder frågan om kommunens egna verksamheter kan erbjuda 
snöskottningstjänster till äldre. Avseende motionärernas förslag om inform-
ation och dess tillgänglighet avstår nämnden från att yttra sig.  
 
Kommunledningsförvaltningen får med anledning av beredningen av mot-
ionen framhålla vissa utgångpunkter för kommunens möjlighet att informera 
och erbjuda tjänster så som föreslås i motionen.  
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Kommunen får erbjuda tjänster om de har ett allmänintresse och anknytning 
till kommunen som geografiskt område eller kommunens medlemmar. 
Tjänster kan i detta hänseende vara såväl av informationskaraktär, som rent 
faktiska servicetjänster, som till exempel snöskottning. Frågan om kommu-
nen ska erbjuda eller lämpligheten är en fråga för politiskt avgörande.  
 
Den faktiska utgångspunkten är dock att kommunen har ett särskilt ansvar 
enligt speciallagstiftningen att värna om äldre personer och verka för att 
äldre människor får möjlighet att leva och bo självständigt under trygga för-
hållanden. Hur detta uppnås är en fråga som avgörs enskilt av varje kom-
mun.  
 
Vid beredningen av detta ärende har det framkommit att det finns en upp-
fattning om att kommunen inte har rättsligt stöd för att erbjuda servicetjäns-
ter. I kommunallagen ges kommunen möjlighet att inom vissa ramar bedriva 
säljverksamhet. Det finns begränsningar i kommunallagen och konkur-
renslagen, men inget absolut förbud. Genom lagen om vissa kommunala be-
fogenheter utvidgas kommunens möjligheter när det gäller att erbjuda tjäns-
ter och då särskilt till äldre personer. I lagen ges kommunen möjlighet att 
bedriva näringsverksamhet som en sysselsättningsåtgärd för att ge personer 
med funktionshinder anställning. Kommuner får även tillhandahålla service-
tjänster åt personer som fyllt 67 år. Med servicetjänster avses tjänster som är 
avsedda att förebygga skador, olycksfall eller ohälsa och som inte utgör per-
sonlig omvårdnad. 
 
 
 
Oscar Arnell 
Kanslichef  
 
_________ 
Expedieras till 
- 
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§ 72 
Yttrande över motion om att utreda möjligheten att sam-
ordna snöskottningstjänster för äldre (sbf/2014:286) 

 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Motionen är besvarad. 
 
Moderaterna reserverar sig mot beslutet. 
 
Sammanfattning 
Snöskottning är normalt sett en fråga för respektive fastighetsägare i Bot-
kyrka kommun. Samhällsbyggnadsnämnden har dock inget att erinra mot 
den utredning som motionärerna föreslår i yrkande tre. 
 
När det gäller de två första yrkandena i motionen avstår nämnden från att 
kommentera dessa, eftersom de är av mer kommunövergripande karaktär.  
 
Ärendet  
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över en motion 
om att utreda möjligheten att samordna snöskottningstjänster för äldre.  
 
I motionen föreslås att: 
 
Det utreds om kommunen kan bistå med en samordnad information om   
vilka företag som erbjuder snöskottning. 
 
Denna information ska finnas lättillgänglig för äldre medborgare som kan ha 
behov av att anlita snöskottare t ex via hemsidan, medborgarkontoren och 
kontaktcenter. 
 
Det utreds om kommunens egna verksamheter kan vara en aktör som kan er-
bjuda denna tjänst till medborgare som inte har fysisk förmåga att själv skotta 
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snö, men som vill bo kvar i sitt egna hem. 
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse daterad, 2015-03-06, utgör 
underlag för beslutet. 
 
Yrkande 
Jimmy Baker (M) yrkar bifall till de två första att-satserna i motionen. 
 
Proposition 
Ordföranden ställer proposition mellan Jimmy Bakers yrkan att bifalla de två 
första att-satserna och sitt eget ordförandeförslag att motionen anses besva-
rad. Ordföranden finner att samhällsbyggnadsnämnden beslutar enligt ordfö-
randens förslag. 
________ 
Expedieras till  
Kommunfullmäktige 
Ulrika Persson 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Yttrande över motion om att utreda möjligheten att sam-
ordna snöskottningstjänster för äldre  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Motionen är besvarad. 
 
Ärendet  
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över en motion 
om att utreda möjligheten att samordna snöskottningstjänster för äldre.  
 
I motionen föreslås att: 

1. det utreds om kommunen kan bistå med en samordnad information om 
vilka företag som erbjuder snöskottning 

2. denna information ska finnas lättillgänglig för äldre medborgare som 
kan ha behov av att anlita snöskottare t ex via hemsidan, medborgar-
kontoren och kontaktcenter 

3. det utreds om kommunens egna verksamheter kan vara en aktör som 
kan erbjuda denna tjänst till medborgare som inte har fysisk förmåga 
att själv skotta snö, men som vill bo kvar i sitt egna hem 

 
Yttrande  
Snöskottning är normalt sett en fråga för respektive fastighetsägare i Bot-
kyrka kommun. Det innebär att det är den enskilde fastighetsägaren som 
måste ombesörja snöskottningen. Samhällsbyggnadsförvaltningen har dock 
inget att erinra mot den utredning som motionärerna föreslår i yrkande tre.   
 
När det gäller de två första yrkandena i motionen avstår förvaltningen från 
att kommentera dessa, eftersom de är av mer kommunövergripande karak-
tär.  
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadsnämnden Gata/Parkchef 
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Svar på motion: Inför en avgift för borgerliga vigslar (M) 
(KS/2015:438) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1.  Kommunfullmäktige avslår motionen.  

 
Ärendet  
Jimmy Baker (M), Kia Hjelte (M) och Yngve RK Jönsson (M) har vid 
kommunfullmäktiges sammanträde den 28 maj 2015, § 92, lämnat en  
motion angående att införa en avgift för borgerliga vigslar. Motionärerna 
menar att det är rimligt att ta ut en avgift, då äktenskapets ingång är en högst 
frivillig överenskommelse. Att administrera ingående av äktenskap är inget 
som kan anses ingå i en kommuns grundläggande välfärdsåtaganden. 
 
Botkyrka kommun erbjuder denna ”service” helt utan kostnad för Botkyrka-
bor. För icke Botkyrkabor tas en avgift om 300 kronor ut. I flera andra 
kommuner tar man ut en avgift för samtliga par som blir vigda, då såväl 
administration som ersättning för vigselförrättare tar ekonomiska resurser i 
anspråk. 
 
Motionärerna föreslår i motionen att kommunstyrelsen får i uppdrag att in-
föra en avgift för samtliga borgerliga vigslar (motsvarande dagens avgift för 
icke Botkyrkabor) samt att kommunstyrelsen ska se över avgifterna så att 
personer som inte är folkbokförda i kommunen betalar en högre avgift.  
 
Kommunledningsförvaltningen har behandlat ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-07-30.  
 
Motivering  
En borgerlig vigsel förättas av den som utsetts till vigselförrättare av Läns-
styrelsen. Kommunen är inte skyldig att själv ansvara för borgerliga vigslar. 
Kommunen kan dock inom ramen för sin allmänna kommunala kompetens 
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erbjuda tjänsten att förmedla kontakt mellan dem som önskar viga sig och 
vigselförrättare samt sköta administration runt vigseln. En tjänst som Bot-
kyrka idag tillhandahåller. 
 
Idag kostar det inget för en Botkyrkabo att viga sig borgerligt medan det är 
en administrativ avgift på 300 kronor för personer utanför Botkyrka kom-
mun men som ändå vill använda våra vigselförrättare. Kommunledningen 
tycker det är mycket roligt att fler vill viga sig oavsett om det är inom kyrk-
lig församling eller borgerligt. Vi anser därför att kommunens förmedling av 
kontakt med en borgerlig vigselförrättare är en tjänst för Botkyrkas invånare 
som bör finansieras gemensamt över kommunalskatten. 
 
 
 
  
 



 
Sid 1 (1) 

MOTION 
Kommunfullmäktige 

2015-05-28 
 
Inför en avgift för borgerliga vigslar 
 
För de som inte tillhör något trossamfund (med vigselrätt), eller av annat skäl inte vill 
gifta sig med präst eller motsvarande som vigselförrättare, kan äktenskap ingås 
borgerligt. Botkyrka kommun erbjuder denna ”service” helt utan kostnad för 
Botkyrkabor. För icke Botkyrkabor tas en avgift om 300 kronor ut. I flera andra 
kommuner tar man ut en avgift för samtliga par som blir vigda, då såväl administration 
som ersättning för vigselförrättare tar ekonomiska resurser i anspråk. 
 
Det är enligt vårt förmenande rimligt att ta ut en avgift, då äktenskapets ingång är en 
högst frivillig överenskommelse. Ett äktenskap är inget som kan anses ingå i en 
kommuns grundläggande välfärdsåtaganden. 
 
Vi moderater föreslår inte att vi nödvändigtvis måste uppnå en full kostnadstäckning, 
men det borde införas en lämplig avgift. Vi ser gärna en fortsatt differentierad avgift 
utifrån om man är skattebetalare i Botkyrka eller inte – om man i ett tankeexperiment 
tar ut en avgift om låt säg 300 kr för Botkyrkabor så skulle avgiften för icke 
Botkyrkabor kunna vara några hundralappar högre. 
 
Trots allt kostar den här verksamheten en del för kommunen att bedriva och 
tillhandahålla och för de intäkter avgifter innebär skulle en större grad av 
kostnadstäckning kunna uppnås. Det kan även finnas ett behov av en uppgradering 
kring IT-system, lokaler, registrering och administration kring vigselförättandet. 
 
Vi behöver därför, i konjunktion med en översyn av de kommunala utgifterna, se över 
hur var och en själv, i en ökande utsträckning, får bekosta sådant som ligger utanför den 
grundläggande välfärden. 
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta 
 
att1 ge kommunstyrelsen i uppdrag att införa en avgift för samtliga borgerliga 

vigslar (minst motsvarande dagens avgift för icke Botkyrkabor), samt 
 
att2 se över avgifterna, så att icke Botkyrkabor betalar en högre avgift. 
 
 
Jimmy Baker 
 
Kia Hjelte 
 
Yngve RK Jönsson 
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Referens Mottagare 
Oscar Arnell  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Motion - Inför en avgift för borgerliga vigslar  
 
Ärendet  
Jimmy Baker (M), Kia Hjelte (M) och Yngve RK Jönsson (M) har vid 
kommunfullmäktiges sammanträde den 28 maj 2015, § 92, lämnat en mot-
ion angående att införa en avgift för borgerliga vigslar. Motionärerna menar 
att det är rimligt att ta ut en avgift, då äktenskapets ingång är en högst frivil-
lig överenskommelse. Att administrera ingående av äktenskap är inget som 
kan anses ingå i en kommuns grundläggande välfärdsåtaganden. 
 
Botkyrka kommun erbjuder denna ”service” helt utan kostnad för Botkyrka-
bor. För icke Botkyrkabor tas en avgift om 300 kronor ut. I flera andra 
kommuner tar man ut en avgift för samtliga par som blir vigda, då såväl 
administration som ersättning för vigselförrättare tar ekonomiska resurser i 
anspråk. 
 
Motionärerna föreslår i motionen att kommunstyrelsen får i uppdrag att in-
föra en avgift för samtliga borgerliga vigslar (motsvarnade dagens avgift för 
icke Botkyrkabor) samt att kommunstyrelsen ska se över avgifterna så att 
personer som inte är folkbokförda i kommunen betalar en högre avgift.  
 
Sammanfattning 
En borgerlig vigsel förrättas av den som utsetts till vigselförrättare av Läns-
styrelsen. Länsstyrelsen förordnar, i huvudsak, vigselförrättare efter förslag 
från kommunen och i den omfattning som svarar mot kommunens behov. 
 
Kommunen är inte skyldig att själv ansvara för borgerliga vigslar, det vill 
säga administrera vigslar, dokumentation samt lokaler. Kommunen kan 
dock inom ramen för sin allmänna kommunala kompetens erbjuda tjänsten 
att förmedla kontakt mellan den som önskar viga sig och vigselförrättare 
samt sköta administrationen runt vigseln. En tjänst som Botkyrka idag till-
handahåller.  
 
Kommunallagen ger kommunen rätt at ta ut avgift för denna typ av tjänster. 
Om kommunen väljer att ta ut en avgift ska den enligt självkostnadsprinci-
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pen inte vara högre än kommunens egen kostnad för att tillhandahålla tjäns-
ten. Självkostnadsprincipen är tillämplig mot kommunmedlemmar och icke 
kommunmedlemmar. För personer folkbokförda i Botkyrka tar kommunen 
idag inte ut någon avgift, men för personer som inte är folkbokförda i kom-
munen tas en avgift om 300 kronor.  
 
Det är enligt kommunallagen möjligt att tillämpa en differentierad avgift 
mellan kommunmedlemmar och icke kommunmedlemmar, då den så kal-
lade likställighetsprincipen (säger att kommunen ska behandla sina med-
lemmar lika, om det inte finns sakliga skäl för annat) endast gäller mellan 
kommunen och dess medlemmar och inte mellan kommunen och icke 
kommunmedlemmar.  
 
Med utgångspunkt i motionens förslag kan sammanfattningsvis konstateras 
att motionens förslag ryms inom kommunens kompetens och det är möjligt 
att ta ut en avgift som dessutom är differentierad. Frågan om kommunen ska 
ta ut avgift för samtliga är genom kommunallagen förbehållet kommunfull-
mäktige att besluta om. Kommunledningsförvaltningen tar inte ställning i 
frågan om avgift ska införas.  
 
 
 
Oscar Arnell 
Kanslichef  
_________ 
Expedieras till 
- 
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Svar på medborgarförslag: Bygg en 4H-gård i Riksten 
(KS/2014:491) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1.   Kommunfullmäktige avslår medborgarförslaget.  

 
Ärendet  
Kommunfullmäktige mottog 2014-09-25, § 153, ett medborgarförslag från 
Annika Dzedina: Bygg en 4H-gård i Riksten. Förslagsställaren undrar hur 
planerna för en 4H-gård i Riksten ser ut. Inrättandet av en sådan kan även 
kombineras med en lekpark, med primära öppettider på eftermiddagar och 
helger. Närkontakt med djur liksom tillgången på lekparker gynnar området 
där många barnfamiljer bor. Förslagsställaren föreslår att det ekonomiska åt-
tagandet vid administration och personalkostnader kan hanteras genom in-
komster vid försäljning av exempelvis fika och korvgrillning.  
 
Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-02-16, § 5.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2015-03-17, § 70.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-14.  

 
Motivering 
Vi i den politiska kommunledningen vill först och främst tacka dig som för-
slagsställare för att du lämnat ett medborgarförslag och för att du är aktiv i 
utvecklingen av kommunen och vårt samhälle. Vi arbetar mycket med med-
borgarinflytande i olika former: genom demokratiberedningen, medborgar-
dialoger, dialogforum, områdesutvecklare med mera. Men en av de viktig-
aste källorna till förslag och idéer är Botkyrkaborna själva! Att enskilda per-
soner i Botkyrka kan komma med förslag på förändringar och förbättringar 
är en viktig del av vår lokala demokrati. 
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Ambitionen bakom Riksten är att skapa en friluftsstad, en grön stad i rö-
relse, där alla har nära till natur och ett utbrett friluftsliv. ”Lida/Riksten är 
ett av Botkyrka kommuns viktigaste friluftsområden. Även i ett regionalt 
perspektiv har området ett bra läge ur natur- och rekreationshänsyn” så står 
det i inriktningsprogrammet för friluftsområdet Lida-Riksten. En 4H-gård är 
ett bra exempel på hur området på Riksten kan utvecklas.  
 
Riksten friluftstad är fortfarande i behov av utveckling. Sakta men säkert 
tillkommer viktig service, så som butiker, vård- och omsorgsboenden, en 
utbyggd skola, med mera. Botkyrkas politiska ledning tänker fortsätta att 
driva denna utveckling. Med ett särskilt fokus på friluftsliv och barn och 
ungas aktiviteter och ser gärna en framtida 4H-gård i Riksten, likt exempel-
vis den framgångsrika 4H-gården som idag redan finns i Hågelby. Dock 
kräver en 4H-gård ett ideellt engagemang och förutsätter att det finns en för-
ening som vill starta 4H-verksamhet. 
 
 



Rubrik Bygg en 4H-gård i Riksten - publicering 

Förnamn  

Efternamn  

Namn Annika Dzedina  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Hej! Om jag inte minns fel var det en 4H-gård inplanerad i Riksten. Jag vet inte 
riktigt vad som hänt med detta, men jag tycker absolut att man ska bygga en 
4H-gård (eller liknande) i Riksten. Den skulle kunna kombineras med en stor 
lekpark/parklek, som naturligtvis kräver personal, men man kan ju framförallt 
ha öppet på helgerna samt på eftermiddagarna.  

Motivering Jag tror att detta skulle gynna Riksten och även locka folk från andra delar av 
kommunen. Det bor så många barnfamiljer i området och det lär det göra flera 
år framöver. Att ha kontakt med djur vet man är bra för alla och en stor 
lekpark, med klätterställningar, sandlådor, gungor och rutschkana (de lekparker 
som finns i Riksten är ganska små) skulle uppskattas under flera år framöver. 
Visst kräver detta en viss administration och personalkostnader, men jag tror 
också att det skulle löna sig om man tog betalt för fika, korvgrillning etc etc. 
Det finns utrymme för detta i Riksten, flygfältet är stort! 
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Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
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Referens Mottagare 
Erika Rönnestig  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Bygg en 4H-gård i Riksten  
 
Ärendet  
Kommunfullmäktige mottog 2014-09-25, § 153, ett medborgarförslag från 
Annika Dzedina: Bygg en 4H-gård i Riksten. Förslagsställaren undrar hur 
planerna för en 4H-gård i Riksten ser ut. Inrättandet av en sådan kan även 
kombineras med en lekpark, med primära öppettider på eftermiddagar och 
helger. Närkontakt med djur liksom tillgången på lekparker gynnar området 
där många barnfamiljer bor. Förslagsställaren föreslår att det ekonomiska åt-
tagandet vid administration och personalkostnader kan hanteras genom in-
komster vid försäljning av exempelvis fika och korvgrillning.  
 
Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-02-16, § 5.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2015-03-17, § 70.  

 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget vara besvarat. I Bot-
kyrka finns en 4H-gård vid Hågelby med bland annat hästar, får, katter samt 
en del mindre djur. Specifikt för Riksten finns förslag om ett ”Inriktnings-
program för Friluftsområdet Lida-Riksten”. I det framgår det att en 4H-gård 
kan verka som en förebild för en önskad utveckling. Förslaget bottnar i ett 
förslag om ett aktivitetscentra med inriktning mot ridsport inom området. 
Nämnden har inget att erinra mot en 4H-gård vid Riksten, men understryker 
att det är mycket ovanligt med två 4H-gårdar i en och samma kommun.  
 
Kultur- och fritidsnämnden instämmer med förslagsställaren om det positiva 
med platser för lek och kontakt med djur i bostadsområdet. 4H-gården i di-
rekt anslutning till Hågelbyparken anser nämnden vara mycket kvalitativ 
och viktig för Botkyrkaborna. Gårdens placering möjliggör för möten mel-
lan människor från olika delar av kommunen. Anläggandet av en 4H-gård är 
förenat med stora kostnader, liksom höga driftkostnader. Då 4H är en ideell 
organisation bör initiativet komma från 4H själva och inte från kommunen. 
Ingen kommun eller stadsdel i Stockholm ger stöd åt dubbla 4H-gårdar. 
Kultur- och fritidsnämnden anser inte att det finns behov av ytterligare en 
4H-gård i Botkyrka.  
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Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
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§ 70 
Medborgarförslag - Bygg en 4H-gård i Riksten 
(sbf/2014:511) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Medborgarförslaget anses besvarat.  
 
Sammanfattning 
I Sverige finns idag drygt 40 stycken s.k. 4H-gårdar. 4H är en partipolitiskt 
och religiöst obunden, internationell organisation för barn och ungdomar, 
som ursprungligen kommer från USA. Idag finns 4H-gårdar i ett 80-tal län-
der. På 4H gör man allt från att åka på läger, fiska, baka, spela fotboll eller 
teater, åka gokart, leka lekar tillsammans och lära sig om djur och natur. I 
Botkyrka finns en 4H-gård vid Hågelby. Där finns en stadsnära bondgård 
med bl.a hästar, får och katter, men även del mindre djur.  
 
När det gäller förslaget om anläggande av en 4H-gård i Riksten finns försla-
get med i ett ”Inriktningsprogram för Friluftsområdet Lida – Riksten”. Där 
står att ”En 4H-gård kan vara en förebild för en önskad utveckling”. Detta är 
då skrivet utifrån ett förslag om ett aktivitetscentra med inriktning mot 
ridsport inom området.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har i sig inte något att erinra mot en 4H-gård 
vid Riksten, men det är mycket ovanligt med två 4H-gårdar i en och samma 
kommun och att om en sådan skulle komma att anläggas, så är det inte sam-
hällsbyggnadsförvaltningen, utan kultur- och fritidsförvaltningen som måste 
åta sig driften av en sådan anläggning. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Annika Dzedina om att bygga en 4H-gård i Riksten och kom-
binera den med en stor lekpark/parklek i området. Förslaget inkom till Bot-
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kyrka kommun 2014-08-25 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2014-
10-07.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 201-01-29, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till  
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Agneta Engver Lindquist 
Olov Lindquist 
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Samhällsbyggnadsförvaltningen    
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Bygg en 4H-gård i Riksten  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Medborgarförslaget anses besvarat.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Annika Dzedina om att bygga en 4H-gård i Riksten och kom-
binera den med en stor lekpark/parklek i området. Förslaget inkom till Bot-
kyrka kommun 2014-08-25 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2014-
10-07.  

 
Yttrande  
I Sverige finns idag drygt 40 stycken s.k. 4H-gårdar. 4H är en partipolitiskt 
och religiöst obunden, internationell organisation för barn och ungdomar, 
som ursprungligen kommer från USA. Idag finns 4H-gårdar i ett 80-tal län-
der. På 4H gör man allt från att åka på läger, fiska, baka, spela fotboll eller 
teater, åka gokart, leka lekar tillsammans och lära sig om djur och natur. I 
Botkyrka finns en 4H-gård vid Hågelby. Där finns en stadsnära bondgård 
med bl.a hästar, får och katter, men även del mindre djur.  
 
När det gäller förslaget om anläggande av en 4H-gård i Riksten finns försla-
get med i ett ”Inriktningsprogram för Friluftsområdet Lida – Riksten”. Där 
står att ”En 4H-gård kan vara en förebild för en önskad utveckling”. Detta är 
då skrivet utifrån ett förslag om ett aktivitetscentra med inriktning mot 
ridsport inom området.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har i sig inte något att erinra mot en 4H-
gård vid Riksten, men vill samtidigt påpeka att det är mycket ovanligt med 
två 4H-gårdar i en och samma kommun och att om en sådan skulle komma 
att anläggas, så är det inte samhällsbyggnadsförvaltningen, utan kultur- och 
fritidsförvaltningen som måste åta sig driften av en sådan anläggning. 
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När det avslutningsvis gäller lekparker så finns redan fyra stycken lekparker 
i Riksten. Att anlägga ytterligare en är i dagsläget inte aktuellt.  
 
 
 
Magnus Andersson Agneta Engver Lindquist 
Samhällsbyggnadschef Mark- och exploateringschef 
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§ 5 
Medborgarförslag – Bygg en 4H-gård i Riksten 
(KOF/2014:210)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning  
Kultur- och fritidsförvaltningen fick 2014-10-07 i uppdrag att yttra oss över 
ett medborgarförslag – Bygg en 4H-gård i Riksten.  Förslagsställaren vill att 
kommunen bygger 4H-gård i Riksten och skriver att gården kan kombineras 
med en stor lekpark/parklek. 
 
Vi håller med förslagsställaren om att det är positivt för ett bostadsområde 
att det finns platser för lek, fysisk aktivitet och att kontakt med djur är något 
bra.  
 
Det finns redan en 4H-gård i Botkyrka, Hågelby 4H-gård, som ligger i di-
rekt anslutning till Hågelbyparken.  Hågelby 4H-gård drivs på ideell basis 
av Hågelby 4H klubb som får bidrag från kommunen för att bedriva verk-
samheten. Hågelby 4H klubb har medlemmar från hela Botkyrka.  
 
Vi tycker att verksamheten vid Hågelby 4H-gård är mycket kvalitativ och 
viktig för Botkyrkaborna samt att gårdens placering möjliggör till möten 
mellan människor från olika delar av kommunen.  
 
Att anlägga en 4H-gård är förenat med stora kostnader och även driftskost-
naderna är höga. Eftersom 4H är en ideell organisation bör initiativet till en 
ny 4H-gård komma från 4H själva och inte från kommunen. I Stockholms 
län finns ingen kommun eller stadsdel som ger stöd åt dubbla 4H-gårdar. Vi 
anser med bakgrund av ovanstående att det inte finns behov av ytterligare en 
4H-gård i kommunen. 
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Referens Mottagare 
Mattias Lidström 
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och fritidsnämnden 
 
 
 
 
 

Yttrande på medborgarförslag - Bygg en 4H-gård i Riksten. 
(KS/2014:491) 
 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker medborgarförslaget. 

 
Sammanfattning  
Kultur- och fritidsförvaltningen fick 2014-10-07 i uppdrag att yttra oss över 
ett medborgarförslag – Bygg en 4H-gård i Riksten.  Förslagsställaren vill att 
kommunen bygger 4H-gård i Riksten och skriver att gården kan kombineras 
med en stor lekpark/parklek. 
 
Vi håller med förslagsställaren om att det är positivt för ett bostadsområde 
att det finns platser för lek, fysisk aktivitet och att kontakt med djur är något 
bra.  
 
Det finns redan en 4H-gård i Botkyrka, Hågelby 4H-gård, som ligger i di-
rekt anslutning till Hågelbyparken.  Hågelby 4H-gård drivs på ideell basis 
av Hågelby 4H klubb som får bidrag från kommunen för att bedriva verk-
samheten. Hågelby 4H klubb har medlemmar från hela Botkyrka.  
 
Vi tycker att verksamheten vid Hågelby 4H-gård är mycket kvalitativ och 
viktig för Botkyrkaborna samt att gårdens placering möjliggör till möten 
mellan människor från olika delar av kommunen.  
 
Att anlägga en 4H-gård är förenat med stora kostnader och även driftskost-
naderna är höga. Eftersom 4H är en ideell organisation bör initiativet till en 
ny 4H-gård komma från 4H själva och inte från kommunen. I Stockholms 
län finns ingen kommun eller stadsdel som ger stöd åt dubbla 4H-gårdar. Vi 
anser med bakgrund av ovanstående att det inte finns behov av ytterligare en 
4H-gård i kommunen 
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Pernilla Conde Hellman Ann-Christine Andersson 
Kultur- och fritidschef Verksamhetschef  
 Ungdom & förening 
 
 
________ 
Expedieras till 
Kommunledningsförvaltningen 
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Svar på medborgarförslag: Hundträning i Hangaren 
(KS/2014:762) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1. Kommunfullmäktige avslår medborgarförslaget.  
 
Ärendet  
Kommunfullmäktige mottog 2014-12-18, § 97, ett medborgarförslag från 
Ing-Marie Källgren Agné: Hundträning i Hangaren. Förslagsställaren före-
slår att Cirkus Cirkörs hall Hangaren ska användas som träningslokal för 
hundar under vinterhalvåret. Lokalens geografiska plats och storlek ses 
lämplig för ändamålet. Förslagsställaren har även uppfattat att lokalen ofta 
står tom och outnyttjad.  

Upplev Botkyrka AB har behandlat ärendet 2015-04-27.  

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-14.  

Motivering  
Vi i den politiska kommunledningen vill först och främst tacka dig som för-
slagsställare för att du lämnat ett medborgarförslag och för att du är aktiv i 
utvecklingen av kommunen och vårt samhälle. Vi arbetar mycket med med-
borgarinflytande i olika former: genom demokratiberedningen, medborgar-
dialoger, dialogforum, områdesutvecklare med mera. Men en av de viktig-
aste källorna till förslag och idéer är Botkyrkaborna själva! Att enskilda per-
soner i Botkyrka kan komma med förslag på förändringar och förbättringar 
är en viktig del av vår lokala demokrati. 
 
Upplev Botkyrka AB (Subtopia) hyr Hangaren av Botkyrka kommun. Loka-
lerna används frekvent, bland annat för cirkusföreställningar, filminspel-
ningar, event, mässor och konferenser. Då många av dessa användningsom-
råden är publika, skulle hundträning i Hangaren kräva speciell städning för 
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att motverka risken för allergiska problem. Upplev Botkyrka AB anser med 
bakgrund av detta att hundträning inte lämpar sig i lokalen.   
 
 
 
 



Rubrik    
Förnamn Ing-Marie  
Efternamn  Källgren Agné  
Namn Ing-Marie Källgren Agné  
Gatuadress  
Postadress  
Postnummer    
Telefonnummer  
Mobilnummer    
E-postadress  
Förslag Vill lämna ett förslag som gäller Cirkus Cirkörs  
Motivering Vill lämna ett förslag gällande Cirkus Cirkörs hall Hangaren, bor granne 

med dom så ser ju att den inte används så mycket. Vi och många med oss 
har hund, och vi vill gärna ha någonstans att träna våra hundar under 
vinterhalvåret. Vi tränar många olika grenar med våra hundar nu för tiden 
och tävlar. Så då behöver vi vara någonstans och träna effektivt på vintern, 
det körs lydnad, rallylydnad, agility, freestyle  o.s.v. Så vi saknar en hall 
här på södra sidan att träna i och tycker det är dumt att Hangaren står tom 
så mycket. Har inte varit inne där men det ser ut som det finns stora ytor 
som man skulle kunna använda. Finns flera hundklubbar runt om som 
säkert skulle vara intresserade av detta förslag också. 
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Referens Mottagare 
Erika Rönnestig  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Hundträning i Hangaren  
 
Ärendet  
Kommunfullmäktige mottog 2014-12-18, § 97, ett medborgarförslag från 
Ing-Marie Källgren Agné: Hundträning i Hangaren. Förslagsställaren före-
slår att Cirkus Cirkörs hall Hangaren ska användas som träningslokal för 
hundar under vinterhalvåret. Lokalens geografiska plats och storlek ses 
lämplig för ändamålet. Förslagsställaren har även uppfattat att lokalen ofta 
står tom och outnyttjad.  
 
Upplev Botkyrka AB har behandlat ärendet 2015-04-27.  
 
Sammanfattning 
Upplev Botkyrka AB (Subtopia) hyr Hangaren av Botkyrka kommun. Loka-
lerna används frekvent, bland annat för cirkusföreställningar, filminspel-
ningar, event, mässor och konferenser. Då många av dessa användningsom-
råden är publika, skulle hundträning i Hangaren kräva speciell städning för 
att motverka risken för allergiska problem. Upplev Botkyrka AB anser med 
bakgrund av detta att hundträning inte lämpar sig i lokalen.   
 
 
Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
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Svar på medborgarförslag: Ordna belysning, vinterunder-
håll och asfaltering kring Brosjöspåret och Brosjön 
(KS/2014:588) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1.   Kommunfullmäktige bifaller medborgarförslaget. 
 
2.   Kultur- och fritidsförvaltningen får i uppdrag att tillsammans med sam-

hällsbyggnadsförvaltningen tillgodose medborgarförslagets önskemål 
gällande förbättrad belysning och städning.  
 

Ärendet  
Kommunfullmäktige mottog 2014-11-03, § 22, ett medborgarförslag från 
Tomas Brand: Ordna belysning, vinterunderhåll, asfaltering och uppfräsch-
ning kring Brosjöspåret, Bremora och Brosjön. Förslagsställaren ser ett pro-
blem för icke bilburna invånare att nyttja Brosjöspåret mörka kvällar under 
exempelvis hösten. Att sätta belysning från Bremora till Brosjön och  
motionsspåret kan underlätta för personer utan bil. Vidare föreslås asfalte-
ring samt vinterunderhåll av gångvägen från Bremora till badplatsen, att ett 
antal papperskorgar placeras ut längs gångvägen liksom en generell upp-
fräschning och underhåll av toaletter vid badplatsen.  
 
Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-02-16, § 1.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2015-04-23, § 187.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-14.  

 
Motivering  
Vi i den politiska kommunledningen vill först och främst tacka dig som för-
slagsställare för att du lämnat ett medborgarförslag och för att du är aktiv i 
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utvecklingen av kommunen och vårt samhälle. Vi arbetar mycket med med-
borgarinflytande i olika former: genom demokratiberedningen, medborgar-
dialoger, dialogforum, områdesutvecklare med mera. Men en av de viktig-
aste källorna till förslag och idéer är Botkyrkaborna själva! Att enskilda per-
soner i Botkyrka kan komma med förslag på förändringar och förbättringar 
är en viktig del av vår lokala demokrati. 
 
Kultur- och fritidsnämnden tillstyrker medborgarförslaget. Nämnden in-
stämmer med förslagsställaren om att ett förbättrat gångstråk kan öka till-
gängligheten och tryggheten i området. Då samhällsbyggnadsförvaltningen 
ansvarar för vägfrågan, samarbetar förvaltningarna om en lösning på pro-
blemet. Kultur- och fritidsförvaltningen ser över rutinerna för städning och 
skötsel av Brotorpsbadet.  

 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget vara besvarat. Efter 
dialog med kultur- och fritidsförvaltningen konstaterar nämnden att det 
finns behov av att förbättra förhållandena vid Brosjöspåret. Just nu pågår ett 
arbete med att förbättra belysningen längs den nämnda gångvägen, inklusive 
områdets parkering, till en kostnad om ca 350 000 kronor.  
 
Spåret är tänkt att få en elljusspårskaraktär, med möjlighet för skidåkning 
vintertid. Nämnden anser inte att asfaltering av spåret är aktuellt. 
 
 
 



Rubrik Ordna belysning, vinterunderhåll, asfaltering och uppfräschning kring 
Brosjöspåret, Bremora och Brosjön - publicering 

Förnamn  

Efternamn  

Namn Tomas Brand  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Utnyttjande av Brosjöspåret på tider när mörkret faller tidigt tex. höst och vår, 
försvåras när man inte är bilburen. 
Att sätta belysning från Bremora till Brosjön och motionsspåret kan göra att 
man kan komma till motionsspåret på kvällar utan att behöva åka bil eller ha 
pannlampa. 
Även vinterunderhåll på gångvägen som går till spåret från Bremora skulle 
värderas mycket för speciellt de som vill motionera utan att behöva halka 
omkring vintertid. 
Asfaltering till motionsspåret och badplatsen undviker man även olyckor för de 
som ex. cyklar. för vissa partier är farliga för cyklister och gående,motionärer. 

Motivering Sätta belysning från Bremora samt från väg 226 dalvägen, 
Asfaltera gångvägen från Bremora till badplatsen. 
Ett antal papperskorgar på gångvägen från Bremora till badplatsen monteras 
Även se till att under badsäsong städa runt badplatsen speciellt där badgäster 
gör sina behov i skogen, Kan bero på bristande underhåll av toaletterna. Fler 
toaletter underbadsäsong. 
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Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 530 610 00 / Sms·0708-86 01 02 · E-post erika.ronnestig@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Erika Rönnestig  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Ordna belysning, vinterunderhåll, asfal-
tering och uppfräschning kring Brosjöspåret, Bremora och 
Brosjön  
 
Ärendet  
Kommunfullmäktige mottog 2014-11-03, § 22, ett medborgarförslag från 
Tomas Brand: Ordna belysning, vinterunderhåll, asfaltering och uppfräsch-
ning kring Brosjöspåret, Bremora och Brosjön. Förslagsställaren ser ett pro-
blem för icke bilburna invånare att nyttja Brosjöspåret mörka kvällar under 
exempelvis hösten. Att sätta belysning från Bremora till Brosjön och  
motionsspåret kan underlätta för personer utan bil. Vidare föreslås asfalte-
ring samt vinterunderhåll av gångvägen från Bremora till badplatsen, att ett 
antal papperskorgar placeras ut längs gångvägen liksom en generell upp-
fräschning och underhåll av toaletter vid badplatsen.  
 
Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-02-16, § 1.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2015-04-23, § 187.  

 
Sammanfattning 
Kultur- och fritidsnämnden tillstyrker medborgarförslaget. Nämnden in-
stämmer med förslagsställaren om att ett förbättrat gångstråk kan öka till-
gängligheten och tryggheten i området. Då samhällsbyggnadsförvaltningen 
ansvarar för vägfrågan, samarbetar förvaltningarna om en lösning på pro-
blemet. Kultur- och fritidsförvaltningen ser över rutinerna för städning och 
skötsel av Brotorpsbadet.  

 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget vara besvarat. Efter 
dialog med kultur- och fritidsförvaltningen konstaterar nämnden att det 
finns behov av att förbättra förhållandena vid Brosjöspåret. Just nu pågår ett 
arbete med att förbättre belysningen längs den nämnda gångvägen, inklusive 
områdets parkering, till en kostnad om ca 350 000 kronor.  
 
Spåret är tänkt att få en elljusspårskaraktär, med möjlighet för skidåkning 
vintertid. Nämnden anser inte att asfaltering av spåret är aktuellt. 
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Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
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§ 187 
Medborgarförslag - Ordna belysning, vinterunderhåll, asfal-
tering och uppfräschning kring Brosjöspåret, Bremora och 
Brosjön (sbf/2014:574) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Medborgarförslaget anses besvarat. 
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har i detta ärende samtalat med kultur- och 
fritidsförvaltningen. De har konstaterat att det finns ett behov av att förbättra 
förhållandena vid Brosjöspåret. Från samhällsbyggnadsnämndens sida pågår 
just nu en förbättring av belysningen längs den aktuella gångvägen inklusive 
områdets parkering. Detta till en kostnad på motsvarande ca 350 000 kr.   
 
När det gäller vinterunderhåll så kommer spåret att få ett elljusspårs karak-
tär. Det innebär att spåret blir öppet för skidåkning på vintern. Någon asfal-
tering är inte heller aktuell.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Tomas Brand om att ordna belysning m.m. kring Brosjöspåret 
i Bremora. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-10-08 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-11-13.   
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-04-23, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 

Medborgarförslag - Ordna belysning, vinterunderhåll, asfal-
tering och uppfräschning kring Brosjöspåret, Bremora och 
Brosjön  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Medborgarförslaget anses besvarat. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Tomas Brand om att ordna belysning m.m. kring Brosjöspåret 
i Bremora. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-10-08 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-11-13.   
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har i detta ärende samtalat med kultur- och 
fritidsförvaltningen. De har konstaterat att det finns ett behov av att förbättra 
förhållandena vid Brosjöspåret. Från samhällsbyggnadsförvaltningens sida 
pågår just nu en förbättring av belysningen längs den aktuella gångvägen 
inklusive områdets parkering. Detta till en kostnad på motsvarande ca 
350 000 kr.   
 
När det gäller vinterunderhåll så kommer spåret att få ett elljusspårs karak-
tär. Det innebär att spåret blir öppet för skidåkning på vintern. Någon asfal-
tering är inte heller aktuell.   
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson  
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Kultur- och fritidsnämnden  
 2015-02-16  Dnr KOF/2014:245 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

§ 1 
Medborgarförslag – Ordna belysning vinterunderhåll, asfal-
tering och uppfräschning kring Brosjöspåret, Bremora och 
Brosjön (KOF/2014:245)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden tillstyrker förslaget. 
 
Sammanfattning 
Kultur- och fritidsförvaltningen instämmer med förslagsställaren om att ett 
förbättrat gångstråk på flera sätt skulle bidra till ökad tillgänglighet och 
trygghet i området. Samarbete sker med samhällsbyggnadsförvaltningen, 
som har ansvar för vägfrågorna i kommunen, om en lösning på problemet 
inför sommaren. Kultur- och fritidsförvaltningen ser över rutinerna för städ-
ning och skötsel av Brotorpsbadet. 
 
Kultur- och fritidsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-01-21. 
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Kultur- och fritidsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt  · Sms · E-post  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Åke Roxberger 
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och fritidsnämnden 
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Ordna belysning, vinterunderhåll, as-
faltering och uppfräschning kring Brosjöspåret, Bremora 
och Brosjön  
 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden tillstyrker medborgarförslaget. 
 
Sammanfattning 
Kultur- och fritidsförvaltningen instämmer med förslagsställaren om att ett 
förbättrat gångstråk på flera sätt skulle bidra till ökad tillgänglighet och 
trygghet i området. Samarbete sker med samhällsbyggnadsförvaltningen, 
som har ansvar för vägfrågorna i kommunen, om en lösning på problemet 
inför sommaren. Förvaltningen ser över rutinerna för städning och skötsel 
av Brotorpsbadet. 

 
Ärende 
Förslagsställaren, som är boende i Bremora, föreslår att en befintlig mindre 
grusad gångväg från Bremora till Brotorpsbadet och motionsspåret bör för-
bättras. Förslaget innebär att vägen ska asfalteras, belysas, vinterunderhållas 
och förses med papperskorgar. Utöver vägfrågan påpekas att städning och 
möjlighet till toalettbesök vid Brotorpsbadet behöver ses över.  
 
Om kommunen dessutom har möjlighet sätta upp vägbelysning utmed Bro-
torpsvägen från Dalvägen så skulle det bli en klar förbättring för bilburna 
besökare till badet och motionsspåret.  
 
Förvaltningens synpunkter 
Förvaltningen har vid en avstämning på platsen kunnat konstatera att beho-
vet av förbättrade förhållanden för gående mellan Bremora och Brotorpsba-
det/motionsspåret är angeläget. I kontakter med samhällsbyggnadsförvalt-
ningen framkommer att de redan planerar för vissa åtgärder på den aktuella 
gångvägen. Vägen kommer under våren att förses med en belysning (luft-
ledning) snarlik den som finns i motionsspåret. Även friluftsområdets parke-
ring kommer att få belysning. Eventuell asfaltering, papperskorgar och vin-
terunderhåll besvaras av samhällsbyggnadsförvaltningen. 
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Kultur- och fritidsförvaltningen ser för sin del över rutinerna för städning 
och skötsel av Brotorpsbadet, dels de egna driftåtagandena och dels åtagan-
dena för den förening som sköter kioskverksamheten under sommaren. Av-
talet med föreningen är under omförhandling och förvaltningen avser att 
göra vissa förtydliganden kring framför allt städningen. Förvaltningens 
driftåtaganden runt badbryggor, gräsklippning och strandskötsel ses också 
över. En utvärdering efter avslutad badsäsong 2015 ger besked om andra 
eventuella förändringar inför framtiden. 
 
 
 
 
Pernilla Conde Hellman Roger Vintemar 
Kultur- och fritidschef Verksamhetschef 
 Idrott & anläggning 
 
_________ 
Expedieras till 
Kommunledningsförvaltningen 
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Kommunstyrelsens delårsrapport 2, 2015 (KS/2015:492) 
 
Beslut 
1. Kommunstyrelsen godkänner delårsrapport för januari till augusti 2015 

för kommunledningsförvaltningen samt redogörelsen för exploaterings-
verksamheten. 

 
Sammanfattning 
Kommunledningsförvaltningen och exploateringsverksamheten har upprät-
tat delårsrapporter för perioden januari till och med augusti 2015. 
 
I delårsrapporten för kommunledningsförvaltningen finns en ekonomisk re-
dovisning av periodens resultat och ett prognostiserat utfall för året. Utfallet 
i perioden januari- augusti visar en avvikelse mot budget med 8,5 miljoner 
kronor. Prognosen för kommunledningsförvaltningen visar ett resultat om 
1,6 miljoner kronor mot budget.  
 
Prognosen tyder på att vi kommer att nå 31 av de 36 mätbara nämndmålen i 
år. Två av de mätbara målen har vid uppföljningen av delårsbokslut 2 inte 
uppnåtts. Det ena är målet att Botkyrka ska tillhöra de 120 främsta kommu-
nerna i riket när det gäller företagsklimat enligt Svenskt Näringslivs mät-
ning. Det andra rör en förbättring av kommunens resultat när det gäller ser-
vice och verksamhetsutveckling med stöd av IT. 
 
Vidare kommer vi trots betydande förbättringar sannolikt inte att uppnå de 
tre som rör tillgänglighet vid telefonkontakt och besvarande av synpunkter 
och klagomål inom målområdet Välfärd med kvalitet för alla. Vår bedöm-
ning är att målen är alltför ambitiöst satta i relation till utgångsläget. Målet 
om könsuppdelade indikatorer och nyckeltal för att följa nämndernas verk-
samhet, kommer sannolikt heller inte att nås. För att uppnå målet 2016 krävs 
ett bättre stöd till förvaltningarna, samt en tydlig efterfrågan från förvalt-
ningsledningar och nämnder. Vi kommer troligen heller inte att nå de två 
mål som rör medarbetarengagemang och upplevelsen av delaktighet bland 
medarbetarna på kommunledningsförvaltningen. Trots höga ambitioner 
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kring delaktighet kommer den pågående översynen av förvaltningens pro-
cesser och organisation sannolikt att påverka måluppfyllelsen negativt.  
 
Delårsrapporten för exploateringsverksamheten hanterar prognos för aktuellt 
skede i projekten. De exploateringsprojekt som enligt plan ska avslutas i år 
beräknas ge 9,5 miljoner kronor netto i vinst. Den budgeterade vinsten upp-
går till 10 miljoner kronor.  
 
I delårsrapporten för exploateringsverksamheten ingår förslag till utökad 
budget för Riksten etapp 4 med 1,1 miljoner kronor och för Rikstens före-
tagspark men 0,5 miljoner kronor. Kommunledningsförvaltningen föreslår 
att kommunstyrelsen i samband med kommunens delårsrapport behandlar 
förslagen. I båda fallen handlar de ökade kostnaderna om utökad utredning 
av VA. 
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-18. 
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Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08 530 610 00 / Sms·/HandläggareMobilTelefon/ · E-post frida.wickstrom@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Frida Enocksson Wikström  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Delårsbokslut 2 2015  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen godkänner delårsrapport för januari till augusti 2015 för 
kommunledningsförvaltningen samt redogörelsen för exploateringsverk-
samheten. 

 
Sammanfattning 
Kommunledningsförvaltningen och exploateringsverksamheten har upprät-
tat delårsrapporter för perioden januari till och med augusti 2015. 
 
I delårsrapporten för kommunledningsförvaltningen finns en ekonomisk re-
dovisning av periodens resultat och ett prognostiserat utfall för året. Utfallet 
i perioden januari- augusti visar en avvikelse mot budget med 8,5 miljoner 
kronor. Prognosen för kommunledningsförvaltningen visar ett resultat om 
1,6 miljoner kronor mot budget.  
 
Prognosen tyder på att vi kommer att nå 31 av de 36 mätbara nämndmålen i 
år. Två av de mätbara målen har vid uppföljningen av delårsbokslut 2 inte 
uppnåtts. Det ena är målet att Botkyrka ska tillhöra de 120 främsta kommu-
nerna i riket när det gäller företagsklimat enligt Svenskt Näringslivs mät-
ning. Det andra rör en förbättring av kommunens resultat när det gäller ser-
vice och verksamhetsutveckling med stöd av IT. 
 
Vidare kommer vi trots betydande förbättringar sannolikt inte att uppnå de 
tre som rör tillgänglighet vid telefonkontakt och besvarande av synpunkter 
och klagomål inom målområdet Välfärd med kvalitet för alla. Vår bedöm-
ning är att målen är alltför ambitiöst satta i relation till utgångsläget. Målet 
om könsuppdelade indikatorer och nyckeltal för att följa nämndernas verk-
samhet, kommer sannolikt heller inte att nås. För att uppnå målet 2016 krävs 
ett bättre stöd till förvaltningarna, samt en tydlig efterfrågan från förvalt-
ningsledningar och nämnder. Vi kommer troligen heller inte att nå de två 
mål som rör medarbetarengagemang och upplevelsen av delaktighet bland 
medarbetarna på kommunledningsförvaltningen. Trots höga ambitioner 
kring delaktighet kommer den pågående översynen av förvaltningens pro-
cesser och organisation sannolikt att påverka måluppfyllelsen negativt.  
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Delårsrapporten för exploateringsverksamheten hanterar prognos för aktuellt 
skede i projekten. De exploateringsprojekt som enligt plan ska avslutas i år 
beräknas ge 9,5 miljoner kronor netto i vinst. Den budgeterade vinsten upp-
går till 10 miljoner kronor.  
 
I delårsrapporten för exploateringsverksamheten ingår förslag till utökad 
budget för Riksten etapp 4 med 1,1 miljoner kronor och för Rikstens före-
tagspark men 0,5 miljoner kronor. Kommunledningsförvaltningen föreslår 
att kommunstyrelsen i samband med kommunens delårsrapport behandlar 
förslagen. I båda fallen handlar de ökade kostnaderna om utökad utredning 
av VA. 
 
 
 
Mattias Jansson 
Kommundirektör  
 
 
_________ 
Expedieras till 
- Ekonomichef Niclas Johansson, kommunledningsförvaltningen 
- Controller Monica Blommark, kommunledningsförvaltningen 
- Enhetschef Anna Giotas Sandquist, kommunledningsförvaltningen 
- Controller Frida Enocksson Wikström, kommunledningsförvaltningen 
- Ekonom Suzana Milosavljevic, kommunledningsförvaltningen 
- Mark- och exploateringschef Agneta Engver, kommunledningsförvalt-

ningen 



Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA | Besök Munkhättevägen 45 | Tel 08-530 610 00 | www.botkyrka.se | Org.nr 212000-2882 | Bankgiro 624-1061 
 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Delårsrapport 2, augusti 2015 
Kommunstyrelsen/kommunledningsförvaltningen 
 



BOTKYRKA KOMMUN   2015-09-25 
Kommunledningsförvaltningen  
 

   2 [27] 

 
Delårsrapport 2, 2015 ........................................................................................................ 3 

Ekonomi – sammanfattning .............................................................................................. 3 

Investeringar ...................................................................................................................... 5 

Verksamhetsuppföljning ................................................................................................... 7 

Målområde - Medborgarnas Botkyrka .............................................................................. 7 

Målområde - Framtidens jobb ......................................................................................... 10 

Målområde - Välfärd med kvalitet för alla ...................................................................... 14 

Målområde - Grön stad i rörelse ..................................................................................... 17 

Målområde - Kultur och kreativitet ger kraft .................................................................. 20 

Målområde - En effektiv och kreativ kommunal organisation ....................................... 22 

  



BOTKYRKA KOMMUN   2015-09-25 
Kommunledningsförvaltningen  
 

   3 [27] 

Delårsrapport 2, 2015 
 
Ekonomi – sammanfattning 
Nedan redovisas en sammanfattande uppföljning och analys av det ekonomiska utfallet 
för perioden januari till augusti samt 2015 års helårsprognos för drift och investeringar. 
Resultat och prognos för exploateringsverksamheten redogörs i en separat rapport, 
vilken bifogas ärendet till kommunstyrelsen. 
 

 
 
Uppföljning och analys 
Kommunledningsförvaltningen visar för perioden januari-augusti 2015 ett positivt 
resultat om 8,5 miljoner kronor jämfört med budget. Resultatet innefattar en justering av 
redovisade intäkter hos IT-stöd med 9 miljoner kronor samt en justering av för högt 
redovisade kostnader under perioden med 1,4 miljoner kronor. Skillnaden mellan 
budget och periodens resultat beror till största delen på att aktiviteter under året har haft 
lägre kostnader än budgeterat eller har påbörjats senare än planerat. 
 
Helårsprognosen för 2015 ger en positiv avvikelse om 1,6 miljoner kronor mot budget. 
Under hösten beräknas flertalet av de påbörjade aktiviteterna ha kostnader i nivå med 
budget, vilket gör att det prognostiserade överskottet vid årets slut är lägre än 
budgetavvikelsen i delårsbokslutet.  

 
 
Tabellen ovan visar fördelningen mellan förvaltningens olika verksamhetsdelar. Utfallet 
i perioden samt helårsprognos för politiska organ ligger i nivå med budget. Bidrag, 
avgifter och ersättningar ligger i nivå med budget i delårsbokslutet, medan 
helårsprognosen visar en positiv avvikelse från budget med 0,4 miljoner kronor. 
Avvikelsen beror på att kostnaderna för Överförmyndarverksamheten blir lägre än 
budgeterat samt att bidraget till Hallunda Folkets Hus påverkas av det låga ränteläget. 

(mnkr) Bokslut 
2014

Utfall 
augusti 2015

Budget  
2015 

Prognos 
2015 

Budget-
avvikelse 

2015 
Intäkter (+) 298,1 87,4 129,6 120,5 -9,1
Kostnader (-) -569,2 -262,7 -421,0 -410,1 10,9
Netto (+/-) -271,1 -175,3 -291,4 -289,6 1,7

Investeringar (-) -15,5 -9,2 -27,3 -19,2 8,1

Verksamhet i mnkr Bokslut
Utfall    

jan-april

Utfall    
jan-

augusti
Budget Prognos

Avvikelse 
prognos 

mot 
budget

netto (+/-) 2014 2015 2015 2015 2015 2015
Politiska organ -26 -9 -17 -26 -26 0,0
Kommunledningsförvaltningen -147 -53 -91 -165 -164 1,1
Bidrag, avgifter, ersättningar -97 -38 -67 -101 -100 0,5
Totalt -270 -100 -175 -292 -290 1,6
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Den största avvikelsen från budget är kopplat till kommunledningsförvaltningen, där 
helårsprognosen visar ett positivt resultat mot budget. Periodens utfall per ansvar 
redovisas i tabellen nedan. 
 

 
  
Flera verksamhetsområden redovisar ett stort överskott i förhållande till budget i 
delårsbokslutet. Försenade projekt påverkar resultatet för verksamhetsområdena HR, 
samhällsutveckling, kommunikation samt trygghet och säkerhet. En försenad 
upphandling har påverkat resultatet för ekonomi och styrning. Överskotten för kansli 
och juridik samt medborgarservice beror på vakanser. IT har väntat med att starta några 
av sina planerade projekt på grund av osäkerhet kring effekterna av de inledande 
problemen med den nya prismodellen för IT-tjänster. 
 
Sammantaget visar kommunledningsförvaltningens ekonomiska helårsprognos vid 
delårsbokslut 2 för januari- augusti 2015 ett överskott mot budget med 1,6 miljoner 
kronor. Prognosen kan dock komma att justeras under hösten med utgångspunkt från 
nedanstående. 
 
Budgeten för några av förvaltningens verksamhetsområden innehåller intäkter från andra 
förvaltningar och det är osäkert hur stora dessa de facto kommer att bli. Bedömningen 
som görs i delårsbokslut 2 är att detta till största delen kan justeras genom gjorda 
prioriteringar under året.  
 
Medborgarservice befarar högre kostnader när kommunen har två leverantörer av 
posthantering. Vid augusti månads slut verkar det bli lite dyrare men inte så att det ger 
ett underskott mot budget. Kostnaderna kommer att följas kontinuerligt under hösten. 
 
På grund av problemen i initieringsfasen med den nya prismodellen för IT-tjänster finns 
en osäkerhet för huruvida den intäktsfinansierade delen av IT kommer att kunna hålla 
balans mellan intäkter och kostnader. 

Verksamhet per ansvar, mnkr

Utfall     
januari-
augusti 

2015

Budget  
2015 

Prognos 
2015 

Budget-
avvikelse 

2015 

13100 Kommundirektör och Klf-stab -14 -17 -17 0

13112 Kansli och juridik -32 -52 -52 0

13113 Ekonomi och styrning -60 -89 -87 2
13114 HR -19 -33 -33 0
13115 IT och E-utveckling -3 -15 -15 -1
13116 Kommunikation -4 -13 -12 0
13117 Samhällsutveckling -13 -25 -24 1
13118 Demokrati och mänskliga rättigheter -5 -8 -8 0
13119 Näringsliv -4 -5 -5 -1
13121 Upphandling -4 -7 -7 1
13122 Medborgarservice -15 -25 -25 0
13123 Trygghet och säkerhet -1 -4 -4 -1
Totalt -175 -292 -290 2
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Vidare har arbetet med kommunledningsförvaltningens nya organisation som planeras 
träda i kraft den 1 januari 2016 gjort att vakanser i vissa fall inte återbesatts samt att 
vissa projekt har startat senare under 2015 än beräknat. Huruvida detta kommer att 
påverka utfallet vid årsbokslutet är svårt att fullt ut beräkna i prognosen. Resultatet för 
perioden januari-augusti visar en positiv avvikelse mot budget om 8,5 mnkr medan 
prognosen visar en lägre avvikelse mot budget i bokslutet. Differensen mellan 
delårsresultat och helårsprognos medför att kostnadsutvecklingen kommer att följas 
nogsamt under årets sista månadsprognoser. 
 
Kommunledningsförvaltningen kommer under hösten fokusera på att inom 
ekonomiområdet säkerställa god ordning och förbereda för en ny organisationsstruktur 
den 1 januari 2016.  
 
Investeringar 

 
 
Beskrivning och analys av utfall av investeringar 2015  
Investeringsprognosen för 2015 ligger i nivå med budget, vilket ger en total prognos om 
27 266 tkr i investeringsprojekt. Beslutad investeringsram 2015 är 20 720 000 kronor. 
Därutöver har 6 546 000 kronor ombudgeterats från 2014. vilket ger en total 
investeringsram på 27 266 000 kronor.  
 
Helårets prognos innehåller en negativ avvikelse från budget med 300 000 kronor, 
vilken vägs upp av att andra investeringsprojekt inte kommer att hinna verkställas under 
2015. Avvikelsen orsakas av att uppdraget att bygga laddstolpar på kommunparkeringen 

Investeringsprojekt, tkr
Utfall april 

2015 
Budget 

2015
Prognos 

2015 

Budget-
avvikelse 

2015 
3002 Smart kontohantering -500 -500 0
3003 Inventarier -381 -800 -800 0
3004 Digitala skärmar -11 0 0
3005 Kommunportalen -1 500 -500 1 000
3006 Kommunarkiv -446 -446 0
3008 Laddningsstoplar -1 311 -1 100 -1 400 -300
3011 Medborgarkontoren -120 -120 -120 0
3012 Samverkan och kommunikation -58 -2 000 -2 000 0
3013 Abetsplattform -3 661 -2 800 -2 800 0
3014 Ärende o dok e-arkiv -10 -200 -200 0
3015 Åtkomst och IT säkerhet -349 -500 -500 0
3018 Ökad sysselsättningsgrad -2 048 -4 500 -3 500 1 000
3050 Dok och ärendehant system -4 500 -1 000 3 500
3051 Nytt beslutsstödssytem -2 000 2 000
3052 Infartsskyltar -1 700 -1 000 700
3053 Modul för upphandling -100 -100 0
3205 IT reinvsteringar -1 223 -4 500 -4 300 200
Summa projekt -9 172 -27 266 -19 166 8 100
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för kommunens egna fordon och besökare kostar mer än beräknat än vid 
investeringsbeslut 2012. Den snabba teknikutvecklingen inom elbilsområdet och 
ändrade behov har medfört en revidering av den tekniska lösning som var tänkt från 
början. Denna lösning med semisnabba laddare kommer att bli EU-standard från och 
med 2016/17. De investeringsprojekt som har en positiv avvikelse mot budget hinner 
inte färdigställas. Den dominerande    orsaken är förseningar i projektet. 
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Verksamhetsuppföljning 
 

Målområde - Medborgarnas Botkyrka 
 
Kommunstyrelsen har sammanlagt tre nämndmål och sju mätbara nämndmål och tre 
åtaganden under målområdet. Kommunledningsförvaltningens bedömning av möjlig-
heterna att uppnå målen och genomföra åtagandet framgår av tabellerna nedan.  
 
Mätbara mål 

 
 31/8 Prognos 

2015 
Uppnått  4 
Uppföljning 
möjlig först vid 
årsbokslutet 

5  

Inte uppnått  1 
 

Åtaganden 
 

 31/8 Prognos 
2015 

Genomförts  2 
Delvis genomförts   
Inte genomförts 3 1 

 
 
 
Mål 1. Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen 
 
Kommunstyrelsens mål  
1:1a: Flickor och pojkar, kvinnor och män i alla stadsdelar deltar aktivt i 
lokalsamhället och den lokala demokratin 
 
Kommunstyrelsens mätbara mål 
 
Mätbart mål Utfall    

2006 
Utfall       
2010 

Mål       
2014 

Utfall    
2014 

2014 ökar Botkyrkabornas 
deltagande i riksdagsvalet 
mer än riksgenomsnittet. (%-
e.h.) 1 
(Valmyndigheten) 

0,43 -0,87 Ökning 
högre än 

riksgenoms
nittet. 

-2,2 

Förändring valdeltagande – 
riksgenomsnitt 

1,88 2,64  +1,2 

Förändring valdeltagande - 
Botkyrka kommun 

2,31 1,77  - 1 

                                                 
1 Kan ej redovisas könsuppdelat. 
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Mätbart mål Val-

deltagande 
2006 

Val-
deltagande 

2010 

Utfall       
2010 

Mål       
2014 

Utfall    
2014 

Förändring 
2010 och 

2014 

2014 ökar deltagandet i 
kommunalvalet i samtliga 
stadsdelar och är som lägst 
60 %.2 (Valmyndigheten) 

  - Ökning i alla 
stadsdelar 

 
- Minst 60 

 
- 
- 

 

Alby 57,9 58,3 0,5  51,6 -6,7 

Fittja 58,0 58,0 0,0  54,3 -3,7 

Hallunda/Norsborg 65,4  62,7 -2,7  60,9 -1,8 

Storvreten 61,2 59,9 -1,4  58,3 -1,6 

Tullinge 82,8 85,7 3,0  86,4 0,7 

Tumba 77,8 78,3 1,5  76,7 -2,6 

Vårsta Grödinge 80,9 83,4 2,5  81,7 -1,7 
  
Mätbart mål Utfall    

2014 
Kvinnor Män  Mål 2015 Utfall 2015 

2015 ska andelen 
invånare, som upplever 
att de kan vara med och 
påverka i kommunala 
frågor som intresserar 
dem, ligga på lägst 
samma nivå som 2014 i 
alla stadsdelar (%). (MBU 
Botkyrka) 

     

Alby 40 43 38 Kvinnor 43, män 38   

Fittja 37 39 35 Kvinnor 39, män 35  

Hallunda/Norsborg 34 34 33 Kvinnor 34, män 33  

Tullinge 22 26 19 Kvinnor 26, män 19  

Tumba inkl. Storvreten 29 31 27 Kvinnor 31, män 27  

Vårsta Grödinge 30 37 24 Kvinnor 37, män 24  

2015 ska andelen skolor 
som fyllt sina platser i 
Botkyrka 
ungdomsfullmäktige 
vara 75 %. (Klf) 

75    75  

 
Uppföljning och slutsatser 
De båda mätbara mål som är aktuella 2015 kommer att kunna följas upp först i års-
redovisningen. Kommunledningsförvaltningen bedömer att båda kommer att uppnås.   
 
Under året kommer stort fokus att ligga på insatser för att stärka nationella minorite-
teters deltagande i den lokala demokratin. Exempel på det är arbetet med romsk inklu-
dering och vidareutveckling av samarbetet kring det finska förvaltningsområdet.  
 

                                                 
2 Kan ej redovisas könsuppdelat. 
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Kommunledningsförvaltningen arbetar också aktivt med medborgardialog i olika former 
i alla stadsdelar kopplat till samhällsutveckling på lokal nivå. Bland annat tar övriga för-
valtningar allt oftare hjälp av områdesutvecklarna för att genomföra medborgardialoger. 
 
Mål 2. Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och 
möjligheter 
 
Kommunstyrelsens mål  
1:2a Botkyrka har en god interkulturell, jämlik och jämställd samhällsutveckling 
 
Kommunstyrelsens mätbara mål 
 
Mätbart mål Utfall    

2012 
Utfall       
2013 

Mål       
2014 

Utfall       
2014 

Mål       
2015 

Utfall 2015 

Vid utgången av 2015 ska 
minst 75 % av kommunens 
enheter haft en eller flera 
deltagare i någon form av 
kompetensutveckling i 
interkulturell kunskap.3 

- - 75 Målet har inte 
kunnat följas 

upp 2014 

75  

2015 är den uppmätta 
tillgängligheten till den 
fysiska miljön i de lokaler där 
kommunen bedriver 
verksamhet lägst 70 %.4 
(Tillgänglighetsdatabasen) 

60  - 70  Målet har inte 
kunnat följas 

upp 2014 

70   

 
Kommunstyrelsens åtagande 
Kommunstyrelsen åtar sig att genomföra en utvärdering som grund för insatser för att 
säkerställa att kommunen uppfyller de lagstadgade kraven för det finska förvaltnings-
området och nationella minoriteter. 
 
Kommunstyrelsen åtar sig att genomföra en kartläggning av HBTQ-medvetna insatser i 
kommunen och sprida goda exempel vidare i kommunorganisationen. 
 
Kommunstyrelsens kompletterande åtagande 
Kommunstyrelsen åtar sig att inleda arbetet med att ta fram jämlikhetsdata som grund 
för mål och uppföljning av utvecklingen i Botkyrka som organisation och plats. 
 
Uppföljning och slutsatser 
Tillgänglighetsarbetet står fortfarande stilla på samhällsbyggnadsförvaltningen och det 
verkar som om kommunledningsförvaltningen inte heller i år kunna följa upp målet. 
Däremot har upphandlingsenheten börjat lägga in tillgänglighet i sina upphandlings-
mallar oavsett om det avser entreprenader, varor eller tjänster. Kontinuerliga möten är 
inbokade med tillgänglighetssamordnare. Vidare kommer kommunledningsförvalt-
ningen med start i höst att genomföra utbildningar för berörda kravställare. 
 
Lanseringen av webbutbildningen ”Botkyrka för alla” är försenad och kommunlednings-
förvaltningen bedömer därför att vi ine kommer att uppnå det mätbara målet att 
medarbetare från 75 procent av kommunens enheter fått kompetensutveckling i 
interkulturell kunskap.  
                                                 
3 Målet har inte kunnat följas upp under 2014 
4 Mäts enbart vartannat år. 



BOTKYRKA KOMMUN   2015-09-25 
Kommunledningsförvaltningen  
 

   10 [27] 

 
Kommunledningsförvaltningen har ännu inte inlett arbetet med de två första åtagandena 
men bedömer att de kommer att slutföras under året. Arbetet med att ta fram jämlikhets-
data har påbörjats och genomförs i form av en Unesco Lucs-pilot med fokus på svenska 
muslimer och afrosvenskar. 
 
Det långsiktiga arbetet för att uppnå kommunstyrelsens mål pågår. Som grund för arbe-
tet under den nya flerårsplaneperioden arbetar kommunledningsförvaltningen tillsam-
mans med övriga förvaltningar fram ett förslag till program för ett jämlikt, jämställt, 
interkulturellt Botkyrka. Arbetet är försenat och programmet bedöms komma upp för 
beslut i kommunstyrelsen först i början av nästa år. Vidare har kommun-
ledningsförvaltningen tagit fram ett förslag till politiskt inriktningsbeslut för ett nytt 
lokalt utvecklingsprogram.  
 
 
Mål 3. Botkyrkaborna är friskare och mår bättre 
 
Kommunstyrelsens mål  
1:3a: Hälsoläget i Botkyrka förbättras och skillnaderna i hälsa minskar mellan olika 
grupper 
 
Kommunstyrelsens mätbara mål 

Mätbara nämndmål  
Mätbart mål Utfall 

2010 
Mål       

2015 
Utfall       
2015 

Utfall 2015 

2015 förbättras den 
självskattade hälsan för alla, 
men särskilt i den 
socioekonomiska gruppen 
med lägst självskattad hälsa. 
5  
(Landstingets hälsoenkät) 

0,67 0,76 Kommer 
hösten 2015 

 

- Kvinnor 0,64 0,74 Kommer 
hösten  2015 

 

- Män 0,69 0,77 Kommer 
hösten 2015 

 

Uppföljning och slutsatser 
Resultatet från landstingets hälsoenkät är försenat och kommer först senare i höst, men 
kommunledningsförvaltningen räknar med att det mätbara nämndmålet kommer att 
uppnås. Det kommande programmet för ett jämlikt, jämställt, interkulturellt Botkyrka 
kommer att ligga till grund också för det fortsatta folkhälsoarbetet.    
 

Målområde - Framtidens jobb  
 
Kommunstyrelsen har sammanlagt ett nämndmål och fyra mätbara nämndmål under 
målområdet. Kommunledningsförvaltningens bedömning av möjligheterna att uppnå 
målen och genomföra åtagandet framgår av tabellerna nedan.  

                                                 
5 Mäts som kvot mellan socioekonomiska grupper, där värdet 1 betyder att det inte finns någon skillnad mellan grupperna. Inom parentes anges lägsta 
respektive högsta värde bland stadsdelarna, avrundat till heltal. 



BOTKYRKA KOMMUN   2015-09-25 
Kommunledningsförvaltningen  
 

   11 [27] 

 
Mätbara mål 
 31/8 Prognos 

2015 i 
delår 2 

Uppnått 1 3 
Uppföljning 
möjlig först vid 
årsbokslutet 

3  

Inte uppnått  1 
 

Uppföljning och slutsatser  
Arbete pågår enligt plan under alla mål och kommunledningsförvaltningen bedömer att 
samtliga mätbara mål utom ett kommer att uppnås under året. 
 
Mål 4. Fler Botkyrkabor kan försörja sig på eget arbete eller företagande 
 
Kommunstyrelsens mätbara mål  
Mätbart mål Mål       

2014 
Utfall       
2014 

Mål 2015 Utfall 2015 

2015 erbjuder 
kommunledningsförvaltninge
n minst 51 sommarjobb i sina 
verksamheter.  
(Klf) 

110 127 51 55 

- Kvinnor 55 - 25 31 

- Män  55 - 26 24 
 
Uppföljning och slutsatser 
Kommunledningsförvaltningen har genom att ta emot 55 sommarjobbare uppnått och 
överträffat målet om sommarjobb. Kommunledningsförvaltningens ambitioner har varit 
att förutom att erbjuda unga Botkyrkabor kvalitativ och lärorik sysselsättning under 
sommaren öka intresset för Botkyrka kommun som arbetsgivare, bidra till att unga 
Botkyrkabor tar steg närmare arbetsmarknaden samt skapa arenor för nätverkande. En 
utvärdering bland kommunledningsförvaltningens sommarjobbare visar exempelvis att 
81 procent upplevde att de fått nya kunskaper, 77 procent att sommarjobbet bidragit till 
att underlätta jobbsökande i framtiden, 74 procent att de fått ett bredare nätverk, 78 
procent var nöjda eller mycket nöjda med Botkyrka kommun som arbetsgivare och 
skulle rekommendera andra att sommarjobba här. Det har vi uppnått genom att erbjuda 
en rad förvaltningsgemensamma aktiviteter, till exempel gemensam introduktion, 
avslutning och utbildningstillfällen. Genom att medvetet skapa dessa mötesarenor samt 
att efterfråga sommarjobbare från olika delar i kommunen har vi även skapat 
förutsättningar för ökad social sammanhållning. För att uppnå ett ännu bättre resultat 
nästa år, är det önskvärt med en bättre matchning mellan de feriepraktikplatser som 
erbjuds och de ungas intressen och erfarenheter. 
 
Kommunledningsförvaltningen bedömer också att vi kommer att uppnå det mätbara må-
let om totalt 10 traineeplatser hos upphandlade entreprenörer. I den pågående planerin-
gen för driftupphandlingar ställs krav både på sommarjobb och på traineeplatser med va-
rierande målgrupper bland annat i Hallunda/ Norsborg. Traineeåtagandet kommer att 
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uppfyllas från och med i höst då driftavtalen börja gälla. Totalt beräknas det ge 15 
traineeplatser om perioder på 6 månader under en avtalstid på totalt fyra år. 
 
Som ett led i att uppnå det mätbara målet om direktupphandlingar som vinns av lokala 
leverantörer, har kommunledningsförvaltningen tillsammans med arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsförvaltningen ansökt om medel från ESF-rådet. Syftet är att stödja an-
vändningen av upphandling som verktyg för att skapa lokala jobb.  
 
Kommunledningsförvaltningen genomför också flera olika insatser, bland annat utbild-
ning, för att främja samarbete med den sociala ekonomin i syfte att skapa fler arbets-
tillfällen i Botkyrka.   
 
 
Mål 5. Botkyrka attraherar fler företag, särskilt inom miljö, hälsa och kreativa 
näringar 
 
Kommunstyrelsens mål  
2:5a: Senast 2017 tillhör Botkyrka de 30 främsta kommunerna i riket när det gäller 
företagsklimat 
 
Kommunstyrelsens mätbara mål 
 
Mätbart mål Utfall 

2011 
Utfall    
2012 

Utfall    
2013 

Mål       
2014 

Utfall       
2014 

Mål 
2015 

Utfall 
2015 

2015 tillhör Botkyrka de 120 främsta kommunerna i 
riket när det gäller företagsklimat enligt Svenskt 
Näringslivs mätning. 

164 207 131 120 159 120 170 

2015 har Botkyrka ett Nöjd-Kund-Index bland 
företagare på 70 i undersökningen INSIKT. 
(SBA) 

67 - 66 70 73 75  

2015 finns 33 hektar planlagd kommunägd mark för 
företagsetableringar. (hektar) 

- - - 20 11 33  

 
Uppföljning och slutsatser  
En rad aktiviter pågår för att förbättra näringslivsklimatet och uppnå kommunstyrelsens 
mätbara mål. Ännu nås inte målet att Botkyrka ska tillhöra de 120 främsta kommunerna 
i riket när det gäller företagsklimat. För att uppnå både det och målet om Nöjd-Kund-
Index, fortsätter projektet om förbättrad företagsservice "NKI 75".  En reviderad 
näringslivstrategi har tagits fram och ska tas upp till beslut under hösten. 
 
Näringslivsplanen är uppdaterad som grund för det fortsatta arbetet 2015. Med planen 
som utgångspunkt genomför vi förbättringsåtgärder löpande. Stort fokus ligger på 
förbättrad kommunikation, bland annat i form av näringslivsträffar, nyhetsbrev, före-
tagsbesök, utbildningar, Botkyrka näringslivsdag och Näringslivsforum. Arbete pågår 
även med att ta fram en tydligare och mer informativ näringslivssida på botkyrka.se, 
bland annat med ett kalendarium som presenterar kommande aktiviteter, kurser och se-
minarier. Information om pågående etableringsprojekt kommer också att presenteras. En 
etableringsprocess har tagits fram i syfte att tydliggöra tillvägagångsättet vid köp av 
mark och etablering. En annan aktivitet är utbildningstillfällen för lokala leverantörer i 
offentlig upphandling, under våren 2015 genomfördes två tillfällen. Ett av utbildnings-
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tillfällen dokumenterades av Xenter och finns nu publicerat på kommunens hemsida. 
Ytterligare utbildningstillfällen arrangeras under hösten Under året har näringslivscenter 
haft ett flertal möten med bland annat kommunens kontaktcenter, bygglov, miljöenhe-
ten, gata och park, kultur och fritid, samt tekniska förvaltningen och medborgarkontoren 
då vi informerat om kommunens näringslivsverksamhet och hur viktigt det är att vi 
samtliga inom kommunen ger god service.  
 
Parallellt fortsätter arbetet med att etablera och marknadsföra begreppet ”Botkyrka Söd-
ra Porten till Stockholm”. Samarbetet med Skanska och Trafikverket om "Södra porten" 
respektive ny dragning av Hågelbyleden tar steg framåt. Utifrån en konceptplan har en 
broschyr tagits fram i marknadsföringssyfte.   
 
Vidare pågår en idé- och markanvisningstävling för att locka nya intressanta samarbets-
partners för fortsatt utveckling av Hågelbyparken. Tävlingen stängs i september och 
vinnande förslag presenteras i början av 2016. För skidtunnelprojektet i Lida har vi gjort 
en oberoende bedömning av de ekonomiska förutsättningarna. Innan vi kan återuppta 
upphandlingen, är nästa steg att göra en fördjupad så kallad kassaflödesanalys och skissa 
på olika tänkbara nivåer för ett kommunalt åtagande i projektet.  
 
Ett arbete pågår för att uppnå mål om att det 2015 ska finnas 33 hektar planlagd 
kommunägd mark för företagsetableringar. 2014 uppnådde vi inte målet. I år finns än så 
länge 10,7 hektar i planlagd mark för företagsetableringar och 25,2 hektar i planskede.  
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Målområde - Välfärd med kvalitet för alla 
 
Kommunstyrelsen har sammanlagt två nämndmål och sju mätbara nämndmål under 
målområdet. Ett av dessa mätbara mål kommer inte att följas upp förrän 2016. Kom-
munledningsförvaltningens bedömning av möjligheterna att uppnå de övriga målen 
framgår av tabellen nedan.  
 
Mätbara mål 
 31/8 Prognos 2015 

i delår 2 
Uppnått  1 
Uppföljning möjlig 
först vid årsbokslutet 

3  

Inte uppnått 3 5 
 

Uppföljning och slutsatser  
Arbete pågår för att uppnå målen, men vi kommer trots betydande förbättringar sanno-
likt inte att uppnå de mätbara målen under kommunstyrelsen mål om god service, bra 
bemötande och hög tillgänglighet. Vi har heller inte uppnått målet om ett förbättrat 
resultat när det gäller service och verksamhetsutveckling med stöd av IT enligt SKL:s 
jämförelse- och självskattningsverktyg  eBlomlådan  
 
Kommunstyrelsens mål  
3:a: Botkyrka kommuns styrsystem bidrar till en positiv utveckling av verksamheternas 
resultat och kvalitet för båda könen i alla stadsdelar 
 
3:b: Kommunens verksamheter präglas av god service, bra bemötande och hög 
tillgänglighet i alla kontakter 
 
Kommunstyrelsens mätbara mål 

Mätbara nämndmål kommunstyrelsens mål 3:a 
 
Mätbart mål Utfall    

2012 
Utfall    
2013 

Mål       
2014 

Utfall       
2014 

Mål 2016 Utfall 2015 

2016 har kommunen i 
jämförelse med 2014 förbättrat 
sina resultat i Resultatvisaren 
med avseende på: 
- resultat och effektivitet 
- politisk styrning och kontroll   
- medborgarinformation om 
resultat. 6 (%) 
(SKL: Resultatvisaren) 

 

 
33-55 
30-60 

14  

 

- 

- 

- 

Bättre än 
2012 

 

 
33-58 
42-70 

22 

 

Bättre än 
2014- 

- 

2015 förbättrar kommunen sitt 
resultat när det gäller service 
och verksamhetsutveckling 
med stöd av IT enligt SKL:s 
jämförelse- och självskatt-
ningsverktyg  eBlomlådan.7 
(SKL: eBlomlåda) 

2 2 Bättre än 
2013 

2 3 2 

                                                 
6 I Resultatvisaren anges den procentuella andelen poäng kommunen uppnår i förhållande till den maximala (100 %) för varje område. Varje område 
innehåller flera delar. I indikatorn redovisas det lägsta och det högsta värdet inom området. 
7 Botkyrkas genomsnittliga värde baserat på 141 ”blomlådeindikatorer” (skala 1-3). 
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Fr.o.m. 2014 följs 90 % av alla 
individbaserade indikatorer 
och nyckeltal upp med kön 
som övergripande indelnings-
grund från nämnd till enhets-
nivå. (%) 
(Klf) 

- - 90  64 90 - 

*Annan mätmetod 2012 därför inte helt jämförbart med 2013-2014 

Mätbara nämndmål kommunstyrelsens mål 3:b  
Mätbart mål Utfall    

2013 
Kvinnor Män  Mål       

2014 
Utfall    
2014 

Kvinnor Män  Mål 
2015 

Kvinnor Män Utfall 
2015 

2015 ökar andelen kvinnor och 
män som upplever ett gott 
bemötande vid kontakt med 
kommunen och är minst 53 %. 
%) 
(MBU, Botkyrka)8 

53 55 

 

 (45/61) 

51  

 

(44/60) 

55 

 (52) 

 53 
 (47)  

51 54  

 

(48/65) 

49 

 

(42/54) 

53 55 50  

Alby 60 61 60  58 65 52  66 53  

Fittja 55 56 54  52 58 47  59 48  

Hallunda/Norsborg 51 47 55  48 48 48  49 49  

Tullinge 50 57 44  48 56 42  57 43  

Tumba inkl. Storvreten 51 58 45  53 52 54  53 55  

Vårsta/ Grödinge 45 45 45  47 50 44  51 45  

2015 är tillgängligheten vid 
telefonkontakt med kommunen 
lägst 60 %. (SKL: KKiK) 

19 - - 60  51 - - 65 - -  

2015 ska 80 % av alla externa 
samtal till 530 601 00 besvaras 
inom en minut. 

- - - - -  - 80 - -  

 
2015 får 100 % av de som 
lämnar in synpunkter och 
klagomål på kommunens 
verksamheter ett första svar 
från ansvarig handläggare 
inom 10 dagar. (%) 

- - - 100  17 - - 100 - -  

 
Uppföljning och slutsatser  
2014 förbättrade kommunens sina resultat i Resultatvisaren såväl när det gäller resultat 
och effektivitet, som politisk styrning och kontroll, samt medborgarinformation om 
resultat. För att nå målet också 2016 krävs ett intensifierat arbete. En enkätundersökning 
riktad till politiker, förvaltningschefer och controllers visar också på behov av föränd-
ringar av kommunens budget- och uppföljningsprocess. För att uppnå större transparens 
och förutsägbarhet för kommunens verksamheter har en ny resursfördelningsmodell 
tillämpats i flerårsplanen för 2016 och framåt. Vidare har kommunledningsförvaltningen 
fått i uppdrag att under hösten utreda hur budget- och uppföljningsprocessen ska se ut 
framöver. Förvaltningen har också fått i uppdrag att se en över flerårsplanens mål och 
dess struktur inför 2017. 
 
SKL:s mätning av e-Blomlådan har under 2015 genomförts under våren istället för som 
tidigare under hösten, för att bättre kunna fungera som underlag för kommunernas 
planeringsarbete. Mätningen 2015 visar samma resultat för Botkyrka kommun som 

                                                 
8 Inom parantes anges lägsta respektive högsta värde bland stadsdelarna, avrundat till heltal. 
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2014: 64 procent. Det beror på att de planerade förbättringsarbeten ännu inte hunnit 
genomföras. 
 
Det mätbara målet att 90 procent av alla individbaserade indikatorer och nyckeltal ska 
följas upp med kön som övergripande indelningsgrund från nämnd- till enhetsnivå upp-
nåddes inte 2014 och kommer sannolikt heller inte att uppnås i år. Under 2016 krävs ett 
bättre stöd  till  förvaltningarna, tillsammans med en tydlig efterfrågan från nämnder och 
förvaltningsledningar.  
Kommunstyrelsens mål 3:b, Kommunens verksamheter präglas av god service, bra 
bemötande och hög tillgänglighet i alla kontakter 
 
Uppföljning och slutsatser 
För att uppnå målet om lägst 65 procents tillgänglighet vid telefonkontakt med kommu-
nen, fortsätter implementeringen av kommunens telefonpolicy parallellt med kontinuer-
ligt förbättringsarbete på kontaktcenter. 2014 var tillgängligheten 51 procent och det är 
ovisst om målet kommer att uppnås 2015. En hög tillgänglighet i kommunen uppnås 
dels genom att inkommande samtal till kontaktcenter besvaras snabbt och att den som 
ringer kan få svar på sin fråga på en gång, men också att de samtal som kräver spe-
cialistkompetens och behöver prata med en tjänsteman lätt kommer i kontakt med 
aktuell person. Det innebär att både kontaktcenter men också kommunens övriga 
medarbetare behöver ha en hög tillgänglighet. Medarbetarna måste också hänvisa sin 
telefon när de inte är tillgängliga så att den som ringer får besked när de går att nå igen. 
Många verksamheter inom kommunens förvaltningar har fått en genomgång av 
telefonpolicy och svar på olika praktiska handhavandefrågor. Presentationer och 
dialoger om detta kommer att fortsätta också under hösten. Bedömningen efter 
sommaren är  att fler har hänvisat sina telefoner vilket tyder på att genomförda dialoger 
och information på Botwebb har givit visst resultat. Vidare har bygglovshandläggarna, 
som får många samtal, infört en gruppnummerlösning vilket resulterat i en bättre 
fördelning av samtalen mellan deras handläggare, vilket ger en högre tillgänglighet. 
Målet kommer att följas i den årliga mätningen (KKiK)  i slutet av året. 
 
Ett annat av de mätbara målen är att 80 procent av alla externa samtal till 08-530 610 00 
ska besvaras inom en minut. Under 2014 var andelen 45 %. Under perioden januari till 
och med juli har i snitt 66 % av samtalen besvarats inom 1 minut, vilket innebär en 
tydlig förbättring. Ännu bättre är perioden maj till och med juli, där resultatet var attt 78 
%  fick svar inom 1 minut. 
 
Enligt kommunens riktlinjer för synpunktshantering ska den som lämnat en synpunkt få 
ett första svar från ansvarig handläggare inom 10 dagar. Det är också ett av kommunsty-
relsens mätbara mål. 2014 besvarades bara 17 procent av synpunkterna inom denna tid. 
Under perioden januari-juli 2015 skedde en klar för bättring då 50 procent av 
synpunkterna besvarades inom 10 dagar. Förbättringen är sannolikt ett resultat av den 
förankring av synpunktspolicy som genomförts under året. Resultatet kommer sannolikt 
att förbättras ytterligare i höst när alla förvaltningar har genomfört denna förankring. För 
att uppnå målet 100 % krävs dock sannolikt ytterligare insatser nästa år. 
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Målområde - Grön stad i rörelse 
 
Kommunstyrelsen har sammanlagt två nämndmål, ett mätbart nämndmål och tre 
åtagande och under målområdet. Kommunledningsförvaltningens bedömning av 
möjligheterna att uppnå målen och genomföra åtagandena framgår av tabellerna nedan.  
 
Mätbara mål 
 31/8 Prognos 2015 i 

delår 2 
Uppnått  1 
Uppföljning möjlig 
först vid 
årsbokslutet 

1  

Inte uppnått   
 

Åtaganden 
 31/8 Prognos 2015 i 

delår 2 
Genomförts   
Delvis genomförts  3 
Inte genomförts 3  

 
Uppföljning och slutsatser  
Kommunledningsförvaltningen bedömer att vi kommer att uppnå kommunstyrelsens 
mål och genomföra åtagandet. 
 
Mål 8. Fler företag och hushåll är fossilbränslefria och energieffektiva 
 
Kommunstyrelsens mål  
4:8a. Botkyrka som plats är fossilbränslefritt år 2030 
 
Kommunstyrelsens kompletterande åtaganden  
Kommunstyrelsen åtar sig att under 2015 i samarbetet med interna och extern aktörer 
påbörja genomförandet av handlingsplanen som bidrar till att Botkyrka är fossilbränsle-
fritt år 2030. 
 
Kommunstyrelsen åtar sig att under 2015 utreda och redovisa förutsättningarna för el-
produktion genom solcellspark i Botkyrka i enlighet med uppdrag i flerårsplanen. 
 
Kommunstyrelsen åtar sig att under 2015 utreda och redovisa förutsättningarna för egen, 
av kommunen ägd, vindkraft i enlighet med uppdrag i flerårsplanen. 
 
Uppföljning och slutsatser 
Ett förslag till handlingsprogram för Botkyrka fossilbränslefritt 2030 har tagits fram för 
politiskt beslut. Parallellt inleds planeringen för genomförande där kommunikation är en 
viktig del.  
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Årets Earth Hour uppmärksammades i Botkyrka i och utanför Tumbascenen den 28 
mars. Arrangemanget genomfördes tillsammans med 18 föreningar och lockade cirka 
250 besökare. 
 
Planering pågår för införandet av samordnade varutransporter i Botkyrka. Det centrala 
Södertörnsprojektet har beslutat att fler kommuner kommer till i september. Som ett led 
i det pågår också omförhandling av avtal, bland annat har ett nytt avtal slutits med Arla, 
vilket innebär en prissänkning med 4-5 procent för Botkyrka och Huddinge kommuner. 
Generellt har det emellertid varit svårt att få till prissänkningar vid de livsmedelsupp-
handlingar som genomförts. Samordnade varutransporter avseende mjölk och livsmedel 
kommer att påbörjas enligt plan den 28 september. Ytterligare omförhandlingar av avtal 
har genomförts dock utan att uppnå så stora kostnadsbesparingar så att det täcker kost-
naden för samordnade varutransporter. 
 
KOmmunledningsförvaltningen arbetar även vidare med att införa och utveckla miljö-
krav på fordon och transporter i nya upphandlingar. Under det första kvartalet har miljö-
krav ställts i 10 genomförda upphandlingar. Under det andra kvartalet 2015 har miljö-
krav ställts i ytterligare 8 upphandlingar. Vidare pågår ett arbete med att införa och ut-
veckla miljökrav på fordon och transporter i nya upphandlingar. Under det första kvarta-
let har miljökrav ställts i 10 genomförda upphandlingar. 
 
Samtidigt undersöks möjligheterna att etablera ytterligare ett tankställe för biogas i 
kommunen, i Tumba. Tillsammans med en privat aktör i Hallunda försöker vi även få 
till ytterligare en plats för bilpoolen, vars bilar både enskilda Botkyrkabor och 
medarbetare i kommunen kan använda. 
 
Arbete med de båda uppdragen från flerårsplanen om solenergi och vindkraft har inte 
påbörjats ännu. 
 
Mål 9. I Botkyrka byggs fler attraktiva bostäder för ökad variation och mer 
levande stadsmiljöer 
 
Kommunstyrelsens mål  
Kommunstyrelsens mål 4:9 a: I Botkyrka finns årligen 550 byggstartklara bostäder för 
att uppnå den långsiktiga ambitionen om 20 000 nya bostäder 2040 
 
  



BOTKYRKA KOMMUN   2015-09-25 
Kommunledningsförvaltningen  
 

   19 [27] 

Kommunstyrelsens mätbara mål   
Mätbart mål Utfall 

2013 
Kvinnor Män Mål 

2014 
Utfall 
2014 

Kvinnor Män Mål 
2015 

Kvinnor Män Utfall 
2015 

2015 ökar andelen kvinnor 
och män som upplever att 
det är tryggt i deras 
närområde och är minst 40 
% i alla stadsdelar9 (%) 
(MBU, Botkyrka) 

39 35 39 40 39 42 36 40 42 36  

Alby 40 40 41  49 52 47 50 53 48  

Fittja 39 34 43  43 45 40 44 46 41  

Grödinge/Vårsta 89 90 89  92 93 90 93 93 91  

Hallunda/Norsborg 47 40 55  39 42 36 40 43 40  

Tullinge 85 83 87  87 87 87 88 887 88  

Tumba inkl.Storvreten 55 54 57  54 53 55 55 54 56  

 
Uppföljning och slutsatser  
Kommunledningsförvaltningen bedömer att vi också i år når målet om 550 byggstart-
klara bostäder.  
 
Årets planerade aktiviteter löper enligt plan. Riktlinjer för exploatering och markanvis-
ning är färdiga och antagna av kommunfullmäktige. Vi har också genomfört en enkät-
undersökning bland nyinflyttade i Tullingedal. Ett förslag från kommunledningsförvalt-
ningen till riktlinjer för bostadsförsörjning blev klart under våren. Det blev också klart 
med ett förslag på inriktningsbeslut och arbetet är påbörjat med en ny strukturplan för 
Storvreten. Arbetet med etablering av studentbostäder i Fittja pågår i samarbete med 
Botkyrkabyggen. 
 
Vårt löpande arbete med att marknadsföra kommunen bland byggbolag och investerare 
visar goda resultat och intressentlistan växer stadigt. I september genomför vi en stads-
byggnadsdag med byggbolag som målgrupp. Vi är aktiva i den regionala planeringen 
och har täta kontakter med Trafikverket i syfte att lyfta vår regiondels infrastrukturbe-
hov. 
 
Arbete pågår för att uppnå målet att öka andelen kvinnor och män som upplever att det 
är tryggt i deras närområde. Som grund för det revideras kommunens nuvarande trygg-
hetsstrategi till ett trygghets- och säkerhetsprogram som i större utsträckning anpassas 
till förvaltningarnas arbete inom området. Ett förslag till program kommer att tas upp för 
beslut i kommunstyrelsen under hösten. Exempel på pågående insatser för ökad trygghet 
i Botkyrka är Unesco-piloten för att motverka våldsbejakande extremism, en förstudie 
om "dagvandring" och utveckling av företagssamverkan för att öka tryggheten i före-
tagsbyarna. 
 
  

                                                 
9 Det redovisade utfallet gäller den stadsdel som hade lägst utfall. 
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Målområde - Kultur och kreativitet ger kraft 
 
Kommunstyrelsen har sammanlagt ett nämndmål och två åtagande under målområdet. 
Kommunledningsförvaltningens bedömning av möjligheterna att genomföra åtagandena 
framgår av tabellen nedan.  
 
Åtaganden 
 31/8 Prognos 2015 

i delår 2 
Genomförts  2 
Delvis genomförts 2  
Inte genomförts   

 
Uppföljning och slutsatser  
Kommunledningsförvaltningen bedömer att vi kommer att genomföra båda åtagandena. 
 
Mål 10. Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap  
 
Kommunstyrelsens mål  
5:10 a: Kommunen stimulerar och tar tillvara kreativitet och initiativ 
 
Kommunstyrelsens kompletterande åtagande 
Kommunstyrelsen åtar sig att leda genomförandet av strategin Kreativa Botkyrka med 
fokus på samordning, kommunikation och uppföljning. 
 
Uppföljning och slutsatser  
Kommunen ska stimulera kreativitet och entreprenörskap samt stärker bilden av 
Botkyrka som en kontrastrik och kreativ mötesplats full av upplevelser. 
 
Arbetet med åtagandet att genomföra strategin Kreativa Botkyrka är igång. Det sker i 
tätt samarbete mellan flera förvaltningar, framförallt kommunledningsförvaltningen och 
kultur- och fritidsförvaltningen. Nästa steg i processen är att styrgruppen tar fram en 
plan för prioriteringar de närmaste åren inom området. Handlingsplanen färdigställs 
innan årsskiftet. Under året har det även genomförts kommunikationsaktiviteter såsom 
externa forumträffar, populärversion av strategi och uppdatering av botkyrka.se. Under 
hösten förbereds arbetet med att utveckla ”en väg in” för kommunens stöd- och bidrags-
system.  

 
Mål 11. Fler Botkyrkabor har möjlighet att uppleva och skapa kultur    
 
Kommunstyrelsens kompletterande åtagande 
Kommunstyrelsen åtar sig att tillsammans med kultur- och fritidsnämnden öka Botkyr-
kabornas deltagande i kommunkoncernens mötesplatser för att uppleva och skapa kultur. 
 
Uppföljning och slutsatser  
De aktiviteter som planerats för att genomföra åtagandet pågår enligt plan. Kommunens 
olika satsningar på film håller på att sammanställas och ska rapporteras till kommunsty-
relsen i oktober.  Vi har inlett ett samarbete med Sveriges Television med fokus på unga 
Botkyrkabor. Vi följer och deltar i regionala satsningar för att lotsa filmprojekt till rätt 
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inspelningsmiljöer och kommuner. Vi har också medverkat i framtagande av nya ägar-
direktiv och uppdragsavtal för Filmregion Stockholm Mälardalen och kommer att se 
över motsvarande för Filmbasen. Kommunen är medfinansiär i ett nytt regionalfonds-
projekt som Filmregion Stockholm-Mälardalen är projektägare för. Kommunens förvän-
tan är att detta projekt ska generera ekonomiska resurser till satsningar i Botkyrka med 
inriktning på film, medier och stadsbyggnad. Samtliga aktiviteter är delar i ett långsik-
tigt arbete för att öka Botkyrkabornas möjligheter att uppleva och skapa kultur. 
 
Arbetet med Tullinge Idéhus fortsätter. En ny detaljplan är klar och antagen av kom-
munfullmäktige och en byggentreprenör är upphandlad.  
 
Arbetet med riktlinjer för mark till föreningar och religiösa samfund är försenat på grund 
av hantering av akuta markfrågor. 
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Målområde - En effektiv och kreativ kommunal organisation 
 
Kommunstyrelsen har sammanlagt tre nämndmål och tolv mätbara nämndmål under 
målområdet. Kommunledningsförvaltningens bedömning av möjligheterna att uppnå 
målen framgår av tabellen nedan.  
 
Mätbara mål 

 
 31/8 Prognos 2015 i 

delår 2 
Uppnått  10 
Uppföljning 
möjlig först vid 
årsbokslutet 

12  

Inte uppnått  2 
 
Uppföljning och slutsatser  
Kommunledningsförvaltningen bedömer att vi kommer att uppnå merparten av de mät-
bara målen. Ambitionerna när det gäller delaktighet är hög, men det finns trots detta en 
risk att den pågående översynen av förvaltningens processer och organisation kommer 
att påverka måluppfyllelsen kring medarbetarengagemang och upplevelsen av delaktig-
het negativt.  
 
Mål 12. Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  
 
Kommunstyrelsens mål   
6.12a: Botkyrka kommun är en konkurrenskraftig och föredömlig arbetsgivare 
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Kommunstyrelsens mätbara mål  
Mätbart mål Utfall 

2011 
Utfall    
2012 

Utfall    
2013 

Mål       
2014 

Utfall      
2014 

Mål 
2015 

Utfall 2015 

2015 har Botkyrka högre 
medianvärde i SKL:s jämförelse av 
hållbart medarbetarengagemang 
än övriga kommuner i Stockholms 
län (%)10. (MU, SKL) 

 77 (78) 78 (79) Högre än 
övriga 

kommuner i 
länet 

78 (79)   

- Kvinnor  77 (80) 78 (79) Se ovan 78 (80)   

- Män  75 (77) 76 (78) Se ovan 78(77)   

2015 upplever lägst 70 % av 
kommunens medarbetare att de 
har möjlighet att vara delaktiga i 
beslut som rör deras arbetsplats 
(%). 
(MU) 

67 66 67 70 69 70  

- Kvinnor 67 66 68 70  69 70  

- Män  69 67 68 70  70 70  

2014 ska alla kvinnor och män som 
önskar en högre 
sysselsättningsgrad upp till heltid 
har fått ett erbjudande om det (%).  
(MU) 

- - - 100  Målet har 
ännu inte 

kunnat 
följas upp 

för 2014 

100  

- Kvinnor - - - 100  - 100  

- Män - - - 100  - 100  

 
Uppföljning och slutsatser  
En rad insatser är planerade för att också i år uppnå målet att Botkyrka har högre medi-
anvärde i SKL:s jämförelse av hållbart medarbetarengagemang än övriga kommuner i 
Stockholms län. Flera av aktiviteterna som handlar om att stärka kommunens attraktivi-
tet är påbörjade men i vissa fall försenade. Vi räknar med att en digital introduktionsut-
bildning kommer att vara slutförd i år. Inom arbetsgivarerbjudandet ska en utredning om 
utökade förmåner bli klar före årsskiftet.  
 
Samtidigt pågår arbete med kompetensbaserad rekrytering där kultur- och fritidsförvalt-
ningen och vård- och omsorgsförvaltningen kommer att vara piloter med start i höst. 
Arbetet med att se över kommunens likabehandlingsplan har också inletts och vi bedö-
mer att det kommer att bli klart enligt plan under året.  
 
Vidare fortsätter arbetet för att nå målet att alla kvinnor och män som önskar en högre 
sysselsättningsgrad upp till heltid ska ha erbjudits det. Fokus ligger nu på att stödja vård- 
och omsorgsförvaltningen i att implementera nya arbetstidsmodeller. Det nya schema-
läggnings- och vikariepoolsystem som krävs kommer inte att vara på plats i november 
som planerat. Ny tidsplan pekar på införande under andra hälften av 2016.  
 
Kommunledningsförvaltningen har genomfört en översyn av internationellt arbete inklu-
sive EU-samordning, med rekommendationer för framtida ambitionsnivåer för området.  

                                                 
10 SKL:s index för hållbart medarbetarengagemang omfattar frågor kring motivation, ledarskap och styrning. Syftet är att möjliggöra jämförelser mellan 
kommuner och analyser av kopplingen mellan medarbetarengagemang och verksamhetsresultat. Se: 
http://www.skl.se/vi_arbetar_med/arbetsgivarpolitik/medarbetarenkat  Medelvärdet för länets kommuner anges inom parentes. 
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Kommunstyrelsens mål   
6.12b: Kommunens stödprocesser, organisation och system är ett effektivt stöd för 
förvaltningarnas arbete 
 
Uppföljning och slutsatser  
Kommunledningsförvaltningen genomförde 2013 och 2014 en enkätundersökning riktad 
till alla kommunens chefer för att följa upp hur de upplever kommunens stödprocesser, 
organisation och system. De områden som omfattades var ekonomiadministration och 
beslutstöd, IT- och telefonitjänster, löneadministration och HRM-systemet, ärendehante-
ring och lex, kommunikation och intranätet, projektarbete och projektmodellen, upp-
handling, inköp och avtalsdatabasen, samt ett jämlikt, jämställt och interkulturellt för-
hållningssätt. Nu pågår arbete inom samtliga berörda verksamhetsområden för att öka 
chefernas nöjdhet i årets undersökning som kommer att genomföras i slutet av året.  
 
En omfattande insats under det första kvartalet har varit införandet av en ny tjänstekata-
log och prismodell för IT-tjänster och de nödvändiga processer och det systemstöd som 
krävs för beställning och fakturering. Målet är bättre service samt ökad tydlighet och 
transparens. Införandet av de nya faktureringsrutinerna visade sig dock vara mer komp-
licerat än beräknat varför den första faktureringen under året inte kunnat levereras som 
planerat till slutet av april. Målet är att kunna leverera faktureringsunderlag till förvalt-
ningarna för verifiering under september. En kvalitetssäkring och justering av prismo-
dellen kommer sedan att genomföras för att fakturera enligt de nya faktureringsprinci-
perna i januari 2016. 
 
Ett exempel på förbättringsarbete är löneenheten som tagit fram en plan för bättre leve-
ranser, bättre service med högre kvalitet och en mer ändamålsenlig bemanning. En rad 
snabba åtgärder med gott resultat har genomförts under året och under hösten kommer 
det ”lean-arbete” som inletts att fortsätta. Målet är en löneadministrativ process utan 
tidsspill, där alla lönekonsulter arbetar och möter ”kunderna” likvärdigt och med god 
kvalitet.  
 
Ett annat exempel på förbättringsarbete är inom verksamhetsområde kansli och juridik 
som fokuserar på arbetet med att stärka kommunens grundläggande strukturer och 
effektivisera de administrativa processerna. En särskild utbildning i registrering och 
dokumenthantering har under våren genomförts för kommunens registratorer. Under 
våren har även en särskild insats gjorts för att skapa ett ramverk kring kommunens sty-
rande dokument. Utifrån den politiskt antagna riktlinjen för styrdokument har nya 
mallar för styrdokument tagit fram och ny struktur för författningssamling och publi-
cering av dokumenten kommer lanseras successivt under hösten 2015 och våren.  
 
En särskild insats har under året fokuserat på att utveckla kommunfullmäktiges och 
kommunstyrelsens ärendebalanslistor och ärendeuppföljning. Nya ärendebalanslistor är 
under framtagande, med särskilt fokus på verkställighetsuppföljning. Verksamhets-
området kansli och juridik arbetar även med att se över vilka möjligheter som 
kommunen har att korta handläggningstider för framför allt beredning av motioner och 
medborgarförslag. En ny rutin för remissförförande kommer behöva införas, liksom en 
standardhandläggningstid för att kunna möta ledtider. Vi ser också över en mer löpande 
uppföljning.Idag avrapporterar vi uppdrag samt motions- och medborgarförslags-
handläggning/-beslut två gånger per år. 
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Också när det gäller kommunikation pågår förbättringsarbete, bland annat för att förtyd-
liga kommunens interna kommunikationssystem. En insats är att förbättra Botwebb som 
stöd för kommunens medarbetare. Där är en viktig del möjligheten till så kallade samar-
betsytor som förenklar kommunikation och samarbete. 
 
Kommunledningsförvaltningen har också genomfört en rad andra aktiviteter för att mer 
effektivt stödja förvaltningarna. Bland annat har ett förslag för vidare arbete med ett nytt 
eller renoverat kommunhus för fortsatt politisk hantering. Därefter blir nästa steg att ta 
fram ett lokalprogram som grund för upphandling.  
 
Arbetet med att skapa gemensamma strukturer och arbetssätt inom redovisningsområdet 
pågår. Under senare delen av våren genomfördes en utbildning riktad till kommunens 
medarbetare med ekonomiuppgifter, men också flera chefer. Under hösten kommer ut-
bildningar i ekonomisystemet, till exempel fakturahantering, att genomföras. Kommun-
gemensamma nätverk för olika redovisningsfrågor har startats och fler är under 
planering.  
 
Under våren har arbetet med upphandling av ett nytt beslutsstödssystem pågått och be-
räknas vara klar senare delen av september. Därefter kommer vi att börja införandet  
 
En rad insatser har genomförts och genomförs för att minska kommunens försäkrings-
kostnader på grund av brand, skadegörelse och felaktig hantering jämfört med 2014.  
Som grund för ett effektivare arbete med informationssäkerhet uppdateras kommunens 
policy och riktlinjer. Vidare är 2015 års risk- och sårbarhetsanalyser inplanerade, liksom 
en övning för krisledningsnämnden. Kommunen har en nyreviderad krishanteringsplan 
som är fastställd inför den nya mandatperioden.  
 
Kommunledningsförvaltningen har också tagit fram ett förslag till nya riktlinjer för 
områdesarbetet och gjort en översyn av exploateringsprocessens olika skeden. Vidare 
har vi undersökt förvaltningarnas efterfrågan av samordning av såväl internationellt 
arbete som högskolesamverkan. 
 
Sammanfattningsvis kan konstateras att kommunledningsförvaltningen fortsatt behöver 
prioritera att skapa ordning och reda med effektiva processer som svarar mot förvaltnin-
garnas behov. Den genomförda översynen av förvaltningens processer och det 
kommande förslaget till ny organisering av kommunlednings i Botkyrka syftar till att 
stärka vår förmåga att styra, leda och stödja kommunorganisationen i deras uppdrag. 
Ökad processorientering ska bidra till att skapa en helhetssyn, tydliggöra ansvar, ge mer 
effektiva arbetssätt och i förlängningen nöjdare användare och medborgare. 
 
Kommunstyrelsens mål   
6.12c: Kommunledningsförvaltningen är en effektiv och kreativ organisation 
 
Kommunstyrelsens mätbara mål  
Mätbart mål Utfall    

2013 
Utfall    
2014 

Utfall 
kommunen 

Mål       
2015 

Utfall 
2015 

2015 har kommunlednings-
förvaltningen högre genom-
snitt för hållbart medarbetar-
engagemang än kommun-

79 (78) 78  78 Högre än 
kommung
enomsnitt

et 
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genomsnittet. (%) (MU) 
- Kvinnor 

- 78 78 Se ovan  
- Män 

- 77 78 Se ovan  
2015 känner minst 70 % av 
förvaltningens medarbetare 
till vilka mål de styrs av och 
hur deras verksamhet bidrar 
till de övergripande målen. 
(%) (MU) 

54 Frågan 
fanns inte i 
MU 2014 och 
har därför 
inte kunnat 
följas upp 

 70  

- Kvinnor 
58   70  

- Män 
49   70  

2015 är andelen klf-medarbe-
tare som förstår sitt uppdrag 
högre än kommungenom-
snittet. (%)11 (MU) 

84 (85) 82  87 Högre än 
kommung
enomsnitt

et 

 

- Kvinnor 
 82 87 Se ovan  

- Män 
 83 87 Se ovan  

2015 ska andelen motiverade 
medarbetare på kommun-
ledningsförvaltningen vara 
högre än kommungenom-
snittet. (%) (MU)  

77 77 78 Högre än 
kommun-
genomsni

ttet 

 

- Kvinnor  78  Se ovan  

- Män  76  Se ovan  

2015 upplever minst 70 % av 
medarbetarna att de har 
möjlighet att vara delaktiga i 
de beslut som rör den egna 
arbetsplatsen. (%) (MU) 

71 71  64 70  

- Kvinnor  70 63 70  

- Män  72 66 70  
2015 är minst 60 % av 
medarbetarna positiva till 
arbetskraven på förvalt-
ningen. (%) (MU) 

71 71 Finns ej 60  

- Kvinnor 46 (60) -  60  

- Män 67 (64) -  65  

2015 är andelen chefer som 
tar vara på medarbetarnas 
engagemang högre än kom-
mungenomsnittet. (%) (MU) 

  Frågan finns fr 
o m 2014 inte 

längre i MU. 

  

- Kvinnor      

- Män       

2015 tycker minst 60 % av 
medarbetarna att deras när-
maste chef tar tillvara krea-
tivitet och nytänkande. (%) 
(MU) 

77 73  60  

- Kvinnor 76 72  60  

- Män 77 75 Finns ej12 60  
 
Uppföljning och slutsatser  

                                                 
11 Frågan har omformulerats i medarbetarundersökningen 2014. Frågan lyder nu i stället att medarbetaren vet ”… vad som förväntas av mig”. 
12 Denna fråga finns endast i klf:s medarbetarundersökning. 
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Kommunledningsförvaltningens verksamheter arbetar internt för att uppnå de mätbara 
nämndmålen. Med utgångspunkt från medarbetarundersökningen har alla verksamhets-
områden tagit fram handlingsplaner som ligger till grund för arbetet under året.  
 
Mål 13. Fossilbränslefri kommunal organisation senast 2015 
 
Kommunstyrelsens mätbara mål  
Mätbart mål Utfall 

2011 
Utfall    
2012 

Utfall    
2013 

Mål       
2014 

Utfall      
2014 

Mål 
2015 

Prognos i 
augusti för 
Utfall 2015 

Utfall 
2015 

2015 är inköpt energi till 
kommunens lokaler i form av 
värme och el 12 % lägre än 
2009. (%)  
(Klf) 

2 15 17 12 10 16 14  

 
 
Uppföljning och slutsatser   
Kommunledningsförvaltningen bedömer att kommunen inte helt kommer att nå målet 
om en fossilbränslefri fordonsflotta på grund av att personalen inte tankar rätt drivmedel 
i fordonen. El och uppvärmning är så gott som fossilbränslefri och våra personbilar och 
lätta lastbilar drivs till cirka 70 procent med förnybara bränslen. Vidare har vi under det 
första kvartalet ställt miljökrav i enlighet med miljöstyrningsrådets krav i flertalet av de 
upphandlingar som genomförts. Den nya rutinen underlättas av att kraven integrerats i 
de ordinarie upphandlingsmallarna.  
 
Däremot kommer vi inte att nå ända fram när det gäller ett effektivare fordonsutnyttjan-
de och användningen av den interna bilpoolen. Orsaken är att det kräver upphandling 
och installation av ett internt bokningssystem för våra verksamhetsbilar, vilket tidigast 
kan ske 2016. 
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Allmän beskrivning av status för projekten 
Program 
Det finns två stora programarbeten som är pågående, Slagsta och Brunna. 
Slagsta drivs som ett exploateringsprojekt medan Brunna ligger utanför. 
Hallunda Gård och Hallunda C är vilande. 
 
Detaljplaneskede 
För närvarande ligger 18 projekt i planskede. Dessa omfattar cirka 2460 bo-
städer och ca 23 hektar företagsmark 
 
Genomförandeskede 
I genomförandeskede finns cirka 1500 bostäder och cirka 10 hektar före-
tagsmark. 
 
Övriga projekt 
Utöver dessa projekt finns detaljplaneprojekt som inte ligger under exploate-
ring. Ett stort sådant är Prästviken som under 2015 behöver läggas in under 
exploatering eftersom det i dess nuvarande utformning omfattar stora kom-
munala investeringar i gator och VA samt en förskola och ett vårdboende. 
 
Hågelby och Eriksberg samt skidtunneln ligger under projektchefen och drivs 
med egna medel. Hågelby ligger dock ännu kvar som ett exploateringspro-
jekt. 
 
Förslag till åtgärder 
Uppföljningen hanterar prognos för aktuellt skede i projektet. Programskedet 
omfattar kostnader för framtagande av programmet.  
 
Detaljplaneskedet omfattar kostnader för att få fram en detaljplan liksom 
kostnader av föregående programarbete. 
 
I genomförandeskedet omfattar budget kostnader och intäkter för hela pro-
jektet från program till och med att allmänna anläggningar har byggts ut och 
marken har sålts. 
 
Sammanfattning av ekonomin för exploateringsverksamheten totalt 
Exploateringsverksamheten ska enligt ettårsplan lämna ett överskott på 10 
Mkr. I tertial 1 bedömde vi att verksamheten skulle ge ett överskott på 13,6 
Mkr medan vi nu bedömer att det totala utfallet blir ca 9,6 Mkr. Den största 
orsaken till den förändringen är att lantmäteriförrättningar tagit betydligt 
längre tid än vad vi beräknat. Det gör att ett projekt som beräknas ge ett över-
skott på ca 3,5 Mkr inte kan avslutas förrän under 2016.  
 
För en översiktlig bild av projektens budgetar och prognoser, se bilaga 1. 
 
Beslut om avslut av projekt 
Följande projekt har beslutats av kommunfullmäktige att avslutas under 
2014. 
 
9109 Eriksberg/Hantlangaren 
9130 Sjöudden 
9149 Skjutshållet 
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9151 Tegelstenen har delredovisats. Viss del återstår. 
9185 Centrala Riksten – etapp 2 
 
Av dessa kommer 9109, Eriksberg, 9130 Sjöudden och 9149 Skjutshållet att 
belasta resultatet 2015 eftersom det inte kom med i bokslutet 2014. 
 
Följande projekt planeras att avslutas under 2015 
9115 Koborg Beslut finns 
9116 Fittjaterrassen  Beslut finns 
9152 Tullinge Trädgårdsstad etapp 3 Beslut finns 
9153 Tornbergsskolan Beslut finns 
9156 Stenbron 1 
 
 
Beslut om utökad budget för detaljplaneskeden 
Följande detaljplaneprojekt behöver beslut om utökad budget: 
 

Aktiva exploateringsprojekt Budget Prognos Totalt 
Beslut om 

ny total-
budget 

Ökning/ 
Avvikelse 

budget 
prognos 

  enligt för detta utfall 2014  

 ks-beslut skede      

DETALJPLANESKEDE Tkr  Tkr  Tkr  Tkr   Tkr  

9182 Riksten etapp 4 -2700 -3800 -3662 -3800 -1100 

9187 Rikstens företagspark -38000 -38500 -36917 -38500 -500 

Summa detaljplaner     -1600 

 
9187 Riksten etapp 4 
Kostnaderna för planen kommer att öka pga att utredning av VA inte är tillräckliga 
En förstudie för hur området ska försörjas samt hur dagvatten ska tas om hand be-
höver omgående tas fram. Tidigare lösningar fungerar troligen inte när vi nu fått un-
derlag för Riksten i samband med etapp 4 och de utredningar som görs med hydra-
list modell mm. Utredningar för förprojektering och kostnader för dagvattenutred-
ningar har fördyrats.  
 
9187 Riksten företagspark 
Kostnaderna för planen kommer att öka pga att utredning av VA inte är tillräckliga 
En förstudie för hur området ska försörjas samt hur dagvatten ska tas om hand be-
höver omgående tas fram. Tidigare lösningar fungerar troligen inte när vi nu fått un-
derlag för Riksten i samband med etapp 4 och de utredningar som görs med hydra-
list modell mm. 
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Beskrivningar av projekten och kommentarer av avvikelser från budget 
 
9101 Slagsta strand 
Beskrivning: Programarbete som tar fram förutsättningarna för att utveckla 
en attraktiv stadsdel med bostadsbebyggelse. Målsättning runt 500 nya bo-
städer. 
 
Budget: -1000 tkr Beräknat utfall: -1000 tkr 
Tidplan: 2013 Beräknad klart: 2016 
 
Kommentarer: Programmet finns i stort sett klart. Samtal pågår om värme-
verkets skyddsavstånd och krav för att komma vidare. 
 
 
9103 Villor på vatten 
Beskrivning: Projektet avser att pröva möjligheten att etablera villor på vatten 
vid Fittja udde. Ramavtal och plankostandsavtal har tecknats med exploatör. 
Utredningsbehov och förberedande arbete för att upprätta ett samrådsför-
slag pågår. En miljökonsekvensbeskrivning (MKB) ska tas fram.  
 
Budget (dpl): -1200   Beräknat utfall (dpl): -1200  
Tidplan: 
Detaljplan: nov 2014   Beräknad klart: november 2016 
Genomförande: 2016-2017  Beräknat klart: 2017-2018 
 
Kommentar: En total bedömning av projektets ekonomi går ej att uppskatta i 
detta skede då det finns för många okända faktorer. När projektet arbetat 
fram ett samrådsförslag finns förutsättningar för att uppskatta den totala 
ekonomiska konsekvensen av projektet. Stora svårigheter med att finna ytor 
för anläggningar på land har medfört att projektets tidplan förskjutits. 
 
 
9104 Fittja triangeltomten 
Beskrivning: Projektet avser skapa möjligheter att komplettera och utveckla 
Fittja genom nya bostäder. 
 
Budget: -800 tkr Beräknat utfall: - 800 tkr 
Tidplan: Beräknad klart: vilande 
 
Kommentarer: Projektet avvaktar beslut om inriktning för området och ut-
vecklingen av Fittja centrum. Äldreboende och bostäder är det som är mest 
aktuellt.  
 
 
9113 Loviseberg 2 
Beskrivning: Projektet avser framtagande av tomter för industri genom de-
taljplaneläggning och utbyggnad av gata. Utbyggnad av allmänna anlägg-
ningar klara december 2013. Återstår att sälja tomterna som ägs av DeLaval 
och kommunen. 
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Budget: 12 430 tkr Beräknat utfall: 13 064 tkr 
Tidplan: 2019 Beräknat klart: 2020 
 
Kommentarer: Projektet beräknas gå något bättre än budget när tomterna är 
sålda och byggrätterna fullt utnyttjade. Intresseanmälningar och förhandling-
ar med intressenter pågår och en fastighet beräknas att avyttras med till-
träde 2015. 
 
 
9116 Fittjaterrassen 
Beskrivning: Projektet avsåg att omdana en skoltomt med 54 bostäder 
främst radhus. Området är klart 
 
Budget: -12 900 tkr Beräknat utfall: -16 369 tkr 
Tidplan: 2014 Beräknad klart: 2014 
 
Kommentarer: Slutredovisning har skett under början av 2015. 
 
 
9117 Rotemannen 
Beskrivning: Projektet avser detaljplanering för att ge planmässiga försätt-
ningar för upplevelsesatsningen i Subtopia i Alby. Samråd kring planförslag 
skedde våren 2011. Oklarheter i hur marken ska utvecklas har lett till större 
planeringskostnader än normalt. Projektets formella omfattning bör omdefi-
nieras. För tillfället vilande. 
 
Budget (dpl):-1 750 tkr Beräknat utfall (dpl): upparbetat: -1708 tkr 
Tidplan: vilande Beräknat klart (dpl): vilande 
 
Kommentar: Projektet omfattning behöver ändras för att slutföras. Kan 
kanske tas med i planläggning längs Albyvägen. 
 
 
9118 Centrala Hallunda 
Beskrivning: Programuppdrag att utveckla området kring Hallunda Centrum. 
Projektet innehåller omfattande investeringar i allmänna anläggningar liksom 
utbyggnad av nya handelsytor, kontor och bostäder.  
 
Budget: -1500 tkr Beräknat utfall:-1618 tkr t o m augusti 2014 
Tidplan: Beräknad klart: vilande 
 
Kommentarer: Vilande. Centrumbolaget har satts i konkurs. Förhandlingar 
pågår med kreditgivarna. Utfallet kring detta är oklart och kommunen avvak-
tar resultatet av dessa förhandlingar innan fortsatt planering. Nya avtal bör 
tecknas med en ny fastighetsägare. 
 
 
9120 Tumba Centrum 
Beskrivning: Projektet avser utveckling av centrum med handel och bostä-
der. Ett exploateringsavtal antogs under sommaren 2014 och detaljplanen 
vann laga kraft i januari 2015. 
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Budget: -3 000 tkr   Beräknat utfall: - 3 337 tkr 
Tidplan: 2020 (samtliga etapper) Beräknad klart: 2020  
 
Kommentar: Projektet avvaktar nu att Citycon fattar ett investeringsbeslut in-
nan genomförandet tar vid. De har 2 år på sig att fatta beslutet från laga 
kraft.  
 
 
9123 ABC-tomten 
Beskrivning: Projektet avser utveckling av området kring ABC-husen i 
Tumba för verksamheter. Rivning av befintliga hus har genomförts under 
2011 och 2012 till lägre kostnad än ursprunglig kalkyl. Projektet bör för att 
genomföras ge ett visst överskott trots att det belastas av kostnader för riv-
ning. Budgeten är osäker, då Trafikverket kräver åtgärder avseende Hud-
dingevägen vid utfarten.  
 
Budget 1800 tkr Beräknat utfall  1800 tkr 
Tidplan:2015 Beräknad klart: 2017 
 
Kommentarer: Detaljplanen för etapp 1 har vunnit laga kraft. Godkänt köpe-
kontrakt finns med Coop fastigeter som ska bygga en livsmedelsaffär och 
tennisbannor. Avtal har tecknats med Trafikverket om ombyggnad av kors-
ningen Huddingevägen/Bryggarevägen. 
 
 
9127 Torpängen 
Beskrivning: Genomförande av detaljplan för 43 villatomter i sydöstra 
Tumba.  
 
Budget: 12 000 tkr Beräknat utfall: 11 488 tkr 
Tidplan: 2016 Beräknad klart: 2016 
 
Kommentarer: Prognostiserat överskott ligger något lägre än budgeterat på 
grund av att projektet belastas med internränta mellan 2010-2014.  
Kommunen och De Laval har avyttrat samtliga 43 tomter. Det som återstår 
att utföra är toppbeläggning och gångbana under 2016. 
 
 
9128 Dynamiten 
Beskrivning: Genomförande av detaljplan för 18 villatomter och ett gruppbo-
ende i sydvästra Tumba.  
 
Budget: 12 164 tkr Beräknat utfall: 10 207 tkr 
Tidplan: 2016 Beräknad klart: 2016 
 
Kommentarer: Samtliga tomter är sålda och gruppboendet är klart. Projektet 
går sämre än budget på grund av högre kostnader för VA- ledningar samt 
kostnader för kommunens energibidrag som ligger utanför budget. Gårds-
gata skall anläggas under 2016 då flertalet villor är uppförda. 
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9132 Skårdal 
Beskrivning: Projektet avser en förtätning i samband med utbyggnad av 
vatten- och avlopp samt vägar. Kommunen kommer att ta ut gatukostnader. 
Planen är godkänd i samhällsbyggnadsnämnden augusti 2013. Beslut i KS 
har tagits om att avvakta med godkännande av detaljplan och 
gatukostnadsutredning och genomförande av Skårdal tills 
gatukostnadsriktlinjer har utarbetats. 
 
Budget: -7 046 tkr Beräknat utfall: -7 064 
Tidplan: oklart  Genomförande: oklart 
 
Kommentar: I avvaktan på antagande har projektet belastas med kapital-
kostnader t.o.m. 2014. 
 
 
9133 Solskensvägen 
Beskrivning: Planläggning för ungdomsbostäder på del av kommunens fas-
tighet Tullinge 19:282. 
 
Budget: -590 tkr   Beräknat utfall: -233 tkr 
Tidplan: detaljplan antagen 2015 Beräknad klart: detaljplan 2016  
 
Kommentarer: Markanvisningstävling för studentbostäder påbörjades 2013 
men avbröts. Under 2014 genomfördes markanvisningstävling för ungdoms-
bostäder och kommunen har nu tecknat avtal med det vinnande bolaget. 
Planarbetet pågår. 
 
 
9144 Östliden 
Beskrivning: Projektet syfte är att skapa förutsättningar för ca 145 bostäder i 
flerfamiljshus i Tullinge. Utbyggnad av allmänna anläggningar och bostäder-
na pågår parallellt.  
 
Budget: + 501 tkr Beräknat utfall: +3040 tkr 
Beräknad klart: 2016 
 
Kommentarer: Projektet är flera år försenat beroende dels på överklagad de-
taljplan och svag konjunktur. Under 2015/2016 ska korsningen Huddingevä-
gen/Nyängsvägen byggas om. Att utfallet ökat beror på att VA-intäkterna bli-
vit större än beräknat. 
 
 
9146 Sandstugan (Uttran Lindhov) 
Beskrivning: Projektet syfte är att tillskapa bostadsbebyggelse om ca 300 
bostäder kring Uttrans sjukhem. Detaljplanen antogs 2014 och utbyggnad av 
allmänna anläggningar ska påbörjas 2015. Finns exploateringsavtal med två 
privata markägare. Kommunen har tecknat avtal om markförsäljning avse-
ende den mark som kommunen äger. Även ca 18 tomter beräknas kunna 
säljas till privatpersoner. 
 
Budget: 31 770 Beräknat utfall: 31 770 tkr 
Tidplan: 2021 Beräknad klart: 2021 
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9147 Hallunda gård 
Beskrivning: Projektet avser utveckling av ungefär 300 nya bostäder i områ-
det kring Hallunda gård.   
 
Budget: -700 tkr Beräknat utfall: upparbetat: -1035 tkr 
Tidplan: vilande Beräknat klart: vilande 
 
Kommentar: Programarbetet har avvaktat den privata markägarens ställ-
ningstagande kring försäljning av markområdet. Avvikelsen från budget be-
ror främst på omfattande bearbetning av programförslaget och utdragna för-
handlingar med markägaren. I samband med beslut om uppstart av markan-
visningstävling och detaljplan behövs även beslut om ny budget för det fort-
satta arbetet. 
 
 
9148 Familjeparken Hågelby 
Beskrivning :Projektet avser en utveckling av området kring Hågelby Gård 
med en familjepark. Den tänkta exploatören har hoppat av, och en idé och 
markanvisningstävling pågår. 
 
Budget: 5 000 tkr    ( för det gamla detlajplanearbetet)         
Tidplan: oklart 
 
Kommentar: KLF har en egen budget för advokatkostnader avseende avtals-
förhandlingar och överklagande av avtal.  
 
 
9150 Vårsta Centrum 
Beskrivning: Projektet syftar till att pröva möjligheterna för bostadsbyggande 
och utveckling av centrumfastigheten.  
 
Budget: 628 tkr Beräknat utfall: 730 tkr 
Tidplan: Detaljplan 2015 Beräknad klart: 2017/2018 
 
Kommentarer: 
 Planläggningen är klar och kommunfullmäktiges beslut har vunnit laga kraft 
sommaren 2015. Länsstyrelsens har beslutat att prövning skall ske av kom-
munfullmäktiges beslut att anta detaljplanen. Projektet går med vinst när 
markreglering och avgifter erlagts. 
 
 
9151 Tegelstenen 
Beskrivning: Projektet avser utveckling av området öster om Tegelängsvä-
gen i Slagsta med 19 villatomter.  

 
Budget:8,8 Mkr Beräknat utfall: 24 Mkr 
Tidplan: 2015 Beräknas slutredovisning 2017.  
 
Kommentarer: 
Alla tomterna sålda och allmänna anläggningar utbyggda, avvaktar dock fär-
digställande (toppbeläggning) tills de flesta av tomterna är bebyggda. 
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9152 Tullinge Trädgårdsstad 
Beskrivning: Projektet avser ca 80 tillkommande bostäder främst radhus och 
villor. Detaljplanen är antagen och lagakraftvunnen. Utbyggnad av allmänna 
anläggningar klara. 
 
Budget: -6 060 tkr Beräknat utfall: -17 177 tkr 
Tidplan: Beräknad klart: våren 2015 
 
Kommentarer: Slutredovisning har skett under början 2015 
 
 
9153 Tornbergsskolan 
Beskrivning: Projektet möjliggör etableringen av ett äldreboende och ett an-
tal bostäder i form av radhus och mindre flerfamiljshus. Bostäderna byggs av 
BoKlok. 
 
Budget: 0 tkr Beräknat utfall: + 3 859tkr 
Tidplan: 2014 Beräknat klart: 2014 
 
Kommentar: Projektet är slutredovisat våren 2015. 
 
 
9154 Norsborgsdepån 
Beskrivning: Projektet möjliggör etablering av en depå för tunnelbanevagnar 
inne i berget under Eriksbergsåsen. Detaljplanen har vunnit laga kraft. Ut-
byggnad pågår.  
 
Budget: + 8 124 tkr Beräknat utfall: + 8 124 tkr 
Tidplan: 2017 Beräknad klart: 2017 
 
Kommentar: Projektet bedöms som helhet att gå med ett nettoöverskott då 
exploatören står för samtliga kostnader och ersätter kommunen för åtkomst 
av bergrummet och andra markområden. 
 
 
9155 Rödstuhage-Björkhaga skola 
Kommentar: Projektet ligger för tillfället vilande Kultur och Fritid tittar på an-
läggning av idrottsplatsen. Troligen behövs inte marken planläggas. 
 
 
9156 Stenbron 
Beskrivning: En lagerbyggnad har byggts vid infarten till Eriksberg.  
 
Budget: 500 tkr Beräknat utfall: 523 tkr 
Tidplan: 2014 Beräknad klart: 2015 
 
Kommentar: Anläggning av våtängsyta i anslutning till stenbron återstår, 
därefter kan projektet avslutas.  
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9158 Hotelletablering i Hallunda 
Beskrivning: Projektet avser dels att möjliggöra hotelletablering på mark som 
kommunen äger dels att möjliggöra restaurangverksamhet på den fastighet 
som OKQ8 innehar med tomträtt. Detaljplanen antogs hösten 2014. 
 
Budget: 9254 tkr Beräknat utfall: 9633 tkr 
Tidplan: 2017  Beräknad klart: 2017 
 
Kommentar: Köpeavtal för hotelltomten träffades hösten 2014. Exploatören 
har enligt avtalet två år på sig att komma in med bygglovhandlingar och 
finansieringsplan för hotelletableringen. Projektet är vilande i avvaktan på att 
exploatören uppfyller villkoren enligt avtalet. 
 
 
9160 Hammersta 
Beskrivning: Projektet avser planläggning för friliggande villabostäder och 
eventuellt gruppboenden i södra Norsborg. Området ligger precis intill det 
område som den nya tunnelbanedepån i Norsborg ska byggas ut, vilket le-
der till att detta projekt beräknas vara färdigt 2017.  
 
Tidplan: En försäljning bör kunna ske under 2017. 
Budget: -500 tkr för detaljplanen. Beräknat utfall: -500 tkr. 
 
Kommentar: Projektet bedöms i nuläget innebära ett underskott för VA-
kollektivet vid utbyggnad av VA. 
 
 
9161 Rågången 
Beskrivning: Projektet avser planläggning för 9 friliggande villatomter i Södra 
Alby, inom ett befintligt radhusområde.  
 
Budget: 1 064 tkr   Beräknat utfall: 1064 tkr 
Tidplan: 2017   Beräknat klart: 2017 
 
Komentar: Detaljplanen har vunnit laga kraft, utbyggnad av allmänna an-
läggningar pågår och försäljning av tomter kan påbörjas i november 2016 
 
 
9162 Bergfoten 
Beskrivning: Projektet avser planläggning för ungdomsbostäder. Detaljpla-
nen är antagen och vann lagakraft 2014-01-20. 
 
Budget dp: -650 tkr   Beräknat utfall dp:729 tkr 
Budget tot:  643 tkr   Beräknat utfall tot:643 tkr 
Tidplan:  
Detaljplan: januari 2014   Beräknat klart: januari 2014 
Genomförande:   Beräknat klart: 2015 
 
Kommentar: Byggstart under hösten 2015. Marken är upplåten med tomträtt. 
Positivt utfall trots att marken upplåts med tomträtt beror på att VA- intäkten 
är större än kostnaden. 
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9163 Tornet 1 (Lövkojan) 
Beskrivning: Projektet avser utbyggnad av ett mindre antal villatomter. I de-
taljplanen ingår även ett gruppboende. Utbyggnad pågår.  
 
Budget: -250 tkr   Beräknat utfall: + 3866 tkr  
Tidplan:    Beräknat klart: 2016 
 
Kommentar: Gatan är utbyggd och förrättningen för bildande av fastigheter 
och gemensamhetsanläggning är avslutad men inväntar laga kraft. Försälj-
ning av tomter planeras att påbörjas under hösten 2015. 
 
 
9165 Lugnet 
Beskrivning: Projektet avser utbyggnad av två-fyra privata villatomter samt 
ett gruppboende, alternativt ytterligare två-tre villatomter, på kommunal mark 
i Norsborg.  
 
Budget: -275 tkr   Beräknat utfall: - 275 tkr  
Tidplan: Detaljplan klar 2015  Beräknat klart: 2015 
 
Kommentar: Detaljplanearbetet pågår. Granskning genomförs under hösten 
2015. 
 
 
9166 Komministern 
Beskrivning: Kommunfullmäktige har i april 2015 antagit detaljplan och ex-
ploateringsavtal för 20 ungdomsbostäder vid Tunavägen. Byggnationen be-
räknas att påbörjas 2015/2016. 
 
Budget: 1 440 tkr Beräknat utfall: 1 560 tkr 
Tidplan:2016 Beräknat klart:2016 
 
Kommentar: Botkyrkabyggen står för samtliga kostnader och projektet ger 
ett överskott då markregleringen och anläggningsavgifterna är betalda. 
 
 
9167 Fittja Centrum 
Beskrivning: Projektet avser ca 300 nya bostäder och utökade kommersiella 
ytor, samt utreda möjligheterna för ett nytt äldreboende och konsthall i cent-
rum. 
 
Budget: -700 tkr Beräknat utfall: -700 tkr 
Tidplan: Detaljplan antagen 2016 Beräknat klart: 2016 
 
Kommentar: Detaljplanen har varit ute på samråd. 
 
 
9168 Alfred Nobels Allé 
Beskrivning: Projektet avser mark för verksamhetsändamål i Tullinge. Arbe-
tet syftar till att möjliggöra utvidgning av befintlig verksamhet på Tullinge 
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19:653, samt bereda möjlighet för ytterligare verksamheter att etablera sig i 
området. 
 
Budget: -1200 tkr  Beräknat utfall: -1200 tkr  
Tidplan: Detaljplan antagen 2016 Beräknat klart: 2016 
 
Kommentar: Detaljplanearbetet pågår. Granskning beräknas kunna genom-
föras under vintern 2015/2016.  
 
 
9169 Slättmalm 
Beskrivning: Projektet avser ca 275 nya bostäder i Vårsta i form av villor och 
radhus. Inom ramen för projektet ska en förskola inrymmas.  
 
Budget: -200 Beräknat utfall: -200 
Tidplan: Detaljplan antagen 2016 Beräknat klart: 2019 
 
Kommentar: Detaljplanearbetet pågår.  
 
 
9170 Tingstorget 
Beskrivning: Projektet avser ca 450 nya bostäder på Albyberget med inslag 
av verksamhetsytor och en 3D – fastighetsbildning mellan ett flerbostadshus 
och befintlig tunnelbana. Vidare ska ett gruppboende inhysas inom ramen 
för projektet.  
 
Budget: -200 Beräknat utfall: -200 
Tidplan: Detaljplan antagen 2016 Beräknat klart: 2019 
 
Kommentar: Detaljplanearbetet pågår. Samråd planerat till månadsskiftet 
november/december 2015 
 
 
9171 Kv Synemannen 
Beskrivning: Projektet avser ca 100 nya bostäder på Albyberget av blandad 
bebyggelsekaraktär med inslag av verksamhet om det är möjligt.  
 
Budget: -200 Beräknat utfall: -200 
Tidplan: Detaljplan antagen 2016 Beräknat klart: 2019 
 
Kommentar: Detaljplanearbetet är under uppstart. 
 
 
9172 Tumba Skog 
Beskrivning: Projektet avser en utveckling av Tumba Skog med ca 500 nya 
bostäder.  
 
Budget: 0 kr. Fastighetsägaren bekostar detaljplanen. 
Tidplan: Detaljplan antagen 2016   Beräknat klart: 2016 
 
Kommentar: Detaljplanearbetet har påbörjas kv 1 2015. 
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9173 Riksten etapp 5 
Beskrivning: Projektet avser utveckling av området för ca 100 bostäder och 
ett vård- och omsorgsboende eller gruppboende.  
 
Budget plan -1 000 tkr Beräknat utfall: - 1 000 tkr 
 
Tidplan:  
Detaljplan 2015 Beräknad klar: 2016  
Genomförande 2017 Beräknad klart: 2019 
 
Kommentar: Kostnaden för framtagande av detaljplanen regleras genom 
plankostnadsavtal gentemot exploatörerna, motsvarar ca 1 mnkr av pro-
jektets budget och faktureras löpande. Beslutad budget för förprojektering 
uppgår till 1 mnkr. 
 
 
9182 Riksten etapp 4 
Beskrivning: Projektet avser utveckling av området för ca 250 bostäder och 
en förskola. Detaljplanen var utställd sommaren 2014. 
 
Budget plan -2 700 tkr Beräknat utfall: - 3 660 tkr 
 
Tidplan:  
Detaljplan 2013 Beräknad klar: 2015  
Genomförande 2015 Beräknad klart: 2018 
 
Kommentar: Kommunen har i och med denna etapp övertagit ansvaret för 
utbyggnaden och behöver ta fram aktuella systemhandlingar, exempelvis 
hydraulisk modell, och kostnaden berör egentligen flera etapper. I planske-
det har förprojektering av allmänna anläggningar påbörjats som ska belasta 
en genomförandebudget med ca 750 tkr.  
 
 
9183 Riksten etapp 3 
Beskrivning: Utveckling av området för bostäder och skola. Genomförande 
av detaljplan pågår och resterande del av infrastrukturen beräknas att utfö-
ras under 2015. 
 
Budget: - 840 tkr Beräknat utfall: - 1 945 tkr 
Tidplan: 2015 Beräknad klart: 2017 
 
Kommentar: Avvikelsen beror dels på att VA-kostnad för Skvattramsledning-
en inte fanns med i budgeten dels att vi delat upp etappen i 4 delområden 
vilket lett till ökade kostnader för granskning och deltagande på byggmöten. 
 
 
9187 Rikstens företagspark 
Beskrivning: Projektets syfte är att utveckla byggrätter för verksamhetsloka-
ler på mark nordost om Rikstens friluftsstad. Program för hela företagspar-
ken antogs 2006. Detaljplan 1 har varit ute på ny utställning. Projektet omfat-
tar stora väginvesteringar. Rullstensvägen om 22,5 mkr slutredovisades 
2008. I projektet ingår också ombyggnad av Pålamalmsvägen för i storleks-
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ordningen 17 mkr, för att förbättra trafiksäkerhet och frigöra mark för exploa-
tering.  
 
Den första detaljplanen kommer inte att ge intäkter för att täcka uträtning av 
Pålamalmsvägen utan förutsätter en fortsatt planläggning av området som 
helhet. Avvikelsen mellan budget (plan) och utfall (plan) beror på att kostna-
der som beräknats belasta projektet i genomförandeskedet istället har fallit 
ut i planskedet. Även en extra utredning för dagvatten och en spillvattenmo-
dell har tagits fram för en kostnad om ca 300 tkr. I projektet ligger även en 
intäkt om 4 miljoner som ska användas för att delfinansiera en gång- och cy-
kelväg. I prognosen för planen finns även en grovt uppskattad kostnad för 
framtagande av etapp 2. 
 
Budget (plan): -38 000 tkr Beräknat utfall (plan): -38 500 tkr 
  Beräknat utfall (genf. dp1+dp2): +10 000 tkr 
 
Tidplan:  
Detaljplan 1 Beräknad klar: 2015, höst  
Detaljplan 2 Beräknad klart:2017 
Genomförande dp1 Beräknat klart: 2016-2017 
Genomförande dp2 Beräknat klart: 2018-2019 
Genomförande (totalt) Beräknat klart: 2019 - 2020 
 
Kommentar: Total projektprognos är mycket osäker, +10 milj innefattar 
schabloner för kostnader och byggrätter och markvärdena har uppskattats till 
700 kr/kvm i snitt.  
 
 
9192 Syrisk- ortodoxa kyrkan, Norsborg 
Beskrivning: Projektet gör det möjligt att bygga samlingslokaler i anslutning 
till kyrkan.  
 
Budget: 700 tkr Beräknat utfall: 679 tkr 
Tidplan: vilande Beräknad klart: ? 
 
Kommentarer: Församlingen har avbrutit projekteringen av kostnadsskäl, 
men kommunen har fått full betalning för fastigheten under 2012. När bygg-
nationen är avslutad skall kommunen uppföra nytt stängsel kring fastigheten.  
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Bilaga 1 
 

Aktiva exploateringsprojekt     Bostäder Industri Budget Prognos Avvikelse Totalt Prognos 

          Totalt   enligt för detta budget- utfall 2015 

PROGRAMSKEDE Stadsdel Villor Radhus Lägenheter Bostäder Ha mark kf-beslut skede Prognos   Helår 

9101 Slagsta strand Slagsta       500   -1 000 -1000 0 -529 -471 

9118 Hallunda Centrum Hallunda       300   -1 500 -1618 -118 -1618 0 

9147 Hallunda gård Hallunda       300   -700 -1035 -335 -1035 0 

Summa programskede         1100             

DETALJPLANESKEDE                       

9103 Fittja Villor på Vatten Fittja 20     20   -1200 -1 200 0 -361 -130 

9104 Triangeltomten Fittja       100   -800 -800 0 -170 0 

9117 Rotemannen Alby       0   -1 750 -1 708 -42 -1708 -2 

9132 Skårdal Tumba 30     30   -7 046 -7 010 16 -7024 -20 

9133 Solskensvägen Tullinge     100 100   -500 -233 267 -408 0 

9148 Familjeparken Hågelby Tumba           -5 000 -5 000 0 -4851 -156 

9155 Rödstu Hage Tumba           -800 -800 0 -201 0 

9160 Hammersta villatomter Hallunda 10     10   -500 -462 38 -210 -262 

9165 Lugnet Norsborg   4 6 10   -275 -275 0 -275 -14 

9167 Fittja C Fittja     300 300   -700 -700 0 39 -350 

9168 Alfred Nobels Allé Tullinge         2,2 -1200 -1 200 0 -416 -1000 

9169 Slättmalm Vårsta 100 175   275   -200 -200 0 -231 0 

9170 Tingstorget Alby     666 666   -200 -200 0 -400 0 

9171 Kv Synemannen Alby   100   100   -200 -200 0 -55 0 

9172 Tumba Skog Tumba   250 250 500   0 0 0 -141 -20 

9173 Riksten etapp 5 Riksten       100   -1000 -1 000 0 -228 0 

9182 Riksten etapp 4 Riksten       250   -2700 -4 361 -1661 -4277 -1438 
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9187 Rikstens företagspark Riksten         21,5 -38 000 -37 108 892 -37108 -635 

Summa planskede   160 529 1322 2461 23,7           

GENOMFÖRANDESKEDE                       

9113 Loviseberg 2 Tumba         7 12 430 13064 634 -10805 3736 

9116 Fittjaterrassen/Ängsskolan Fittja       54   -12 900 -16309 -3409 16309 -140 

9120 Tumba C. Tumba       300   -3 000 -3 337 -337 -6 770 -565 

9123 ABC-tomten Tumba       0 1,5 1 800 1 800 0 -6743 859 

9127 Torpängen Tumba 43     43   12 000 11488 -512 11762 1523 

9128 Dynamiten Tumba 18     18   12 164 10207 -1957 13114 -116 

9144 Östliden - Tullinge C Tullinge     145 145   501 3040 2539 3432 2003 

9146 Sandstugan Tumba 115   200 315   31 770 31 770 0 -1717 -11710 

9150 Vårsta Centrum Vårsta     50 50   628 730 102 -816 -114 

9151 Tegelstenen Slagsta 19     19   8 800 24002 15 202 24631 1070 

9152 T:e Trädgårdsstad etapp 3 Tullinge       80   -6 060 -17163 -11103 -17163 1 509 

9153 Tornbergsskolan Norsborg   15 50 65   0 3859 3 859 3860 1087 

9154 Norsborgsdepån Norsborg         2,5 8 124 8124 0 8068 -123 

9156 Stenbron 1 Eriksberg         0,3 500 523 23 502 -45 

9158 Hotelletablering Hallunda Hallunda       0 0,9 9254 9 633 379 276 -1 

9161 Rågången villatomter Alby 9     9   1064 1064 0 -1635 -4520 

9162 Bergfoten Tumba     95 95   643 643 0 -866 1304 

9163 Lövkojan Norsborg 4     4   -250 3866 4116 -2761 4398 

9166 Komministern 5 Tumba     20 20   1440 1 560 120 1542 1350 

9183 Rikstens friluftsstad - etapp 3 Riksten       300   -840 -1945 -1105 -1559 -11790 

9192 Syrisk-ortod. k:an Norsb Norsborg           700 679 21 1029 -25 

Summa genomförandeskede   208 15 560 1517 10,7           
Summa totalt alla skeden   368 544 1882 5078 34,4           

            *antal bostäder fördelat på villor, radhus och flerfamiljshus är skattade siffror. I vissa projekt saknas uppgifter och endast en totalsiffra finns uppskattad för 
antal bostäder 
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Kommunstyrelsens sammanträdesordning 2016 
(KS/2015:529)  
 
Beslut  
Kommunstyrelsen beslutar om följande sammanträdesdagar 2016: 

 
1. 11 januari, 1 februari, 7 mars, 4 april, 2 maj, 30 maj, 5 september, 3  

oktober, 31 oktober samt 28 november. 
 

Sammanfattning  
Kommunstyrelsen ska enligt kommunallag (1991:900) 6 kap, § 18, besluta 
om sina sammanträden under verksamhetsåret. Praxis för kommunstyrelsens 
sammanträden är att de ska infalla den första måndagen varje månad för-
utom i juli och augusti då kommunstyrelsen inte sammanträder. Avsteg från 
praxis kan ske vid till exempel helgdagar och med hänsyn till kommunfull-
mäktiges process. Enligt kommunallag (1991:900) 8 kap, § 18, ska förslag 
till budget upprättas av kommunstyrelsen före oktober månads utgång.  
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Översyn av föreningsbidrag inom kommunstyrelsen 
(KS/2015:532) 
 
Beslut 
1. Kommunstyrelsen har tagit del av kommunledningsförvaltningens tjäns-

teskrivelse 2015-08-28 om översyn av föreningsbidrag inom kommun-
styrelsen.  
 

2. Kommunstyrelsen ger kommunledningsförvaltningen i uppdrag att uti-
från kommunledningsförvaltningens rekommendationer revidera och 
förtydliga styrelsens reglemente och delegationsordning med inriktning-
en att bidrag fortsatt ska kunna lämnas från kommunstyrelsen.  
 

3. Kommunstyrelsen betraktar härmed kommunledningsförvaltningens 
uppdrag från 2015-03-02 § 59 som fullgjort och återrapporterat. 

 
Sammanfattning 
PwC har genomfört en granskning av kommunens samverkan och stöd 
gentemot ideell sektor med fokus på föreningsstödet. Granskningen visar att 
kommunstyrelsens beslutsordning kring bidragsgivning i vissa delar är otyd-
lig. PwC rekommenderar därför att en översyn av kommunstyrelsens bi-
dragsgivning genomförs.  
 
Efter genomförd översyn kan kommunledningsförvaltningen konstatera att 
det saknas delegation kring bidragsgivningen inom kommunstyrelsens an-
svarsområde. Det saknas även reglering kring föreningsbidrag i kommunsty-
relsens reglemente. Dessutom framgår inte kommunstyrelsens befogenhet 
att använda sina medel till förfogande för att stötta enskilda föreningar av 
befintliga styrdokument.  
 
Kommunledningsförvaltningens rekommendation är därför att kommunsty-
relsens reglemente förtydligas, att det klargörs vad kommunstyrelsens medel 
till förfogande kan användas till och att kommunstyrelsens delegationsord-
ning revideras.  
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Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-08-28.  
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Referens Mottagare 
Rebecka Hagman  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Översyn av föreningsbidrag inom kommunstyrelsen  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen har tagit del av kommunledningsförvaltningens tjänste-
skrivelse 2015-08-28 om översyn av föreningsbidrag inom kommunstyrel-
sen.  
 
Kommunstyrelsen ger kommunledningsförvaltningen i uppdrag att utifrån 
kommunledningsförvaltningens rekommendationer revidera och förtydliga 
styrelsens reglemente och delegationsordning med inriktningen att bidrag 
fortsatt ska kunna lämnas från kommunstyrelsen.  
 
Kommunstyrelsen betraktar härmed kommunledningsförvaltningens upp-
drag från 2015-03-02 § 59 som fullgjort och återrapporterat. 
 
Sammanfattning 
PwC har genomfört en granskning av kommunens samverkan och stöd 
gentemot ideell sektor med fokus på föreningsstödet. Granskningen visar att 
kommunstyrelsens beslutsordning kring bidragsgivning i vissa delar är otyd-
lig. PwC rekommenderar därför att en översyn av kommunstyrelsens bi-
dragsgivning genomförs.  
 
Efter genomförd översyn kan kommunledningsförvaltningen konstatera att 
det saknas delegation kring bidragsgivningen inom kommunstyrelsens an-
svarsområde. Det saknas även reglering kring föreningsbidrag i kommunsty-
relsens reglemente. Dessutom framgår inte kommunstyrelsens befogenhet 
att använda sina medel till förfogande för att stötta enskilda föreningar av 
befintliga styrdokument.  
 
Kommunledningsförvaltningens rekommendation är därför att kommunsty-
relsens reglemente förtydligas, att det klargörs vad kommunstyrelsens medel 
till förfogande kan användas till och att kommunstyrelsens delegationsord-
ning revideras.  
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Bakgrund 
Inom ramen för 2010 års revisionsplan granskades kommunens förenings-
stöd av PwC. Granskningen sammanfattades i en revisionsrapport som är 
daterad till september 2010 (KS/2010:350).  
 
PwC bedömer i granskningen att ansvarsfördelningen kring bidragsgivning-
en till föreningar inte i alla delar är tydlig inom kommunen. Kommunstyrel-
sen har exempelvis ägnat sig åt viss bidragsgivning till föreningar med soci-
al verksamhet, trots att detta ansvar lagts på Socialnämnden via av Kom-
munfullmäktige fastställt nämndreglemente. Detta har dock ändrats från och 
med år 2010.  
 
Kommunens revisorer gav därefter hösten 2014 i uppdrag till PwC att ge-
nomföra en uppföljande granskning av samverkan och stöd gentemot ideell 
sektor med fokus på föreningsstödet (KS/2014:782). Granskningsobjekt var 
kommunstyrelse, kultur- och fritidsnämnd samt socialnämnd.  
 
Utifrån genomförd granskning är PwC:s bedömning att kommunens sam-
verkan och stöd gentemot ideell sektor i huvudsak är ändamålsenligt utfor-
mad. Bedömningen är att det i stort finns en tydlig politisk organisation och 
ansvarsfördelning inom det primärt granskade området, som kommer till ut-
tryck i styrelsens och berörda nämnders reglementen, samt i övriga styrande 
och stödjande dokument. Kommunstyrelsens beslutsordning kring bidrags-
givning bedöms dock i vissa delar vara otydlig.  
 
En av PwC:s rekommendationer är därför att ”genomföra en översyn av vil-
ket föreningsstöd som samfällt ska beslutas i kommunstyrelsen och vad som 
eventuellt ska delegeras till tjänstemän”. Om det senare är aktuellt behöver 
styrelsens delegationsordning kompletteras kring detta.  
 
Som en följd av den genomförda granskningen gav kommunstyrelsen i ja-
nuari 2015 kommunledningsförvaltningen i uppdrag att ”göra en översyn 
över vilka föreningsbidrag som hanteras i kommunstyrelsen och att därefter 
om nödvändigt se över delegationsordningen med avseende på förenings-
stöd”. 
 
Denna tjänsteskrivelse redogör för kommunledningsförvaltningens genom-
förda översyn. 
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Kommunstyrelsens stöd till föreningar och stiftelser 
I PwC:s granskning från 2010 gjorde revisorerna bedömningen att ansvar-
fördelningen kring bidragsgivningen till föreningar inte i alla delar var tyd-
lig inom kommunen. Som en följd av detta överlät vård- och omsorgsnämn-
den sin bidragsgivning till kultur- och fritidsförvaltningen. Flera av de bi-
drag som handlagts av kommunstyrelsen innan 2010 flyttades även över till 
kultur- och fritidsnämnden.  
 
PwC:s rapport från hösten 2014 bygger på siffror och uppgifter för 2013. 
PwC:s uppföljning av kostnadsslaget för bidrag till föreningar och stiftelser 
visar att kommunen under 2013 har utbetalt bidrag om 34 991 000 kronor. I 
dessa siffror ingår dock utbetalningar till stiftelser med 6 585 000 kronor 
(Mångkulturellt centrum och Flemingsberg Science), gemensam överför-
myndarnämnd med 7 287 000 kr (Haninge kommun), Södertörnssamverkan 
(Huddinge kommun) med 191 000 kr och samordningsförbundet Botkyrka 
med 120 000 kr.  
 
Under 2013 uppgick således den faktiska bidragsgivningen till föreningar 
till totalt 20 808 000 kr enligt nedanstående sammanställning.  
 
Matris 1: Kommunorganisationens bidragsgivning till föreningar 2013 
 
 
 
 
 
 
 
 
Enligt matrisen ovan ansvarar kommunstyrelsen för 25,5 % av kommunens 
totala bidragsgivning gentemot föreningar. Under 2013 uppgick styrelsens 
utbetalda bidrag till 5 290 000 kronor enligt följande sammanställning från 
PwC:  
 
Matris 2: Föreningsbidrag inom kommunstyrelsen 2013 
 
 
Föreningsbidrag inom 
kommunstyrelsen Belopp i kr Kommentar 

Folkets Hus i Tumba 3 221 000 
Enligt avtal fastställt av KF 
2013-09-26 § 110 

Nämnd Belopp i kr Andel i % 
Kultur- och fritidsnämnden 12 702 000 61,00% 
Kommunstyrelsen 5 290 000 25,50% 
Socialnämnden 2 816 000 13,50% 
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Tullinge-Tumba Finska 
förening 100 000 

Enligt beslut i KS 2013-05-06 
§ 112. Bidraget finansieras 
via erhållet statsbidrag för 
finska förvaltningsområdet.  

Sponsringsavtal 395 000 

Enligt tidigare av KS beslu-
tade sponsringsavtal med för-
eningar 

Hela Människan 343 000 

Principbeslut i KS 2009-04-
06 om årligt bidrag till före-
ningen om 300 000 kronor. 
Vidare har medfinansiering 
av ett projekt (Tillväxtverket) 
beviljats på 86 tkr, varav hälf-
ten har utbetalts via vardera 
ks samt avux-nämnden.  

Antidiskrimineringsbyrån 300 000 Beslut i KS 2013-06-10 § 141 

Alby Folkhögskola 60 000 

Enligt samarbetsavtal från 
2010, som PwC inte kan se 
har formellt beslutats av KS 

Föreningen Sörmlandsle-
den 40 000 

Beslut i KS 2013-06-10 § 134 
(i samband med beslut kring 
delårsrapport) 

Föreningsbidrag Hållbar-
hetsvecka 90 000 Beslut på tjänstemannanivå 
Föreningsbidrag från 
enheten för trygghet och 
säkerhet 110 000 

Beslut på tjänstemannanivå. 
Delvis finansierat via statsbi-
drag kring krishantering.  

Föreningsbidrag från 
områdesgrupperna 631 000 Beslut på tjänstemannanivå 
Total 5 290 000   
 
 
Kommunstyrelsen har under 2013 samfällt tagit ställning till huvuddelen av 
bidragsgivningen, dvs 4 056 000 kr eller 76,7 %, genom särskilt beslut al-
ternativt genom att tidigare fastställa olika typer av samverkansavtal.  
 
Den bidragsgivning som skett på tjänstemannanivå under 2013 uppgår till 
1 234 000 kronor (23,3 %) och ges i stor utsträckning till föreningar som 
även erhåller bidrag främst från kultur- och fritidsnämnden, men även från 
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socialnämnden. Ett exempel på detta är föreningen X-Cons som under 2013 
erhållit bidrag på totalt 121 000 kronor från samtliga instanser i kommunen 
som betalar ut bidrag.  
 
PwC konstaterar i granskningen att ingen delegation kring bidragsgivning 
finns inom kommunstyrelsens ansvarsområde, enligt delegationsordning 
2013-10-07. Huvuddelen av bidragsgivningen hanteras via samfällda beslut 
i styrelsen. På förvaltningsnivå tas dock beslut om delar av föreningsstödet 
bland annat via kommunens stadsdelsvisa områdesgrupper.  
 
Kommunledningsförvaltningen har gjort en liknande sammanställning vad 
gäller kommunstyrelsens bidragsgivning för 2014. På grund av skillnader i 
kontering mellan 2013 och 2014 går det inte att jämföra bidragsgivningen 
mellan dessa år.  
 
Under 2014 uppgick styrelsens utbetalade bidrag till drygt 23 miljoner kro-
nor enligt nedan sammanställning, i vilken det framkommer att kommunsty-
relsen även under 2014 har tagit ställning till merparten av sin bidragsgiv-
ning, genom särskilt beslut alternativt genom att tidigare fastställa olika ty-
per av samverkansavtal.  
 
Uppgifterna är hämtade ur kommunens ekonomisystem och avser bokförda 
utgifter under konto 45300: ”Bidrag till föreningar, stiftelser, kommunalför-
bund, kommuner, landsting mm”. Den första matrisen avser regelrätta före-
ningsbidrag och den andra bidrag och avgifter till övriga organisationer, stif-
telser, kommuner och landsting.   
 
Matris 3: Föreningsstöd från kommunstyrelsen under 2014 
 

Föreningsstöd 
inom kommunsty-
relsen 

Belopp i kr Kommentar 

Bidrag från områ-
desgruppernas ut-
vecklingspengar 

572 229 Beslut på tjänstemannanivå. 
Riktlinjer för områdesgrup-
pernas utvecklingspengar är 
under framtagande. 
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Trygghetsskapande 
arbete 

1 364 285 Beslut på tjänstemannanivå. 
Det årligen återkommande 
bidraget till Lugna Gatan 
kommer att upphöra vid 
årsskiftet. Upphandling av 
trygghetsskapande arbete 
genomförs under hösten 
2015.  

Valrelaterade före-
ningsaktiviteter 

106 200 Tillfällig post under 2014 
för att täcka föreningskost-
nader i samband med valet. 
Fungerade som ersättning 
för föreningarnas utgifter. 
Beslut på tjänstemannanivå.  

Föreningsbidrag 
från statsbidraget 
för finskt förvalt-
ningsområde 

142 000 10 % av statsbidraget beta-
las årligen ut i föreningsbi-
drag som bland annat syftar 
till att främja och synliggöra 
det finska språket. Beslut 
fattas av KS och bygger på 
klf:s förslag som utarbetas i 
samråd med Sverigefinska 
samrådsgruppen. Frågan om 
på vilken förvaltning ansök-
ningarna ska hanteras pågår. 
Kof-nämnden har behandlat 
frågan i samband med över-
synen av föreningsbidragen 
och konstaterat att bidrags-
givningen bäst sköts till-
sammans med övriga demo-
kratifrågor på klf, eftersom 
den inte enbart riktar sig till 
föreningar från Botkyrka. 

IFK Tumba Fotboll 
–Tumbakicken 

50 000 Beslut på tjänstemannanivå. 
Årligen återkommande bi-
drag. Avtal saknas.  
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Föreningsbidrag 
Hållbarhetsveckan 
och Earth Hour 

116 129 Beslut på tjänstemannanivå 

Skydd och säkerhet 73 000 3000 kr till Stockholms 
Läns Civilförsvarsförbund 
och 70 000 kr till Botkyrka 
Civilförvarsförening. Före-
ningsbidrag som betalas 
inom ramen för statsbidrag 
kring krishantering. Beslut 
på tjänstemannanivå.   

Sponsring 258 500 Beslut av KS. Enligt PwC 
konteras sponsring felaktigt 
som föreningsbidrag, då det 
saknas särskilt konto för 
sponsring 

Hela Människan 300 000 Principbeslut från 2009 
(KS/2009:102). Beslutet är 
under omprövning. 

Total 2 982 343   
 
För en mer detaljerad sammanställning av hur stödet från områdesgrupper-
na, det trygghetsskapande arbete, bidragen inom finskt förvaltningsområde, 
Hållbarhetsveckan/Earth, valet och sponsringen fördelats se bilaga 1.  
 
 
Matris 4: Övriga bidrag till stiftelser, kommuner och landsting från kom-
munstyrelsen under 2014 
 

Övrigt bidrag från 
kommunstyrelsen 

Belopp i kr Kommentar 

Stiftelsen Flemingsberg 
Science 

770 000 500 000 kr/år från VO 
näringslivs budget enligt 
överenskommelse för 
2014-2016 samt 270 000 
kr från kommundirektö-
rens budget för särskilt 
projekt under 2014 
(KS/2014:474) 
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Boka personalförening 281 538 Beslut tas i samband 
med ettårsplanens bud-
get.  

Karolinska Institutet 2 925 431 Bidrag från KS till 
finansiering av professur 
vid Karolinska Institutet. 
Bidraget är under av-
veckling.  

Sörmlandsleden 40 000 Beslut av KS 
(KS/2013:534) 

Södertörnssamarbete 
(Huddinge kommun) 

174 325 Beslut av KS 
(KS/2014:444) 

Upplevelsenäring 1 149 000 Beslut av KS. Inkluderar 
årligt avtal med Stock-
holms Läns Landsting 
gällande Filmbasen om 
400 000 kr. Årligt avtal 
med Fanzingo om 400 
000 kr via kof (detta kan 
dock enligt kof betraktas 
som ett uppdragsavtal då 
det är momsbelagt). År-
lig avgift till Filmregion 
Stockholm-Mälardalen 
om 2000 kr och årligt 
verksamhetsstöd om 4 
kr/capita till densamma 
(347 900 för 2014). 

Mångkulturellt Centrum 6 198 000 Beslut av KS 
(KS/2014:780). Avser 
avtal mellan kommunen 
och MKC under 2015-
2018 

Överförmyndarverksamhet 
(Haninge kommun) 

5 139 000 Beslut av KS 
(KS/2012:240) 

Hallunda Folkets Hus 3 310 021 Beslut av KS 
(KS/2013:305) Avser 
10-årig avtalsperiod 

Totalt:  19 987 315   
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Kommunstyrelsen har även inom ramen för kommunstyrelsens medel till 
förfogande betalat ut föreningsbidrag under 2014 och 2015 enligt nedan 
sammanställning.  
 
Matris 5: Bidragsgivning inom ramen för kommunstyrelsens medel till 
förfogande 2014-2015 
 
Bidrag från kom-
munstyrelsen 

Belopp i kr Kommentar 

Antidiskrimineringsbyrån 
(2015) 

300 000 ADB har fått bevil-
jat bidrag från KS 
under 2010-2014. 
KS/2015:32. 

ABF Botkyrka - Alby 
Fejm 30 år (2014) 

200 000 Beslut i KS 2014-
03-03 § 80 

Trygghetsarbete (2014) 240 000  I juni 2014 tilldela-
des klf 2 miljoner 
kronor för att ge-
nomföra trygghets-
satsningar i Norra 
Botkyrka. Av dessa 
lades 240 000 kro-
nor på Fittja is Pe-
ace samt en förstu-
die genomförd av 
Lugna Gatan. Beslut 
på tjänstemanna-
nivå. 

Föreningen Expo - Våga 
ifrågasätt (2014) 

150 000 Beslut i KS 2014-
03-03 § 72 

Radio Botkyrka (2015) 
100 000 

Beslut i KS 2015-
06-08 § 147 

 
 
Oklarheter i konteringen 
I underlaget för genomförd översyn har det blivit tydligt att det råder vissa 
oklarheter i konteringen av avsedda utgifter. Flera av de kostnader som kon-
terats som bidrag till föreningar avser inte regelrätta bidrag, utan ersättning 
för eller köp av utförd tjänst för mindre uppdrag. Detta rör exempelvis del-
vis områdesgruppernas utvecklingsmedel, ersättning till föreningar för ge-
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nomförda aktiviteter i samband med valet 2014 samt ersättning till före-
ningar för genomförda aktiviteter i samband med Earth Hour.  
 
Om föreningsbidrag i socialnämndens och kultur- och fritidsnämn-
dens reglementen 
Kommunfullmäktige har genom sina reglementen till kultur- och fritids-
nämnden samt till socialnämnden fastlagt att det är dessa två nämnder som 
handlägger ansökningar om föreningsbidrag.  
 
I reglemente för kultur- och fritidsnämnden (2012-12-13) anges under § 1 p 
6 att ”Det åligger nämnden att handlägga ansökningar om bidrag till organi-
sationer och institutioner och skapa förutsättningar för en attraktiv, inne-
hållsrik och geografiskt spridd verksamhet inom kultur- och fritidsområdet 
(socialnämnden ansvarar för föreningsbidrag till föreningar som driver soci-
al verksamhet)”.  
 
I reglemente för socialnämnden (2013-01-24) anges under § 1 att ”Social-
nämnden ska handlägga ansökningar om föreningsbidrag till föreningar som 
driver social verksamhet”.   
 
Om samverkan med social ekonomi inom kommunstyrelsen – inget i 
reglementet men ändå ett uppdrag 
Kommunstyrelsen saknar i sitt reglemente reglering kring föreningsbidrag. 
Hanteringen finns uttryckligen endast inskriven i socialnämndens och kul-
tur- och fritidsnämndens reglemente. Enligt kommunledningsförvaltningens 
jurister går det att tolka bristen på reglering som att kommunfullmäktige inte 
avsett att kommunstyrelsen ska handlägga eller fatta beslut som avser före-
ningsbidrag.  
 
Samtidigt har kommunstyrelsen enligt sitt reglemente ett övergripande an-
svar för att ”leda och samordna arbetet med hållbar utveckling”. I reglemen-
tet framgår att styrelsen även har ansvar för att leda och samordna områdes-
arbetet, arbetet inom sektorn trygghet-säkerhet samt arbetet med demokrati-
utveckling, interkulturell utveckling, jämställdhet och icke-diskriminering.  
 
Att samverka med och ge stöd till den sociala ekonomin för att driva ut-
vecklingsarbete inom dessa ansvarsområden är ett givet inslag i det dagliga 
arbetet och ett politiskt uppdrag i och med beslut om den så kallade Över-
enskommelsen. Sådana bidrag faller heller inte inom ramen för gängse före-
ningsbidrag som delas ut av kultur- och fritidsnämnden och socialnämnden. 
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Bidragsregler för socialnämnden och kultur- och fritidsnämnden 
Enligt ”Bidragsregler för ideella föreningar” (KS/2012:231) framgår att för-
eningar med social verksamhet och stödgrupper får bidrag från socialnämn-
den och att kultur- och fritidförvaltningen ger föreningsbidrag till  
 
• Idrottsföreningar med barn- och ungdomsverksamhet 
• Mötesplatsföreningar 
• Konstnärliga föreningar 
 
Enligt ”Riktlinjer för bidrag till föreningar inom socialtjänstens område” 
kan socialnämnden bevilja bidrag till ideella föreningar som bedriver frivil-
ligt socialt arbete i enlighet med inriktningen i socialtjänstlagen.  
 
Enligt samma riktlinjer ger Kultur- och fritidsnämnden även bidrag till före-
ningar som ger stöd till äldre, fysiskt sjuka eller funktionshindrade.  
 
Kommunledningsförvaltningens jurister tolkar detta som att i de fall det 
finns bidrag som inte faller in under beskrivningarna av föreningsbidrag hos 
socialnämnden och kultur- och fritidsnämnden, så kan rätten att besluta om 
dessa ligga kvar inom kommunfullmäktiges kompetensområde. Om kom-
munstyrelsen ska besluta om föreningsbidrag krävs i så fall att detta uttryck-
ligen skrivs in i styrelsens reglemente. Om kommunfullmäktige önskar 
ändra sina reglementen i denna fråga är det lämpligt att det blir tydligt vil-
ken nämnd som hanterar ett visst föreningsbidrag. Samma föreningsbidrag 
bör inte kunna prövas i olika nämnder.  
 
Avsättningar till kommunstyrelsens förfogande 
Ett antal bidrag har under de senaste åren beviljats föreningar inom ramen 
för kommunstyrelsens medel till förfogande. Det enda som i kommunens 
styrdokument går att utläsa om hur medlen ska användas finns angett i 
”Reglemente för intern kontroll samt budgetansvar och attest” 
(KS/2013:734). Häri står att ”kommunstyrelsen/kommunfullmäktige under 
året kan bevilja nämnd tilläggsanslag i de fall en riktad avsättning gjorts till 
kommunstyrelsens/kommunfullmäktiges förfogande i avvaktan på ytterli-
gare underlag/beslut. I övrigt medges tilläggsanslag endast i undantagsfall 
och då om det finns särskilda skäl”.  
 
Skrivningar om avsättningar till kommunstyrelsens förfogande finns även 
att läsa i ettårsplanen för 2015, där det exempelvis framgår att det för 2015 
avsätts 20 miljoner kronor till kommunstyrelsens förfogande för oförutsedda 
kostnader, dock utan att vara destinerade till något specifikt ändamål. ’ 
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Kommunstyrelsens befogenhet att använda sina medel till förfogande för att 
stötta enskilda föreningar framgår därmed inte av befintliga styrdokument. 
Att möjligheten till föreningsstöd finns inom ramen för dessa medel är inget 
som är allmänt känt eller publikt kommunicerat, varför det går att ifrågasätta 
bidragsgivningen ur ett transparens-, demokrati-, likställighets- och rättvise-
perspektiv. Dessutom saknas rutiner för hur sådana ansökningar ska beredas 
och hanteras innan beslut.  
 
Nämndernas delegationsordningar 
I revisionsgranskingen från 2014 konstaterar PwC att det endast är kultur- 
och fritidsförvaltningen som valt att delegera sin bidragsgivning inom vissa 
begränsande beloppsgränser, vilket gör att de principiella frågorna om bi-
dragsgivningen fortfarande hanteras via nämndbeslut.  
 
Socialnämndens delegationsordning daterad 2013-12-10 saknar helt skriv-
ningar om bidragsgivning, eftersom nämnden fattar alla beslut om detta.  
 
I kommunstyrelsens reglemente går att läsa följande om delegation:  
”Vidaredelegation från styrelsen till tjänsteman ska framgå av en delegat-
ionsförteckning. Styrelsen ansvarar för att förteckningen hålls aktuell”. Ak-
tuell delegationsförteckning för KS är daterad 2014-12-01. I denna framgår 
att kommunstyrelsen har i beslut att uppdra till kommundirektören att fatta 
vissa beslut inom kommunstyrelsens verksamhetsområde. Kommundirektö-
ren har rätt att vidaredelegera beslut enligt kommunstyrelsens delegations-
förteckning. Beslut som fattas av delegat ska återrapporteras till kommundi-
rektören i samband med att beslutet anmäls till kommunstyrelsen.  
 
I delegationsförteckningen framgår endast att kommunikationschefen har 
befogenhet att teckna sponsringsavtal upp till ett värde av tvåhundratusen 
(200 000) kr per avtal. För fördelning och utdelning av områdesgruppernas 
utvecklingsmedel samt övriga föreningsbidrag finns inget angett vad gäller 
delegation.  
 
Kommunledningsförvaltningens slutsatser och rekommendationer 
Kommunledningsförvaltningen har gjort en översyn av kommunstyrelsens 
bidragsgivning och med utgångspunkt från det arbetet lämnar vi ett antal re-
kommendationer som vi sammanfattar här.  
 
Som framgår i PwC:s revisionsgranskning från hösten 2014 präglas bi-
dragsgivningen av viss otydlighet. I genomförd översyn kan kommunled-
ningsförvaltningen konstatera att otydligheten både gäller kommunstyrel-
sens faktiska befogenhet att dela ut föreningsbidrag samt styrelsens delegat-
ionsordning.  
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Förtydliga kommunstyrelsens reglemente 
Trots att det i KS reglemente saknas skrivningar om KS befogenhet att dela 
ut föreningsbidrag så möjliggörs detta indirekt genom andra skrivningar i 
dokument antagna av kommunfullmäktige rörande mål och budget. För att 
förtydliga att kommunstyrelsen faktiskt innehar sådan befogenhet bör det 
framgå i styrelsens reglemente att den har stöd för detta. Det bör även 
framgå vilka nämnder som ger bidrag till vad, då det exempelvis fortfarande 
betalas ut kulturliknande föreningsbidrag från kommunstyrelsen.  
 
Det saknas rutiner för uppföljning av bidragsgivningen inom kommunsty-
relsen. Uppföljning av hur och på vilket sätt föreningsbidragen bidragit till 
kommunnytta bör säkerställas vid fortsatt bidragsgivning. Återrapportering 
av hur föreningsbidragen använts bör ske i samband med årsredovisning.  
 
Rekommendation 1: Kommunledningsförvaltningen föreslår att  

- kommunstyrelsens reglemente förtydligas vad gäller stöd för bidrags-
givning till föreningar.  

- ansvarsfördelningen mellan nämnderna vad gäller föreningsbidrag tyd-
liggörs i kommunstyrelsens reglemente 

- att det skapas rutiner för uppföljning av bidragsgivningen inom kom-
munstyrelsen för att säkerställa bidragens bidrag till kommunnytta. 
Återrapporteringen sker lämpligen i samband med årsredovisning.  

 
 

Klargör vad kommunstyrelsens medel till förfogande får användas till 
Som tidigare konstaterats saknas idag skrivningar om kommunstyrelsens be-
fogenhet och behörighet att betala ut föreningsbidrag i styrelsens regle-
mente. Detta gäller även kommunstyrelsens medel till förfogande. Som an-
gett i ”Reglemente för intern kontroll samt budgetansvar och attest” syftar 
tilläggsanslagen egentligen till att stötta nämnderna vid särskilda behov. Det 
finns inget skrivet om bidragsgivning till föreningar.  
 
Idag är det dessutom otydligt hur och till vilket syfte kommunstyrelsens 
medel till förfogande kan användas för att stötta föreningslivet. Bidragen är 
inte publikt kommunicerade och det saknas rutiner för hur inkomna ansök-
ningar ska administreras och beredas innan beslut. Det underlag som kom-
munledningsförvaltningen gått igenom vad gäller kommunstyrelsens bi-
dragsgivning från tilläggsanslagen under 2014 och 2015 tyder på bristande 
transparens vilket medför viss ojämlikhet och att föreningar med kunskap 
och ingångar i det kommunalpolitiska systemet gynnas.  
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Rekommendation 2: Kommunledningsförvaltningen föreslår att:  
- syftet med tilläggsanslagen vidgas så att det framgår att medlen även 

går att använda till särskilda föreningsbidrag 
- rutiner skapas för hur inkomna ansökningar ska administreras och han-

teras 
- det säkerställs att bidrag till kulturföreningar hanteras av kultur- och 

fritidsnämnden 
- det årliga bidraget om 300 000 kronor till Antidiskrimineringsbyrån 

formaliseras och läggs in som en post i kommunstyrelsens budget. 
 
  
Uppdatera kommunstyrelsens delegationsordning 
I kommunstyrelsens delegationsordning framgår enbart att kommunikat-
ionschefen har befogenhet att teckna sponsringsavtal upp till ett värde av 
200 000 kr per avtal. För fördelning och utdelning av områdesgruppernas 
utvecklingsmedel samt övriga föreningsbidrag finns inget angett vad gäller 
delegation. (Kommunledningsförvaltningen arbetar med att ta fram riktlinjer 
för hur områdesgruppernas utvecklingsmedel får användas. Även i det arbe-
tet har den oklara beslutshanteringen uppmärksammats.) 
 
Trots detta så möjliggörs utbetalning av föreningsbidrag inom ramen för 
olika poster inom kommunstyrelsens internbudget. Luckorna i delegations-
ordningen innebär att formella beslut saknas, vilket i sin tur innebär att be-
slut inte kan överklagas och att insynen brister.  
 
Rekommendation 3: Kommunledningsförvaltningen föreslår att:  

- Kommunstyrelsen i sin delegationsordning ska skriva in rätten för 
verksamhetschefer att betala ut bidrag till föreningar. Regleringen 
kan ske i form av en allmän delegationsrätt med en viss beloppsbe-
gränsning. Beslut om vilka beloppsgränser som ska gälla fattas av 
KS i samband med att delegationsordningen förändras.  

 
Övriga slutsatser 
Det råder oklarheter kring hur föreningsbidragen inom ramen för finskt för-
valtningsområde ska hanteras inom kommunorganisationen. Kommunled-
ningsförvaltningen diskuterar lämpligt tillvägagångssätt med kultur- och fri-
tidsförvaltningen.  
 
Riktlinjer för hur områdesgruppernas utvecklingsmedel ska hanteras är un-
der framtagande och delegationsbeslut kring dessa kommer att ingå i kom-
munstyrelsens delegationsordning.  
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Sponsring är inte att betrakta som föreningsbidrag och bör därför delges ett 
eget konto för tydligare uppföljning.  
 
Det råder oklarheter i konteringen av kostnader för köp av tjänst/ersättning 
till föreningar för mindre uppdrag.  
 
Beslutet om årligt grundanslag till Hela Människan är under omprövning.  
 
 
Rekommendation 4: Kommunledningsförvaltningen föreslår att: 

- Det skapas tydlighet i hur föreningsbidragen inom ramen för finskt 
förvaltningsområde ska hanteras inom kommunorganisationen.  

- Riktlinjer för områdesgruppernas utvecklingsmedel antas och regleras 
via delegationsbeslut i kommunstyrelsens delegationsordning 

- Sponsring delges ett eget konto för tydligare uppföljning 
- Köp av tjänst/ersättning till föreningar för mindre uppdrag bör framle-

des inte konteras som föreningsbidrag 
- Omprövningen av det årliga grundanslaget till Hela Människan åter-

rapporteras till kommunstyrelsen 
 

 
 
 
Mattias Jansson Sara Wrethed 
Kommundirektör Verksamhetschef samhällsut-

veckling 
 

 
 
 
 

Bilaga 1. Sammanställning föreningsbidrag kommunstyrelsen  
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Föreningar som fått bidrag av KS under 2014 
Områdesgruppernas 
föreningsbidrag 

Trygghetsskapande 
arbete 

Valet Finskt 
förvaltningsområde 

Hållbarhetsveckan/ 
Earth Hour 

Sponsring 

Fittja Nattvandringsteam: 
19 170 kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

Hallunda-Norsborgs 
Föreningsråd: 4000 kr 

Tullinge-Tumba Finska 
Förening: 10 000 kr 

HBV: Alhagens 4H-
klubb: 4000 kr 

IFK Tumba Handboll: 100 
000 kr 

Studiefrämjandet 
Söderort: 7500 kr 

Fittja Nattvandringsteam: 
19 170 kr 

Bethnahrin Kulturförening i 
Botkyrka: 3000 kr 

Radio Botkyrka 91,6: 33 
000 kr 

HBV: Folkets Hus 
Tumba: 25 700 kr 

Popkollo Botkyrka: 30 
000 kr 

Hallunda-Norsborgs 
Föreningsråd: 14 500 

Studiefrämjandet 
Söderort: 5000 kr  

Bethnahrin Kulturförening i 
Botkyrka: 1000 kr 

Sverigefinska skolan: 33 
000 kr 

HBV: Kulturell Förening 
San Simon Sthlm: 5000 
kr 

Botkyrka Boxningsklubb: 
50 000 kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 80 000 kr 

Tumba Gymnasieskola 
Idrottsförening: 50 000 kr 

Pakistan Cultural Society: 
15 000 kr 

Tullinge-Tumba Finska 
Förening: 33 000 kr 

HBV: Konyaspor KIF: 
8929 

IFK Tumba skid- och 
orienteringsklubb: 8500 
kr 

Studiefrämjandet 
Söderort: 16 500 kr 

Orten i Fokus: 5515 kr Assyriska familj- och 
kulturförening: 1000 kr 

  HBV: REI Botkyrka 
Kampsportcenter: 2500 
kr 

Pakistanska Cricket 
Kulturförening 

Alby Föreningsråd: 9000 
kr 

Studiefrämjandet 
Söderort: 14 000 kr 

OPAD: 8000 kr   EH: Arameisk-syrianska 
KIF: 7000 kr 

Rei Botkyrka 
Kampsportcenter: 10 000 
kr 

X-cons Botkyrka: 5907 kr Orten i Fokus: 2000 kr IFK Tumba Idrottsallians: 
3000 kr 

  EH: Eelam Tamiler 
Union: 6000 kr 

Tullinge Sportklubb: 35 
000 kr 

Botkyrka Vi Unga: 32 000 
kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

Upplev Botkyrka: 3600 kr   EH: Balett och RSG-
skolan Vackra Rosen: 
5000 kr 

  

Föreningen Zingo: 5148 
kr 

Folkets Hus Tumba: 85 
000 kr 

Filippinska kultur- och 
fritidsförvaltningen: 4500 
kr 

  EH: Byggnadsföreningen 
Heijmdal i Tumba: 4000 
kr 

  

Fittjaskolans IF: 10 000 kr Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

Botkyrka Volontärcenter: 
8000 kr 

  EH: Pakistanska Cricket 
Förening: 4000 kr 

  

Studiefrämjandet 
Söderort: 13 000 kr 

Studiefrämjandet 
Söderort: 1600 kr 

Pakistan Cultural Society: 
15 000 kr 

  EH: ABF Botkyrka-Salem 
FEJM: 3000 kr 
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Områdesgruppernas 
föreningsbidrag 

Trygghetsskapande 
arbete 

Valet Finskt 
förvaltningsområde 

Hållbarhetsveckan/ 
Earth Hour 

Sponsring 

Aktiv Tumba: 10 000 kr Fittja Nattvandringsteam: 
2000 kr 

Eelam Tamiler Union: 4000 
kr 

  EH: OPAD: 9000 kr   

Föreningen Zingo: 20 000 
kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

Folkets Hus Hallunda: 2100 
kr 

  EH: Fittja Föreningsråd: 
6000 kr 

  

Föreningen Zingo: 4504 
kr 

Nattvandrarna Hallunda 
Norsborg: 50 000 kr 

Bangladeshi 
Kulturföreningen: 24 000 
kr 

  EH: Filippinska kultur 
och fritidsföreningen: 
9000 kr 

  

Alby Föreningsråd: 30 000 
kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

Hela Människan: 10 000 kr   EH: Hallunda-Norsborgs 
Föreningsråd: 7000 kr 

  

Alby Föreningsråd: 10 000 
kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 202 000 kr 

   EH: Innana 
Familjeföreningen IFF: 
4000 kr 

  

Tumba Gymnasieskola 
Idrottsförening: 25 000 kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

   EH: Botkyrka 
Volontärcenter: 6000 kr 

  

Folkets Hus Tumba: 25 
000 kr 

Folkets Hus Tumba: 60 
000 kr 

       

Korpen Hudd-Botkyrka 
Motionsidrottsför: 100 
000 kr 

X-cons Botkyrka: 10 000 kr        

Botkyrka Vi Unga: 35 000 
kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

        

Pakistan Cultural Society: 
5000 

X-cons Botkyrka: 20 000 kr         

Tullinge Kanotförening: 
25 000 kr 

Studiefrämjandet 
Söderort: 2000 kr 

        

Folkets Hus Tumba: 20 
000 kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

        

ABF Botkyrka-Salem: 
5000 kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

        

X-cons Botkyrka: 42 000 
kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

        



Bilaga 1: Detaljerad sammanställning över vilka föreningar som fått stöd av KS under 2014 inom ramen för områdesgruppernas utvecklingsmedel, 
trygghetskapande arbete, valet, finskt förvaltningsområde, Hållbarhetsveckan/Earth Hour och sponsring 
 
 
Områdesgruppernas 
utvecklingsmedel 

Trygghetsskapande 
arbete 

Valet Finskt 
förvaltningsområde 

Hållbarhetsveckan/ 
Earth Hour 

Sponsring 

Botkyrka 
Fotbollsakademi: 3000 kr 

Stiftelsen KFUM Söder 
Fryshuset: 76 000 kr 

        

Totalt: 572 229  Totalt: 1 364 285  Totalt: 106 200  Totalt: 142 000  Totalt: 116 129 Totalt: 258 500  
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Försäljning av Loviseberg 6 (KS/2015:289) 
 
Beslut  
1. Kommunstyrelsen beslutar att sälja fastigheten Loviseberg 6 till Vepia 

fastigheter AB enligt upprättat köpekontrakt för en köpeskilling av 
5 328 050 kronor. 

 
Sammanfattning 
Näringslivsenheten och samhällsbyggnadsförvaltningens exploateringsverk-
samhet föreslår att fastigheten avyttras till Vepia Fastigheter AB för en kö-
peskilling av 5 328 050  kronor. Vepia är moderbolag i en företagsgrupp 
med ytterligare tre bolag och cirka 30 anställda. Loviseberg 6 har adress 
Tuna Gårdsväg i det nyöppnade industriområdet bakom den stora partihal-
len och för området gäller en detaljplan som vunnit laga kraft 2006-09-27. 
Den tillåtna markanvändningen är industri och området är nu utbyggt med 
gata och ledningar och sedan en tid klart för försäljning. Området består av 
fyra tomter. Av dessa äger kommunen två tomter, DeLaval en tomt samt 
kommunen och DeLaval en tomt tillsammans. 
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-08-31. 
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Referens Mottagare 
Anna Anderberg 
Sigvard Andersson 
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Försäljning av Loviseberg 6 
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att sälja fastigheten Loviseberg 6 till Vepia fas-
tigheter AB enligt upprättat köpekontrakt för en köpeskilling av 5 328 050 
kronor. 
 
Sammanfattning 
Näringslivsenheten och Samhällsbyggnadsförvaltningens exploaterings-
verksamhet föreslår att fastigheten avyttras till Vepia Fastigheter AB för en 
köpeskilling av 5 328 050  kronor. Vepia är moderbolag i en företagsgrupp 
med ytterligare tre bolag och cirka 30 anställda. 
Loviseberg 6 har adress Tuna Gårdsväg i det nyöppnade industriområdet 
bakom den stora partihallen och för området gäller en detaljplan som vunnit 
laga kraft 2006-09-27. Den tillåtna markanvändningen är industri och områ-
det är nu utbyggt med gata och ledningar och sedan en tid klart för försälj-
ning. Området består av fyra tomter. Av dessa äger kommunen två tomter, 
Delaval en tomt samt kommunen och Delaval en tomt tillsammans. 
 
Bakgrund 
Inför försäljningen har intresseanmälningar tagits in av Näringslivsenheten 
och sammanställts. För att kunna välja ut vilka företag som ska få köpa tom-
terna föreslås här markanvisningsmetod och vilka kriterier som ska använ-
das för att välja ut lämpliga företag. Metoden som föreslås är anbud med 
följande kriterier: 

• ska uppfylla krav på verksamhet enligt detaljplanen 
• antal anställda i företaget  
• hänsyn till om företaget redan finns i kommunen  
• vid lika förutsättningar ska anbud tillämpas med högst pris 

En opartisk värdering har gjorts som indikerar prissättning mellan 600-800 
kr per kvadratmeter beroende på tomternas förutsättning. 
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Intresseanmälningar har samlats in kontinuerligt och även annonserats på 
kommunens hemsida och objektvision. En uppmaning att förnya sin intres-
seanmälan skickades ut i början av 2015 med slutdatum 30 april 2015. 

För mer information se Dnr KS/2015:289 Markanvisning och kriterier för 
försäljning av tomter i Loviseberg II. 
 

               Övrigt 
Loviseberg 6 har en areal som uppgår till 8 197 kvm. Till fastigheten hör en 
gemensamhetsanläggning för parkering. Byggrätten uppgår till 4 000 kvm 
byggnadsarea. Fastigheten belastas av ett släntservitut. 
Köpeskillingen uppgår till 650 kr per kvm tomtyta vilket överensstämmer 
med gjorda värderingar och det är även samma prisnivå som DeLaval arbe-
tar med. 
 
De bolag som ingår i företagsgruppen är Lestra Entreprenader Stockholm 
AB, Trygg Lek Sverige AB och Lestra Bemanning Stockholm AB. Lestra är 
specialist på mark och anläggning. Trygg Lek är specialister på fallskydds-
material, konstgräs och annan säkerhet på lekplatser. Företaget finns idag på 
flera platser i kommunen och vill nu etablera samtliga företag och resurser i 
Loviseberg för att klara framtida expansion. Nya lokaler är en förutsättning 
för en fortsatt expansion och utvecklad verksamhet. 
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Svar på remiss: Investeringsstöd för anordnande av hyres-
bostäder och bostäder för studerande (KS/2015:527) 
 
Beslut 
1. Kommunstyrelsen lämnar yttrande 2015-09-18 till Näringsdepartemen-

tet som kommunens yttrande över remissen ”Promemoria investerings-
stöd för anordnande av hyresbostäder och bostäder för studerande.” 

 
Sammanfattning 
Botkyrka kommun anser att det är värdefullt med ett riktat investeringsstöd.    
Stödet kan få flera nyproduktionskalkyler för projekt att klara lönsamhets-
gränsen och därmed bidra till en ökad produktion av hyresrätter i kommu-
nen. Stödet är framförallt viktigt för Botkyrka för att underlätta förnyelsen 
av befintliga hyresbostäder. 
 
Botkyrka kommuns viktigaste synpunkter: 
 
• Ställ inte samma storlekskrav för ny-, till- och ombyggnad. Krav på en 

stor lägenhet när man till exempel bygger små studentbostäder kan för-
svåra och fördyra projektet. 

• Botkyrka behöver stöd för ombyggnation utan villkor om energieffek-
tivisering. 

 
Klimat- och planeringsberedningen har behandlat ärendet 2015-09-16, § 32.  
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§ 32 
Remissyttrande Investeringsstöd för anordnande av hyres-
bostäder och bostäder för studerande (KS/2015:527)  
 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommun-
styrelse 
Klimat- och planeringsberedningen uppdrar kommunledningsförvaltningen 
att justera sitt förslag på yttrande avseende synen på lärlingsplat-
ser/traineeship. 
 
Sammanfattning 
Näringsdepartementet föreslår att ett investeringsstöd bör införas till fastig-
hetsägare för byggande av hyresbostäder och bostäder för studerande och 
andra hushåll med svårigheter att få bostad. Investeringsstöd ska gå till byg-
gande i kommuner och regioner med befolkningstillväxt och bostadsbrist. 
Stöd kan sökas för ny-, till- och ombyggnad. 
 
Botkyrka kommun anser att det är värdefullt med ett riktat investeringsstöd.    
Stödet kan få flera nyproduktionskalkyler för projekt att klara lönsamhets-
gränsen och därmed bidra till en ökad produktion av hyresrätter i kommu-
nen. Stödet är framförallt viktigt för Botkyrka för att underlätta förnyelsen 
av befintliga hyresbostäder. 
 
Botkyrka kommuns viktigaste synpunkter: 
• Ställ inte samma storlekskrav för ny-, till- och ombyggnad. Krav på en 

stor lägenhet när man till exempel bygger små studentbostäder kan för-
svåra och fördyra projektet. 

• Botkyrka behöver stöd för ombyggnation utan villkor om energieffek-
tivisering. 

 
Efter klimat- och planeringsberedningen 16 oktober 2015 har kommunled-
ningsförvaltningens förslag till yttrande justerats avseende synen på lärings-
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platser/traineeship och ett nytt yttrande upprättats. De viktigaste syn-
punkterna kvarstår enligt ovan. 
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Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsens yttrande Investeringsstöd för anord-
nande av hyresbostäder och bostäder för studerande 
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen lämnar sitt yttrande 2015-09-18 till Näringsdepartemen-
tet som kommunens yttrande över remissen ”Promemoria investeringsstöd 
för anordnande av hyresbostäder och bostäder för studerande.” 

 
Sammanfattning 
Botkyrka kommun anser att det är värdefullt med ett riktat investeringsstöd.    
Stödet kan få flera nyproduktionskalkyler för projekt att klara lönsamhets-
gränsen och därmed bidra till en ökad produktion av hyresrätter i kommu-
nen. Stödet är framförallt viktigt för Botkyrka för att underlätta förnyelsen 
av befintliga hyresbostäder. 
 
Botkyrka kommuns viktigaste synpunkter: 
• Ställ inte samma storlekskrav för ny-, till- och ombyggnad. Krav på en 

stor lägenhet när man till exempel bygger små studentbostäder kan för-
svåra och fördyra projektet. 

• Botkyrka behöver stöd för ombyggnation utan villkor om energieffek-
tivisering. 

 
 
Synpunkter 
Det är värdefullt med ett riktat investeringsstöd   
Ett riktat investeringsstöd är värdefullt. Botkyrka kommuns bostadsbolag 
AB Botkyrkabyggen inriktar sin nyproduktion främst på grupper som har 
svårt att ta sig in på bostadsmarknaden: unga och äldre. Botkyrka kommun 
ser mycket positivt på det föreslagna investeringsstödet och kan konstatera 
att stödet kan få flera nyproduktionskalkyler för projekt med lönsamhets-
problem att ”tippa över” lönsamhetsgränsen. Därmed är det högst sannolikt 
att stödet framöver kommer att påverka kalkylerna på samma sätt – och 
därmed bidra till en ökad produktion av hyresrätter i Botkyrka kommun. 
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Botkyrkabyggen har redan startat projekt i kommundelarna Storvreten och 
Tuna med bostäder för ungdomar som väl matchar kriterierna för det före-
slagna investeringsstödet.  
 
Som promemorian poängterar har markpriset ökat kraftigt i framförallt Stor-
Stockholm. Delvis till följd av hög efterfrågan i förhållande till utbud av 
mark och bostäder, men för Botkyrkas del mer för att vi bygger inne i våra 
stadsdelar, i kollektivtrafiknära lägen, med högre kostnader som följd. Det 
är svårt att få ihop kalkylerna och hamna på en vettig nivå i nyproduktion, 
speciellt med små lägenheter som vänder sig till ungdomar. Därför är de 
statsbidrag som aviseras glädjande. 
 
Bra med riktvärde för hyran men hur uppnås hållbarhet? 
Det är positivt med ett riktvärde för hyran. Samtidigt är det viktigt att regel-
systemet utformas så att bostäderna med låg hyra, inte får låg byggnadskva-
litet och att investeringsstödet främst hamnar hos entreprenörer och byggbo-
lag. 
 
Med tanke på att investeringsstödet syftar till att hjälpa de som har svårt att 
komma in på hyresmarknaden är det positivt att samma ”schablon-krav” på 
hyresgästens ekonomiska förutsättningar inte får ställas vid förmedling av 
bostäderna som generellt på bostadsmarknaden. 
 
Förslaget är att hyrorna inte får omprövas under 15 år efter att man har mot-
tagit investeringsstödet. Det är viktigt att regelverket om hyrorna blir om-
sorgsfullt utformat. Det är rimligt att de får justeras i den mån det är skäligt 
med hänsyn till den allmänna hyresutvecklingen på orten, men med ett så-
dant nytt inslag på bostadsmarknaden får systemet inte uppfattas av byggak-
törerna som ett alltför stort risktagande.  
 
Ett högre bidrag kan sökas av de kommuner som genom ombyggnation 
också vill höja energikravet. För Botkyrka som redan prioriterat energihus-
hållande och investerat i klimatsäker fjärrvärme är det naturligt att inte bara 
prioritera hållbarhetsperspektivet energi utan också stimulera andra hållbar-
hetsperspektiv. Botkyrka behöver stöd för ombyggnation utan villkor om 
energieffektivisering. 

 
Använd etablerade bostadsköer 
Kommunens uppfattning är att redan etablerade bostadsköer bör användas 
för att förmedla bostäderna. Detta för att inte försvåra för målgrupperna att 
hitta bostad. Samarbete med en studentorganisation borde också räcka för 
förmedling av studentbostäderna, snarare än att kommuner behöver admini-
strera egna bostadsköer.  
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Komplettera kravet om att involvera lärlingar 
Kravet att den som utför bostadsbyggandet bör medverka till utbildningen 
av nya yrkesarbetande inom byggsektorn bör kompletteras. Målgrupperna 
för vilka entreprenörer involverar i byggprojekt bör utökas, exempelvis med 
personer långt utanför arbetsmarknaden.  
 
Detaljsynpunkter 
Lämna bara stöd till bostadsyta 
Genom att beräkna investeringsstödet baserat på uppvärmd bruksarea ovan 
mark ges indirekt stöd till trapphus, korridorer och andra gemensamma ut-
rymmen. Av effektivitetsskäl bör uppvärmda biytor vara så små som möjligt 
i förhållande till bostadsytorna varför man principiellt kan fråga sig varför 
statligt stöd ska utgå till sådana ytor. Botkyrka kommuns synpunkt är att det 
vore bättre att fokusera stödet till det man vill åstadkomma, det vill säga bo-
städer, mätt i termer av bostadsyta (BOA). 
 
Skippa storlekskravet 
Kravet om att varje projekt ska innehålla minst en lägenhet med tre eller fler 
rum bör omdefinieras. Eftersom stödet ska kunna användas även vid till-
byggnad eller ombyggnad av del av byggnad riskerar många projekt som 
vore vettiga att bli utan stöd med den nuvarande skrivningen. Exempelvis 
äger Botkyrkabyggen många byggnader från den så kallade miljonprogram-
sepoken. Dessa byggnader innehåller många 3:or och 4:or men nästan inga 
1:or. Samtidigt finns ofta stora biytor i markplan med teknikutrymmen, cy-
kelförråd, soputrymmen etc.  
 
Dessa biytor kan byggas om till mindre lägenheter. En fördel med sådana 
ombyggnader är att variationen på lägenhetsstorlekar i ett bostadsområde 
ökar. För att inte sådana projekt ska bli utan stöd föreslår Botkyrka kommun 
att ombyggnation och tillbyggnad undantas från kravet att bygga minst en 
stor lägenhet. Vid nybyggnation bör stöd även kunna utgå till projekt som 
berikar ett bostadsområde med den minst dominerande formen, exempelvis 
enbart ettor. Krav på en stor lägenhet när man bygger till exempel små stu-
dentbostäder kan försvåra och fördyra projektet. 
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Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Remiss - Promemoria Investeringsstöd för anordnande av 
hyresbostäder och bostäder för studerande  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen lämnar sitt yttrande 2015-09-18 till Näringsdepartemen-
tet som kommunens yttrande över remissen ”Promemoria investeringsstöd 
för anordnande av hyresbostäder och bostäder för studerande.” 
 
 
Sammanfattning 
Näringsdepartementet föreslår att ett investeringsstöd bör införas till fastig-
hetsägare för byggande av hyresbostäder och bostäder för studerande och 
andra hushåll med svårigheter att få bostad. Investeringsstöd ska gå till byg-
gande i kommuner och regioner med befolkningstillväxt och bostadsbrist. 
Stöd kan sökas för ny-, till- och ombyggnad. 
 
Botkyrka kommun anser att det är värdefullt med ett riktat investeringsstöd.    
Stödet kan få flera nyproduktionskalkyler för projekt att klara lönsamhets-
gränsen och därmed bidra till en ökad produktion av hyresrätter i kommu-
nen. Stödet är framförallt viktigt för Botkyrka för att underlätta förnyelsen 
av befintliga hyresbostäder. 
 
Botkyrka kommuns viktigaste synpunkter: 
• Ställ inte samma storlekskrav för ny-, till- och ombyggnad. Krav på en 

stor lägenhet när man till exempel bygger små studentbostäder kan för-
svåra och fördyra projektet. 

• Botkyrka behöver stöd för ombyggnation utan villkor om energieffek-
tivisering. 

 
Efter klimat- och planeringsberedningen 16 oktober 2015 har kommunled-
ningsförvaltningens förslag till yttrande justerats avseende synen på lärings-
platser/traineeship och ett nytt yttrande upprättats. De viktigaste syn-
punkterna kvarstår enligt ovan.  
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Bakgrund 
Näringsdepartementet har gett kommunstyrelsen i Botkyrka kommun möj-
lighet att yttra sig över ”Promemoria investeringsstöd för anordnande av hy-
resbostäder och bostäder för studerande”. Kommunledningsförvaltningen 
har tagit fram ett förslag på yttrande (denna tjänsteskrivelse) tillsammans 
med Botkyrkabyggen. 
 
I promemorian föreslås att ett investeringsstöd om 3,2 miljarder kronor per 
år bör införas till fastighetsägare för anordnande av hyresbostäder och bo-
städer för studerande. Stöd kan även lämnas för bostäder som anordnas i 
syfte att underlätta ett inträde på den ordinarie bostadsmarknaden för perso-
ner som befinner sig i social utsatthet genom så kallade övergångskontrakt. 
Stöd kan sökas för ny-, till- och ombyggnad. 
 
Stödet ska främja kostnadseffektivt byggande och långsiktigt ekonomiskt 
överkomliga bostäder. Investeringsstöd är tänkt att lämnas för byggande av 
nya bostäder 
• till kommuner och regioner med befolkningstillväxt och bostadsbrist.  
• för studerande på eller i anslutning till orter där det finns universitet, 

högskola, annan eftergymnasial utbildning eller folkhögskola och där 
det råder brist på bostäder för studerande. 

• i kommuner som inte har befolkningstillväxt om det finns brist på en 
viss typ av bostäder.  

 
Stödet föreslås fördelas olika utifrån vilken funktionell arbetsmarknads- och 
bostadsmarknadsregion (FA-region) man tillhör. I Stockholmsregionen fö-
reslås följande grundstödbelopp: 
• 5300 kronor per kvadratmeter för upp till 35kvm 
• 2650 kronor per kvadratmeter för 36-70kvm 
 
Villkoren för stöd är: 
• Rimliga boendekostnader 
• Kommunal förmedling av bostäderna 
• Långsiktig hållbarhet 
• En blandning av lägenhetsstorlekar 
• Krav på entreprenören 
 
Mer konkret handlar det exempelvis om att ett riktvärde för hyran ska vara 
1450 kronor per kvadratmeter bruksarea (BRA) och år i Stockholmsregion-
en. Hyresvärden får inte tillämpa schablonmässiga inkomstkrav på den bo-
stadssökande. Krav ställs på att byggnadens energiprestanda ska vara 20 
procent bättre än Boverkets byggregler. Stödet kan också bli förhöjt med 75 
procent på de projekt som klarar en ännu högre energiprestanda. Byggföre-
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tagen ska se till att den som utför arbetet medverkar till utbildningen av nya 
yrkesarbetande inom byggsektorn, det vill säga byggföretagen ska ta emot 
lärlingar/trainees.  
 
 
 
 
Mattias Jansson  
Kommundirektör Sara Wrethed 
 Chef samhällsutveckling 
 
 
 
 
Bilagor 
Bilaga 1: Kommunstyrelsens yttrande över remissen ”Promemoria investe-
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1 Promemorians huvudsakliga 
innehåll 

I denna promemoria föreslås följande: 
Ett investeringsstöd bör införas till fastighetsägare för anord-

nande av nya hyresbostäder och bostäder för studerande. Stöd kan 
även lämnas för bostäder som anordnas i syfte att underlätta ett 
inträde på den ordinarie bostadsmarknaden för personer som be-
finner sig i social utsatthet genom s.k. övergångskontrakt. 

Nya bostäder kan anordnas genom nyproduktion och genom att 
ytor som inte tidigare använts för bostadsändamål görs om till bo-
städer. 

Investeringsstöd bör lämnas i kommuner och regioner med be-
folkningstillväxt och bostadsbrist. För anordnande av bostäder för 
studerande bör investeringsstöd lämnas på eller i anslutning till 
orter där det finns universitet, högskola, annan eftergymnasial ut-
bildning eller folkhögskola och där det råder brist på lämpliga bo-
städer för studerande. Stöd bör även kunna lämnas till anordnande 
av nya bostäder i kommuner som inte har befolkningstillväxt om 
det finns brist på en viss typ av bostäder och detta behov inte kan 
tillgodoses på annat sätt. 

Stödbeloppet föreslås vara olika stort, dels beroende på lägen-
hetsstorlek, dels beroende på var i landet bostäderna tillkommer.  

Kopplingen mellan arbetsmarknad och bostadsregion är viktig 
från ett tillväxt- och sysselsättningsperspektiv. I alltför många om-
råden utgör idag bristen på bostad ett hinder för människor att 
kunna ta de lediga jobb som finns. Investeringsstödet kan således 
bidra till uppfyllandet av regeringens sysselsättningsmål för 2020. 

Regionindelningen bör utgå från vad som utgör funktionella 
arbetsmarknads- och bostadsmarknadsregioner (FA-regioner) en-
ligt den analys som görs av Myndigheten för tillväxtpolitiska utvär-
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deringar och analyser (Tillväxtanalys). Vissa avsteg bör dock göras: 
1) de kommuner i Stockholms FA-region som gränsar mot andra 
FA-regioner och därmed till vad som utgör regionen Övriga landet 
bör bilda den särskilda regionen Stockholmsnära kommuner, 2) de 
kommuner utanför de tre storstadsregionerna som har haft en hög 
och varaktig befolkningstillväxt under senare år bör bilda regionen 
Övriga kommuner med hög och varaktig befolkningstillväxt och 3) 
de kommuner med mer än 75 000 invånare som inte ingår i någon 
av de övriga regionerna bör bilda regionen Övriga stora kommuner. 
Ett annat avsteg är att bostäder för studerande som anordnas i eller 
i anslutning till kommuner utanför Stockholmsregionen där det 
finns universitet, högskola, annan eftergymnasial utbildning eller 
folkhögskola utgör en särskild grupp. 

Stödet är beräknat på ytmåttet kvadratmeter uppvärmd bruks-
area ovan mark (BRA), vilket inkluderar gemensamma ytor av olika 
slag, t.ex. trapphus, korridorer och olika gemensamhetsutrymmen. 
Detta innebär att en lägenhets bostadsarea (BOA) är något mindre 
än den yta för vilket stöd lämnas. 

Tyngdpunkten i förslaget ligger på mindre lägenheter: 

– För ytor upp till och med 35 kvadratmeter BRA per lägenhet är 
stödbeloppet 5 300 kronor per kvadratmeter i Stockholmsregi-
onen. Detta gäller även bostäder för studerande. I Göteborgs- 
och Malmöregionerna samt i regionerna Stockholmsnära kom-
muner, Övriga kommuner med hög och varaktig befolknings-
tillväxt, Övriga stora kommuner och bostäder för studerande i 
eller i anslutning till kommuner utanför Stockholmsregionen 
där det finns universitet, högskola, annan eftergymnasial utbild-
ning eller folkhögskola är stödbeloppet 4 200 kronor per 
kvadratmeter. I övriga landet är stödbeloppet 3 000 kronor per 
kvadratmeter. 

– För ytor över 35 kvadratmeter och upp t.o.m. 70 kvadratmeter 
BRA per lägenhet lämnas ett reducerat stöd med 50 procent av 
stödbeloppet för respektive region.  

– För ytor över 70 kvadratmeter BRA per lägenhet utgår inget 
stöd. 
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Viss blandning av lägenhetsstorlekar är önskvärd: 

– Varje projekt ska i princip innehålla en blandning av lägenhets-
storlekar, vilket innebär att det i stödbeviljat projekt ska ingå 
minst en lägenhet med fler än tre rum och kök. Även stora 
lägenheter får stöd för ytor upp till och med 70 kvadratmeter på 
samma villkor som lägenheter som är 70 kvadratmeter eller 
mindre. Vissa undantag från kravet på blandade lägenhetsstor-
lekar kan dock medges. Projekt som har en inriktning på en viss 
målgrupp, t.ex. studerande eller ungdomar, är alltid undantagna 
från detta villkor. Också små projekt kan vara undantagna.  

Stödet ska främja kostnadseffektivt byggande och långsiktigt 
ekonomiskt överkomliga bostäder: 

– Riktvärdet för hyran är 1 450 kronor per kvadratmeter BRA och 
år i Stockholmsregionen, 1 350 kronor per kvadratmeter i Göte-
borgs- och Malmöregionerna, Stockholmsnära kommuner, 
Övriga kommuner med hög och varaktig befolkningstillväxt, 
Övriga stora kommuner samt bostäder för studerande utanför 
Stockholmsregionen. I övriga fall är riktvärdet för hyran 1 300 
kronor per kvadratmeter BRA. 

– Bostäderna ska under minst femton år användas för de ändamål 
och i enlighet med de villkor som förutsattes när stödet bevilja-
des. 

– Bostäderna i de hus som byggs med investeringsstöd ska 
förmedlas via den kommunala bostadsförmedlingen eller i sam-
arbete med kommunen. Förmedling av bostäder till studerande 
kan i vissa fall undantas från detta krav. 

– Hyresvärden får endast ställa rimliga krav på den bostadssökan-
des ekonomi och inte tillämpa schablonmässiga inkomstkrav. 

– Om bostäderna innan femtonårsperioden förflutit inte längre 
används på det sätt som avses ska hela investeringsstödet kunna 
krävas tillbaka. 

– Länsstyrelsens utbetalningsbeslut ska antecknas i 
fastighetsregistrets inskrivningsdel och får tas bort tidigast 15 år 
från det att anteckningen har gjorts.    



Promemorians huvudsakliga innehåll Ds 2015:35 

6 

Långsiktig hållbarhet ska främjas genom att: 

– Grundkravet är att projekten måste hålla en viss lägsta 
energiprestanda. 

– Projekt som uppnår en bättre energiprestanda än grundkravet 
får ett förhöjt stöd. 

– Den värme som alstras i byggnaden genom brukandet ska åter-
vinnas.  

Krav på byggföretagen: 

– Den som utför arbetet bör medverka till utbildningen av nya 
yrkesarbetande inom byggsektorn samt ha F-skattebevis. Ut-
ländska företag bör kunna visa upp intyg på motsvarande kon-
troll i hemlandet. 

– Den som utför arbetet tar ett huvudentreprenörsansvar. 
Stödet bör regleras av regeringen genom förordning. 
Länsstyrelserna blir kontroll- och beslutsinstans. 

Boverket ska ha tillsyn över verksamheten och få meddela före-
skrifter. 

Länsstyrelsens beslut om investeringsstödets storlek, att inte 
betala ut ett beviljat stöd och återkrav får överklagas till allmän 
förvaltningsdomstol. 

Stödet kommer att finnas tills vidare, men vara rambegränsat, 
dvs. stöd kommer att utbetalas i mån av tillgång på medel.  

Den årliga ramen kommer som mest att vara 3,2 miljarder kro-
nor per år, vilket innebär att risken för att en sökande nekas stöd 
pga. medelsbrist är liten. Däremot skulle en senareläggning av ut-
betalningen kunna bli aktuell i enstaka fall om hela den årliga ramen 
utnyttjas 

Förslaget ska anmälas till EU-kommissionen enligt reglerna om 
statsstöd i fördraget om Europeiska Unionens funktionssätt 
(EUF-fördraget). 

Stöd kan sökas för projekt som påbörjas den 25 mars 2015 eller 
senare, dock först efter att förordningen trätt i kraft. 

Förordningen kan träda i kraft tidigast den 1 januari 2016.  
 



  ORDFÖRANDEFÖRSLAG 1[1] 

Kommunstyrelsen  
 2015-10-05  Dnr KS/2015:525   
 

  

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
Svar på remiss: En ny regional planering - ökad samord-
ning och bättre bostadsförsörjning (KS/2015:525) 
 
Beslut 
1. Kommunstyrelsen lämnar kommunledningsförvaltningens tjänste-

skrivelse 2015-09-07 till Näringsdepartementet som kommunens ytt-
rande över utredningen ”En ny regional planering – ökad samordning 
och bättre bostadsförsörjning” (SOU 2015:59). 

 
Sammanfattning 
Den statliga Bostadsplaneringskommittén har lämnat förslag om att införa 
en obligatorisk fysisk regionplanering för hela landet. Syftet är att genom 
ökad samordning förbättra bostadsförsörjningen och en långsiktigt hållbar 
utveckling i hela landet.  
 
För Botkyrka kommun ser förslaget inte ut att innebära någon större föränd-
ring. Den regionplanering som landstinget sedan länge driver i Stockholms 
län ligger praktiskt sett nära det utfall kommittén eftersträvar. De brister och 
hinder för bostadsbyggandet kommunen upplever är framför allt kopplade 
till ständiga förseningar vid genomförandet av statens planering av trans-
portinfrastrukturen. 

 
Klimat- och planeringsberedningen har behandlat ärendet 2015-09-16, § 33.  



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Klimat- och planeringsberedningen  
 2015-09-16  DnrKS2015:525 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

§ 33 
Svar på remiss "En ny regional planering – ökad samord-
ning och bättre bostadsförsörjning" (KS/2015:525)  
 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommun-
styrelsen 
Kommunstyrelsen lämnar kommunledningsförvaltningens tjänsteskrivelse 
2015-09-07 till Näringsdepartementet som kommunens yttrande över utred-
ningen ”En ny regional planering – ökad samordning och bättre bostadsför-
sörjning” (SOU 2015:59). 
 
Sammanfattning 
Den statliga Bostadsplaneringskommittén har lämnat förslag om att införa 
en obligatorisk fysisk regionplanering för hela landet. Syftet är att genom 
ökad samordning förbättra bostadsförsörjningen och en långsiktigt hållbar 
utveckling i hela landet.  
 
För Botkyrka kommun ser förslaget inte ut att innebära någon större föränd-
ring. Den regionplanering som landstinget sedan länge driver i Stockholms 
län ligger praktiskt sett nära det utfall kommittén eftersträvar. De brister och 
hinder för bostadsbyggandet kommunen upplever är framför allt kopplade 
till ständiga förseningar vid genomförandet av statens planering av transpor-
tinfrastrukturen. 
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Referens Mottagare 
Lars Olson  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Remiss - En ny regional planering - ökad samordning och 
bättre bostadsförsörjning SOU 2015:59  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen lämnar kommunledningsförvaltningens tjänsteskrivelse 
2015-09-07 till Näringsdepartementet som kommunens yttrande över utred-
ningen ”En ny regional planering – ökad samordning och bättre bostadsför-
sörjning” (SOU 2015:59). 
 
Sammanfattning 
Den statliga Bostadsplaneringskommittén har lämnat förslag om att införa 
en obligatorisk fysisk regionplanering för hela landet. Syftet är att genom 
ökad samordning förbättra bostadsförsörjningen och en långsiktigt hållbar 
utveckling i hela landet.  
 
För Botkyrka kommun ser förslaget inte ut att innebära någon större föränd-
ring. Den regionplanering som landstinget sedan länge driver i Stockholms 
län ligger praktiskt sett nära det utfall kommittén eftersträvar. De brister och 
hinder för bostadsbyggandet kommunen upplever är framför allt kopplade 
till ständiga förseningar vid genomförandet av statens planering av transpor-
tinfrastrukturen. 
 
 
Bakgrund 
Regeringen tillsatte under 2013 den så kallade Bostadsplaneringskommittén, 
som haft i uppdrag att utreda förändringar i den regionala planeringen, i 
syfte att tillgodose bostadsförsörjningsbehovet och en långsiktigt hållbar ut-
veckling i hela landet. 
 
Huvudförslaget är att införa en obligatorisk fysisk regionplanering för hela 
landet. Den ska ske för varje län. Ansvaret ska ligga hos regionerna, där så-
dana finns inrättade, och i övriga län av landstingen. Tanken är att på så vis 
få en bättre samordning av övergripande regional planering med planeringen 
för transportinfrastruktur, tillväxt och kollektivtrafik samt kommunernas 
planering för bostadsförsörjning.    
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Botkyrka kommun har nu fått möjlighet att yttra sig över kommitténs för-
slag.  
 
Synpunkter 
För Botkyrka kommun och för Stockholms län ser vi inte att förslaget skulle 
innebära någon större förändring. Den regionplanering som landstinget se-
dan länge driver i Stockholms län ligger praktiskt sett nära det som kan bli 
uppnått med de föreslagna regelförändringarna. 
 
Den nya översiktsplanen för Botkyrka från 2014 förhåller sig tydligt till den 
regionala utvecklingsplanen för Stockholms län (RUFS 2010). För närva-
rande arbetar kommunen med förnyade riktlinjer för bostadsförsörjningen, 
som i sin tur följer den långsiktigare planeringen i översiktsplanen. I princip 
finns den samordning i kedjan mellan övergripande regional planering ner 
till kommunens bostadsförsörjningsplanering som Bostadsplaneringskom-
mittén eftersträvar.  
 
De planeringsmässiga brister och hinder för bostadsbyggandet vi upplever 
som kommun är framför allt kopplade till statens planering av transportin-
frastrukturen med ständiga förseningar i genomförandet. Förseningarna 
skapar osäkerhet för byggaktörer och investerare och hämmar därmed bo-
stadsbyggandetbyggandet. Det här är problem som de nu föreslagna föränd-
ringarna i regelsystemet för regional planering inte självklart påverkar. 
 
För kommunen är det viktigast att planeringssystemet klarar av att skapa ett 
regionalt ”kontrakt” om utvecklingen - mellan olika aktörer på regional nivå 
och mellan regionnivån och kommunerna. Ett led i detta samspel är proces-
serna med granskningsyttranden om kommunernas översiktsplaner. Vi tol-
kar kommitténs förslag som att frågor om mellankommunal samordning ska 
avgöras i processen med det övergripande regionala fysiska programmet, 
mellan länsstyrelsen och landstinget. Vidare att hänsynstagande till riksin-
tressen, miljökvalitetsnormer och statliga intressen ska avgöras i processer-
na med översiktsplanen, mellan länsstyrelsen och kommunen. Det är oklart 
och svårt att bedöma hur kommitténs förslag kan komma att fungera i prak-
tiken. Här efterlyser vi en tydligare vägledning för hur planeringssystemet är 
tänkt att fungera.    
 
     
Mattias Jansson Lars Olson 
Kommundirektör Planeringschef 
 
_______ 
Expedieras till   
Näringsdepartementet 
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Kommunstyrelsen  
 2015-10-05  Dnr KS/2015:519   
 

  

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
Svar på remiss: Förslag till funktionellt prioriterat vägnät 
(KS/2015:519) 
 
Beslut 
1. Kommunstyrelsen överlämnar kommunledningsförvaltningens skrivelse 

2015-09-11 tillsammans med Södertörnskommunernas gemensamma 
skrivelse till Trafikverket som kommunens yttrande över Förslag till 
funktionellt prioriterat vägnät. 

 
Sammanfattning 
Trafikverket har tagit fram ett förslag till Funktionellt prioriterat vägnät för 
Stockholmsregionen, det vill säga vilka vägar som är viktigast för nationell 
och regional tillgänglighet. 
 
Södertörnskommunerna har i ett gemensamt yttrande lyft fram synpunkter 
på att statens infrastruktur måste vara med och skapa förutsättningar för bo-
stadsbyggande och näringslivsutveckling på Södertörn. Kommunerna ställer 
sig positiva till att Trafikverket tar fram ett samlat funktionellt prioriterat 
vägnät för tillgänglighet. Det är viktigt att även vägar som är under utbygg-
nad redovisas i det funktionellt prioriterade vägnätet. Det gäller Förbifart 
Stockholm, Tvärförbindelse Södertörn och del av väg 226. Hänsyn måste 
också tas till de viktigaste utpekade kollektivtrafiksatsningarna som framgår 
av landstingets stomnätsplan. De regionala cykelplanerna behöver också bli 
integrerade i arbetet med det funktionellt prioriterade vägnätet. 

 
Klimat- och planeringsberedningen har behandlat ärendet 2015-09-16, § 34.  



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Klimat- och planeringsberedningen  
 2015-09-16  DnrKS/2015:519 / 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

§ 34 
Svar på remiss "Funktionellt prioriterat vägnät" 
(KS/2015:519)  
 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommun-
styrelsen 
Kommunstyrelsen överlämnar kommunledningsförvaltningens skrivelse 
2015-09-11 tillsammans med Södertörnskommunernas gemensamma skri-
velse till Trafikverket som kommunens yttrande över Förslag till funktion-
ellt prioriterat vägnät. 
 
Sammanfattning 
Trafikverket har tagit fram ett förslag till Funktionellt prioriterat vägnät för 
Stockholmsregionen, det vill säga vilka vägar som är viktigast för nationell 
och regional tillgänglighet. 
 
Södertörnskommunerna har i ett gemensamt yttrande lyft fram synpunkter 
på att statens infrastruktur måste vara med och skapa förutsättningar för bo-
stadsbyggande och näringslivsutveckling på Södertörn. Kommunerna ställer 
sig positiva till att Trafikverket tar fram ett samlat funktionellt prioriterat 
vägnät för tillgänglighet. Det är viktigt att även vägar som är under utbygg-
nad redovisas i det funktionellt prioriterade vägnätet. Det gäller Förbifart 
Stockholm, Tvärförbindelse Södertörn och del av väg 226. Hänsyn måste 
också tas till de viktigaste utpekade kollektivtrafiksatsningarna som framgår 
av landstingets stomnätsplan. De regionala cykelplanerna behöver också bli 
integrerade i arbetet med det funktionellt prioriterade vägnätet. 
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Remiss - Funktionellt prioriterat vägnät  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen överlämnar kommunledningsförvaltningens skrivelse 
2015-09-11 tillsammans med Södertörnskommunernas gemensamma skri-
velse till Trafikverket som kommunens yttrande över Förslag till funktion-
ellt prioriterat vägnät. 
 
Sammanfattning 
Trafikverket har tagit fram ett förslag till Funktionellt prioriterat vägnät för 
Stockholmsregionen, det vill säga vilka vägar som är viktigast för nationell 
och regional tillgänglighet. 
 
Södertörnskommunerna har i ett gemensamt yttrande lyft fram synpunkter 
på att statens infrastruktur måste vara med och skapa förutsättningar för bo-
stadsbyggande och näringslivsutveckling på Södertörn. Kommunerna ställer 
sig positiva till att Trafikverket tar fram ett samlat funktionellt prioriterat 
vägnät för tillgänglighet. Det är viktigt att även vägar som är under utbygg-
nad redovisas i det funktionellt prioriterade vägnätet. Det gäller Förbifart 
Stockholm, Tvärförbindelse Södertörn och del av väg 226. Hänsyn måste 
också tas till de viktigaste utpekade kollektivtrafiksatsningarna som framgår 
av landstingets stomnätsplan. De regionala cykelplanerna behöver också bli 
integrerade i arbetet med det funktionellt prioriterade vägnätet. 
 
 
 
Mattias Jansson Lars Olson 
Kommundirektör Planeringschef 
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Södertörnskommunernas yttrande över Funktionellt prioriterat väg-
nät 
 
Trafikverket har tagit initiativ till att peka ut vilka vägar som är viktigast för nationell och 
regional tillgänglighet. Detta vägnät kallas för funktionellt prioriterat vägnät. Rapporten be-
skriver vad ett funktionellt prioriterat vägnät är, vad det omfattar och hur det kan användas i 
olika planeringssituationer. På karta redovisas förslag till utpekat funktionellt prioriterat stat-
ligt vägnät i Stockholmsregionen. 
 

Södertörnskommunerna har höga ambitioner 

Södertörn: en halv miljon människor och fyra regionala stadskärnor 

Södertörnskommunerna med drygt 450 000 invånare är viktiga aktörer i förverkligandet av 
Stockholmsregionens utvecklingsplan, RUFS 2010. Södertörnskommunerna arbetar för att 
skapa nya, attraktiva stadsmiljöer där fyra regionala stadskärnor, Flemingsberg, Kungens 
kurva-Skärholmen, Haninge och Södertälje, bidrar till att stärka och utveckla södra Stock-
holmsregionen. Södertörns befolkningsutveckling är kraftig. Om Södertörn vore ett eget län 
skulle vi vara det fjärde största länet i Sverige och även ha haft den fjärde största befolknings-
tillväxten 2014. 

Södertörn satsar på ökad tillväxt 

Vi har i enlighet med RUFS 2010 viktiga näringslivssatsningar framför oss och en stor del av 
kommande bostadsexploateringar kan ske genom förtätning i goda kollektivtrafiklägen. 
Kommer prioriterade infrastruktursatsningar på plats ligger vårt åtagande fast att skapa förut-
sättningar för 65 000 bostäder och 110 000 arbetstillfällen fram till år 2030. Utgången av den 
pågående Sverigeförhandlingen kan innebära en ytterligare ökning av bostäder och arbetstill-
fällen på Södertörn. 

Vår vision, våra mål och våra strategier avspeglas i RUFS 2010 

Infrastruktur och trafik har inget egenvärde utan är medel för att uppnå övergripande visioner 
och mål för samhällets utveckling. Vår vision, våra mål och våra strategier för hur Stock-
holmsregionen inklusive Södertörn ska utvecklas avspeglas i RUFS 2010. Södertörnskommu-
nerna planerar i enlighet med RUFS 2010 för en utbyggnad av de fyra regionala stadskär-
norna med fler arbetsplatser, fler bostäder och förbättrade möjligheter till utbildning - vilket i 
sin tur möjliggör en avlastning av Stockholms innerstad. Nya målpunkter och tvärförbindelser 
skapar även ett robustare system som bättre tål störningar. 
 

Södertörnskommunernas synpunkter på Funktionellt prioriterade vägnät 

För att Södertörnskommunerna ska kunna växa i enlighet med RUFS 2010 måste också 

den statliga infrastrukturen följa med för god tillgänglighet 

 



 
 

Södertörnskommunerna har sedan länge dragit de principiella slutsatser som är relevanta även 
för frågan om funktionellt prioriterade vägar. Det är slutsatser som också ligger till grund för 
utvecklingen av regionens transportinfrastruktur i RUFS 2010. 

- För att Södertörnskommunerna ska kunna växa i enlighet med RUFS 2010 måste 
också infrastrukturen följa med. 

- Brister i transportsystemet begränsar möjligheterna att bygga nya bostäder och verk-
samheter. Detta begränsar i sin tur tillväxten i vår regiondel och leder därmed till svå-
righeter för Stockholmsregionen att nå sina utvecklingsmål (RUFS 2010).  

- I nuläget är tillgängligheten till och mellan de regionala stadskärnorna Kungens kurva 
– Skärholmen, Flemingsberg, Haninge centrum och Södertälje otillräcklig, vilket gör 
att deras möjligheter att utvecklas som attraktiva alternativ till centrala Stockholm inte 
är så goda om de annars skulle vara. 

- Kommunikationerna mellan de tre stora kommunikationsstråken i södra Stockholms-
regionen är bristfälliga för gång-, cykel- och kollektivtrafik, gods och personbilar. 
Vägnätet är hårt belastat och trafiksäkerheten är låg. 

- På Södertörn finns viktiga målpunkter för godstrafiken. Genom utbyggnaden av den 
nya storhamnen i Norvik och oljehamnen i Södertälje kommer godsflödena att öka yt-
terligare. Utvecklingen av industriområdet Stockholm syd (Almnäs i Södertälje och 
Mörby i Nykvarn) medför också ökade godsflöden. 

Generella synpunkter 

Södertörnskommunerna anser att det är bra att Trafikverket tar fram ett samlat funktionellt 
prioriterat vägnät för tillgänglighet. För att materialet ska bli användbart för alla parter behö-
ver avgränsningar och begrepp vara tydliga. I förslaget är det inte helt klart vad begreppet 
tillgänglighet inbegriper. Bland annat nämns i remissen bärighetsvägnätet, turismvägnätet och 
prioriterade vägnätet för personer med funktionsnedsättning.  

Parallellt med denna remiss har kommunerna i Stockholmsregionen även Framkomlighets-
program för Storstockholm på remiss. Dessa båda underlag behandlar delvis samma frågor 
men utifrån det statliga och kommunala vägnätet (Framkomlighetsprogrammet) respektive 
enbart de statliga vägarna (Funktionellt prioriterat vägnät). Begreppen som används är olika 
vilket behöver förklaras tydligare vad som avses med tillgänglighet respektive framkomlighet. 
Det är angeläget att det klargörs hur de olika materialen ska användas och hur de är avgrän-
sade i förhållande till varandra.  
 
Södertörnskommunerna är också frågande inför hur det funktionellt prioriterade vägnätet 
kopplar till nationella och regionala transportplaner liksom RUFS 2010. Det behöver tydlig-
göras hur dessa hänger ihop och hur ändringar ska hanteras. 
 
Synpunkterna nedan följer Trafikverkets önskemål om struktur på remissvaren. 

Synpunkter på utpekade vägar samt dess indelning i funktioner 

I remissförslaget finns inte väg 257 med i det funktionellt prioriterade vägnätet. Väg 257 ut-
gör idag en tvärförbindelse mellan väg 73 i öst och E4 i väst. Södertörnskommunerna anser 
att väg 257 måste ingå i detta vägnät tills Tvärförbindelse Södertörn, väg 259, har byggts ut. 
Idag går tunga transporter på väg 257 som inte kan gå på väg 259 på grund av bärigheten av 



 
 

Orlångsbron (BK2). Dessutom ingår väg 257 genom Västerhaninge och Tungelsta i rekom-
menderade vägar för transport av farligt gods, som sekundär transportled. Tills väg 259 är 
utbyggd bör väg 257 således fortsatt ingå i funktionellt prioriterat vägnät. 
 
Södertörnskommunerna anser att även Flemingsberg ska knytas till det funktionellt priorite-
rade vägnätet. Flemingsberg är en viktig kommunikationsnod för Södertörn och regional 
stadskärna. Flemingsberg utgör en viktig funktion för högre utbildning, näringsliv och hälso- 
och sjukvård. RUFS 2010 pekar på behov av en kraftig utbyggnad av den högre utbildningen 
för att möta kommande behov och kompetenskrav. Flemingsberg har goda utvecklingsförut-
sättningar med universitet och högskola och fungerar som nav inom utbildning och forskning 
med upptagningsområde långt utanför regionens gränser. 
 
Södertörnskommunerna anser att hänsyn måste tas till de viktigaste utpekade kollektivtrafik-
satsningarna som framgår av landstingets (trafikförvaltningens) stomnätsplan. 

Synpunkter på förhållningssättet 

 
Södertörnskommunerna instämmer i Trafikverkets indelning av vägarna i funktioner för olika 
typer av transportbehov med syftet att bättre kunna tillgodose trafikanternas behov av att be-
vara eller höja tillgängligheten. Trafikverkets utgångspunkt är att ta fram ett sammanhäng-
ande, enhetligt och jämförbart utpekat vägnät för hela landet för att underlätta analyser och 
öka transparensen i kommande prioriteringar. Södertörnskommunerna anser att även vägar 
som är under utbyggnad bör ingå i det funktionellt prioriterade vägnätet. Det gäller Förbifart 
Stockholm, Tvärförbindelse Södertörn och del av väg 226 men det behöver då tydligt framgå 
vilka vägar som under tiden fyller funktionen (se ovan).  
 
I exemplifieringen av funktionen ”vägar viktiga för långväga personresor” saknar Söder-
törnskommunerna flygplatser, hamnar och större stationer. Viktiga målpunkter finns nämnda 
men inte dessa centrala noder. 
 
Södertörnskommunerna anser att det funktionellt prioriterade vägnätet även behöver pekas ut 
för gång- och cykeltrafik särskilt när de ansluter till viktiga noder. Det bör tydligt framgå hur 
de regionala cykelplanerna integreras i arbetet med det funktionellt prioriterade vägnätet. Där 
regionala cykelplaner finns framtagna bör dessa kartor redovisas för länet/regionen. 
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Svar på remiss: Framkomlighetsprogram för Storstock-
holm (KS/2015:518) 
 
Beslut  
1. Kommunstyrelsen överlämnar kommunledningsförvaltningens skrivelse 

2015-09-11 tillsammans med Södertörnskommunernas gemensamma 
skrivelse till Trafikverket, som kommunens yttrande över ”Framkomlig-
hetsprogram för Storstockholm”. 

 
Sammanfattning 
Trafikverket har tagit fram ett program för bättre framkomlighet över hela 
regionen med fyra övergripande förhållningssätt; Trafiken ska rulla, Effek-
tiv användning, Sammanhållen region, Anpassa kapaciteten.  
 
Södertörnskommunerna har i ett gemensamt yttrande lyft fram synpunkter 
på att statens infrastruktur måste vara med och skapa förutsättningar för bo-
stadsbyggande och näringslivsutveckling på Södertörn. Kommunerna ställer 
sig i sak positiva till remissförslagets ambitioner om ett framkomligare och ef-
fektivare regionalt vägsystem, men programmet behöver på ett tydligare sätt 
visa hur en flerkärnig region kan utvecklas genom ett hållbart transportsystem 
med en utvecklad kollektivtrafik. Programmet kan inte enbart vara ett verktyg 
för effektivisering av den regionala vägtrafiken. Södertörnskommunerna anser 
också att vägar som är under utbyggnad bör ingå i det primära vägnätet, men att 
det också tydligt framgår vilka vägar som under tiden fyller funktionen. Söder-
törnskommunerna pekar bland annat på behovet av god framkomlighet på väg 
226, sträckan Tumba - Tullinge - Flemingsberg – Huddinge – Rågsved. 

 
Klimat- och planeringsberedningen har behandlat ärendet 2015-09-16, § 35. 
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Klimat- och planeringsberedningen  
 2015-09-16  DnrKS2015:518 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

§ 35 
Svar på remiss "Framkomlighetsprogram för Storstock-
holm" (KS/2015:518)  
 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommun-
styrelsen 
Kommunstyrelsen överlämnar kommunledningsförvaltningens skrivelse 
2014-09-11 tillsammans med Södertörnskommunernas gemensamma skri-
velse till Trafikverket, som kommunens yttrande över ”Framkomlighetspro-
gram för Storstockholm”. 
 
Sammanfattning 
Trafikverket har tagit fram ett program för bättre framkomlighet över hela 
regionen med fyra övergripande förhållningssätt; Trafiken ska rulla, Effek-
tiv användning, Sammanhållen region, Anpassa kapaciteten.  
 
Södertörnskommunerna har i ett gemensamt yttrande lyft fram synpunkter 
på att statens infrastruktur måste vara med och skapa förutsättningar för bo-
stadsbyggande och näringslivsutveckling på Södertörn. Kommunerna ställer 
sig i sak positiva till remissförslagets ambitioner om ett framkomligare och ef-
fektivare regionalt vägsystem, men programmet behöver på ett tydligare sätt 
visa hur en flerkärnig region kan utvecklas genom ett hållbart transportsystem 
med en utvecklad kollektivtrafik. Programmet kan inte enbart vara ett verktyg 
för effektivisering av den regionala vägtrafiken. Södertörnskommunerna anser 
också att vägar som är under utbyggnad bör ingå i det primära vägnätet, men att 
det också tydligt framgår vilka vägar som under tiden fyller funktionen. Söder-
törnskommunerna pekar bland annat på behovet av god framkomlighet på väg 
226, sträckan Tumba - Tullinge - Flemingsberg – Huddinge – Rågsved. 
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Remiss - Framkomlighetsprogram för Storstockholm  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen överlämnar kommunledningsförvaltningens skrivelse 
2015-09-11 tillsammans med Södertörnskommunernas gemensamma skri-
velse till Trafikverket, som kommunens yttrande över ”Framkomlighetspro-
gram för Storstockholm”. 
 
Sammanfattning 
Trafikverket har tagit fram ett program för bättre framkomlighet över hela 
regionen med fyra övergripande förhållningssätt; Trafiken ska rulla, Effek-
tiv användning, Sammanhållen region, Anpassa kapaciteten.  
 
Södertörnskommunerna har i ett gemensamt yttrande lyft fram synpunkter 
på att statens infrastruktur måste vara med och skapa förutsättningar för bo-
stadsbyggande och näringslivsutveckling på Södertörn. Kommunerna ställer 
sig i sak positiva till remissförslagets ambitioner om ett framkomligare och ef-
fektivare regionalt vägsystem, men programmet behöver på ett tydligare sätt 
visa hur en flerkärnig region kan utvecklas genom ett hållbart transportsystem 
med en utvecklad kollektivtrafik. Programmet kan inte enbart vara ett verktyg 
för effektivisering av den regionala vägtrafiken. Södertörnskommunerna anser 
också att vägar som är under utbyggnad bör ingå i det primära vägnätet, men att 
det också tydligt framgår vilka vägar som under tiden fyller funktionen. Söder-
törnskommunerna pekar bland annat på behovet av god framkomlighet på väg 
226, sträckan Tumba - Tullinge - Flemingsberg – Huddinge – Rågsved. 
 
 
 
Mattias Jansson  Lars Olson 
Kommundirektör Planeringschef 
 
_________ 
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Södertörnskommunernas yttrande över Framkomlighetsprogram 
för Storstockholm 
 
 
Trafikverket Region Stockholm vill med Framkomlighetsprogram för Storstockholm föra en 
dialog med regionala trafikaktörer, kommuner med flera om hur vi gemensamt kan arbeta för 
ett framkomligt och effektivt använt vägsystem i Storstockholm. 
 
Framkomlighetsprogrammet redovisar vägtrafikens nuläge, utmaningar och möjligheter - med 
fokus på den trängseldrabbade rusningstrafiken. Trafikverkets frågeställningar handlar om 
vägtrafikens omfattning och fördelning av framkomligheten.  
 
Trafikverket har tagit fram fyra övergripande förhållningssätt för bättre framkomlighet över 
hela regionen; Trafiken ska rulla, Effektiv användning, Sammanhållen region, Anpassa kapa-

citeten.  
 

Södertörnskommunerna har höga ambitioner 

Södertörn: en halv miljon människor och fyra regionala stadskärnor 

Södertörnskommunerna med drygt 450 000 invånare är viktiga aktörer i förverkligandet av 
Stockholmsregionens utvecklingsplan, RUFS 2010. Södertörnskommunerna arbetar för att 
skapa nya, attraktiva stadsmiljöer där fyra regionala stadskärnor, Flemingsberg, Kungens 
kurva-Skärholmen, Haninge och Södertälje, bidrar till att stärka och utveckla södra Stock-
holmsregionen. Södertörns befolkningsutveckling är kraftig. Om Södertörn vore ett eget län 
skulle vi vara det fjärde största länet i Sverige och även ha haft den fjärde största befolknings-
tillväxten 2014. 

Södertörn satsar på ökad tillväxt 

Vi har i enlighet med RUFS 2010 viktiga näringslivssatsningar framför oss och en stor del av 
kommande bostadsexploateringar kan ske genom förtätning i goda kollektivtrafiklägen. 
Kommer prioriterade infrastruktursatsningar på plats ligger vårt åtagande fast att skapa förut-
sättningar för 65 000 bostäder och 110 000 arbetstillfällen fram till år 2030. Utgången av den 
pågående Sverigeförhandlingen kan innebära en ytterligare ökning av bostäder och arbetstill-
fällen på Södertörn. 

Vår vision, våra mål och våra strategier avspeglas i RUFS 2010 

Infrastruktur och trafik har inget egenvärde utan är medel för att uppnå övergripande visioner 
och mål för samhällets utveckling. Vår vision, våra mål och våra strategier för hur Stock-
holmsregionen inklusive Södertörn ska utvecklas avspeglas i RUFS 2010. Södertörnskommu-
nerna planerar i enlighet med RUFS 2010 för en utbyggnad av de fyra regionala stadskär-
norna med fler arbetsplatser, fler bostäder och förbättrade möjligheter till utbildning - vilket i 
sin tur möjliggör en avlastning av Stockholms innerstad. Nya målpunkter och tvärförbindelser 
skapar även ett robustare system som bättre tål störningar. 



 
 

 

Södertörnskommunernas synpunkter på Framkomlighetsprogram för Stor-
stockholm 

 

Södertörnskommunernas utveckling och tillväxt förutsätter en god framkomlighet i re-

gionen  

Södertörnskommunerna har sedan länge dragit principiella slutsatser som till stor del är rele-
vanta i samband med framkomlighetsstudien.  

- För att Södertörnskommunerna ska kunna växa i enlighet med RUFS 2010 måste 
också infrastrukturen följa med. 

- Brister i transportsystemet begränsar möjligheterna att bygga nya bostäder och verk-
samheter. Detta begränsar i sin tur tillväxten i vår regiondel och leder därmed till svå-
righeter för Stockholmsregionen att nå sina utvecklingsmål (RUFS 2010).  

- I nuläget är tillgängligheten till och mellan de regionala stadskärnorna Kungens kurva 
– Skärholmen, Flemingsberg, Haninge centrum och Södertälje otillräcklig, vilket gör 
att deras möjligheter att utvecklas som attraktiva alternativ till centrala Stockholm inte 
är så goda som de annars skulle kunna vara. 

- Kommunikationerna mellan de tre stora kommunikationsstråken i södra Stockholms-
regionen är bristfälliga för gång-, cykel- och kollektivtrafik, gods och personbilar. 
Vägnätet är hårt belastat och trafiksäkerheten är låg. 

- På Södertörn finns viktiga målpunkter för godstrafiken. Genom utbyggnaden av den 
nya storhamnen i Norvik och hamnen i Södertälje kommer godsflödena att öka ytterli-
gare. Utvecklingen av industriområdet Stockholm syd (Almnäs i Södertälje och Mörby 
i Nykvarn) medför också ökade godsflöden. 

Synpunkterna nedan följer de frågeställningar som Trafikverket önskat få svar på.  

Delar ni vår övergripande uppfattning om förutsättningarna för utveckling av vägtrafi-

ken? 

Södertörnskommunerna instämmer i Trafikverkets konstaterande att transportsystemet inom 
Stockholmsregionen är hårt belastat och i högtrafik delvis överbelastat. Det gäller både inom 
kollektivtrafiken, på infartsvägar, tvärförbindelser, korsningspunkter och i vägsystemet i re-
gionkärnan. Den snabba tillväxten i regionen med 30 000 - 40 000 fler invånare per år, en 
funktionellt vidgad arbetsmarknad med ökande pendlingsströmmar och ett ökande behov för 
näringslivets transporter ställer krav på att vidmakthålla och effektivisera dagens transportsy-
stem samtidigt med att systemet behöver byggas ut. Eftersom, vilket programmet anger, det 
inte är möjligt att tillgodose den totala efterfrågan på vägtransporter så måste tågens tillförlit-
lighet säkras och nya vägsatsningar utformas som prioriterar kollektivt resande.  

Södertörnskommunerna ställer sig i sak positiva till remissförslagets ambition om att det be-
hövs en samsyn om hur parterna i Stockholms län gemensamt bör arbeta för ett framkomligt 
och effektivt regionalt vägsystem. Framkomligheten i vägsystemet är avgörande för regionens 
utveckling med en växande befolkning.  



 
 

Det är också bra med ett program som ger en inriktning för och samlar Trafikverkets kom-
mande satsningar på det primära vägnätet. Södertörnskommunerna vill dock inte begränsa 
diskussionen om framkomlighet till det som något otydligt benämns det primära vägnätet och 
Storstockholm. Konsekvenserna för och effekterna på kommunerna längre ut i regionen av 
åtgärder centralt i regionen måste kunna bedömas i ett regionalt sammanhang. Parallellt med 
denna remiss har kommunerna i Stockholmsregionen även Funktionellt prioriterat vägnät på 
remiss. Dessa båda underlag behandlar delvis samma frågor men utifrån det statliga och 
kommunala vägnätet (Framkomlighetsprogrammet) respektive enbart de statliga vägarna 
(Funktionellt prioriterat vägnät). Begreppen som används är olika vilket behöver förklaras 
tydligare vad som avses. Det är angeläget att det klargörs hur de olika materialen ska använ-
das och hur de är avgränsade i förhållande till varandra.  

Framkomlighetsprogrammets ambition att bidra till ökad framkomlighet är vällovlig. Söder-
törnskommunerna anser dock att det är oklart vad programmets relation till andra dokument är 
och vad det ytterligare tillför. Södertörnskommunerna anser att Framkomlighetsprogrammet 
tydligare behöver kopplas till RUFS 2010 och andra regionala strategier och planer. Pro-
grammet behöver på ett tydligare sätt visa hur en flerkärnig region kan utvecklas och hur reg-
ioncentrum kan avlastas genom ett hållbart transportsystem med en utvecklad kollektivtrafik. 
Ett hållbart transportsystem är en förutsättning för att kunna åstadkomma ett ökat bostadsbyg-
gande som både gynnar hela regionens utveckling och enskilda kommuner.  

Vilka frågeställningar vill ni fördjupa i fortsatt dialog om framkomlighetsprogrammet 

med Trafikverket? 

Framkomlighetsprogrammet måste enligt Södertörnskommunerna mot ovanstående bakgrund 
tydligare sättas in i ett större sammanhang med ett samlat regionalt utvecklingsperspektiv. 
Programmet kan inte enbart vara ett verktyg för effektivisering av den regionala vägtrafiken.  

Förslagen till inriktningar i programmet för effektivare vägtrafik måste visa hur åtgärderna 
både samverkar med och påverkar det övriga transportsystemet. Regleringar av vägtrafiken 
behöver samordnas med utvecklingen av övriga delar av trafiksystemet. Det gäller främst ut-
vecklingen av kollektivtrafiken och i synnerhet utbyggnaden av den spårburna delen av kol-
lektivtrafiksystemet. Tågens tillförlitlighet måste säkras och nya vägsatsningar utformas för 
att premiera kollektivt resande. 

Södertörnskommunerna anser också att det finns ett behov av att ta del av hur storstadsre-
gionerna internationellt har hanterat olika frågor för att öka framkomligheten. För att nyttja 
den befintliga väginfrastrukturen optimalt är Södertörnskommunerna öppna för att testa lös-
ningar som till exempel reversibla körfält där så är möjligt. 

Är det något ni saknar eller något ni vill förändra i programmet? 

Den 1 januari 2016 planeras trängselskatt införas på Essingeleden. Avgifterna beräknas bli så 
pass höga att betydande ändringar i resmönstret kan förväntas uppstå. Konsekvenserna måste 
belysas i Framkomlighetsprogrammet för att regionen ska kunna hantera situationen. 

Det finns flera satsningar i regionen som kan komma att påverka resande- och godsströmmar. 
Den nya hamnen i Norvik är en sådan satsning som kommer att generera flera nya och viktiga 
transporter från Nynäshamn och norrut. Trots det ingår inte hela väg 73 som en del av pro-
grammet. Södertörnskommunerna anser att kopplingen till den regionala stadskärnan Fle-
mingsberg också ska finnas med som en väsentlig nod i det primära vägnätet. 



 
 

En effektivisering av trafiksystemet måste också ske genom förstärkta insatser för dubbelrik-
tade reseflöden, som nu sker genom utbyggnad av Förbifart Stockholm och Tvärförbindelse 
Södertörn.  Södertörnskommunerna anser att vägar som är under utbyggnad bör ingå i det 
primära vägnätet men att det också tydligt framgår vilka vägar som under tiden fyller funk-
tionen.  

Södertörnskommunerna anser att de vägar som används av stombussnätet ska ingå i det pri-
mära vägnätet. Frågan om framkomligheten för stombussarna på Södertörn är synnerligen 
aktuell. En stor flaskhals är infarten till Stockholm via Nynäsvägen. I princip är detta den 
enda vägen som länkar Tyresö, Haninge och Nynäshamn mot regioncentrum och det är vä-
sentligt att bussresorna är snabba och pålitliga och inte hindras på vägen. Särskilt behöver 
trafikplats Gubbängen där Tyresövägen möter Nynäsvägen uppmärksammas. Innan påfartsre-
gleringar blir aktuella här måste separata bussfiler med prioritering finnas på plats så att kol-
lektivtrafiken (bussarna) från Tyresö, Haninge och Nynäshamn kan komma fram. Ytterligare 
en prioriterad sträcka för Södertörnskommunerna är behovet av god framkomlighet på väg 
226  på sträckan Tumba - Tullinge - Flemingsberg – Huddinge centrum – Rågsved. Även 
tvärgående bussar på till exempelvis Glömstavägen har stort behov av bättre framkomlighet. 

Södertörnskommunerna anser att programmet bör koncentreras till övergripande och princi-
piella frågor. Programmet kan då bli ett tydligt underlag för fortsatta diskussioner mellan re-
gionens aktörer för att uppnå en samsyn kring behov och åtgärder för framkomlighet. En vä-
sentlig fråga för fortsatt diskussion är hur avvägningen mellan lokal och regional trafik ska 
göras för att systemet ska bidra till önskad samhällsutveckling. Det förutsätter ett fungerande 
samspel mellan olika väghållare, stat och kommuner. 

 

 
 
 
 



         En olycka eller ett motor-
         stopp ska snabbt tas om 
hand. Beredskapen hålls hög 
– trafiken ska flyta, om 
än med begränsad 
hastighet.

TILLFÄLLIGA STÖRNINGAR

EFFEKTIVA TRANSPORTER 
I SAMHÄLLSBYGGANDET

SKATT OCH PÅFARTSREGLERING GÖR DIN RESA MER FÖRUTSÄGBAR
Trängselskatt och påfartsreglering är två sätt att styra trafiken som 
begränsar och fördelar kötiden för bilister i regionen. När trafiken flyter 
blir det också lättare att i förväg beräkna hur lång tid en resa tar.

         Förbifarten skapar 
         bättre samband 
mellan norr och söder, 
avlastar trafiksyste-
met och minskar 
sårbarheten på 
Essingeleden. 

FÖRBIFART STOCKHOLM

BUSSEN SKA FRAM

          Trafikverket prioriterar kollektivtrafiken 
          och på vägarna ska bussen hålla en jämn 
hög hastighet för att vara konkurrenskraftig. 
Den ska aldrig stå i kö - och busskörfält är en 
viktig åtgärd. Bussen ska smidigt nå knut-
punkter till andra kollektivtrafikslag.

MJÖLKEN SKA LEVERERAS 
I TID TILL MATAFFÄREN
         Vid större terminaler och 
         hamnar tittar vi extra på 
hur godstrafik och varuttran-
sporter ska komma till och från 
sin slutdestination. Transpor-
terna från terminal till butik 
och kund ska vara smarta och 
smidiga.

           I rusningstrafik kan vi begränsa
           köbildningen genom att tillfälligt
sänka hastigheterna. Det kortare av-
ståndet mellan fordonen ger plats åt 
fler, ett bättre flyt i trafiken och mins-
kar halten av luftföroreningar.

VARIERAD HASTIGHET FÖR 
MILJÖ OCH FLYT I TRAFIKEN

 

FRAMKOMLIGHET I FOKUS
NÄR REGIONEN UTVECKLAS

                          ... ska störa 
                          trafiken så 
            lite som möjligt. 
        Natt- och helgar-
  bete är en av mån-
  ga lösningar.

      PLANERADE
VÄGARBETEN... 

HUR MYCKET KAN VI BYGGA 
UT VÄGARNA? 
          Ytan i Stockholm är redan tätt 
          bebyggd och begränsad. Där-
        för måste vi noga balansera ut-
             byggnad av en väg mot e�ek-
                  terna på vägsystemet som 
    helhet. Annars riskerar 
          vi att bara  flytta på 
                köerna.

           Gång-, cykel-, och kollektiv-
           trafik har högsta prioritet 
när staden byggs ut. Smart plane-
ring begränsar trafiktillväxten så 
att fler kommer fram.

          Framkomligheten i fokus 
          när regionen utvecklas.
Framkomligheten på de 
regionala vägarna 
måste prioriteras när 
staden blir tätare 
och fler vill 
fram.

           Trafiken på de stora 
           regionala vägarna 
ska inte stå stilla. Annars 
sprids trängseln även till 
de lokala näten och ingen 
kommer fram.

GOD FRAMKOMLIGHET
PÅ DE REGIONALA

STRÅKEN

 
   

 
 

Fler vill fram!
Framkomlighetsprogram
för Stockholmsregionen

Vägsystemet i Stockholmsregionen är redan 
idag hårt belastat och 2030 kommer ytterligare 
en halv miljon människor bo, resa och leva på 
samma yta. Framkomlighetsprogrammet 
innehåller strategier och åtgärder för ett 
samhälle där alla kan ta sig fram. 

TRE STRATEGIER FÖR FRAMKOMLIGHET
UTVECKLAEFFEKTIVISERA

Vi har helhetsperspektivet En dialog om framtidens 
framkomlighet 

Tillsammans för 
regionens bästaTrafikverket region Stockholm har ett helhets-

perspektiv på trafiken i regionen. Med Fram-
komlighetsprogrammet vill vi ge en vägledning 
till hur vi tänker och arbetar med att utveckla 
och e�ektivisera vägnätet - så att fler kommer 
fram. I en storstadsregion handlar det om att 
prioritera - eftersom ytan är begränsad och allt 
fler konkurrerar om utrymmet. Att hålla 
trafiken rullande, skapa e�ektiv användning av 
det vägnät som redan finns och hålla samman 
regionen - är våra huvudsakliga prioriteringar.

Vi vill här ge bilden av hur vi ser på vägtrafikens 
nuläge, utmaningar och möjligheter – med fokus 
på den trängseldrabbade rusningstrafiken. 
Nu – inför framtiden – vill vi tillsammans med 
regionala trafikaktörer, kommuner och andra 
intressenter gemensamt arbeta för ett framkomligt 
och e�ektivt använt vägsystem i Storstockholm. 
Därför välkomnar vi en dialog i de här frågorna.

I bilden visar vi på vår ståndpunkt i några frågor 
där vi har ett ansvar som väghållarmyndighet. Vi 
har försökt förtydliga vad vi anser krävas för att få 
den regionala trafiken att fungera. Vi vet också att 
det finns andra synpunkter som inte alltid stäm-
mer med våra – och vi har anledning att ge, ta och 
lära av varandra. Vi hoppas kunna nå långt i att se 
frågorna ur en gemensam synvinkel och tillsam-
mans med regionens aktörer fatta kloka beslut.

FÖREBYGG
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Illustration: Tobias Flygar 



Tillväxten utmanar framkomligheten   
Utmaningen vi står inför är att behålla 
den framkomlighet som finns idag och 
dessutom ge de allt fler resenärerna och 
den ökande godstrafiken möjligheter att 
färdas i vägnätet. Den effektiva spårtra-
fiken är en förutsättning för att regionen 
ska fungera och kommer att bli allt 
viktigare. Samtidigt måste vi även nå de 
mål som finns uppsatta för god tillgäng-
lighet, mindre koldioxidutsläpp och 
högre andel kollektivresor. 

Störningar ger allvarliga konsekvenser  
Skillnaden mellan de uppsatta målen 
och dagens läge på vägarna är stora. 
Inte ens de planerade utbyggnaderna av 
vägar och spårtrafik räcker till. Vi tror att 

trängseln kvarstår 2030 och även 
riskerar bli värre på infartsleder, 
i öst-västliga sträckningar och på det 
inre motorvägsnätet. Sker det störningar 
saknar vi möjligheter att leda om stora 
trafikflöden.

Vägnätet redan maximalt utnyttjat  
Åtgärderna i framkomlighetsprogram-
met handlar främst om det primära 
vägnätet (statliga men också vissa 
kommunala vägar) – och med det menar 
vi de huvudstråk som binder samman 
regionen. I de inre delarna av vägnätet 
råder det stor trängsel under högtrafik. 
Vägnätets kapacitet är här helt enkelt 
maximalt uttnyttjat i rusningstrafik. Köer 
uppstår snabbt och sprider sig ut i det 

övriga nätet. Restiderna blir därmed 
längre och svårare att förutspå, något 
som ger stora kostnader för både 
resenärerna och samhället. 

Regional samverkan absolut 
 nödvändigt
 
Framöver är det nödvändigt att vi 
i regionen hela tiden ser över hur vi 
använder oss av och hur vi utvecklar 
det primära vägnätet. Ska vi gå i land 
med att förbättra funktionen och öka 
hållbarheten i  regionen måste alla parter 
inom samhällsbyggande och trans-
portsystem  arbeta tillsammans. Detta 
är särskilt viktigt för länets kommuner, 
 Trafikförvaltningen SLL, Länsstyrelsen 
och Trafikverket.

Varför behöver vi ett  
framkomlighetsprogram?
Stockholmsregionens invånare ökar i antal för varje år som går. 2030  förväntas vi ha  blivit 
en halv miljon fler människor. Redan idag är  vägnätet som binder samman regionen hårt 
 trafikerat och i högtrafik  delvis överbelastat. Syftet med framkomlighetsprogrammet är att 
ge tydlig vägledning om hur vi fortsatt arbetar tillsammans med att utveckla och effektivisera 
vägnätet och hur regionens invånare använder det.

Trafikverket har tagit fram fyra 
övergripande förhållningssätt som på 
sikt ska ge bättre framkomlighet över 
hela regionen. 

Håll trafiken rullande!   
Vi undviker stillastående trafik genom 
olika åtgärder. Förseningarna ska vara 
förutsägbara men lägre hastighet och 
viss köbildning accepteras.

Skapa effektiv användning!  
Det gör vi genom att prioritera fram-
komligheten för kapacitetsstarka 

 transportsätt som buss, cykel och 
 effektiv distribution. Vi styr och  reglerar 
trafiken. Vi avväger framkomligheten 
mellan det primära vägnätet och de 
lokala näten.

Håll samman regionen!   
Det gör vi genom att förbättra tillgäng-
ligheten mellan norra och södra region-
halvan, liksom inom regionhalvorna. Vi 
prioriterar kollektivtrafik i samspel med 
cykeltrafik och god citylogistik för 
transporter inom samt till  regionkärnan.

Anpassa kapaciteten!  
Det gör vi genom att acceptera att 
efterfrågan inte går att bygga ikapp.  
Vi dimensionerar infarterna efter de 
centrala delarna av vägsystemet. Vi 
skapar ny kapacitet i de yttre delarna av 
vägnätet och i nord-sydlig riktning 
genom Förbifart Stockholm.

Utifrån de fyra förhållningssätten  
har Trafikverket tagit fram en serie 
inriktningar som behövs för att skapa 
en effektivare vägtrafik.  Alltsammans 
kan liknas vid en ”instrumentpanel” 
där  reglagen visar tankesätten som  
vi behöver ha med oss i vårt   
dagliga arbete.

Använd vägnätet   
 effektivt

Här använder vi fem 
inriktningar för att styra 
rätt. 1. Prioritera kollek-

tivtrafikens framkomlighet. 2. Prioritera 
nytto trafikens framkomlighet.  
3. Prioritera effektiva transporter 
i samhällsbyggandet. 4. Styr och fördela 
för en effektiv  användning av väg-
kapaciteten. 5. Styr till rätt hastighet.

Utveckla vägnätet

Utvecklingen hanterar 
vi genom dessa i nrikt-
ningar. 6. Anpassa och 
utforma vägsystemets 

länkar för god funktion. 7. Priorite-
ra  framkomligheten på det primära 
 vägnätet. 8. Värna framkomligheten när 
regionen utvecklas.

Hantera och förebygg 
störningar

Med dessa inrikt-
ningar begränsar vi 
 störningarna. 9. Sam-

verka för att förebygga och begränsa 
planerade och i förväg kända störningar. 
10. Förebygg och hantera oplanerade 
störningar snabbt.

Fullfölj planerade utbyggnader och 
höjd trängselskatt

Många utbyggnader av infrastrukturen 
är redan beslutade. 2016 höjs trängsel-
skatten samtidigt som den också 
införs på Essingeleden. Då står också 
Norra länken klar. Kring 2026 öppnar 
Förbifart Stockholm samtidigt som 
 Tvärförbindelse Södertörn byggs ut. 

Använd ekonomisk styrning och 
 påfartsreglering

Genom ekonomiska styrmedel som till 
exempel trängselskatt kan vi förbättra 
trafikens framkomlighet och effektivitet. 
Reglerar vi trafiken på påfartsramperna 
i regionens centrala delar kan vi utnyttja 
trafikledernas kapacitet bättre.

Prioritera busstrafiken

I det primära vägnätet bör vi ge stom-
busstrafik och direktbusslinjer prioritet. 
Trafikförvaltningen, Trafikverket och 
kommuner studerar för närvarande hur 
framkomligheten för stombusstrafik och 
direktbussar ska förbättras.

Ge bättre information till  trafikanterna

Information är viktigt för att underlätta 
för trafikanterna och för att öka accep-
tansen för olika situationer. Vårt mål 
är att alltid kunna ge en aktuell bild av 
trafikläget, framkomlighet med olika 
trafikslag, restider, omledningar och 
ersättningstrafik.

 

EN LITEN ORDLISTA
Framkomlighet: Fordonens färd 
genom trafiksystemet. Vid god 
framkomlighet är förseningen liten 
eller ingen alls. Variationen i restid 
för en sträcka vid olika tillfällen är 
liten.

Kapacitet: Den mängd trafikan-
ter eller fordon som kan passera 
igenom t.ex. ett vägavsnitt på 
 bestämd tid. Vid störningar och 
köer minskar kapaciteten.

Effektiv trafik: En situation på 
 vägen där framkomligheten är god, 
störningar små och  kapaciteten bra. 

DET PRIMÄRA VÄGNÄTET
Det primära vägnätet är 
 betydelsefullt för att knyta  
 samman regionens centrala delar. 
Det ger god tillgänglighet mellan 
norr och söder, till  godstrafikens 
olika målpunkter, till större 
 arbetsplatser och till knutpunkter 
i trafiknäten.

Instrumenten som ger en effektivare vägtrafik

De övergripande  förhållningssätten

Några viktiga åtgärder för en framkomlig framtid

EFFEKTIVISERA UTVECKLA FÖREBYGG

Håll dialogen levande
För att nå en framkomlighet som de 
allra flesta är nöjda med behöver  
vi ha en levande dialog kring frågor 
som rör alla i regionen. Svaren på 
dessa kan vi bara nå genom samarbete 
och  samsyn.

• Vilken omfattning ska vägtrafiken ha?

• Hur tillgänglig ska Stockholms - 
 regionen vara?

• Hur mycket kan och bör vi styra för att få 
effektivare trafik?

• Hur ser en effektiv fördelning av 
 framkomligheten ut?

Dialog 2015

VILL DU VETA MER?
Läs gärna Trafikverkets inriktning 
för hur Storstockholms  primära 
vägnät används på bästa sätt 
i  ”Rapport: Framkomlighets-
program” Ladda ned den på: 
  
www.trafikverket.se/framkom-
lighetsprogram
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Ungdomspolitiska programmet (KS/2014:372) 
 
Beslut 
1. Kommunstyrelsen har tagit del av sammanställningen av remissyttran-

den från nämnderna avseende ungdomspolitiska programmet.  
 

2. Kommunstyrelsen avvaktar med vidare hantering och beslut om ansvar 
och resurssättning för arbetet med ungdomspolitiska programmet, tills 
beslut om ny verksamhetsmodell för kommunledningsförvaltningen är 
fattat.  

 
Sammanfattning  
I juni 2014 beslutade kommunstyrelsen att överlämna ungdomspolitiska 
programmet på remissrunda till alla nämnder samt kommunledningsförvalt-
ningen. Syftet med remissperioden har varit att ge remissinstanser en möj-
lighet att ge synpunkter på förslaget till program, och dels redovisa hur de 
kan bidra till programmets genomförande.  
 
Sammanställningen av remissvaren från nämnderna visar på att samtliga är 
generellt positiva till programmet. Många har svarat att konkretionsnivån på 
åtagandena är för detaljerade. Strategiska inriktningar, förslag på aktiviteter 
och beskrivningar av insatser framställs som överflödiga och pågående inom 
kommunen. Remissvaren visar även på en tydlig avsaknad av övergripande 
samordningsformer gällande ungdomspolitiska frågor. Inom medskicken 
framgår därför förslag på att inrätta en samordningsfunktion med inriktning 
på ungdomspolitiska frågor.  
 
Nämnderna är eniga om att det är bra att tillämpa barn- och ungdomsper-
spektiv inom verksamheterna men att detta kräver resurser för genomföran-
det. De är även eniga om att arbetet kontinuerligt måste följas upp för att nå 
långsiktiga effekter.  
 
Kommunledningsförvaltningen konstaterar att nämnderna har formulerat 
åtaganden inför 2016 i linje med ungdomspolitiska programmet.  
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Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-08-20.  
 
Demokratiberedningen har behandlat ärendet 2015-09-18, § 30.  
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§ 30 
Nämndernas yttrande över remiss- ”Ungdomspolitiska 
programmet” (KS/2014:372) 
 
Beslut 
Demokratiberedningen föreslår kommunstyrelsen att ta del av sammanställ-
ningen av remissyttranden från nämnderna avseende ungdomspolitiska pro-
grammet. 
 
Demokratiberedningen föreslår kommunstyrelsen att avvakta med vidare 
hantering och beslut om ansvar och resurssättning för arbetet med ung-
domspolitiska programmet tills beslut om ny verksamhetsmodell för kom-
munledningsförvaltningen är fattat.  
 
Sammanfattning 
Sevgi Zengin, utvecklingsledare för ungdomsdemokrati, presenterar sam-
manställningen av nämndernas remissvar avseende ungdomspolitiska pro-
grammet.  
 
I juni 2014 beslutade kommunstyrelsen att överlämna ungdomspolitiska 
programmet på remissrunda till alla nämnder och kommunledningsförvalt-
ningen.  
Syftet med remissperioden har varit att ge remissinstanser en möjlighet att 
ge synpunkter på förslaget till program, och dels redovisa hur de kan bidra 
till programmets genomförande.  
Sammanställningen av remissvaren från nämnderna visar på att samtliga är 
generellt positiva till programmet. Många har svarat att konkretionsnivån på 
åtagandena är för detaljerade. Strategiska inriktningar, förslag på aktiviteter 
och beskrivningar av insatser framställs som överflödiga och pågående inom 
kommunen. Remissvaren visar även på en tydlig avsaknad av övergripande 
samordningsformer gällande ungdomspolitiska frågor.  Inom medskicken 
framgår därför förslag på att inrätta en samordningsfunktion med inriktning 
på ungdomspolitiska frågor.  
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Nämnderna är eniga om att det är bra att tillämpa barn- och ungdomsper-
spektiv inom verksamheterna men att detta kräver resurser för genomföran-
det. De är även eniga om att arbetet kontinuerligt måste följas upp för att nå 
långsiktiga effekter.  
 
Kommunledningsförvaltningen konstaterar att nämnderna har formulerat 
åtaganden inför 2016 i linje med ungdomspolitiska programmet.  
 
Ärendet 
Kommunfullmäktige fattade beslut i flerårsplanen 2013 att ett ungdomspoli-
tiskt program ska tas fram. Under 2013 har en arbetsgrupp bestående av 
tjänstemän från arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen, social-
förvaltningen, kommunledningsförvaltningen, utbildningsförvaltningen och 
kultur- och fritidsförvaltningen arbetat med innehållet i programmet.  
 
En politisk styrgrupp med representation från sittande majoritet och opposit-
ion har varit beslutsfattande under arbetets gång. Uppdraget har samordnats 
av kultur- och fritidsförvaltningen.  
VO demokrati, mänskliga rättigheter och interkulturell utveckling på kom-
munledningsförvaltningen fick i uppdrag att ansvara över sammanställning-
en av en intern remissrunda.  
 
Frågorna som nämnderna har besvarat är följande: 
• Vad anser nämnderna om handlingsplanens innehåll och inriktning 

som helhet? 
• Handlingsplanen som den ser ut idag innehåller konkreta åtaganden för 

flera nämnder. Är detta en rimlig konkretionsnivå? Varför/varför inte? 
• Om nivån den ligger på idag är bra, vilka åtaganden vore möjliga för 

nämnderna att ta in i sina ettårsplaner för 2015? 
• Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin för-

valtningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor? 
 
Bakgrund 
Ungdomspolitiska programmets ambition är att identifiera och åtgärda 
strukturer som skapar ojämlik tillgång till välfärd och makt för unga med 
olika livsförutsättningar, bakgrund och utgångsläge.  
 
Mål och åtaganden är formulerade under programmets fyra fokusområden:  
1. Botkyrkaborna känner sig hemma. 
2. Botkyrka har de bästa skolorna. 
3. Botkyrkaborna har förtroende för varandra. 
4. Botkyrkaborna har arbete.  
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Ungdomspolitiska progrmmet har bearbetats efter inkomna synpunkter. Den 
nya versionen från 2014 presenteras nu som förslag till program. Fokus för 
programmet är, i likhet med den statliga ungdomspolitiken, tvärsektoriella 
och förvaltningsövergripande insatser. 
 
Botkyrka är Sveriges näst yngsta kommun av 290 kommuner. Det ung-
domspolitiska programmets mål är att skapa en struktur som ger unga invå-
nare utrymme till delaktighet, inflytande och initiativ. Detta förutsätter i sin 
tur en bred kommunövergripande förståelse av vikten av att få in ungas per-
spektiv och blick i alla delar av den kommunala verksamheten – från strate-
gisk planering och analys till det konkreta vardagsarbetet i förvaltningarnas 
dagliga arbete och möte med brukare.  
 
Programmet föreslår ett antal principer samt ett antal prioriterade utveckl-
ingsområden för att förverkliga de ungdomspolitiska ambitionerna i Bot-
kyrka.  
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Kommunledningsförvaltningen  
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Referens Mottagare 
Sevgi Zengin  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Nämndernas yttrande över remiss- ” Ungdomspolitiska 
programmet” (KS/2014:372) 
 
Förslag till beslut 
Demokratiberedningen föreslår kommunstyrelsen att ta del av sammanställ-
ningen av remissyttranden från nämnderna avseende ungdomspolitiska pro-
grammet. 
 
Demokratiberedningen föreslår kommunstyrelsen att avvakta med vidare 
hantering och beslut om ansvar och resurssättning för arbetet med ung-
domspolitiska programmet tills beslut om ny verksamhetsmodell för kom-
munledningsförvaltningen är fattat.  
 
Sammanfattning 
I juni 2014 beslutade kommunstyrelsen att överlämna ungdomspolitiska 
programmet på remissrunda till alla nämnder och kommunledningsförvalt-
ningen.  
Syftet med remissperioden har varit att ge remissinstanser en möjlighet att 
ge synpunkter på förslaget till program, och dels redovisa hur de kan bidra 
till programmets genomförande.  
Sammanställningen av remissvaren från nämnderna visar på att samtliga är 
generellt positiva till programmet. Många har svarat att konkretionsnivån på 
åtagandena är för detaljerade. Strategiska inriktningar, förslag på aktiviteter 
och beskrivningar av insatser framställs som överflödiga och pågående inom 
kommunen. Remissvaren visar även på en tydlig avsaknad av övergripande 
samordningsformer gällande ungdomspolitiska frågor.  Inom medskicken 
framgår därför förslag på att inrätta en samordningsfunktion med inriktning 
på ungdomspolitiska frågor.  
 
Nämnderna är eniga om att det är bra att tillämpa barn- och ungdomsper-
spektiv inom verksamheterna men att detta kräver resurser för genomföran-
det. De är även eniga om att arbetet kontinuerligt måste följas upp för att nå 
långsiktiga effekter.  
 
Kommunledningsförvaltningen konstaterar att nämnderna har formulerat 
åtaganden inför 2016 i linje med ungdomspolitiska programmet.  
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Ärendet 
Kommunfullmäktige fattade beslut i flerårsplanen 2013 att ett ungdomspoli-
tiskt program ska tas fram. Under 2013 har en arbetsgrupp bestående av 
tjänstemän från arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen, social-
förvaltningen, kommunledningsförvaltningen, utbildningsförvaltningen och 
kultur- och fritidsförvaltningen arbetat med innehållet i programmet. En po-
litisk styrgrupp med representation från sittande majoritet och opposition 
har varit beslutsfattande under arbetets gång. Uppdraget har samordnats av 
kultur- och fritidsförvaltningen. VO demokrati, mänskliga rättigheter och 
interkulturell utveckling på kommunledningsförvaltningen fick i uppdrag att 
ansvara över sammanställningen av en intern remissrunda.  
 
Frågorna som nämnderna har besvarat är följande: 
• Vad anser nämnderna om handlingsplanens innehåll och inriktning 

som helhet? 
• Handlingsplanen som den ser ut idag innehåller konkreta åtaganden för 

flera nämnder. Är detta en rimlig konkretionsnivå? Varför/varför inte? 
• Om nivån den ligger på idag är bra, vilka åtaganden vore möjliga för 

nämnderna att ta in i sina ettårsplaner för 2015? 
• Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin för-

valtningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor? 
 
Bakgrund 
Ungdomspolitiska programmets ambition är att identifiera och åtgärda 
strukturer som skapar ojämlik tillgång till välfärd och makt för unga med 
olika livsförutsättningar, bakgrund och utgångsläge.  
 
Mål och åtaganden är formulerade under programmets fyra fokusområden:  
1. Botkyrkaborna känner sig hemma. 
2. Botkyrka har de bästa skolorna. 
3. Botkyrkaborna har förtroende för varandra. 
4. Botkyrkaborna har arbete.  
Ungdomspolitiska progrmmet har bearbetats efter inkomna synpunkter. Den 
nya versionen från 2014 presenteras nu som förslag till program. Fokus för 
programmet är, i likhet med den statliga ungdomspolitiken, tvärsektoriella 
och förvaltningsövergripande insatser. 
 
Botkyrka är Sveriges näst yngsta kommun av 290 kommuner. Det ung-
domspolitiska programmets mål är att skapa en struktur som ger unga invå-
nare utrymme till delaktighet, inflytande och initiativ. Detta förutsätter i sin 
tur en bred kommunövergripande förståelse av vikten av att få in ungas per-
spektiv och blick i alla delar av den kommunala verksamheten – från strate-
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gisk planering och analys till det konkreta vardagsarbetet i förvaltningarnas 
dagliga arbete och möte med brukare.  
 
Programmet föreslår ett antal principer samt ett antal prioriterade utveckl-
ingsområden för att förverkliga de ungdomspolitiska ambitionerna i Bot-
kyrka.  
 
Bilaga 
Remissvar från nämnder 
Botkyrka kommuns Ungdomspolitiska program 
_________ 
Expedieras till 



Bilaga 1 

Remissvar från nämnder 

                                      
Utbildningsnämnden  
 
Vad anser nämnderna om handlingsplanens innehåll och inriktning som helhet  
Utbildningsnämnden är i huvudsak positiv till förslaget och godkänner förvaltningens svar på 
den ungdomspolitiska handlingsplanen.  
 
Handlingsplanen som den ser ut idag innehåller konkreta åtaganden för flera nämnder. 
Är detta en rimlig konkretionsnivå?  Varför/varför inte?  
I stort sett är den en rimlig konkretionsnivå.  
Förvaltningen har i kommentarerna påpekat när de tycker att det är för detaljerat.  
 
Om nivån den ligger på idag är bra, vilka åtaganden vore möjliga för nämnderna att ta 
in sina ettårsplaner för 2015 
-”Följ kontinuerligt upp hur skolan tillsammans med elever använder elevenkäter i respektive 
skolas systematiska kvalitetsarbete” 
-”Studie- och yrkesvägledningen ska säkerställas och utvecklas i samtliga skolformer (som 
ersättning för ”säkerställ kvalitativ praktik i grundskolan”).  
 Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin 
förvaltningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor?  
-Följ kontinuerligt upp hur skolan tillsammans med elever använder elevenkäter i respektive 
skolas systematiska kvalitetsarbete” 
-”Studie- och yrkesvägledningen ska säkerställas och utvecklas i samtliga skolformer ” (som 
ersättning för ”säkerställ kvalitativ praktik i grundskolan”.  
 

Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin 
förvaltningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor?  
Idrott 4a) 
- För att utöka satsningen på tjejer och kvinnors idrottande… ”Idrottslyftet” 
- Upptäcka det breda utbudet av idrottsaktiviteter, speciellt för kvinnor och flickor 
 
Skola 4b)  
-”Tveksamma kring beskrivningen ”En viktig faktor för att den gruppen som riskerar att 
hoppa av ska fullfölja sin skolgång är att ha mer praktik och mindre teori enligt temagruppen 
”Unga i arbetslivet”. Finns redan möjlighet för denna elevgrupp i form av ”anpassad 
studiegång”. Referensen till unga i arbetslivet känns lite vag.”  
-Istället för lydelsen ”säkerställ alla elevers möjlighet att göra kvalitativ praktik i 
grundskolan” föreslår förvaltningen ”Studie- och yrkesvägledningen ska säkerställas och 
utvecklas i samtliga skolformer”.  



- ”Öka antalet prao-elever i de kommunala… ska väl vara ”öka antal praoplatser i de 
kommunala…”.  
 -Anser att rubriken ” elevers inflytande över skolan” är missvisande och föreslår ”Elevers 
inflytande och samråd”.  
-Förklara för eleverna vad ”elevhälsan ” på deras skola innebär. Vad finns det för 
elevhälsofrämjande- och stödjande resurser på skolan? Vem kan man få vilket stöd av?  
Önskvärt är att det i enkäter (ex LUPP) som mäter elevhälsans stöd formuleras andra frågor 
än om eleverna tycker den är bra eller dålig. 
 
4b) Likabehandling  
- Ställer oss frågande till varför åtaganden ” gör insatser för att öka tryggheten i skolan för 
unga med funktionsnedsättning i samarberbete med ungdomsrådet” nämns en speciell grupp 
som samarbetspartner. 
Nytt förslag på åtagande: ”Göra insatser för att öka tryggheten i skolan för unga med 
funktionsnedsättning”.  
- Åtagandet ”utbilda skolpersonal i metoder för att förebygga och förhindra mobbing” är för 
detaljerad. Detta är ett rektorsansvar och bör därmed tas bort.  
 
4b) Särskolan  
- Alla tre åtaganden gäller bara grundsärskolan men bör också omfatta gymnasiesärskolan 
- Benämningen ”grundsärskola” finns i skollagen och läroplaner och detta är inget som 
utbildningsnämnden kan ändra på.  
Förslag på lydelse för första åtagande: ”Se över åtgärder som gör att grundsärskole- och 
gymnasiesärskoleelever i högre grad känner sig som en del av grund- respektive 
gymnasieskolan”.  
 
4c) förtroende  
- Använda ungas egna arenor vid dialog med unga, särskilt sociala medier.  
 
4c) 
”Botkyrkaborna har förtroende för varandra och demokrati/förbättrad återkoppling” 
-Återkoppla alltid med resultat av enkäter, undersökningar och dialoger.  
 
4c) Förtroende  
Utbildningsförvaltningen föreslår att man ska nå förstagångsväljarna genom gymnasieskolan 
och AVUX med åtaganden ” Utred möjligheter till samarbete med gymnasieskola och 
vuxenskola, för att bättre rusta förstagångs- andragångsväljare”.  
 
4d) Ungas inträde på arbetsmarknaden  
Detta avsnitt handlar om arbete och inte utbildning, därmed ska utbildningsnämnden strykas 
på de tre ställen i åtagandena där utbildningsförvaltningen finns med. 
 

 



Socialnämnden 
 
Vad anser nämnderna om handlingsplanens innehåll och inriktning som helhet  
Socialförvaltningen är positiv till planens inriktning, men anser att planen innehåller för 
många åtaganden och att flera av dem är på en för konkret och detaljerad nivå. 
Socialförvaltningen har inte fört in åtaganden från planen i sin egen Ettårsplan, tiden har varit 
för kort till detta.  
 
Handlingsplanen som den ser ut idag innehåller konkreta åtaganden för flera nämnder. 
Är detta en rimlig konkretionsnivå?  Varför/varför inte? 
Nämnden anser att planen innehåller för många åtaganden och att flera av dem är på en för 
konkret och detaljerad nivå. För att ta tillvara det arbete som gjorts med att ta framåtaganden 
och fördela ansvar mellan nämnderna kan åtagandena läggas upp som en bilaga till planen.  
 
Om nivån den ligger på idag är bra, vilka åtaganden vore möjliga för nämnderna att ta 
in sina ettårsplaner för 2015? 
Socialförvaltningen hat inte fört in åtaganden från planen i sin egen Ettårsplan 2015.  
Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin 
förvaltningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor?  
 
Trygghet  
”Tryggheten ökar för samtliga grupper och skillnaderna mellan olika grupper minskar.”. 
-Socialförvaltningen kommer under 2015 att utreda barn som kan ha bevittnat våld i enlighet 
med nya allmänna råd och föreskrifter SOSFS 2014:4. 
-Påbörja ett långsiktigt strukturerat brottsförebyggande  arbete i första hand i samarbete med 
utbildningsförvaltningen, kommunledningsförvaltningen, polis och räddningstjänst.  
-Utveckla krisstödjande och bearbetande insatser för barn som bevittnat och/eller utsatts för 
våld.  
Ungas psykiska hälsa  
”Den psykiska hälsan hos unga ökar och skillnaderna mellan olika grupper minskar”  
- Socialförvaltningen kommer 2015 att fortsätta med anhörigstöd för barn som är anhöriga till 
någon närstående med psykisk funktionsnedsättning och/eller missbruk. 
-Socialförvaltningen följer upp antal personer som deltagit i generella föräldrastödsgrupper.  
 
Ungdomar fullföljer sin skolgång 
Handlingsplanens mål: ”Alla ungdomar fullföljer sin skolgång med fullständiga betyg”.  
Under 2015 kommer socialförvaltningen starta införandet av YAP – Youth Advocate 
Program. Insatsen syftar till att stärka unga att klara sin skolgång såväl som att ha en 
meningsfull fritid.  
 
Ungas inträde på arbetsmarknaden  
Handlingsplanens mål: Stärka ungas inträde på arbetsmarknaden  
Socialförvaltningen åtar sig att öka antalet feriejobb i förvaltningen från 5 till 11 platser 2015. 



 

  Kultur- och fritid  
 
Vad anser nämnderna om handlingsplanens innehåll och inriktning som helhet  
Utöver att ansvarsfördelningen mellan olika nämnder är otydlig är utgångspunkterna bra och 
formuleringarna tydliga.  

Handlingsplanen som den ser ut idag innehåller konkreta åtaganden för flera nämnder. 
Är detta en rimlig konkretionsnivå?  Varför/varför inte? 
Enligt kultur- och fritidsförvaltningen är ansvarsfördelningen mellan olika nämnder är 
otydlig.  
Ett problem med handlingsplanen att konkretionsnivån på åtaganden varier för mycket. En del 
av innehållet är på en övergripande, strategisk nivå, andra delar är väldigt konkreta 
åtgärdsförslag. Att ge konkreta åtgärder utan att ha tillfört extra medel eller gett de möjlighet 
att delta i prioriteringarna är att gå förbi nämndernas ansvar och roller.  
- En förvaltningsövergripande strategidokument, beslutat i fullmäktige, kan peka ut vad som 
behöver göras inom ett politikområde, och ungefär när i tiden olika saker bör göras. Hur man 
för den eller den exakta tiden bör vara upp till respektive nämnd.  
 

Om nivån den ligger på idag är bra, vilka åtaganden vore möjliga för nämnderna att ta 
in sina Ettårsplaner för 2015? 
Att gr konkreta åtaganden till nämnder utan att ha tillfört extra medel eller gett dem möjlighet 
att delta i prioriteringarna är att gå förbi nämndernas ansvar och roller. Det är stor risk att 
åtaganden som sätts på det sättet aldrig genomförs.  
 
Av de åtaganden som i ungdomspolitiska handlingsplanen som rör kultur- och fritidsnämnden 
är flera redan inskrivna i ettårsplanen. 
För resterande åtaganden som rör kultur- och fritidsnämnden behövs antingen extra resurser, 
eller har nämnden bedömt att de inte är prioriterade i ettårsplanen 2015. 

Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin 
förvaltningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor?  
(Finns i nämndens ettårsplan). 
 
 
AVUX 
 
Handlingsplanen som den ser ut idag innehåller konkreta åtaganden för flera nämnder. 
Är detta en rimlig konkretionsnivå?  Varför/varför inte? 
I huvudsak positiva till förslaget till ungdomspolitisk handlingsplan och ställer sig bakom 
förslaget i sin helhet.   
Konkretionsnivån är rimlig för en operativ handlingsplan. Huvud invändningen är dock hur 
politisk styrning förhåller sig till en handlingsplan.  
Huvudinvändningen är dock hur politisk styrning förhåller sig till en handlingsplan.  
Sammanfattningsvis har de planerat för att genomföra de flesta åtaganden som har bärighet på 
nämndens ansvarsområde.  
 



Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin 
förvaltningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor? 
Ungdomsfrågan hade kunnat få ett bättre fokus utifrån en starkare politisk styrning. Nämnden 
ställer sig bakom att kommunstyrelsen ska ha uppdraget att samordna och följa upp effekterna 
av den förda ungdomspolitiken. 
 
_______________________________________________________________________________ 
 

                                             
Vård- och omsorgsnämnden  
 
Vad anser nämnderna om handlingsplanens innehåll och inriktning som helhet  
- 
Handlingsplanen som den ser ut idag innehåller konkreta åtaganden för flera nämnder. 
Är detta en rimlig konkretionsnivå?  Varför/varför inte? 
- 
Om nivån den ligger på idag är bra, vilka åtaganden vore möjliga för nämnderna att ta 
in sina ettårsplaner för 2015? 
De åtgärder som kan rymmas i nämndens ettårsplan beror bland annat ”trygghet”, ”kanaler för 
inflytande” och ”barns och ungdomars rätt att komma till tals vid myndighetsutövning”.  
 
Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin 
förvaltningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor?  
- Arbeta med bostäder för barn och ungdomar med funktionsnedsättning. Utöver 
gruppboendet Dynamiten som startades upp 2014, har nämnden beställt ytterligare en 
gruppbostad år 2015 och beslut på att ett f.d barnboende ska byggas om till en gruppbostad 
med sex lägenhet. Ytterligare sex lägenheter kommer att stå till förfogande  
 
Samhällsbyggnadsnämnden  
 
Vad anser nämnderna om handlingsplanens innehåll och inriktning som helhet  
Samhällsbyggnadsnämnden stödjer det övergripande målet för ungdomspolitiken och anser 
också att det är bra att handlingsplanen reder ut skillnaden mellan barns perspektiv och 
barnperspektiv respektive ungdomars perspektiv och ungdomsperspektiv.  
 
Handlingsplanen som den ser ut idag innehåller konkreta åtaganden för flera nämnder. 
Är detta en rimlig konkretionsnivå?  Varför/varför inte? 
Tveksam till den detaljeringsgrad som programmet har. Bra att samtliga nämnder ska tillämpa 
ungdomsperspektivet på sitt arbete och i bokslut redogöra för hur vi arbetar med detta, men 
att konkretisera alltför många mål och åtaganden som sedan ska läggas in i respektive nämnds 
ettårsplaner anser vi är för konkretiserat.  
 
 



Om nivån den ligger på idag är bra, vilka åtaganden vore möjliga för nämnderna att ta 
in sina ettårsplaner för 2015? 
- 

Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin 
förvaltningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor?  
Ett sätt att lyssna mer på just ungdomarna skulle vara om vi ibland besökte skolor och där 
träffade elever för olika typer av dialogmöten. Detta skulle då vara ett sätt att möta eleverna i 
deras vardagsmiljö istället för att försöka göra det på deras fritid.  

 

Kommunledningsförvaltningen 

Nedan följer kommunledningsförvaltningens yttrande över remissversionen 
”Botkyrka kommuns ungdomspolitiska handlingsplan”. 
 
Sammanfattning 
Det är viktigt att Botkyrka kommun tar ett krafttag kring kommunens unga 
medborgare och deras levnadsförhållanden och möjligheter. I nuvarande 
utformning är det dock svårt för kommunledningsförvaltningen att ta ställning 
till de olika delarna i förslaget till handlingsplan. 
Kommunledningsförvaltningen föreslår därför en bearbetning av förslaget 
enligt nedan. 

 
Övergripande synpunkter på förslaget 
Vad anser kommunledningsförvaltningen om handlingsplanens innehåll och inriktning som 
helhet? 
Förslaget till ungdomspolitisk handlingsplan tar upp angelägna samhällsfrågor 
och det är positivt med en tydlig ambition om krafttag för att förbättra 
levnadsförhållandena och möjligheterna för Botkyrkas unga invånare. Det har 
efterfrågats av många.  

 
I handlingsplanens nuvarande form är det dock svårt att ta ställning till dess 
olika delar. Den innehåller en blandning av väldigt detaljerade förslag till 
aktiviteter, övergripande strategiska inriktningar samt beskrivningar av sådant 
som kommunen redan gör och har beslutat om. Det innebär bland annat att 
förslagen i många fall är sådant som i enlighet med kommunens styrsystem 
snarare bör tas upp kommunens flerårsplan, i nämndernas ettårsplaner och i 
vissa fall i enheternas verksamhetsplaner. Att i ett remissvar ”låsa upp sig” 
kring enskilda åtaganden innebär därmed att föregå kommande planerings- 
och budgetprocesser.  

 
Kommunledningsförvaltningens rekommendation 
Mot denna bakgrund rekommendera kommunledningsförvaltningen därför 
följande för att kommunorganisationen ska kunna arbeta vidare i enlighet med 
intentionerna i förslaget till Ungdomspolitisk handlingsplan.  
Sammanfattningsvis ser kommunledningsförvaltningen det som viktigt att 
utgå från ordinarie strukturer för att förbättra styrningen och ledningen av 
kommunens arbete med ungdomspolitiska frågor:  

 



*Utgå så långt möjligt från de kommande riktlinjerna för styrdokument och 
bearbeta förslaget till ett Ungdomspolitiskt program där den övergripande 
viljeinriktningen slås fast för fortsatt konkretisering inom ramarna för 
Botkyrka kommuns ordinarie styrsystem med beredning och beslut i 
respektive politiskt forum. Sannolikt kan dagens politiska beredningar och 
motsvarande bidra till en tydligare styrning och uppföljning av olika delar av 
det ungdomspolitiska programmet såsom bostäder, arbete, hälsa, delaktighet 
och inflytande. 
 
*Fånga upp förslagen till mål och åtaganden i flerårsplanen för 2016-2019, 
samt i nämndernas ettårsplaner för 2016: 
- Förslaget till övergripande ungdomspolitiskt mål bör vara ett 
flerårsplanemål. 
- Förslagen till mål bör fångas upp som mätbara mål i kommunens flerårsplan, 
under berört målområde. 
- Med det som utgångspunkt bör förslagen till åtaganden brytas ut ur förslaget 
till handlingsprogram och fångas upp i nämndernas ettårsplaner, i vissa fall 
som nämndmål, i andra som utvecklingsåtaganden. Här bör 
kommunledningsförvaltningen ha en drivande och stödjande roll i det 
kommande arbetet med ettårsplanen för 2016.  
 
*För att samla ihop och tydligöra kommunens ambitioner för 
ungdomspolitiken, bör en kommunikativ ”populärversion” tas fram av det 
ungdomspolitiska programmet som kompletteras med målen och åtaganden 
från kommunens flerårsplan och ettårsplan, samt en sammanställning av det 
kommunen redan genomför för spridning till olika målgrupper internt och 
externt. 

 
Medskick angående samordningsformen 
Kommunledningsförvaltningen ser positivt på att inrätta en 
samordningsfunktion för ungdomspolitiska frågor. Här är det viktigt med ett 
tydligt uppdrag med fokus på att leda implementeringen och uppföljning av 
arbetet. Den pågående kartläggningen av kommungemensamma processer på 
kommunledningsförvaltningen kommer sannolikt att kunna ge vägledning om 
såväl uppdrag som ansvarsfördelning inför kommunens ettårsplan 2016.  

 
Har nämnderna egna förslag på hur kommunen kan förbättra sin 
förvaltningsövergripande samverkan kring ungdomsfrågor? 
Utöver synpunkterna ovan, vill kommunledningsförvaltningen betona vikten av att i ett 
ungdomspolitiskt program lyfta fram det som handlar om ungdomars egen kreativitet och 
engagemang, kompetenser, kraft och förmågor och initiativ. Kommunledningsförvaltningen 
önskar en tydligare skrivning om hur vi tar tillvara detta i kommunen i enlighet med strategi 
Kreativa Botkyrka. Vilka vägar finns? Hur möjliggör och stimulerar vi detta?  
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1. Förord 
 
 
 

Alla ungdomar ska ha tillgång till välfärd och makt att forma sina liv och ha 

inflytande över samhällsutvecklingen. 
 

De finns få skeden i livet som är så mytomspunna som ungdomstiden, speciellt i backspegeln. 
Därför är det viktigt att slå fast att ungdomstiden har ett värde i sig samtidigt som den lägger 
grunden till varje individs fortsatta liv. Hur ungdomar har det kommer även att påverka hur 
vårt samhälle utvecklas under lång tid framöver. Ungdomsgruppen är inte heller en homogen 
grupp utan förutsättningarna och drömmarna skiljer sig från person till person men också över 
tid i varje individs liv. 

 
Botkyrka kommuns ungdomspolitiska program innebär att vi slår fast att unga har rätt till 
välfärd och inflytande inte för vad de en dag ska bli utan för att de är en av kommunens 
viktigaste resurser i arbetet med att skapa ett hållbart samhälle. I arbetet med att ta fram 
programmet har den politiska styrgruppen valt att lyfta fyra av våra hållbarhetsutmaningar 
specifikt: Botkyrkaborna känner sig hemma, Botkyrkaborna har de bästa skolorna, 
Botkyrkaborna har förtroende för varandra och demokratin och Botkyrkaborna har arbete. 

 
Programmet är framtagen med hjälp av cirka 130 ungdomar i tio olika referensgrupper. 
Ungdomarna har varit med och formulerat vad de olika hållbarhetsutmaningarna betyder ur 
deras perspektiv och har också varit med i diskussionerna om vilka insatser kommunen kan 
göra för att nå det ungdomspolitiska målet. 

 
Precis som barnperspektivet finns med i beslutsfattandet behöver ungdomsperspektivet finnas 
med. Hur ska kommundelarna utvecklas så att fler ungdomar oavsett kön känner sig trygga 
när de går hem efter träningen? Hur ska skolan utformas och utvecklas så att fler känner sig 
inkluderade? Hur ska fler unga kunna få nyckeln till sitt första egna boende? Hur kan fler få 
känna glädjen över att gå till sitt första jobb? 

 
Utmaningarna är många och eftersom ungdomsfrågorna skär på tvären genom den 
kommunala organisationen krävs samordning och prioritering om vi tillsammans ska nå 
målet! 

 
/ Styrgruppen för framtagandet av det ungdomspolitiska programmet genom ordförande Ebba 
Östlin (s) 
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2. Övergripande mål för ungdomspolitiken 

 
Övergripande mål för Ungdomspolitiken är: 

 
Alla ungdomar ska ha tillgång till välfärd och makt att forma sina liv och ha inflytande 

över samhällsutvecklingen. 
 

Tillgång till välfärd handlar om det offentligas ansvar att ge ungdomar tillgång till goda 
livsvillkor såsom utbildning, arbete, bostad, hälsa, trygghet, kultur och fritid, sitt språk, 
möjlighet till delaktighet och inflytande samt ett liv fritt från diskriminering. Tillgång till goda 
livsvillkor tar sin utgångspunkt i de mänskliga rättigheterna som omfattar alla individer, samt 
Barnkonventionen som omfattar personer upp till 18 år. 

 
Ungdomar har olika förutsättningar att få tillgång till välfärd och makt att forma sina liv och 
ha inflytande över samhällsutvecklingen. Förutsättningarna varierar beroende på kön, ålder, 
socioekonomisk bakgrund, etnicitet, religiös tillhörighet, funktionsnedsättning, sexuell 
läggning och könsidentitet. Botkyrka kommun behöver därför bidra till att ungdomar får 
jämlik tillgång till välfärd, makt och inflytande. Mål och åtaganden för att bidra till minskade 
skillnader i tillgång till välfärd och makt är formulerade under programmets fyra 
fokusområden. 

 
 

3. Inledning 
 

Målgruppen 
Målgruppen för Botkyrkas ungdomspolitik är, liksom för den nationella ungdomspolitiken, 
personer mellan 13 och 25 år. Gruppen unga benämns med olika begrepp och delas in på olika 
sätt. 

 
Barnkonventionen och barnrättspolitiken omfattar barn och ungdomar upp till 18 år, vilket 
innebär att unga mellan 13 och 25 år både omfattas av barnrättspolitik och ungdomspolitik. I 
praktiken går det ingen skarp gräns mellan barn och ungdom, eller mellan ungdom och vuxen. 

 
Ungdomar omfattas, liksom övriga delar av befolkningen, av de mänskliga rättigheterna som 
de uttrycks i svensk grundlag och Sveriges konventionsåtaganden på området. Rättigheterna 
omfattar bland annat frågor om utbildning, arbete, hälsa, social trygghet, kultur, inflytande 
och organisering. Genom barnkonventionen har ungdomar upp till 18 år dessutom ett mer 
utvecklat skydd. Eftersom gruppen ungdomar består av både omyndiga och myndiga personer 
förändras graden av ungdomars inflytande över tid, från omyndig till myndig. Rätten till 
inflytande enligt barnkonventionen kopplas till ålder och mognad. 
I detta program kommer begreppet ungdomar eller unga att användas. 

 
Mål och fokusområden 
För att nå Botkyrka kommuns ungdomspolitiska mål Alla ungdomar ska ha tillgång till 

välfärd och makt att forma sina liv och ha inflytande över samhällsutvecklingen, behövs en 
kommunövergripande samordning. Samordning med externa aktörer som exempelvis 
arbetsförmedlingen, landstinget, näringslivet, civilsamhället och polisen är också viktiga, men 
eftersom detta är en kommunal program har vi fokuserat på den kommunala organisationen. 



5  

I detta program ligger fokus på fyra av Botkyrka kommuns hållbarhetsutmaningar. Dessa 
hållbarhetsutmaningar är centrala för ungas tillgång till välfärd och makt att forma sina liv och 
ha inflytande över samhällsutvecklingen: 

 
Botkyrkaborna känner sig hemma handlar om att fler unga ska känna att det är bra att bo i 
Botkyrka, att vi har attraktiva och trygga bostadsområden och att unga har möjlighet att ha en 
aktiv fritid. 

 
Botkyrkaborna har de bästa skolorna handlar om att alla unga, oavsett bakgrundsfaktorer, ska 
ha likvärdiga levnadsförutsättningar genom att under skoltiden få möjlighet att utveckla sin 
fulla potential. Alla unga ska också lämna skolan med de kunskaper som behövs för att gå 
vidare till studier eller arbete. Utöver detta vill vi också att alla unga ska kunna trivas och 
känna sig trygga i skolan som plats. 

 
Botkyrkaborna har förtroende för varandra och demokratin handlar om att bygga socialt 
kapital genom samarbete mellan medborgarna, kommunen och civilsamhället. Kommunen 
behöver möjliggöra ökat deltagande i demokratin för ungdomar oavsett kön och andra 
bakgrundsfaktorer. Diskrimineringen inom olika områden måste motarbetas. Våra stadsdelar 
behöver planeras i högre utsträckning tillsammans med unga och med sikte på fler möten 
mellan människor. 

 
Botkyrkaborna har arbete handlar om att den lokala arbetsmarknaden behöver utvecklas med 
fler arbetstillfällen för unga och att kommunen behöver bli bättre på att rusta unga 
Botkyrkabor för att klara kraven på arbetsmarknaden såväl lokalt som regionalt. 

 
Att arbeta med dessa fyra fokusområden är grundläggande för att alla unga ska ha ett bra liv i 
kommunen. En del av de åtaganden som är inskrivna är sådana som redan görs eller som det 
finns lagstiftning kring. Det ungdomspolitiska programmet är ett sätt att lyfta och synliggöra 
en del av det arbete som redan görs, men programmet innehåller även en del nya åtaganden. 
Programmet innehåller också ett ungdomsperspektiv som alla nämnder/förvaltningar ska 
tillämpa på sitt arbete. 

 
4. Mål och åtaganden 

 
4. a. Botkyrkaborna känner sig hemma 

 
Bostadssituation 

 

Problembeskrivning: År 2011 hade knappt två tredjedelar av ungdomarna mellan 18 och 25 år 
eget boende och drygt en tredjedel bodde kvar i föräldrahemmet. År 2013 hade mer än hälften 
av landets kommuner brist på bostäder som unga efterfrågar. Svårigheten för unga att få 
bostad försenar vuxenblivandet och försvårar ungas möjligheter att bo kvar i eller flytta till 
kommunen. 

 
Mål: Fler unga har bostad 
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Åtagande: Ansvarig: 
Lyft frågan om 
ungdomsbostäder vid nya 
byggprojekt. 

Kommunstyrelsen 

Se över möjligheterna att utöka 
satsningen på kompisboenden 
där man delar kontrakt. 

Kommunstyrelsen 

Lyft ungdomars behov på ett 
tydligare sätt i kommande 
riktlinjer för boendeplanering. 
Involvera unga i detta arbete. 

Samhällsbyggnadsnämnden 

Utred möjligheterna att 
genomföra ett kreativt 
pilotprojekt för att skapa fler 
attraktiva bostäder för unga i 
kommunen. 

Kommunstyrelsen 

Kommunen ska gå med som 
partner i Studentbostadsmässan 
2017. 

Kommunstyrelsen 

Utred olika sätt för att förenkla 
för unga att få ett kontrakt, till 
exempel att Botkyrkabyggen 
avsätter en ökad andel av sitt 
bestånd till ungdomsbostäder. 

Kommunstyrelsen 

 

Trygghet 
 

Problembeskrivning: Upplevelsen av trygghet varierar i hög grad mellan olika grupper 
beroende på kön och andra bakgrundsfaktorer. Otryggheten finns i hemmet, i skolan, på 
fritiden och i närområdet. Detta påverkar ungas möjligheter att känna sig hemma i Botkyrka 
som plats. 

 
Mål: Tryggheten ökar för samtliga grupper och skillnaderna mellan olika grupper minskar. 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Ta särskild hänsyn till Kommunstyrelsen, 
ungdomars upplevelse av samhällsbyggnadsnämnden, 
otrygghet i fysisk planering av kultur- och fritidsnämnden, 
bostadsområden, skolor, utbildningsnämnden, 
kollektivtrafik, parker, socialnämnden 
idrottsplatser, motionsspår och 
andra offentliga miljöer. 
Kartlägg otrygga och Kommunstyrelsen, 
otillgängliga platser socialnämnden, 
tillsammans med ungdomar. samhällsbyggnadsnämnden, 
Föreslå insatser ör att göra kultur- och fritidsnämnen, 
platserna tryggare och mer utbildningsnämnden 
tillgängliga. 
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Ungas inflytande över stadsplaneringen 
 

Problembeskrivning: Ungdomar beskriver att de oftast bara får uttala sig i mindre 
utvecklingsfrågor, som till exempel när en ny fritidsgård ska starta. 
I medborgardialoger uttrycker unga önskemål om att även få vara med och påverka 
utvecklingen av platser i stort. 

 
Mål: Ungas inflytande över stadsplaneringen ökar och inkluderar unga med olika behov 

 
 

Åtagande: Ansvarig: 
Påbörja arbete i enlighet med Samhällsbyggnadsnämnden, 
den framtagna arbetsordningen kultur- och fritidsnämnden, 
om ungas involvering i kommunstyrelsen 
stadsplaneringen. (Ungdomsfullmäktige) 

 
 
Ungas psykiska hälsa 

 

Problembeskrivning: Den psykiska hälsan bland unga i Sverige är generellt god, men 
skillnaderna är stora mellan olika grupper. Andelen unga som själva rapporterar symptom på 
psykisk ohälsa har ökat samtidigt som man ser brister i tillgången till elevhälsovård och 
psykiatrisk vård för unga. 

 
Mål: Den psykiska hälsan hos unga ökar och skillnaderna mellan olika grupper minskar. 

 
 

Åtagande: Ansvarig: 
Följ och sprid aktuell nationell 
forskning och kommunala 
undersökningar om ungdomars 
upplevda psykiska ohälsa och 
verkningsfulla metoder för att 
främja en god psykisk hälsa. 
Fokusera särskilt på utveckling 
över tid och skillnader mellan 
olika grupper. 
I detta ska hedersrelaterat våld 
och förtryck ingå som en faktor 
för psykisk ohälsa. 

Kommunstyrelsen, 
socialnämnden. 

Sprid kunskap bland personal Socialnämnden, 

Öka kunskapen om hur man 
förebygger våld samt öka 
beredskapen för att upptäcka 
och agera när ungdomar utsätts 
för våld.  Detta inkluderar även 
hedersrelaterat våld och 
förtryck. 

Socialnämnden, 
utbildningsnämnden, 
arbetsmarknads och 
vuxenutbildningsnämnden, 
kultur- och fritidsnämnden, vård 
och omsorgsnämnden 
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som möter unga om att 
upptäcka och bemöta unga som 
är anhöriga till personer med 
beroendeproblem eller psykisk 
ohälsa. 

utbildningsnämnden, kultur- och 
fritidsnämnen, arbetsmarknads- 
och vuxenutbildningsnämnden. 

Hitta metoder för att följa upp Socialnämnden, 
om unga med psykisk ohälsa utbildningsnämnden, 
får tillräcklig tillgång till stöd arbetsmarknads och 
och vård. vuxenutbildningsnämnden. 

 
 
Fritidsgårdar och mötesplatser 

 

Problembeskrivning: Många av tjejerna i referensgrupperna uttrycker att de inte känner sig 
hemma på de fritidsgårdar som finns i kommunen. Detta syns också i besöksstatistiken där 
endast 38 procent av besökarna är tjejer. Både tjejer och killar i referensgrupperna berättar att 
det finns starka normer för hur tjejer respektive killar ska bete sig, vilket minskar 
handlingsutrymmet för båda könen på fritiden. 

 
Mål: Andelen ungdomar som vanligtvis inte besöker fritidsgårdarna ökar 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Sammanställ och sprid 
framgångsrika metoder för att 
öka jämställdheten, jämlikheten 
och tillgängligheten på  
samtliga fritidsgårdar. 

Kultur- och fritidsnämnden 

Utred möjligheten att starta en 
mötesplats för hbtq-personer i 
kommunen. 

Kultur- och fritidsnämnden, 
socialnämnden 

Undersök möjligheten att hbt- 
certifiera de öppna 
fritidsverksamheterna. 

Kultur- och fritidsnämnden, 
socialnämnden 

Arbeta med normkritik med 
fokus på maskulinitetsnormer 
på samtliga fritidsgårdar i 
kommunen. 

Kultur- och fritidsnämnden, 
socialnämnden 

 
 
Idrott och fysisk aktivitet 

 

Problembeskrivning: Killar utgör majoriteten inom både föreningsidrotten och den 
organiserade spontanidrotten. Botkyrka har en litet lägre andel tjejer i idrottsföreningarnas 
verksamhet jämfört med de övriga Södertörnskommunerna med undantag av Huddinge 
(2011). Tjejers fysiska aktivitet sker i större utsträckning utanför föreningslivet, vilket gör att 
de inte har samma tillgång till kommunala stödformer. 
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Mål: Ökade möjligheter till idrottande/fysisk aktivitet för de grupper av unga som idag inte är 
fysiskt aktiva. 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Utöka satsningen på tjejers och 
kvinnors idrottande och fysiska 
aktivitet, särskilt i de norra 
kommundelarna. 

Kultur- och fritidsnämnden, 
utbildningsnämnden 

Se över möjligheter till 
könsneutrala eller enskilda 
omklädningsrum. 

Kultur- och fritidsnämnden, 
utbildningsnämnden 

Utred möjligheten att öka 
idrottsledares kunskaper i 
genus och hbtq-frågor. 

Kultur- och fritidsnämnden 

Se över hur de kommunala 
stödformerna för tjejers 
idrottande och fysiska aktivitet 
kan öka. 

Kultur- och fritidsnämnden 

 

Föreningsliv 
 

Problembeskrivning: Botkyrka har få ungdomsföreningar. Ungdomar upplever att kommunen 
har brist på stödsystem för unga som vill genomföra projekt eller engagera sig på annat sätt än 
i föreningsform. 

 
Mål: Antalet föreningsaktiva och på annat sätt engagerade ungdomar i Botkyrka ökar 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Ta fram tydliga stödfunktioner 
för ungdomar som vill 
engagera sig i föreningslivet. 

Kultur- och fritidsnämnden, 
socialnämnden 

Undersök hur kommunen kan 
stötta unga som vill engagera 
sig på annat sätt än i 
föreningslivet. 

Kultur- och fritidsnämnden 

 

Kulturliv 
 

Problembeskrivning: Kultur- och fritidsvaneundersökningar visar att ungas intresse för kultur 
och medier liksom att uttrycka sig konstnärligt och kulturellt är stort. Unga betraktas dock 
ofta som konsumenter mer än som deltagare eller egna producenter i kulturlivet. Kommunens 
brukarundersökningar visar också att unga upplever att man inte har kännedom om och/eller 
har svårt att få information om kommunens utbud på kulturområdet. Unga säger också att de 
vill ha större inflytande över och vara medskapare i Botkyrkas kulturutbud. 

 
Mål: Fler unga får möjligheter att själva delta i, utforma och bidra till Botkyrkas kulturutbud. 
Det blir enklare att hitta information om kommunens utbud. 
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Åtagande: Ansvarig: 
Utred möjligheten att skapa en 
app eller annan digital lösning 
för att informera om Botkyrkas 
kultur- och fritidsutbud. 

Kultur- och fritidsnämnden och 
kommunstyrelsen 

Tillgängliggör och utveckla 
befintliga mötesplatser för 
ungdomars spontanta 
kulturaktiviteter. 

Kultur- och fritidsnämnden 

Utred behovet av 
kompletterande mötesplatser 
med kulturinriktning 

Kultur- och fritidsnämnden 

Stärk arbetet med unga 
referensgrupper i syfte att öka 
ungas inflytande över 
kommunens kulturutbud. 

Kultur- och fritidsnämnden 

 
 
4. b. Botkyrka har de bästa skolorna 

 
Ungdomar fullföljer sin skolgång 

 

Problembeskrivning: En förutsättning för goda livsmöjligheter är att fullfölja sin skolgång, 
både grundskolan och gymnasiet. Det finns brister när det gäller samordnat stöd i syfte att 
klara skolan. Det finns ett klart samband mellan föräldrarnas utbildningsbakgrund och 
skolresultat. En viktig faktor för att den gruppen som riskerar att hoppa av ska fullfölja sin 
skolgång är att ha mer praktik och mindre teori enligt temagruppen Unga i arbetslivet. 

 
Mål: Alla ungdomar fullföljer sin skolgång med fullständiga betyg. 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Utveckla befintliga 
samverkansformer som syftar 
till att ge ungdomar samordnat 
stöd för att klara skolan. 

Utbildningsnämnden, 
socialnämnden, arbetsmarknads- 
och vuxenutbildningsnämnden, 
kultur och fritidsnämnden. 

Utveckla arbetet med 
aktivitetsansvaret (tidigare 
informationsansvaret) utifrån 
förslag i regeringens 
ungdomspolitiska proposition. 

Utbildningsnämnden, 
arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnde
n 

Säkerställ alla elevers 
möjlighet att göra kvalitativ 
praktik i grundskolan. Öka 
antalet prao-elever i de 
kommunala verksamheterna 
och prioritera särskilt 
särskoleelever. 

Utbildningsnämnden 
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Elevers inflytande över skolan 
 

Problembeskrivning: I referensgrupperna säger många att de saknar fungerande klassråd och 
elevråd och upplever att de har begränsat inflytande. I LUPP-undersökningen i årskurs nio 
upplever tjejer mindre möjlighet till inflytande än killar (vilket vi dock inte ser i elevenkäten). 
Upplevelsen av möjligheten till inflytande skiljer sig åt mellan olika kommundelar enligt både 
LUPP-undersökningen och elevenkäten. 

 
Mål: Stärkt inflytande för samtliga elever med särskilt fokus på de elevgrupper som uppger att 
de saknar inflytande. 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Utvärdera elevråden, 
klassråden och elevkårernas 
funktion för formellt 
elevinflytande Sammanställ 
goda exempel från skolor som 
lyckats skapa elevinflytande 
och undersök möjligheter till 
nya och alternativa metoder för 
att stärka alla elevers 
inflytande. 

Utbildningsnämnden, 
kommunstyrelsen 

Följ kontinuerligt upp hur 
skolan tillsammans med elever 
använder elevenkäter i 
respektive skolas systematiska 
kvalitetsarbete. 

Utbildningsnämnden 

Förtydliga för både 
skolpersonal och elever vilka 
frågor elever ska ha inflytande 
över 

Utbildningsnämnden 

 

Elevhälsan 
 

Problembeskrivning: I LUPP-enkäten svarar bara 46 procent av tjejerna och 52 procent av 
killarna i Botkyrka att de tycker att elevhälsan i deras skola är bra. Botkyrka har sämre 
resultat på den frågan om man jämför med riket som helhet där större andel av både tjejer och 
killar är positiva till elevhälsan. Vad eleverna menar med elevhälsan är dock osäkert och det 
är svårt att dra några slutsatser utifrån det. 

 
Mål: Elever uppger att elevhälsan ger dem det stöd de behöver 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Undersök närmare vilket stöd 
eleverna skulle vilja ha av 
elevhälsan i sin skola. 
Undersök möjligheten att 
genomföra åtgärder för att 
möta behoven 

Utbildningsnämnden, 
socialnämnden, kommunstyrelsen 
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Stärk samarbetet mellan 
ungdomsmottagningen, 
elevhälsan och socialtjänstens 
råd- och stödverksamhet 

Socialnämnden, 
utbildningsnämnden, 

Utvärdera den utökade 
satsningen på elevhälsa. 
Fortsätt investeringen inom 
elevhälsan om det finns behov 
av det. 

Utbildningsnämnden 

 
 
Trygghet och likabehandling i skolan 

 

Problembild: Otryggheten i skolan hänger ihop med förekomsten av mobbning, våld och 
kränkningar. Upplevelsen av trygghet varierar mellan olika ungdomsgrupper. Unga med 
funktionsnedsättning upplever särskilt stor otrygghet enligt LUPP-undersökningen. 
Upplevelsen av mobbning varierar mellan kommundelarna, och fler av eleverna i årskurs 9 
som bor i de norra än i de södra kommundelarna i Botkyrka anger i LUPP-undersökningen att 
mobbning är ett problem i skolan. 

 
Skolan är den vanligaste platsen i det offentliga rummet att bli utsatt för våld. Hbtq-personer 
är enligt Ungdomsstyrelsen i betydligt större utsträckning utsatta för våld jämfört med andra 
unga. Skolinspektionen har lyft att elevernas delaktighetet i Botkyrkas arbete med planer mot 
diskriminering och kränkande behandling i skolorna måste öka. 

 
Mål: Ökad trygghet, likabehandling och minskad förekomst av mobbning och kränkande 
behandling i skolan. 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Gör insatser för att öka 
tryggheten i skolan för unga 
med funktionsnedsättning i 
samarbete med Ungdomsrådet. 

Utbildningsnämnden, 
kommunstyrelsen 

Utbilda skolpersonal i metoder 
för att förebygga och förhindra 
mobbning. 

Utbildningsnämnden 

Utveckla arbetet med 
normkritisk pedagogik i skolan 
inom ramen för 
likabehandlingsarbetet. 

Utbildningsnämnden 

Sprid goda exempel i arbetet 
mot mobbning. 

Utbildningsnämnden 

Öka delaktigheten bland elever 
i arbetet med planer mot 
diskriminering och kränkande 
behandling. 

Utbildningsnämnden 

Utred möjligheten att hbt- 
certifiera skolor i Botkyrka. 

Kommunstyrelsen 
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Skola och särskola 
 

Problembeskrivning: Flera ungdomar i referensgrupperna uttrycker att de tycker att det är 
kränkande att kalla särskolan för särskola, och att de upplever ett onödigt avstånd till övriga 
skolan. Lokalerna ligger för sig själva och eleverna känner ett utanförskap. 

 
Mål: Eleverna i det som idag kallas särskola känner sig som en del av den vanliga skolan och 
särskiljs inte på ett sätt som upplevs som kränkande 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Se över åtgärder som gör att 
grundsärskoleeleverna i högre 
grad känner sig som en del av 
grundskolan, exempelvis att 
förändra benämningen 
”särskola” 

Utbildningsnämnden 

Sprid erfarenheter från 
pågående inkluderingsinsatser 
för hur grundsärskoleelever 
kan integreras i grundskolan. 

Utbildningsnämnden 

Undersök hur grundsärskolans 
lokaler är placerade i 
förhållande till grundskolans 
lokaler och om möjligheter 
finns för ökad lokalintegration. 

Utbildningsnämnden 

 
 
4. c. Botkyrkaborna har förtroende för varandra och demokratin 

 
Kanaler för inflytande 

 
Problembeskrivning: Många ungdomar anger att de inte vet vart de ska vända sig om de vill 
påverka något i kommunen. Enligt LUPP-enkäten tycker också många unga att de har små 
möjligheter att föra fram sina åsikter till dem som bestämmer i kommunen. 
Referensgrupperna efterfrågar en högre närvaro från kommunens tjänstepersoner och politiker 
i till exempel skolan. Uppenbarligen upplever många att de kanaler för inflytande som 
kommunen erbjuder, till exempel ungdomsfullmäktige eller dialogforum, inte är tillräckliga. 
Unga med funktionsnedsättning svarar i större utsträckning än andra att de vill vara med och 

Ta del av resultat från arbete 
med nolltolerans mot alla 
former av fysiska bråk i 
skolorna, som ett led i 
våldprevention och ökad 
trygghet. Undersök 
möjligheten att genomföra 
liknande insatser i Botkyrkas 
skolor. 

Utbildningsnämnden, 
socialnämnden, kommunstyrelsen 
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påverka den egna kommunen, men upplever att de är mindre delaktiga i samhället och 
upplever mindre möjligheter än andra att påverka sina egna liv. 

 
Mål: Fler ungdomar vet vart de kan vända sig om de vill påverka i kommunen och anser att de 
har inflytande och kan föra fram sina åsikter till dem som bestämmer. Unga med 
funktionsnedsättning upplever i lika hög grad som andra unga att de kan vara med och 
påverka den egna kommunen och sina egna liv. 

 
 
Åtagande 

Ansvarig 

Utred möjligheten att 
permanenta ungdomsrådet eller 
säkerställa målgruppens 
medverkan i 
Ungdomsfullmäktige. 

Kommunstyrelsen 

Undersök möjligheten att 
genom befintligt eller 
alternativt verktyg skapa en 
internetbaserad/sms-baserad 
medborgarpanel specifikt för 
unga, med särskilt fokus på den 
lokala utvecklingen. 

Kommunstyrelsen 

Använd i större utsträckning 
ungas egna arenor vid dialog 
med unga. 

Alla nämnder 

Utveckla kommunens system 
för att ta in åsikter och förslag 
från medborgarna så att det blir 
mer lättillgängligt och 
angeläget för unga. 

Kommunstyrelsen 

Se över hur politikerna kan bli 
mer synliga i ungas vardag, till 
exempel i skolan eller på 
fritiden. 

Kommunstyrelsen 

Kommunicera tydligare vart 
ungdomar kan vända sig för att 
påverka i olika kommunala 
frågor. Använd exempelvis 
barnombudsmannen eller 
medborgarkontoren som 
kommunikationskanal. 

Kommunstyrelsen 

Tydliggör 
Ungdomsfullmäktiges mandat 
och relation till kommunens 
nämnder och förvaltningar. 

Kommunstyrelsen 
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Förbättrad återkoppling 
 
Problembeskrivning: Ungdomar uppger att de fyller i många enkätundersökningar men 
sällan får återkoppling på resultatet och information om hur man går vidare. Samma 
sak gäller när de träffat tjänstepersoner/politiker i olika forum för att säga sin åsikt. De 
upplever en osäkerhet kring om det verkligen går att påverka. 

 
Mål: Fler ungdomar upplever att deras medverkan i undersökningar och samhällsfrågor 
har betydelse och att deras synpunkter tas på allvar. 

 
Åtagande Ansvarig 
I enlighet med kommunens 
strategi för demokrati och 
delaktighet, alltid återkoppla 
resultaten av de 
undersökningar och dialoger 
som genomförs i 
ungdomsgruppen, och hur 
deras inspel har påverkat 
beslutet. Kommunicera också 
vad som sagts i andra dialoger 
och intressekonflikter mellan 
olika medborgare 

Alla nämnder 

Låt ungdomar analysera 
kommunens befintliga 
informationskanaler och lämna 
förslag på hur vi bättre kan nå 
och kommunicera med unga. 

Alla nämnder 

 
 
Ökat valdeltagande 

 

Problembeskrivning: Valdeltagandet i Botkyrka uppgick till 79 procent i riksdagsvalet 
och 73 procent i kommunvalet 2010. Ungdomar och unga vuxna under 30 år som 
endast hade rösträtt i kommunvalet röstade mindre än andra grupper i Botkyrka. 
Valdeltagandet i norra Botkyrka var också avsevärt svagare än i södra Botkyrka. 
Valdeltagandet bland förstagångsväljarna i Botkyrka ökade från 66 procent till 71 
procent 2010. I landet som helhet ökade både nominerade och invalda 18–25-åringar år 
2010 jämfört med 2006. En större andel killar än tjejer nominerades och blev valda. I 
både kommun- och landstingsfullmäktige har dock ledamöter i gruppen 18–25 år 
avgått i betydligt högre grad än i totalpopulationen 2013. Kvinnor har också avgått i 
högre grad än män. Samtliga referensgrupper uttrycker en svag koppling till de 
politiska partierna och till politiker i allmänhet. 

 
Mål: Öka valdeltagandet bland unga. 

 
Åtagande Ansvarig 
Utveckla utbildningen för förtroendevalda 
i partierna med fokus på att öka ungas 

Kommunstyrelsen 
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medvetenhet, engagemang och 
valdeltagande 

 

Undersök möjligheter att utbilda 
tjänstepersoner i klarspråk i tal 

Kommunstyrelsen 

 

Social sammanhållning 
 
Problembeskrivning: Genomgående i referensgrupperna tar ungdomarna upp behovet 
av mötesplatser och gemensamma aktiviteter för att känna förtroende för varandra. 
Man lyfter att det är viktigt att mötas över skol-, fritidsgårds- eller kommundelsgränser. 

 
Mål: Det blir lättare för unga från olika skolor, fritidsgårdar och kommundelar att 
mötas och delta i gemensamma aktiviteter. De aktiviteter och mötesplatser som skapas 
ska vara attraktiva för unga i hela kommunen. 

 
 

Åtagande Ansvarig 
Möjliggör för ungdomar från 
hela kommunen att delta vid 
större arrangemang genom att 
se till att det finns bra 
kommunikationer till och från 
platsen. 

Kommunstyrelsen, kultur och 
fritidsnämnden 

Utveckla gemensamma 
aktiviteter mellan verksamheter 
som ligger i olika 
kommundelar. Genomför fler 
verksamhetsövergripande 
dans/teater/kulturprojekt på 
fritiden. 

Kultur- och fritidsnämnden, 
utbildningsnämnden, 
socialnämnden 

Se över hur man kan använda 
föreningsbidragen som ett 
medel för att uppmuntra 
kommunövergripande social 
sammanhållning. 

Kultur- och fritidsnämnden, 
socialnämnden, 
kommunstyrelsen 

 
 
Ökad kunskap om diskriminering, mänskliga rättigheter och barnkonventionen 

 

Problembeskrivning: Enligt Diskrimineringsombudsmannens rapport om upplevelsen 
av diskriminering är det tydligt att diskrimineringen får allvarliga ekonomiska och 
hälsorelaterade konsekvenser. Faktorer som etnisk tillhörighet eller sexualitet är så nära 
förknippad med identiteten att diskriminering får konsekvenser för självbilden och den 
psykiska hälsan. För många blir det en negativ spiral som är svår att bryta. I den 
nationella folkhälsoenkäten kan man också se att människor som upplevt kränkande 
behandling har lägre tilltro till det omgivande samhället och till offentliga institutioner. 

 
Sverige har också fått kritik från FN:s barnrättskommitté för att kunskapen om 
barnkonventionen är låg bland vuxna som arbetar med unga. 
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Mål: Kunskapen om mänskliga rättigheter, barnkonventionen och diskriminering ökar 
bland unga och personal i kommunen som arbetar med unga. 

 
 

Åtagande Ansvarig 
Erbjud återkommande 
utbildningar i 
diskrimineringslagstiftningen, 
barnkonventionen och 
mänskliga rättigheter för unga 
och dem som arbetar med 
unga. Undersök hur 
hedersrelaterade frågor kan 
inkluderas i utbildningarna. 

Kommunstyrelsen 

 
Barns och ungdomars rätt att komma till tals vid myndighetsutövning 

 

Problembeskrivning: Barnombudsmannen skriver i sin årsrapport att barn i utsatta situationer 
vittnar om att de inte känner till sina rättigheter och att de tycker sig ha små möjligheter att 
uttrycka sina åsikter i frågor som är oerhört viktiga för dem. I Barnkonventionens artikel 12 
anges att barnet ska beredas möjlighet att höras i beslut som exempelvis rör barnets 
utbildning, hälso- och sjukvård eller åtgärder inom socialtjänsten som rör barnet. 

 
Mål: Förbättra barns och ungdomars möjligheter att komma till tals och få sin inställning 
synliggjord vid myndighetsutövning. 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Utveckla former för att följa Samtliga nämnder som utövar 
upp att barn/ungdomar vid myndighetsutövning mot 
ingripande beslut enskilda barn och ungdomar 
(myndighetsutövning) upplever (socialnämnden, 
att de blivit lyssnade till och utbildningsnämnden, 
haft möjlighet att påverka arbetsmarknads- och 
beslutets utgång. vuxenutbildningsnämnden, vård- 

och omsorgsnämnden). 
 
 
4.d. Botkyrkaborna har arbete 

 

Ungas inträde på arbetsmarknaden 
 

Problembeskrivning: Botkyrkas största utmaning inom arbetsmarknadspolitiken är den stora 
andelen unga som lämnar grundskolan och gymnasiet utan godkända betyg. Ökade 
kompetenskrav på dem som söker ett arbete innebär att många unga människor inte är rustade 
för arbetslivet även när efterfrågan på arbetskraft ökar. Stora insatser krävs för att stärka 
ungas förutsättningar för att komma i arbete eller vidare studier. 

 
Mål: Stärka ungas inträde på arbetsmarknaden 
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Åtagande: Ansvarig: 
Implementera insatser riktade 
till målgruppen ungdomar 
utifrån det 
arbetsmarknadspolitiska 
programmets åtta punkter för 
arbete. 

Arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnden, 
utbildningsnämnden, 
socialnämnden, kultur- och 
fritidsnämnden, 
kommunstyrelsen. 

Fastställ samverkansformer för 
kvalitativa mötesplatser och 
arenor för ungdomar och unga 
vuxna i syfte att stärka ungas 
inträde på arbetsmarknaden. 

Kultur- och fritidsnämnden, 
arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnden, 
socialnämnden, 
utbildningsnämnden. 

Utveckla arbetet med 
feriepraktik och sommarjobb 
inom näringslivet och den 
sociala ekonomin. 

Arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnden, 
kommunstyrelsen 

Utred hur ungdomar drabbas av 
strukturell diskriminering på 
arbetsmarknaden och lämna 
förslag till åtgärder för att 
motverka detta. 

Kommunstyrelsen 

Utred möjligheten att starta 
ytterligare verksamhet för unga 
utan jobb och 
gymnasieutbildning, med målet 
egen försörjning. 

Arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnden, 
utbildningsnämnden 

Utred möjligheten att utöka 
andelen 
vuxenutbildningsplatser i 
Botkyrka kommun. 

Arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnden 

Ta tillvara ungas kompetens i 
arbetet med att utveckla 
verktyg för att stärka ungas 
inträde på arbetsmarknaden. 

Arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnden, 
utbildningsnämnden 

 
 
5. Samordning, implementering och uppföljning av ungdomspolitiken 

 
Inför arbetet med ettårsplanen 2015 kommer samordningsformen för ungdomspolitiken 
troligtvis inte att vara på plats. Därför har varje nämnd ett eget ansvar att föra in den 
ungdomspolitiska programens åtaganden i respektive ettårsplan. Varje nämnd får själv göra en 
prioritering av vilka åtaganden som ska genomföras under 2015. 

 
För att programen för ungdomspolitiken ska få genomslag i den kommunala förvaltningen 
krävs att den implementeras i kommunens styrsystem och följs upp kontinuerligt. 
Målsättningen är att prioriteringarna ska föras in i nämndernas ettårsplaner För att detta ska 
komma till stånd behövs ett fortsatt förvaltningsövergripande arbete som samordnas i ett 
tjänstemannaforum. Forumet ska tillsättas under 2014. 
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Kommunstyrelsen får i uppdrag att samordna och följa upp ungdomspolitiken. Uppföljningen 

ska göras i samråd med ungdomar. 
 

 
Åtagande: Ansvarig: 
Vidareutveckla 
hållbarhetskonsekvens- 
bedömningen (kommunens 
verktyg för planering och 
beslut av insatser):med 
särskild hänsyn till 
ungdomsperspektivet. 

Kommunstyrelsen 

Ta fram indikatorer för att 
följa upp programen. 
Uppföljningen ska fokusera 
på skillnader mellan grupper 
av unga. Utgå i möjlig mån 
från befintlig statistik och 
komplettera uppföljnings och 
kartläggningsmetoder vid 
behov.. 

Samordningsformen/kommunstyrelsen 

Genomför utbildningar för 
tjänstepersoner och politiker i 
de fyra ungdomsperspektiven 
som ska genomsyra allt 
kommunalt arbete. 

Samordningsformen/kommunstyrelsen 

Tillämpa 
ungdomsperspektivet i arbetet 
och redovisa i årsbokslutet  
hur man har arbetat med 
ungdomsperspektivet. 

Samtliga nämnder. Kommunstyrelsen 
sammanställer. 

 

6. Utgångspunkter för Ungdomspolitiken i Botkyrka, Ungdomsperspektivet 

 
Programmet utgår ifrån ett ungdomsperspektiv som beskrivs ur fyra aspekter. Alla 
nämnder/förvaltningar ska tillämpa ungdomsperspektivet på sitt arbete och i sina årsbokslut 
redogöra för hur de arbetat med ungdomsperspektivet. 

 
6.a. Ålder som maktordning 

 
Till skillnad från andra diskrimineringsgrunder i lagstiftningen är ålder en föränderlig 
kategori. Ungdom är, liksom exempelvis medelålder, ingen fast kategori för den enskilda 
personen, utan en rörelse som ständigt förändras.1 Ålder kan ses som en hierarkisk process där 
individen börjar i en underordnad position för att sedan växa in i den priviligierade positionen. 
Eftersom det är en process kan vuxna alltid åberopa att de själva varit unga och använda 
argumentet att alla barn och unga kommer att bli vuxna för att berättiga åldersmaktsordningen 
som rättvis, naturlig och legitim. Detta är unikt i relation till andra maktordningar, där 

 
 

 

1  de los Reyes och Mulinari, 2005 
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exempelvis en man sällan kan hävda att han vet hur det är att vara kvinna eller att en vit 
person aldrig kan påstå sig veta hur det är att vara icke-vit.2 

 
2009 blev ålder en ny diskrimineringsgrund i svensk lagstiftning. 
Åldersdiskrimineringsförbudet gäller främst i arbetslivet, men i vissa fall finns också skydd 
mot åldersdiskriminering inom utbildningsområdet. Barnkonventionen omfattar barns rätt till 
skydd, exempelvis att barn ska skyddas från att utföra arbete som kan vara skadligt för barnet 
eller som hindrar barnet från att gå i skolan eller från att utvecklas på annat sätt.3 Barndomen 
fyller därmed en positiv funktion för barnet, men här skapas också mindre tillgång till makt än 
i vuxenlivet. Olika funktioner i olika livsfaser kan definitivt ses som legitima men det skapar 
en åldersmaktsordning som vuxenvärlden måste vara uppmärksam på. 

 
Sedan införandet av ålder som ny diskrimineringsgrund har flest anmälningar inkommit från 
äldre män, vilket kan bero på att yngre människor i större utsträckning upplever 
diskriminering inom områden som inte omfattas av lagstiftningen, eller att yngre har mindre 
kunskap om diskriminering och rättigheter. Barnkonventionen syftar till att ge barn oavsett 
bakgrund rätt att behandlas med respekt och att få komma till tals. Bland annat ska barnets 
bästa komma i främsta rummet i alla åtgärder som rör barn. Vad som är barnets bästa blir ofta 
upp till vuxna att tolka, vilket också skapar en maktobalans. I alla tider har vuxna sagt sig 
handla för barnets bästa, även när barn kränkts eller svikits. I varje tid och varje kultur finns 
blinda fläckar i synen på vad som är bäst för barn, där vuxnas handlingar och förhållningssätt 
upplevs av barnen på ett helt annat sätt än vad de vuxna tror och avser. Därför är det viktigt 
att vuxna har en medvetenhet om vad åldersmaktsordningen innebär och är beredda att 
förändra sina föreställningar och sitt handlande.4 

 
I allt arbete som påverkar barn och unga ska Botkyrka kommun utgå ifrån kunskap om hur 

ålderdiskriminering och åldersmaktordningen påverkar kommunens arbete. 
 
6.b. Ungdomens eget perspektiv 

 
Det finns en grundläggande skillnad mellan begreppen barnperspektiv och barnets perspektiv, 
eller ungdomsperspektiv och ungdomens perspektiv. Ett barnperspektiv/ungdomsperspektiv 
kan vi som vuxna använda oss av genom att försöka se tillvaron med barns/ungas ögon i olika 
sammanhang. Barnets/ungdomens perspektiv däremot kan vi bara få på ett sätt – genom att 
barnet/ungdomen själv kommer till tals om hur hen ser på sig själv och sitt liv. I 
Barnkonventionen uttrycks barns rätt att påverka frågor som rör dem. Men vem kan 
egentligen avgöra vilka frågor som rör barn och unga och vilka som inte gör det? Barn och 
unga kommer ta konsekvenserna av de politiska beslut som fattas i dag, beslut som de ofta 
inte kan påverka men som kommer att påverka dem. Därmed berör de flesta frågor barn och 
unga. 

 
Av följande anledningar är det viktigt att arbeta med barn och ungas egna perspektiv: 

 
 
 
 
 

 

2  Jonstoji, barn och ungas politiska villkor. 
3 Barnombudsmannen 
4Diskrimineringsombudsmannen, Upplevelser av diskriminering, 2010 
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- Demokrati 
 
Att skapa förutsättningar för unga till ett aktivt medborgarskap, att bredda det demokratiska 
deltagandet så att det speglar befolkningen. 

 
- Rättigheter 

 
Barns och ungas rättigheter att uttrycka sina åsikter och bli lyssnade på är en grundläggande 
princip i Barnkonventionen. 

 
- Brukarinflytande och angelägenhet 

 
Att lyssna på de som är målgruppen för en verksamhet eller aktivitet är särskilt viktigt när 
det gäller unga personer, då barn och unga har färre forum och möjligheter än vuxna att 
göra sina röster hörda. Vikten av att lyssna på målgruppen är särskilt stor för att lyckas 
skapa verksamheter som är angelägna, det vill säga relevanta och intressanta för 
målgruppen. 

 
- Ekonomi 

 
Beslut som är förankrade utifrån behov och förutsättningar hos olika grupper är mer 
kostnadseffektiva eftersom risker för felinvesteringar minskar. 

 
- Aktörskap 

 
Ett aktivt medborgarskap handlar om att vara en samhällsaktör och inte enbart ta del av och 
förhålla sig till det samhälle vi lever i, utan också vara en medskapare av samhället. Genom 
att arbeta med ungas egna perspektiv stimuleras också möjligheterna att vara samhällsaktör, 
vilket skapar ett mer kreativt samhälle. 

 
- Folkhälsa 

 
Livsvillkor och levnadsförhållanden under barn- och ungdomsåren har stor betydelse för den 
psykiska och fysiska hälsan under hela livet, vilket i sin tur har betydelse för möjlighet till 
skolframgång, fortsatt utbildning, inträde på arbetsmarknaden och sociala relationer. 
Delaktighet och inflytande i samhället och känslan av att kunna påverka den egna 
livssituationen är en av de mest grundläggande förutsättningarna för en god hälsa. 

 
Botkyrka kommun ska utgå ifrån ungdomars egna perspektiv och att unga ska få ha inflytande 

inom de samhällsområden som de själva vill påverka. 
 
6.c. Ungdomstiden som viktig i sig själv 

 
Unga ses ofta som en investering och samhällsresurs för framtiden. Detta kallas inom 
barnforskningen för att barn och unga ses som ”human becoming”, som när de blir vuxna blir 
färdiga ”human beings”. Detta innebär att barn och unga ses som ofullständiga människor 
som är passiva ”offer” för vuxenvärlden och som ska socialiseras in i att bli ”human beings” 
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av vuxna. De vuxna antas automatiskt ha egenskaper som gör dem lämpliga för att socialisera 
in barn i lämpligt beteende.5 

 
Ungdomars känsla av att kunna påverka sina egna liv och samhället i stort är viktigt i nuet, 
inte bara för att det är en resa mot vuxenblivandet. Ungas delaktighet och inflytande kan ses 
som en faktor för ekonomisk kostnadseffektivitet, förbättrade studieresultat och för en 
framtida demokratisk återväxt men måste framför allt ses som en rättighet med ett värde i sig. 
Det vill säga att även om vi inte ser konkreta ekonomiska, resultatmässiga eller i dagens 
bemärkelse, demokratiska, resultat av att ha investerat i ungas rättigheter, finns det ändå ett 
värde i att ungdomar får tillgång till dem. Om det exempelvis visar sig att elevdemokrati inte 
leder till minskat klotter eller bättre studieresultat, eller om ungdomar när de blir vuxna inte 
tror på den rådande demokratiska organiseringen av samhället, betyder inte detta att vi ska 
lägga mindre fokus på arbetet för att öka ungdomsinflytande. I Barnkonventionen uttrycks 
barns rätt till lek, vila och fritid och rätten att fritt delta i det kulturella och konstnärliga livet, 
vilket också handlar om att barn och ungdomstiden måste få vara viktig i sig själv. 

 
Botkyrka kommun ska utgå ifrån att ungdomstiden är en del av livet med ett värde i sig och 

inte enbart en tid av förberedelse för vuxenlivet. 
 
6.d. Unga är en heterogen grupp med olika livsvillkor 

 
Unga ses ofta som en homogen grupp, trots att forskningen visar att ungas levnadsvillkor 
skiljer sig mycket åt beroende på många bakgrundsfaktorer. Det handlar om skillnader mellan 
olika gruppers livsvillkor såsom socioekonomisk bakgrund men också skillnader i de miljöer 
unga växer upp i såsom i familjen, skolan, fritiden samt i boende och närmiljön. Det finns 
även många andra faktorer som har betydelse. Diskriminering innebär att en person blir sämre 
behandlad än en annan person. I diskrimineringslagen finns förbud mot diskriminering på sju 
olika grunder: kön, könsöverskridande identitet eller uttryck, etnisk tillhörighet, religion eller 
annan trosuppfattning, funktionshinder, sexuell läggning eller ålder.6 Orsaker till 
diskriminering är samhällets starka normer om hur vi ”ska” vara, vilket skapar föreställningar 
om rätt och fel hos människor. Många grunder som diskriminering baseras på finns inte med i 
diskrimineringslagen. Dessa kan exempelvis handla om socioekonomisk status, utseende eller 
hur ens privatliv ser ut. 

 
Ungdomsstyrelsens indikatorsrapport Ung idag 2009 visar att vissa grupper av unga inte har 
samma möjligheter som andra. Unga med utrikes bakgrund når i mindre utsträckning än unga 
med svensk bakgrund utbildningsmål och behörighet till högre utbildningar. Indikatorerna 
visar vidare att tjejer och killar är olika utsatta inom olika områden. Tjejer har en sämre 
situation än killar när det gäller psykisk hälsa, arbetssjukdomar och inkomst. Killar däremot 
har generellt en sämre måluppfyllelse i skolan och lägre andel är högutbildade. De blir i högre 
grad utsatta för och deltar i brott, fler vårdas på sjukhus och dör till följd av våld. Killarnas 
situation är sämre än tjejernas även vad gäller arbetsolyckor, skulder och vräkningar samt 
långtidsarbetslöshet. 

 
Vi föds in i en redan existerande omvärld. Vi väljer inte våra föräldrar, inte i vilken tid vi 
hamnar, vilket land vi ska växa upp i eller vilket kön vi ska ha. Eftersom förutsättningarna 
skiljer sig åtskilligt mellan vilken social klass våra föräldrar tillhör, vilken generation vi föds 

 
 

5   Johansson 2003, Möten för lärande, Pedagogisk verksamhet för de yngsta barnen i förskolan 
6  Diskrimineringsombudsmannen 
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i, vilket etniskt ursprung vi har och om vi föds som pojke eller flicka, har samhället ett ansvar 
att sträva efter socialt rättvisa uppväxtförhållanden. Ett viktigt syfte med ungdomspolitiken är 
att förbättra alla ungdomars tillgång till välfärd och inflytande att forma samhället och makt 
att forma sina egna liv. 

 
Kunskap om ungas levnadsvillkor behöver också förstås och analyseras ur ett intersektionellt 
perspektiv. Intersektionalitet handlar om hur olika maktstrukturer och normer samverkar och 
förstärker varandra, till exempel kön och sexualitet. Ett sätt att förklara intersektionalitet är 
genom följande modell: 

 

 

 
 

Figur 1.1 Illustration över hur olika kategorier samverkar. Benämningarna kan bytas ut mot eller kompletteras 
med exempelvis sexualitet eller religion. 7 

 
Botkyrka kommun ska utgå ifrån aktuell kunskap om hur ungas levnadsvillkor skiljer sig åt 

beroende på olika bakgrundsfaktorer och om hur olika bakgrundsfaktorer samspelar. 
Utifrån denna kunskap ska insatser och åtgärder anpassas och utformas utifrån olika 

gruppers behov och förutsättningar. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

7  Eriksson-Zetterquist U, Styhre, A, Organisering och intersektionalitet, 2007, s12 

Socioekonomisk 

bakgrund 

Kön Ålder 

Etnicitet 
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7. Bilagor 

 
7.a. Ungdomspolitikens angränsning till andra kommunala strategier/policys och 
program samt konventioner 

 
Inom kommunen finns ett 40-tal kommunövergripande processer. Processerna påverkar alla 
verksamheter. Processarbetet leds av kommunledningsförvaltningen och förankras 
i kommunens ledningsgrupp. 
I arbetet med den ungdomspolitiska programmet har de strategier, policys och program som 
ligger under paraplyet demokrati och mänskliga rättigheter varit vägledande. Där ingår följande 
kommunövergripande strategier, policys, konventioner och program: 

 
Botkyrkas jämställdhetsstrategi som slår fast inriktningen för arbetet med jämställdhet i 
kommunen. 

 
Policyn och program för att förebygga hedersrelaterat våld som är ett program för att 
förebygga patriarkalt förtryck och våld med särskilt fokus på hedersrelaterade begränsningar, 
förtryck och våld. 

 
Botkyrkas interkulturella strategi som lyfter fram tre huvudområden: antidiskriminering, 
kommunen som plats och kommunen som organisation. 

 
Demokratistrategin som i skrivande stund är under remissförvarande och som kommer antas i 
kommunfullmäktige 2014. Utifrån demokratinstrategin kommer ett program att utarbetas. 

 
Folkhälsopolicyn och dess utvecklingsplan 2012-2016 som utgår ifrån 
Ett hållbart Botkyrka och flerårsplanen, och konkretiserar utvecklingsområden utifrån nuläge 
med målet att hälsan ska förbättras för alla, samtidigt som skillnader mellan olika grupper ska 
minska. 

 
FN:s konvention om rättigheter för personer med funktionsnedsättning som 
kommunfullmäktige i Botkyrka antog som sitt program för personer med 
funktionsnedsättning 2010. 

 
Barnkonventionen som säger att ett barnrättsperspektiv ska genomsyra all verksamhet som rör 
barn och unga. I Botkyrka finns en lokal barnombudsman som ger råd, hjälp och stöd i frågor 
som rör barn och unga. 

 
Arbetsmarknadspolitiken i Botkyrka, en programförklaring i åtta punkter, 2013, som hanterar 
frågorna om ungas tillträde till arbetsmarknaden. 
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7.b. Existerande samarbetsforum för ungdomsfrågor 

 
Samarbetsforum Medverkande förvaltningar 

och andra aktörer 

(sammankallande/ansvarig 

förvaltning är i fetstil) 

Forumets syfte 

Informationsansvar Avux, uf Hålla kommunen informerad om 
sysselsättningen 
hos ungdomar 16–19 år som inte 
går i gymnasieskolan och erbjuda 
lämpliga åtgärder. 

Paraplyteamet Soc, avux, Arbetsförmedlingen, 
Försäkringskassan, Stockholms 
läns landsting, Salem och 
Huddinge 

Stöd till ungdomar som är utanför 
studier, jobb och 
socialförsäkringssystem. 

Team skolnärvaro Soc, uf Direkt arbete med unga som har 
hög frånvaro i grundskolan och 
deras familjer. 

Daglig verksamhet Avux, vof, soc Kommunal insats till vuxna 
personer i yrkesför ålder med 
utvecklingsstörning, autism eller 
förvärvade hjärnskador och som 
står utanför den vanliga 
arbetsmarknaden. 

Kraftsamling Uf, soc Samverkan för att upptäcka och 
hjälpa barn som far illa. 

Sommarjobben Samtliga förvaltningar och 
kommunala bolag 

Skapa och samordna sommarjobb 
för unga i kommunen 

Områdesgrupper Klf, samtliga förvaltningar, 
chefer polisen, Botkyrkabyggen, 
vårdcentralen, föreningar 

Utveckla området/kommundelen 
tillsammans med invånarna. 
Fokus är ofta barn och ungas 
trygghet samt trivsel i 
kommundelen. 

Nätverksgrupper Se ovan Operativ samverkan kring 
områdesarbetet. 

Sociala insatsgrupper Soc, uf, polisen Samverkan kring enskilda 
ungdomar som har kontakt med 
soc och polis i syfte att förebygga 
att de fastnar i kriminalitet 

Ung Företagsamhet (UF) Uf, kof, avux, klf På alla gymnasieskolor pågår ett 
samarbete med Ung 
Företagsamhet (UF), en ideell och 
obunden organisation med syftet 
att tillsammans med skolan införa 
entreprenörskap och ett engagerat 
näringsliv i utbildningssystemet. 

Samsyn (våld i nära 
relationer) 

Soc, uf, vof, avux, 
brottsofferjouren, tjej- och 
kvinnojouren samt polisen 

Samverkan på övergripande nivå 
kring frågor som rör våld i nära 
relationer 

Hedersrelaterat våld Soc, klf, kof, uf, avux Samverkan kring att förebygga 
hedersrelaterat våld och förtryck 

Lov- och helgverksamhet Kof, soc, avux, uf, Samverkan kring lov- och 
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 folkhälsosamordnare m fl. helgverksamhet för unga 
Samverkan kring barn i 
behov av särskilt stöd 
(BUS) 

Soc, vof, uf Samverkan kring att ungdomar 
som har behov av individuellt stöd 
från olika huvudmän ska få detta 
på bästa sätt 

Centrala 
samverkansgruppen 
trygghet 

Klf, soc, uf, kof, sbf, 
Botkyrkabyggen 

Blandning av strategisk och 
operativ grupp för att minska 
otrygghet och brottslighet. Har 
fokus på samarbete med externa 
parter som SL, bussbolaget 
Keolis, kommunens väktarbil, 
polis, räddningstjänst, Lugna 
gatan/Fryshuset och 
Botkyrkabyggen. 

Samverkan unga vuxna Avux, soc, kof Samverkansgrupp för arbete 
med/för unga som rör flera 
förvaltningar, till exempel arbete 
med mötesplatser och uppsökande 
verksamhet. 

Stöd till anhöriga Soc, vof. Var och en ansvarar för 
sina målgrupper 

Samverkar kring stöd till anhöriga 
på individ-, grupp- och generell 
nivå. Ordnar föreläsningar, 
mötesplatser, enskilda samtal 
m.m. 

Ungdomsrådet Klf, uf, kof, vof Ungdomsrådet består av barn och 
unga med funktionsnedsättning, 
och är för närvarande ett projekt 
mellan ABF Botkyrka-Salem och 
kommunen som bedrivs med 
medel från Allmänna arvsfonden. 
Syftet är att underlätta för dessa 
ungdomar att bidra med 
kompetens, erfarenheter och 
insikter på samma sätt som övriga 
ungdomar i samhället. Ska 
eventuellt bli en del av 
kommunens ordinarie verksamhet 
efter projektperiodens slut. 
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Kommunstyrelsen  
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Politisk jury till Idé- och markanvisningstävlingen för Hågelby 
(KS/2014:319) 
 
Beslut 
1. Kommunstyrelsen utser följande jury till Idé- och markanvisnings-

tävlingen för Hågelby: 
 
Ebba Östlin (S) - sammankallande 
Inger Ros (S) 
Gabriel Melki (S)  
Dan Gahnström (MP) 
Mats Einarsson (V) 
Jimmy Baker (M) 
Stefan Dayne (KD) 

 
 



  ORDFÖRANDEFÖRSLAG 1[3] 
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Firmatecknare 2015 - ändring (KS/2014:785) 

 
Beslut 
1. Kommunstyrelsen bemyndigar följande personer att teckna kommunens 
firma: 
 
kommunstyrelsens ordförande Katarina Berggren 
eller, vid hennes förfall, kommunstyrelsens 
1:e vice ordförande Ebba Östlin 
eller, vid förfall för de ovannämnda,  
kommunstyrelsens 2:e vice ordförande Jimmy Baker 
 
i förening med en av följande personer: 
 
kommundirektör Mattias Jansson 
ekonomichef Niclas Johansson 
kanslichef Oscar Arnell (föräldraledig 2015-09-01—2016-03-31) 
tf kanslichef/chef kommunledningsförvaltningens stab Anna Giotas  
Sandquist (2015-09-01—2016-03-31) 
verksamhetschef Sara Wrethed 
 
2. Kommunstyrelsen bemyndigar kommunens förvaltningschefer att teckna 
kommunens firma i fråga om löpande förvaltningsåtgärder inom den egna 
förvaltningens verksamhetsområde. 
 
Respektive förvaltningschef ska kunna delegera delar av denna behörighet 
till underställd personal under förutsättning av att en tydlig avgränsning av 
berörda personers behörighet och befogenhet görs. 
 
Hyreskontrakt ska undertecknas av förvaltningschef för tekniska förvalt-
ningen Jörgen Skagerdahl eller ekonomichef Niclas Johansson. Enskilda hy-
reskontrakt för boendeändamål kan undertecknas av socialchef, verksam-
hetschef boenheten eller verksamhetschef socialpsykiatriska enheten, när lä-
genheterna avses att hyras ut i andra hand i särskilda boendeformer, jour- 
och träningslägenheter och så kallade kommunala kontrakt. 
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3. Kommunstyrelsen bemyndigar kommundirektör Mattias Jansson och 
ekonomichef Niclas Johansson att var för sig underteckna borgensförbindel-
ser och leasingkontrakt. 
 
4. Kommunens firmatecknare kan underteckna samtliga skuldebrev och de-
rivatkontrakt. Därutöver har kommundirektören rätt att genom delegations-
beslut utse ytterligare personer som kan underteckna denna typ av avtal.  
 
5. Kommunstyrelsen bemyndigar tf exploateringschef Agneta Engver  
Lindquist (till och med 2015-10-25), exploateringschef Antonio Ameijenda 
(från och med 2015-10-26) verksamhetschef Sara Wrethed och kommundi-
rektör Mattias Jansson att var för sig underteckna exploateringsavtal samt 
köpehandlingar och andra överlåtelse- eller upplåtelseavtal avseende fast 
egendom. 
 
6. Kommunstyrelsen bemyndigar följande personer, två i förening, att 
teckna kommunens firma vid uttag av medel på kommunens plusgiro, bank-
giro och bankkonton: 
 
kommundirektör Mattias Jansson  
 
ekonomichef Niclas Johansson 
 
kanslichef Oscar Arnell 
(föräldraledig 2015-09-01—2016-03-31) 
 
tf kanslichef/chef kommunlednings- Anna Giotas Sandquist 
förvaltningens stab 
(2015-09-01—2016-03-31) 
 
finansansvarig internbanken Mattias Rensfeldt 
 
ekonomikonsult Susanna Brenander 
 
ekonom Bodil Sundström 
 
redovisningschef Karin Wallqvist 
 
redovisningsekonom Jeanette Sätterqvist 
 
ekonomikonsult Irina Järvinen 
 
ekonomiassistent Britt-Marie Hallberg 
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ekonomiassistent Ildiko Kozak 
 
redovisningsekonom Camilla Engström 
 
ekonomisassistent Suzana Milosavljevic 
 
redovisningscontroller Fredrik Celion 
 
ekonomiassistent Marie Björklund 
 
De ovan nämnda personerna, två i förening, har tillträde till kommunens 
bankfack. 
 
Redovisningschef Karin Wallqvist, eller den hon utser, ges rätt att under-
teckna deklaration för mervärdeskatt.      
 
Ärendet  
Enligt kommunstyrelsens reglemente, § 13, ska skrivelser från kommunsty-
relsen och andra handlingar undertecknas på det sätt som styrelsen bestäm-
mer. 
 
Kommunstyrelsen uppdaterar beslut om firmatecknare årligen eller vid be-
hov.  
 
Följande ändringar är gjorda sedan tidigare beslut 2015-06-08: 
Kanslichef Oscar Arnell är föräldraledig 2015-09-01—2016-03-31. Under 
denna tid kommer Anna Giotas Sandquist tjänstgöra både som tf kanslichef 
och som chef för kommunledningsförvaltningens stab. 
 
Hyreskontrakt ska undertecknas av förvaltningschef för tekniska förvalt-
ningen Jörgen Skagerdahl eller ekonomichef Niclas Johansson (ej i kombi-
nation med tf fastighetschef). 
 
Exploateringschef Heléne Hill har slutat. Agneta Engver Lindquist tjänstgör 
som tf exploateringschef till och med 2015-10-25. Antonio Ameijenda till-
träder som ny exploateringschef från och med 2015-10-26. 
 
Ändringar är gjorda under punkterna 1,2,5 och 6. 
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Anmälningsärenden (KS/2015:3) 

 
Beslut 
Kommunstyrelsen har tagit del av informationen. 

Ärendet 
Följande anmäls till kommunstyrelsen: 

Finansrapporter per den 31 augusti 2015, dnr KS/2015:137. 

Revisionsrapport – Uppsiktsplikt och ägarstyrning, dnr KS/2015:614. 

Protokoll från personalutskottet 2015-09-07. 

Protokoll från klimat- och planeringsberedningen 2015-09-16.  
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Kommunledningsförvaltningen 
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba · Kontaktcenter 08-530 610 00 

Direkt 08 - 530 612 14 Sms·0722-19 56 00 E-post mattias.rensfeldt@botkyrka.se 

Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 

 

Referens Mottagare 

Mattias Rensfeldt 
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Finansrapport per 31 augusti 2015 
Den totala upplåningen har minskat med 730 mkr sedan föregående rapport 
per 2015-07-31. Anledningen är amortering av en skuld på 770 mkr som ti-
digare finansierat Söderenergi. Utöver det har ett lån på 40 mkr löpt ut och 
ersatts med ett nytt lån på 80 mkr. Sedan årsskiftet har skulden minskat med 
570 mkr. Om amorteringen av Söderenergis finansiering undantas har skul-
den ökat med 200 mkr sedan årsskiftet. 
 
 
Upplåning fördelat på låntagare   31 aug   31 jul 
Botkyrka kommun*    345,4 1 098,4    
Söderenergi**    364,2    364,2    
Botkyrkabyggen 1 030,0 1 030,0       
Botkyrka Stadsnät    170,0    147,0 
Övriga helägda koncernbolag        5,4        5,4 
Summa 1 915,0 2 645,0 
 
*Upplåningen för Botkyrka Kommun är justerad med vidareutlåningen till 
och från koncernbolagen. 770 mkr av skulden har varit placerad i kortränte-
fond och avslutats i samband med låneförfall 2015-08-12. 
**Via ägandet i Södertörns Energi AB har kommunen borgat för ytterligare 
625 miljoner kronor avseende Söderenergi. 
 
Den genomsnittliga räntan på den totala upplåningen uppgår till 3,00 % 
(2,04 %). Den genomsnittliga kapitalbindningstiden uppgår till 1,6 år (1,6 
år) och den genomsnittliga räntebindningen uppgår till 3,0 år (2,2 år). Ande-
len lån med återstående kapitalbindning under ett år ligger på 27 % (28 %). 
Andelen lån med återstående räntebindning under ett år ligger på 24 % (48 
%). Siffror inom parentes avser föregående månad. Ökningen av snitträntan 
och räntebindningstiden beror på amorteringen av Söderenergis finansiering 
på 770 mkr. Alla nyckeltal ligger inom finanspolicyns ramar. Siffrorna av-
ser Botkyrka kommunkoncern exklusive Söderenergi - energikoncernen re-
dovisas separat.  
 
Kommunens egen upplåning 
Av den totala upplåningen uppgick kommunens egen upplåning till cirka 
345 mkr. Den externa upplåningen i kommunen uppgick till 510 mkr, sam-
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tidigt som cirka 165 mkr netto utlånades till dotterbolagen. Placeringen i 
korträntefonden är avvecklad i augusti månad. Saldot på checkräkningskon-
tot uppgick vid månadsskiftet till 100 mkr. 
 
 
Övrigt 

 
Uppföljningen mot finanspolicyn sker för Botkyrkabyggens och kommu-
nens totala upplåning och redovisas i riskrapporten. Som information läm-
nas även uppgifter för hela kommunkoncernen inklusive energikoncernen 
för vissa nyckeltal. 
 
Upptagna lån m.m. 
Som en del av rapporteringen lämnas även en förteckning över genomförda 
transaktioner sedan föregående rapport. Denna rapport ska även ses som en 
återrapportering av genomförda delegationsbeslut när det gäller upptagna 
lån och genomförda swapaffärer. 
 
 
 

 
Mattias Rensfeldt 
Finansansvarig 
Internbanken 
Botkyrka Kommun 
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Redogörelse för delegationsbeslut avseende lån och räntederivat för 
perioden 2015-08-01 – 2015-08-31 
 
 
Nytt lån: 
Kommuninvest                  80 mkr      2015-08-12 – 2017-08-29   rörl rta S3M+22, 
fn 0,00% 
 
Återbetalda lån: 
Kommuninvest                  40 mkr      2015-08-25                         fast ränta 2,91% 
Kommuninvest                450 mkr      2015-08-12                         fast ränta 1,02%, 
swappat till rörlig ränta S3M+18 
Kommuninvest                320 mkr       2015-08-12                        fast ränta 1,83%, 
swappat till rörlig ränta S3M+18 
 
Utlämnade – och återbetalda lån: 
Södertälje kommun           50 mkr      2015-08-28 – 2015-08-31   fast ränta 0,00% 
                                                                       
 
 
Derivat: 
Inga derivataffärer. 
 
 
        
 
 
 



Tillgångar Skulder

Reverser Söderenergi AB 364 170 Lån Kommuninvest 410 000

Tillf överskottslikviditet 45 830 Banklån 0

Kommunens egen likviditet 0

Totalt Söderenergi AB 410 000 Totalt Söderenergi AB 410 000

Reverser Botkyrkabyggen 1 030 000 Lån Kommuninvest 645 000

Tillf överskottslikviditet 0 Banklån 350 000

Kommunens egen likviditet 35 000

Totalt Botkyrkabyggen 1 030 000 Totalt Botkyrkabyggen 1 030 000

Reverser Stadsnät 170 000 Kommunens egen likviditet 170 000

Totalt Stadsnät 170 000 Totalt Stadsnät 170 000

Finansiering av kommunens Lån Kommuninvest 460 000

egna tillgångar 345 444 Banklån 50 000

Placering räntefond 0 Lån andra kommuner 0

Utlåning egen likv. SÖEN 0 Överskottslikviditet Söderenergi AB 45 830

Utlåning egen likv. BOBY 35 000 Överskottslikviditet Botkyrkabyggen 0

Utlåning egen likv. Stadsnät 170 000

Reverser andra kommuner 0

Reverser Hågelbyparken AB 1 562

Reverser Upplev Botkyrka AB 3 700

Reverser privatpersoner 2

Reverser Tumba Tennisklubb 123

Totalt Botkyrka kommun 555 830 Totalt Botkyrka kommun 555 830

SUMMA TILLGÅNGAR 2 165 830 SUMMA SKULDER 2 165 830

* LCR = Betalningskapacitet/Kapital som förfaller inom 12 månader

FINANSIELL RISKRAPPORT 2015-08-31

INTERNBANKENS TILLGÅNGAR OCH SKULDER (tkr)

732

560

LCR-mått
LCR *

Checkräknings-kredit
Omsättningsbara 

pensionsmedel
1 132100

Medel i bank

202%1 132

RISK AVSEENDE EXTERN UPPLÅNING

Förfall inom 1 år
Inkl. Söderenergi

Betalningsberedskap

300

Total betalnings-
kapacitet

Betalningskapacitet

Betalningskapacitet och likviditet, mnkr

Rapportansvarig: Monika Engqvist 1



Botkyrkabyggen 1,02 - 350 35% -

Botkyrka kommun 2,59 - 50 10% -

Totalt 1,55 1,5 - 4 år 400 27% 0 - 40%

Förfall inom 12 månader (mnkr)

Belopp
100 0,400 -100000000

100 0,400 -50000000

150 0,217 -100000000

50 0,171

-115000000

400 0,303

Kapitalbindning - förfalloprofil (exkl tidigare finansiering av Söderenergis leasingaffär)

För upplåning från annan motpart än Kommuninvest ska upplåningen utgöra högst 30% av kommunens 

totala upplåning.

Totalt
Den tidigare finansieringen för leasingaffären i Söderenergi undantas.

Ja

Kapitalbindning

Portfölj

Genomsn 
kap.bind. 

tid (år)

Nom ränta

2015-09-30

FF-datum
2015-09-30

2015-10-05

Totalt

Skuld per motpart

Inom tillåtna intervall 
enl. finanspolicy?

%-andel 
av tot 
skuld

Tillåtet 
intervall 

enl policy

Tillåtet 
intervall 

enl policy

Kap.bind 
tid < 1år 
(mnkr)

Finansieringsrisk (mäts idag exkl Söderenergi och Steab)

Kap.bind tid < 1år 
(mnkr)

425
%-andel av tot skuld

17%

2016-01-15

Finansieringsrisk allt engagemang (inkl Söderenergi och Steab) som information

Genomsn kap.bind. 
tid (år)

2,33

0

200

400

600

800

1 000

1 200

0 - 1 år 1 - 2 år 4 - 5 år 8 - 9 år

Mkr 

74% 

3% 

23% 

KomInv

SHB

Nordea

Rapportansvarig: Monika Engqvist 2



Räntebindning

3,13 - -5* -1%

Botkyrka kommun 2,64 - 360 71%

Totalt 2,96 1,5 - 4 år 355 24% ≤ 70%
Räntebindningstiden överstiger kapitalbindningstiden eftersom räntebindningstiden har förlängts med hjälp

av derivat.

*Det nominella beloppet räntebindning < 1 år är negativt. Det beror på att volym derivat där kommunen 

erhåller ränta överstiger total volym (lån + derivat) där kommunen betalar ränta i detta intervall.

Totalt

Ränterisk allt engagemang (inkl Söderenergi och Steab) som information

Tillåtet 
intervall 

enl policy

Genomsn 
räntebind. 

tid (år)

Ja

Inom tillåtna 
intervall enl. 

finanspolicy?

Ränterisk (mäts idag exkl Söderenergi och Steab)
%-andel 

av tot 
skuld

Ränteb.  
< 1år 

(mnkr)
Botkyrkabyggen

Portfölj

Räntebindning - förfalloprofil

Tillåtet 
intervall 

enl policy

Genomsn räntebind. 
tid (år)

3,20
Ränteb.  < 1år (mnkr)

1 104

%-andel av tot 
skuld
37%

0

100

200

300

400

500

600

0 - 1 år 1 - 2 år 2 - 3 år 3 - 4 år 4 - 5 år 5 - 6 år 6 - 7 år 7 - 8 år 8 - 9 år 9 - 10 år

Mkr 

Rapportansvarig: Monika Engqvist 3



Extern

skuld BK

15-08-31 1 505 1 030 510

15-07-31 2 195 1 030 1200

15-06-30 2 195 1 030 1200

15-05-31 2 135 1 030 1140

15-04-30 2 135 1 030 1140

15-03-31 2 135 995 1140

15-02-28 2 135 995 1140

15-01-31 2 205 995 1210

14-12-31 2 035 995 1040

14-11-30 1 265 995 270

14-10-31 1 265 995 270

14-09-30 1 340 1 035 270

Vid en ränteförändring på 1% idag beräknas kommunkoncernens (BK + BOBY) externa räntekostnad på ett år från 
idag förändras med ca 3 mnkr. Beräkningen sker utifrån oförändrad skuld samt att samtliga räntor som förändras gör

det till 1% högre/lägre ränta än den marknadsränta (Stibor 3M) som idag förväntas gälla vid förändringen. Den totala 

räntekostnaden på ett år om alla förfallna räntor ersatts med den förväntade marknadsräntan jämförs med vad 

kostnaden hade blivit om den räntan var 1% högre/lägre än den förväntade marknadsräntan.

Botkyrkabyggen

Söderenergi

Totalt

1,30

MV föreg. månad

-81,2

4,18

4,14 1,45

3,88

4,23

3,73

3,72

-297,6 -292,7

Marknadsvärde

-85,4

Portfölj

Botkyrka kommun

-177,2

-34,3

2,61

2,33

2,04

3,00

2,06

2,51

2,52 1,20

-177,4

MARKNADSVÄRDEN, DERIVAT (mnkr)

-34,8

2,39

3,68

0,75

1,23

4,00

4,36

1,06

3,82

0,76

0,753,82

4,31

Kommunkoncernens externa skuld i förhållande till utlåningen till BOBY (exkl Söderenergi och Steab)

Extern 

skuld

Räntekostnad 

Extern skuld (%)

BKs räntekostnad

(%)

Utlåning 

BOBY
Månad

BOBYs räntekostnad 

inkl. marginal (%)

1,75

3,57

3,49 4,18

4,05

3,86

2,08

3,84

Rapportansvarig: Monika Engqvist 4
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Klimat- och planeringsberedningen   
 2015-09-16   

 

 

Plats och tid Kommunalhuset i Tumba, lokal 2:3 Stange, kl. 09:00  
 
Beslutande Enligt bilaga       
         
             
             
             
             
             
Ersättare Enligt bilaga  

 

Övriga deltagande Heidi Pintamo (utvecklingsledare för samhällsutveckling), Lars Ol-
son (planeringschef), Krister Stralström (projektchef), Sara Wrethed 
(verksamhetschef)   
 

 
Utses att justera Stefan Dayne (KD) 

 

Plats och tid för justering Kommunalhuset i Tumba, plan 4, 150923 kl. 15.00 
 
 
Sekreterare   Paragrafer 32 - 36 
 Hannes Flemming   
    
    
Ordförande    
 Gabriel Melki (S)         
    
    
Justerare    
 Stefan Dayne (KD)   
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§ 32 
Remissyttrande Investeringsstöd för anordnande av hyres-
bostäder och bostäder för studerande (KS/2015:527)  
 
 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommunstyrelse 
Klimat- och planeringsberedningen uppdrar kommunledningsförvaltningen 
att justera sitt förslag på yttrande avseende synen på lärlingsplat-
ser/traineeship. 
 
Sammanfattning 
Näringsdepartementet föreslår att ett investeringsstöd bör införas till fastig-
hetsägare för byggande av hyresbostäder och bostäder för studerande och 
andra hushåll med svårigheter att få bostad. Investeringsstöd ska gå till byg-
gande i kommuner och regioner med befolkningstillväxt och bostadsbrist. 
Stöd kan sökas för ny-, till- och ombyggnad. 
 
Botkyrka kommun anser att det är värdefullt med ett riktat investeringsstöd.    
Stödet kan få flera nyproduktionskalkyler för projekt att klara lönsamhets-
gränsen och därmed bidra till en ökad produktion av hyresrätter i kommu-
nen. Stödet är framförallt viktigt för Botkyrka för att underlätta förnyelsen 
av befintliga hyresbostäder. 
 
Botkyrka kommuns viktigaste synpunkter: 
• Ställ inte samma storlekskrav för ny-, till- och ombyggnad. Krav på en 

stor lägenhet när man till exempel bygger små studentbostäder kan för-
svåra och fördyra projektet. 

• Botkyrka behöver stöd för ombyggnation utan villkor om energieffek-
tivisering. 

 
Efter klimat- och planeringsberedningen 16 oktober 2015 har kommunled-
ningsförvaltningens förslag till yttrande justerats avseende synen på lärings-
platser/traineeship och ett nytt yttrande upprättats. De viktigaste syn-
punkterna kvarstår enligt ovan. 
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§ 33 
Svar på remiss "En ny regional planering â€“ ökad sam-
ordning och bättre bostadsförsörjning" (KS/2015:525)  
 
 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommunstyrelsen 
Kommunstyrelsen lämnar kommunledningsförvaltningens tjänsteskrivelse 
2015-09-07 till Näringsdepartementet som kommunens yttrande över utred-
ningen ”En ny regional planering – ökad samordning och bättre bostadsför-
sörjning” (SOU 2015:59). 
 
Sammanfattning 
Den statliga Bostadsplaneringskommittén har lämnat förslag om att införa 
en obligatorisk fysisk regionplanering för hela landet. Syftet är att genom 
ökad samordning förbättra bostadsförsörjningen och en långsiktigt hållbar 
utveckling i hela landet.  
 
För Botkyrka kommun ser förslaget inte ut att innebära någon större föränd-
ring. Den regionplanering som landstinget sedan länge driver i Stockholms 
län ligger praktiskt sett nära det utfall kommittén eftersträvar. De brister och 
hinder för bostadsbyggandet kommunen upplever är framför allt kopplade 
till ständiga förseningar vid genomförandet av statens planering av transpor-
tinfrastrukturen. 
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§ 34 
Svar på remiss "Funktionellt prioriterat vägnät" 
(KS/2015:519)  
 
 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommunstyrelsen 
Kommunstyrelsen överlämnar kommunledningsförvaltningens skrivelse 
2015-09-11 tillsammans med Södertörnskommunernas gemensamma skri-
velse till Trafikverket som kommunens yttrande över Förslag till funktion-
ellt prioriterat vägnät. 
 
Sammanfattning 
Trafikverket har tagit fram ett förslag till Funktionellt prioriterat vägnät för 
Stockholmsregionen, det vill säga vilka vägar som är viktigast för nationell 
och regional tillgänglighet. 
 
Södertörnskommunerna har i ett gemensamt yttrande lyft fram synpunkter 
på att statens infrastruktur måste vara med och skapa förutsättningar för bo-
stadsbyggande och näringslivsutveckling på Södertörn. Kommunerna ställer 
sig positiva till att Trafikverket tar fram ett samlat funktionellt prioriterat 
vägnät för tillgänglighet. Det är viktigt att även vägar som är under utbygg-
nad redovisas i det funktionellt prioriterade vägnätet. Det gäller Förbifart 
Stockholm, Tvärförbindelse Södertörn och del av väg 226. Hänsyn måste 
också tas till de viktigaste utpekade kollektivtrafiksatsningarna som framgår 
av landstingets stomnätsplan. De regionala cykelplanerna behöver också bli 
integrerade i arbetet med det funktionellt prioriterade vägnätet. 
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§ 35 
Svar på remiss "Framkomlighetsprogram för Storstock-
holm" (KS/2015:518)  
 
 
Klimat- och planeringsberedningens förslag till kommunstyrelsen 
Kommunstyrelsen överlämnar kommunledningsförvaltningens skrivelse 
2014-09-11 tillsammans med Södertörnskommunernas gemensamma skri-
velse till Trafikverket, som kommunens yttrande över ”Framkomlighetspro-
gram för Storstockholm”. 
 
Sammanfattning 
Trafikverket har tagit fram ett program för bättre framkomlighet över hela 
regionen med fyra övergripande förhållningssätt; Trafiken ska rulla, Effek-
tiv användning, Sammanhållen region, Anpassa kapaciteten.  
 
Södertörnskommunerna har i ett gemensamt yttrande lyft fram synpunkter 
på att statens infrastruktur måste vara med och skapa förutsättningar för bo-
stadsbyggande och näringslivsutveckling på Södertörn. Kommunerna ställer 
sig i sak positiva till remissförslagets ambitioner om ett framkomligare och 
effektivare regionalt vägsystem, men programmet behöver på ett tydligare 
sätt visa hur en flerkärnig region kan utvecklas genom ett hållbart transport-
system med en utvecklad kollektivtrafik. Programmet kan inte enbart vara 
ett verktyg för effektivisering av den regionala vägtrafiken. Söder-
törnskommunerna anser också att vägar som är under utbyggnad bör ingå i 
det primära vägnätet, men att det också tydligt framgår vilka vägar som un-
der tiden fyller funktionen. Södertörnskommunerna pekar bland annat på 
behovet av god framkomlighet på väg 226, sträckan Tumba - Tullinge - 
Flemingsberg – Huddinge – Rågsved. 
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§ 36 
Muntlig information - Status i idé- och markanvisningstäv-
ling för Hågelby  
 
 
Klimat- och planeringsberedningen har tagit del av muntlig informat-
ion om status i idé och markanvisningstävling för Hågelby 



UPPROPS- OCH VOTERINGSLISTA Klimat- och planeringsberedningen Datum: 2015-09-16 
 TJÄNSTGÖRANDE ERSÄTTARE ÄRENDE ÄRENDE 
 NR NR 
 NÄRVARANDE 
 JA NEJ JA NEJ JA NEJ 

Melki Gabriel, ordf S x 
Gahnström Dan, v. ordf MP x   
Arnesson Lotta, led S  x Yasemin Ergul   
Johansson Bo, led S x 
Simon Safari, led S  x Sven-Arne Lindblom     
Ignat Andrei, led M x    
Andersson Fredrik, led V x 
Dayne Stefan, led KD x     
Steffens Robert, led C x   
Hildingsson Diana, ers Ersättare S  x   
Vakili Thomas, ers Ersättare S  x 
Ergul Yasemin, ers Ersättare S x  
Lindblom Sven-Arne, ers Ersättare S x 
Robin Lars, ers Ersättare M x  
Kors Kevin, ers Ersättare MP   x 
Rasmussen Yrsa, ers Ersättare V  x 
Fungula Merveille, ers Ersättare KD  x 
Siebert Peter, ers Ersättare FP x 
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Plats och tid Mälaren, plan 4, kl  13:00 – 13:50 
 
Beslutande Katarina Berggren (S), ordförande  
 Mats Einarsson (V), vice ordförande  
  Jimmy Baker (M)  
  Deniz Bulduk (MP)  
  Kia Hjelte (M)  
   
   
Ersättare Ebba Östlin (S), Gabriel Melki (S), Tuva Lund (S), Stefan Dayne 

(KD) 
 

Övriga deltagande Anne Fihlman, kommunledningsförvaltningen 
 

 
Utses att justera  Jimmy Baker (M) 

 

Plats och tid för justering Kommunledningsförvaltningen, plan 4 
 
 
Sekreterare   Paragrafer 11 - 13 
  Annika Kåreceus   
    
    
Ordförande    
 Katarina Berggren (S)   
    
    
Justerare    
 Jimmy Baker (M)   
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§ 11 
Anmälningsärenden KS(2015:35) 
 
Till protokollet antecknas att personalutskottet tagit del av följande 
handlingar: 

 
Arbetsgivarnytt från Sveriges Kommuner och Landsting 

15 15 Inbjudan till avtalskonferenser inför Avtal 16 

Cirkulär från Sveriges Kommuner och Landsting 

15:16 Övergångsbestämmelser för lärare och förskollärare som saknar legitimation upphör 
den 30 juni 2015 

15:17 Tillämpning av konverteringsregeln i 5§ andra stycket anställningsskyddslagen och 
om arbetsgivaren skiljt henne från hennes anställning genom att inte konvertera anställning-
en till en tillsvidareanställning vid rätt tidpunkt. 

Inbjudningar från Sveriges Kommuner och Landsting 

Webbsändning SKL-seminarium om heltidsfrågan i välfärden. 12 juni klockan 12–13.30 

Kurs Allmänna bestämmelser med löneadministrativ inriktning den 2-3 sep-
tember 2015 i Stockholm respektive den 9-10 september 2015 i Göteborg 
 
Information och workshop om ”Organisatorisk och social arbetsmiljö den 30 september 
2015 i Stockholm 

  
Kurs Lärarområdets arbetstider och anställningsförhållanden, Bilaga M 15 
september 2015 Malmö 
 
Seminarium om Personliga skäl, 3 september i Stockholm respektive 16 
september i Malmö 
 
Kurs Allmänna bestämmelser (AB) med HR-inriktning 23-24 september 
2015 Stockholm 
 
Inbjudan - Information och workshop om ”Organisatorisk och social ar-
betsmiljö” den 30 september 2015 i Stockholm 
 
Seminarium om Arbetsbrist, 20 oktober 2015, Stockholm 
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§ 12 
Sammanträdesordning 2016  
 
Beslut 
Personalutskottet beslutar godkänna föreslagna sammanträdestider för 
2016. 
 
Sammanträdesordning för Personalutskottet 2016 
Kommunledningsförvaltningen föreslår följande sammanträdesordning för 2016: 1 
februari, 4 april, 30 maj, 3 oktober och 28 november. Samtliga sammanträden äger 
rum 13.00 – 15.00. 
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§ 13 
Pågående upphandlingar  
 
Personalutskottet har tagit del av information om pågående upphandlingar, 
presenterad av Anne Fihlman, Tf HR-chef, kommunledningsförvaltningen.  
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Protokollsanteckning 
 
Personalutskottet riktar ett tack till Anne Fihlman för sin tid som tf HR-chef.  
 



  ORDFÖRANDEFÖRSLAG 1[2] 

Kommunstyrelsen 
 2015-10-05 Dnr KS/2015:8  
 

  

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 
Delegationsärenden (KS/2015:8) 

 
Beslut 
Kommunstyrelsen har tagit del av informationen. 

Ärendet 
Kommunstyrelsen har överlåtit sin beslutanderätt till ordförande och tjäns-
temän enligt kommunstyrelsens delegationsordning. Beslut som fattats med 
stöd av delegering ska anmälas till kommunstyrelsen. 

Följande beslut har fattats med stöd av delegering: 

Finansansvarig Internbanken 
Redogörelse för delegationsbeslut avseende lån och räntederivat för  
perioden 2015-08-01—2015-08-31, dnr KS/2015:138. 

Kommunstyrelsens ordförande 
Bidrag till stödgalan Enough 
(beslut 2015-09-15, dnr KS/2015:638). 

Botkyrka kommuns yttrande över Arbetsförmedlingens inriktningsplan  
gällande anpassning av Arbetsförmedlingens kontorsnät inom Stockholm 
och Gotland 
(beslut och yttrande 2015-09-17, dnr KS/2015:648). 

Sörmlandsleden – Ansökan om verksamhets- och skötselbidrag för år 2015 
(beslut 2015-09-21, dnr KS/2015:652) 

Kommundirektören  
Förordnande av tjänsteförrättande kommundirektör  
2015-10-28—2015-10-30 
(beslut 2015-09-08, dnr KS/2015:63). 
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Säkerhetschefen  
Förordnande av tjänsteförrättande säkerhetschef  
2015-09-07—2015-09-14 
(beslut 2015-05-27, dnr KS/2015:63). 

Förordnande av tjänsteförrättande säkerhetschef  
2015-09-24—2015-09-25 
(beslut 2015-05-27, dnr KS/2015:63). 

 
 

 
 

 
  



   1[1] 

Kommunledningsförvaltningen 

 2015-09-10  

 

Kommunledningsförvaltningen 
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba · Kontaktcenter 08-530 610 00 

Direkt 08 - 530 612 14 Sms·0722-19 56 00 E-post mattias.rensfeldt@botkyrka.se 

Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 

 

Referens Mottagare 

Mattias Rensfeldt 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

 
  
Redogörelse för delegationsbeslut avseende lån och räntederivat för 
perioden 2015-08-01 – 2015-08-31 
 
 
Nytt lån: 
Kommuninvest                  80 mkr      2015-08-12 – 2017-08-29   rörl rta S3M+22, 
fn 0,00% 
 
Återbetalda lån: 
Kommuninvest                  40 mkr      2015-08-25                         fast ränta 2,91% 
Kommuninvest                450 mkr      2015-08-12                         fast ränta 1,02%, 
swappat till rörlig ränta S3M+18 
Kommuninvest                320 mkr       2015-08-12                        fast ränta 1,83%, 
swappat till rörlig ränta S3M+18 
 
Utlämnade – och återbetalda lån: 
Södertälje kommun           50 mkr      2015-08-28 – 2015-08-31   fast ränta 0,00% 
 
                                                                         
 
 
Derivat: 
Inga derivataffärer. 
 
 
        
 
 
Mattias Rensfeldt 
Finansansvarig 
Internbanken 
Botkyrka Kommun 
 
 









  YTTRANDE  1[5] 
  
  2015-09-17  Dnr  KS/2015:648  

 

Kommunledningsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Katarina Berggren  
 
 
 
 
 
 
 

Arbetsförmedlingen  
 
 
 
 
 

 
Botkyrka kommuns yttrande över Arbetsförmedlingens in-
riktningsplan gällande anpassning av Arbetsförmedlingens 
kontorsnät inom Stockholm och Gotland (KS/2015:648) 

 
Ärendet 
Arbetsförmedlingen (AF) har i PM 2015-08-25 utarbetat en inriktningsplan 
gällande anpassning av Arbetsförmedlingens kontorsnät inom Stockholm 
och Gotland. Kopplat till detta har man berett möjlighet för samverkanspar-
ter att lämna synpunkter och förslag.  
 
AF har i sin PM särskilt lyft följande frågeställningar, vilka man vill ha par-
ternas synpunkter på; 
 
1. På vilket sätt påverkar Arbetsförmedlingens förändrade kontorsnät oss 

som t ex samverkanspart och aktör 
2. Hur vi gemensamt, både regionalt och regionalt, kan utveckla och stärka 

samarbetet med anledning av det förändrade kontorsnätet? 
3. Om det finns möjligheter att samlokalisera verksamheter redan tidigt 

och vilka fördelar detta skulle medföra? 
4. Övriga synpunkter? 

 
Arbetsförmedlingen avser att värdera alla inkomna synpunkter och förslag 
utifrån ett helhetsperspektiv utifrån de mål AF har med förnyelsen av kon-
torsnät. Synpunkter och förslag som lämnas behöver vara AF tillhanda sen-
ast 2015-09-18. 
 
Botkyrka kommuns synpunkter och förslag 
Allmänt 
Från Botkyrka kommuns sida ser vi med oro på Arbetsförmedlingens avsik-
ter att genomföra en förändring av kontorsnätet på det sätt som redovisats i 
angiven PM. 
 
Arbetsförmedlingens PM, med tillhörande frågeställningar, sätter fokus på 
vad kommunen kan göra utifrån givna förutsättningar där kontorsnätet blivit 
förändrat. I sammanhanget vill därför lyfta synpunkter och reflektioner 
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kring olämpligheten av att genomföra en omorganisation där kontorsnätet 
får den föreslagna utformningen.  
 
Enligt PM är AFs uppdrag att hjälpa arbetssökande att få rätt arbete och fö-
retag att få relevant kompetens. Vidare att kundupplevelsen och kundnyttan 
ska löpa som en röd tråd genom allt AF gör. Tid skall friläggas för ökad tid 
med kund, på deras villkor, men också att genom digitalisering förenkla och 
dra ned kostnaderna för servicekapaciteten. I motiveringen anges att resurser 
skall frigöras för att kunna växla upp och prioritera arbetsgivararbetet, för 
ökad koncentration på olika uppdrag men också att minska bemanningens 
sårbarhet. Regionalisering ska ske till särskilt viktiga kärnområden i 
Stockholm (kommunikationsknutpunkter, inskrivna arbetslösa, förvärvsar-
betande, nyetablering av företag, nyanländas etablering, demografisk pro-
gnos, förekomsten av ungdomar 18-24 samt Försäkringskassans etablering-
ar.) I detta sammanhang vill vi särskilt påminna om den omständigheten att 
vi här i Botkyrka nu kommit långt i vårt utvecklingsarbete för området Bot-
kyrka Södra (arbetsnamn Södra Porten). Ett kommande nav som avses 
skapa stora möjligheter för handel, kontor, företags- och servicetjänster, in-
dustri samt lager och logistik. Tillsammans ett mycket omfattande exploate-
ringsområde om c:a 370 000 kvm. Se bifogad folder. Med detta vill vi ge ut-
tryck för att en kommande etablering av arbetsförmedlingens Af Enhet 7 
med fördel skulle göras i anslutning till detta område.   
 
Botkyrka kommuns reflektioner och synpunkter 
 
Botkyrka kommun skall vara en inspirerande plats full av möjligheter. Ge-
nom kontraster, kreativitet och nyfikenhet skapas de bästa förutsättningarna 
för en hållbar framtid. Vår befolkning omfattar lite knappt 90 000 invånare. 
Våra medborgare har till 56 % en utländsk bakgrund och vi har c:a 24% 
som är 18 år eller yngre, dvs en av de kommuner i landet som har den abso-
lut lägsta genomsnittsåldern. Medelåldern är på 37,3 år. I oktober 2014 var 
den öppna arbetslösheten c:a 5,3 %. Ett i riksmått mätt genomsnittligt utfall 
men för Stockholmsområdet en jämförelsevis hög siffra. I Botkyrka talas 
mer än 100 språk. 
 
En av de allra viktigaste utmaningarna i Botkyrka är att understödja och 
rusta arbetslösa medborgare i riktning mot arbete och meningsfull syssel-
sättning. Inom kommunen har vi flera geografiska områden som av olika 
anledningar har en besvärande socioekonomisk struktur. En kombination av 
jämförelsevis låga utbildnings- och inkomstnivåer gör att situationen för 
stora grupper blir särskilt utsatt. Att arbeta med medborgarnas inneboende 
krafter och använda den potential alla har blir särskilt viktig. 
 
Dessa omständigheter och förutsättningar ställer särskilda krav på sam-
hällets förmåga att tillföra rätt insatser och aktiviteter. För att vara fram-
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gångsrika i detta arbete bör såväl Arbetsförmedlingen som kommunen syn-
kronisera sina insatser på bästa möjliga sätt. 
Mångårigt operativt arbete med våra målgrupper, oavsett om de finns in-
skrivna som arbetssökande på Arbetsförmedlingen eller inte, har lett till in-
sikter kring vad som är särskilt framgångsrikt i arbetet med att rusta våra ar-
betslösa kommuninvånare. Utifrån ett hållbarhetsperspektiv ser vi det som 
självklart att fokusera på alla Botkyrkabor som behöver stöd och insatser för 
att komma i arbete eller meningsfull sysselsättning. Inte bara de som nu 
finns formellt inskrivna vid AF. 
 
Individuella lösningar och tillämpning av närhetsprincipen 
 
Vår uppfattning är att en centralisering av AFs verksamhet till ett regionalt 
affärscentra i Kungens Kurva vore ett steg i fel riktning. En tillbakagång till 
70- och 80-talets centraliseringsiver. I motsats till detta ser vi nödvändighet-
en av att gå den motsatta vägen dvs. att än mer rikta in insatserna ute i lokal-
samhället där de bäst behövs. Botkyrka kommuns erfarenhet är att det är de 
skräddarsydda och individuella lösningarna som erfarenhetsmässigt ger de 
bästa och mest varaktiga resultaten. Vi gör bedömningen att närhetsprinci-
pen är särskilt viktig för stora delar av våra arbetslösa kommuninvånare. 
Samhällets viktiga aktörer skall rimligtvis finnas där behövande medborgare 
finns. En särskilt viktig omständighet för de målgrupper som av olika an-
ledningar inte har förutsättningar att enkelt söka sig till andra geografiska 
områden. 
 
Vi tror också att närhetsprincipen är en betydande framgångsfaktor för syn-
kronisering av Arbetsförmedlingens och Botkyrka Kommuns gemensamma 
arbetsmarknadsarbete.  
 
Att kunna etablera ett dynamiskt samhälle med en blandning av privata nä-
ringsidkare, ideella organisationer, socialt företagande och kommunala 
verksamheter men också statliga funktioner kan inte nog betonas. Genom 
föreslagen kontorslösning för Arbetsförmedlingen, skulle villkoren för våra 
kommuninvånare kraftigt försämras. Också ett steg i fel riktning. 
 
Samverkansarbetet med Arbetsförmedlingen 
 
Samverkansarbetet mellan Arbetsförmedlingen i nuvarande Botkyrka/Salem 
och Botkyrka Kommun har under senare år utvecklats i mycket gynnsam 
riktning. Vi är på våra invånares vägnar mycket glada för detta då förmågan 
att rusta arbetslösa förbättrats betydligt. Arbetsförmedlingens flytt från 
kommunen skulle med all sannolikhet grusa denna positiva utveckling. 
 
Ökade geografiska avstånd mellan AF och kunderna/medborgarna men 
också mellan AF och kommunens arbetsmarknadsverksamheter, riskerar att 
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försvåra nödvändig kunskapsinhämtning om de villkor och förutsättningar 
som råder. Relationsbyggandet och skapandet av förtroende riskerar bli be-
gränsade.  
 
Sammanfattningsvis vill vi från Botkyrka kommuns sida – ur såväl politisk 
som tjänstemannamässig synvinkel - framföra vår bestämda uppfattning att 
förslaget till nytt kontorsnät i Stockholm och Gotlands län inte skulle stärka 
förutsättningarna för våra kommuninvånare att komma ut i arbete utan också 
påverka vårt hittills framgångsrika samverkansarbete på tjänstemannasidan 
negativt. 
 
Botkyrka kommuns svar på Arbetsförmedlingens frågeställningar 
 
1. På vilket sätt påverkar Arbetsförmedlingens förändrade kontorsnät oss 

som t ex samverkanspart och aktör? 
 

Vi ser att en förändring som resulterar i att Arbetsförmedlingen lämnar 
Botkyrka vore ytterst negativ för våra kommuninvånare att komma i arbete. 
Vi ser snarare behovet av en stärkt närvaro i Botkyrka kommun.  
 
Vi ser det exempelvis som mycket angeläget att lokala team kan etableras i 
nära anslutning främst till vår arbetsmarknadsverksamhet (Vägledning & 
Kompetens Botkyrka). Redan idag har AF en etablering här. Att ta bort 
denna etablering vore mycket olyckligt. Vi ser framför oss att tillsammans 
med AF kunna bygga starka och organisationsöverskridande samarbetsfor-
mer primärt utifrån de målgrupper som lagts fast av vår politiska nämnd 
(unga 16-24 år, Botkyrkabor med behov av ökade kunskaper i svenska samt 
Botkyrkabor med funktionsnedsättningar). Vi gör tolkningen att dessa mål-
grupper, i allt väsentligt, är desamma som finns upptagna hos Arbetsför-
medlingen. Vi ser att närhetsprincipen i dessa avseenden är avgörande för 
ett framgångsrikt gemensamt arbete. Särskilt då för gruppen unga samt per-
soner med funktionsnedsättningar. 
 
2. Hur vi gemensamt, både lokalt och regionalt, kan utveckla och stärka 

samarbetet med anledning av det förändrade kontorsnätet? 
 

Vår grunduppfattning är att det framgångsrika arbetsmarknadsarbetet ska 
ske i närhet till där medborgarna har sitt boende. Vi behöver mer av ”hän-
der och fötter” där medborgaren har sin vardag, inte färre.  
 
En viss centralisering kan förstås vara tilltalande av olika skäl Däremot är 
det fel väg att gå om det innebär försämrad service och att ytterligare redu-
cera bland det nödvändiga fältförlagda arbetet. 
 
Behov av gemensam verksamhetslogik 
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Vi ser att förmågan till samarbete oss emellan skulle underlättas om vi hade 
en än mer stark och enad uppfattning kring vad som är de viktigaste målen.  
Mål beskrivna som hållbarhetsmål med utgångspunkt i kun-
dens/medborgarens fokus. Det skulle därför vara av stor betydelse och en 
avgörande framgångsfaktor om våra båda organisationer i ökad omfattning 
kunde arbeta utifrån en gemensam verksamhetslogik.  
 
I det kommunala arbetsmarknadsarbetet har vi i allmänhet en stark ut-
gångspunkt i hållbarhetsutmaningarna och inom arbetsmarknadsområdet i 
synnerhet på betydelsen av att medborgaren har arbete och därmed en 
högre grad av egenförsörjning. Detta alldeles oberoende om medborgaren 
för stunden är anmäld som arbetssökande vid AF. Vi ser att vi har stora 
grupper som av olika skäl inte är i denna situation. Visavi Arbetsför-
medlingens beskrivna uppdrag ”att hjälpa arbetssökande att få rätt arbete” 
uppstår således en diskrepans i våra organisationers verksamhetslogik. Ut-
gångspunkten borde rimligtvis vara att ”alla medborgare utifrån sina förut-
sättningar ska ges möjlighet att erhålla arbete eller meningsfull sysselsätt-
ning det vill säga ett utifrån-och-in-perspektiv. Vi skulle ha mycket att vinna 
på om denna diskrepans kunde elimineras. 
 
3. Finns det möjligheter att samlokalisera verksamheter redan tidigt och 

vilka fördelar detta skulle medföra? 
 

Frågan har närmare besvarats under punkten 2. 
 
4. Övriga synpunkter? 

 
Se under rubrik ”Botkyrkas reflektioner och synpunkter” samt svar under 
punkten 2.  

 

 ******************************************************** 
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